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ايران به عنوان نخستين يا دومين دارنده 
منابع انرژي در س��طح جه��ان، هفدهمين 
كشور پرجمعيت، هيجدهمين اقتصاد جهان 
)برحس��ب برابري قدرت خريد( محس��وب 
مي ش��ود ك��ه در زمينه كل مصرف س��رانه 
ان��رژي داراي رتبه پايين تر از 30 در س��طح 
جهان اس��ت. ايران داراي اقليم هاي س��رد و 
بسيار گرم است و همچنين باتوجه به قدرت 
خريد مردم در مقايس��ه با ديگر اقتصادهاي 
صاحب منابع انرژي مانند كش��ورهاي حوزه 
خليج فارس و اقتصادهاي توسعه يافته، بايد 
موضوعات تعيين س��طوح مص��رف انرژي و 
بهاي اق��لام انرژي مصرفي م��ردم ارزيابي و 
رتبه بندي گردد.  ايران با رتبه مصرف سرانه 
انرژي الكتريكي در حدود پنجاهم جهاني از 
مصرف سرانه نزديك به متوسط جهاني و به 
مراتب پايين تر از كش��ورهاي صاحب ذخاير 
ان��رژي برخوردار اس��ت. در حدود 30درصد 
از مص��رف انرژي الكتريك��ي خانگي مربوط 
به س��ه استان گرمسيري كش��ور مي شود و 
بدون احتس��اب اين استان ها متوسط سرانه 
مصرف انرژي الكتريكي ديگر مناطق كشور از 
متوسط جهاني پايين تر است. مصرف سرانه 
انرژي الكتريكي خانگي ايران بين يك ششم 
ت��ا يك س��يزدهم كش��ورهاي عرب��ي حوزه 
خليج ف��ارس، يك چهارم امريكا و يك س��وم 
منطقه خاورميانه است. سهم اتلاف توليد و 
توزيع انرژي الكتريكي كش��ور بالا بوده و در 
حدود 50 درصد بيش از متوس��ط جهاني و 
قاره آسيا و دو برابر قاره هاي اروپا و امريكاي 

شمالي است. 
اي��ران داراي رتبه مصرف س��رانه بنزين 
پايين تر از 30 در سطح جهان است. مصرف 
س��رانه بنزين در كش��ورهاي امريكا و كانادا 
بي��ش از پنج برابر و كش��ورهاي عربي حوزه 
خليج فارس در حدود س��ه برابر ايران است. 
در صورت��ي كه عوامل مص��رف بالاي بنزين 
ناشي از سياست هاي دولتي اجبار به مصرف 
خودروه��اي پرمصرف و كم كيفيت و قاچاق 
سوخت درنظر گرفته شود، متوسط مصرف 
سرانه بنزين كشور در حدود متوسط جهاني 
است. در اين ميان بايد عواملي مانند وسعت 
بالاي س��رزمين و س��طح پايين برخورداري 
مردم از بخش مس��افري ريلي و عمومي نيز 

مدنظر قرار گيرد. 
بخ��ش اعظ��م آب كش��ور در بخ��ش 
كشاورزي مصرف مي شود و سهم اين بخش 
از كل مصرف در مقايسه با ديگر نقاط جهان 
بسيار بالاس��ت. بخش مهمي از آب مصرفي 
كش��ور جهت توليد محصولات كش��اورزي 
با بهره وري بس��يار نازل آب صرف مي شود. 
مص��رف س��رانه آب خانگي در اي��ران كمتر 

از نص��ف كش��ورهايي مانند امري��كا، كانادا، 
اس��تراليا و ايتاليا و پايين تر از كش��ورهايي 
نظير كره جنوبي، ژاپن، انگلس��تان، فرانسه، 
برزي��ل، روس��يه، تركي��ه و مصر اس��ت. در 
مقايسه با متوسط جهاني و كشورهاي عربي 
حوزه خليج فارس مانند عربستان س��عودي و 
امارات متحده عربي، مصرف س��رانه آب ايران 
چندان نامتعارف نيس��ت. از كل آب توليدي 
جهت مصارف شهري، 26درصد آن در شبكه 

توزيع فرسوده به هدر مي رود. 
به ط��ور كل��ي مص��رف س��رانه ان��رژي 
الكتريك��ي، آب و بنزي��ن عامه م��ردم ايران 
چندان در س��طح جه��ان ب��الا و نامتعارف 
نيست. در جريان رسانه يي زرد مروج افزايش 
قيمت ه��ا )صرفا جهت مصرف مردم( با ارائه 
اطلاعات و داده هاي پراش��تباه سعي و تلاش 
وافري مي ش��ود تا علت هر مشكل و معضل 
ممكن ب��ه عهده بهاي به اصطلاح غيرواقعي 
اين اقلام گذاش��ته ش��ود. در اين راس��تا از 
ارائه هرگون��ه داده هاي غيرواقعي و جهت دار 
فروگذار نمي ش��ود. در مقايسه با كشورهاي 
ديگر تعرفه آب شهري كمتر از 5 هزار ريال 
در مترمكعب اعلام مي ش��ود، ام��ا آنچه در 
عمل از مصرف كننده خانگي اخذ مي ش��ود 
بالاي 20 هزار ريال اس��ت. جريان رسانه يي 
م��روج افزايش قيمت ها با ارائه داده هاي يك 
سايت غيرمعتبر به عنوان موسسه بين المللي 
داده س��نجي، حذف يارانه پنهان سوخت را 
به عنوان درمان ترافيك معرفي مي كند و در 
فصل اوج مصرف بنزين »آژير زرد« را جهت 

افزايش بهاي بنزين به صدا در مي آورد. 
اي��ن جريان رس��انه يي به هي��چ عنوان 
ب��ه بخش ه��اي اقتصادي صناي��ع متكي به 
رانت انرژي مانند پتروش��يمي، فولاد و كاني 
غيرفلزي ك��ه مصرف كننده مه��م انرژي با 
بهاي بسيار ارزان هستند، اشاره يي نمي كند. 
گوي��ي از دي��دگاه اين جري��ان و ذي نفعان 
پشت صحنه، صنايع رانتي مجاز به استفاده 
از ان��رژي و منابع ارزان ب��راي صادرات مواد 
اولي��ه )زير بهاي جهاني( هس��تند، اما مردم 
باي��د از آن محروم باش��ند و با مصرف كمتر 
از مصرف و كس��ب رانت بيش��تر توسط آنها 
حماي��ت كنند. بخش غالب مص��رف انرژي 
به سياس��ت هاي توس��عه صنعتي متكي به 
صنايع انرژي بر رانتي ب��ا ايجاد ارزش افزوده 
و اشتغال پايين و از سوي ديگر بخش غالب 
مصرف آب به مديريت ناكارآمد منابع آب و 
بخش كش��اورزي برمي گردد. طي سال هاي 
اخي��ر، به��ره وري ان��رژي در بخش صنعت 
تنزل يافته اس��ت. در حدود 10درصد از كل 
مصرف ان��رژي الكتريكي كش��ور در صنايع 
فولاد مصرف مي ش��ود كه داراي سهم بالاي 
مصرف انرژي الكتريكي توليد فولاد در سطح 
جهان هستند. در راستاي شفاف سازي فضاي 

اطلاعاتي مس��وولان ذي ربط بايد به صورت 
دقيق به��اي نهايي س��وخت ها، گاز، انرژي 
الكتريكي و آب تحويل��ي به صنايع انرژي بر 
نظير پتروش��يمي، فولاد و سيمان و مصارف 
خانگي را اطلاع رساني كنند تا روشن شود كه 
واقعي سازي بهاي اين اقلام از چه بخش هايي 
بايد آغاز گردد. درخصوص بنزين لازم است 
»نس��بت بهاي بنزين در كش��ور به متوسط 
بهاي جهاني« با »نس��بت بهاي نفت، گاز و 
انرژي تحويلي به صنايع انرژي بر به متوسط 

بهاي جهاني« مقايسه شود. 
مقص��ر اصل��ي افزاي��ش مص��رف مردم 
سياس��ت ها و اقدامات دولت ها هستند و در 
اين مي��ان مردم كه قرباني س��وءمديريت ها 
هس��تند نباي��د به عن��وان مس��وول مصرف 
نامتع��ارف انرژي معرفي ش��وند و با افزايش 
قيمت ها مجازات شوند. اگر دولت واقعا قصد 
مديريت و بهينه س��ازي مص��رف نهاده هاي 
انرژي را دارد، در ابتدا بايد با سياست گذاري ها 
و اقدامات لازم، زمينه هاي كاهش مصرف آن 
را فراهم كند و س��پس افزايش بهاي آنها را 
مدنظر قرار دهد. در اين راس��تا لازم است تا 
واقعي س��ازي ان��رژي از بخش هاي اقتصادي 
دولتي و شبه خصوصي انرژي بر )مانند صنايع 

بزرگ پتروشيمي و فولاد( شروع شود. 
موضوع مهمي كه بايد مدنظر قرار گيرد، 
كاهش نسبي درآمد و قدرت مصرف خانوارها 
و تنزل بالاي مصرف سرانه مردم در سال هاي 
اخير اس��ت. مردم و معيشت و سطح زندگي 
و رفاه آنها بي ترديد بزرگ ترين قرباني امواج 
افزايش قيمت ها بوده و هس��تند. اقدامات به 
اصطلاح واقعي س��ازي قيمت ها در شرايطي 
بايد انجام ش��ود كه س��طح درآمد مردم هم 
بالا رفته باش��د و در غير اين صورت، افزايش 
قيمت ها به هر چه بيشتر فقيرتر شدن عامه 
مردم منجر خواهد ش��د. افزايش نرخ تبديل 
ارز و به��اي كالاه��ا و خدم��ات )به خصوص 
نهاده ه��ا و اق��لام دولتي( يك ن��وع ماليات 
محسوب مي ش��ود. تفاوت مهم آن با ماليات 

عادي اين است كه به جاي اخذ از گروه هاي 
پردرآمد و اقش��ار مرفه، گروه هاي كم درآمد 
و اقش��ار ضعي��ف و طبقه متوس��ط را هدف 
مي گيرد و آنه��ا را فقيرتر مي كند. در رابطه 
با تعيين قيمت اقلام كليدي بايد نسبت آن 
به هزينه خانوارها و درآمد مردم مدنظر قرار 
گيرد. در حال حاضر وضع درآمد و معيشت 
عامه مردم چنان تضعيف شده كه تاب تحمل 
ش��وك هاي قيمتي جديد و كاهش مستمر 
توان مصرف و سطح معيشت خود را ندارند. 
روس��اي دولت هاي پنجم/شش��م و نهم/

ده��م در دوره كاري دوم خود نرخ هاي تورم 
بسيار بالا را تجربه كردند كه بيم آن مي رود 
در دول��ت يازدهم/دوازدهم نيز تكرار ش��ود. 
كاهش سطح معيش��ت مردم و افزايش فقر 
و نابرابري هاي اجتماعي ناش��ي از بالا رفتن 
بهاي كالاها و خدمات ناشي از اعمال ماليات 
تورمي، نارضايتي مردم از دولت را به ش��دت 
بالا مي برد. يكي از مهم ترين تبعات نامطلوب 
بروز ن��رخ تورم بالا در دولت دوازدهم، ظهور 
دولت پوپوليس��ت سيزدهم خواهد بود. اميد 
است تجربه دو رييس جمهور پيشين در دوره 
دوم رياست جمهوري حس��ن روحاني تكرار 
نشود و تسليم اميال و اغراض زياده طلبان و 

رانت خواران نگردد. 
در پايان به جريان هاي رس��انه يي توصيه 
مي ش��ود، به جاي راه انداختن امواج گراني 
و از س��وي ديگ��ر تامين اه��داف گروه هاي 
رانتي خاص، به موضوع��ات كليدي اقتصاد 
كشور مانند )1( فساد و توزيع گسترده رانت 
)به خصوص رانت منابع و انرژي(، )2( بيكاري، 
)3( تشديد فقر و نابرابري هاي اجتماعي، )4( 
چالش ه��اي امنيتي، اقتص��ادي و اجتماعي 
س��الخوردگي جمعيت، )5( تعميق ركود در 
فعاليت هاي اقتصادي مردم و صنايع كوچك 
و متوسط، )6( بحران بانكي و نرخ هاي بالاي 
س��ود بانكي و )7( كاهش هزينه هاي دولت 
به جاي انتقال بار ناكارآمدي دولت به دوش 

مردم نيز عنايت داشته باشند. 

سخن نخست

جريان هاي رسانه اي  زرد و امواج گراني
 احسان سلطاني   

تحليلگر اقتصادي

   س��ناريو افزاي��ش قيمت ه��اي اق��لام كليدي 
دراختيار دول��ت، از ماه هاي پاياني س��ال 13۹5 با 
افزايش نرخ ارز و اقلام ديگر آغاز ش��ده اس��ت. اين 
سناريو تحت عناوين گوناگوني مانند »واقعي سازي 
قيمت ه��ا«، »رقابتي س��ازي« و »كنت��رل واردات« 
از ط��رف گروه هاي ذي نفع و جريان هاي رس��انه يي 
وابسته به بخش هايي از دولت و بخش شبه خصوصي 
ذي نف��ع حمايت و تروي��ج مي گردد. واقعي س��ازي 
قيمت ها عنوان فريبنده يي اس��ت كه جهت توجيه 
افزايش قيمت نرخ ارز و خدمات و كالاهاي اساسي 
)دولت��ي( مانن��د بنزي��ن، آب، برق و گاز اس��تفاده 
مي شود. در اين راستا با سطحي نگري و رويكردهاي 
تك وجه��ي از موضوعات اساس��ي و كليدي اقتصاد 

كشور غفلت به عمل مي آيد. 

هفته گذشته، س��قف نرخ سود سپرده گذاري بانكي از 
18 به 15 درصد كاهش يافت و اين افت س��ود س��پرده، 
گمانه زني ها درباره رش��د نرخ اجاره بها را افزايش داد، زيرا 
تجربه دوسال گذش��ته و كاهش نرخ سود سپرده، اثر آن 
بر افزايش س��هم اجاره بها بر رهن را به خوبي نش��ان داده 
است. در اين ميان، كارشناسان اقتصاد مسكن بر اين باورند 
ك��ه اگر چه كاهش نرخ س��ود در كوتاه مدت موجب ضرر 
و زيان مس��تاجران را فراهم مي آورد و بر اين قش��ر فشار 
مال��ي مضاعفي را تحميل خواهد كرد، اما در طولاني مدت 
زمينه هاي بروز ثبات در بازار معاملات ملك را مهيا مي كند. 
از همين رو، اين دس��ته از كارشناسان اظهار مي كنند، اگر 
ساير عوامل اقتصادي را ثابت فرض كنيم، از جمله تعادل 
در بازار س��رمايه، تعادل در بازار پ��ول و همچنين اثر اين 

عوامل را ثابت فرض كنيم ...

جريان هاي رسانه اي  زرد و امواج گراني

4 مزيت كاهش نرخ سودبراي مسكن

سخن نخست

گزارش

 ادامه در همين صفحه  

 صفحه 10  

نفت و انرژي
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سود 700 تومان در هر متر مكعب 
پتروشيمي بدون »هيچ« كار

گروه انرژي| نادي صبوري|
ش��ايد ب��ه دليل تغيي��ر در راس ه��رم روابط 
عموم��ي وزارت نفت يا به دلايل��ي ديگر ازجمله 
بهبود رابطه دولت با صدا و س��يمايي كه هميشه 
س��از مخالف زده اس��ت، بيژن زنگن��ه اين روزها 
بيش از هر زمان ديگري نس��بت به گفت وگوهاي 
تلويزيون��ي اقب��ال نش��ان مي ده��د. وزيري كه 
رس��انه هاي مكتوب براي پرس��يدن يك س��وال 
از او به هر آب و آتش��ي مي زنن��د، آنقدر مهمان 
برنامه هاي تلويزيوني و پرس��ش هاي تكراري آنها 
شده كه عملا به سختي مي توان تشخيص داد كه 
تاريخ هر كدام به چه زماني مربوط است. حضور 
تلويزيوني دوش��نبه شب زنگنه اما با برخي نكات 
جديد همراه بود كه البته با دستپاچگي و سكوت 
مجري مي ش��د فهميد كه انتظار طرح آنها روي 
آنتن وجود نداش��ته اس��ت. زنگنه در اين حضور 
تلويزيوني از »زياد بودن رانت« در پتروشيمي ها 
و س��ود 700تومان در هر مترمكعب اين  واحدها 

صحبت كرد...

 احسان سلطاني   

 زهره علامي   



  انتصاب آش�نا در پست »مشاور رييس جمهور 
اس�تراتژيك«-پاد|  بررس�ي هاي  مرك�ز  ريي�س  و 
رييس جمه��ور در حكمي حس��ام الدين آش��نا را به عنوان 
»مش��اور رييس جمه��ور و ريي��س مرك��ز بررس��ي هاي 

استراتژيك« منصوب كرد. 
متن حكم حسن روحاني به شرح زير است: »جناب آقاي 
دكتر حسام الدين آشنانظر به مراتب تعهد، تجربيات و سوابق 
ارزن��ده جناب عالي به موجب اين حكم به عنوان »مش��اور 
رييس جمه��ور و رييس مركز بررس��ي هاي اس��تراتژيك« 
منصوب مي ش��ويد. انتظار دارد با بهره گيري از آرا و نظرات 
انديش��مندان و صاحب نظران در امور راهبردي و همكاري 
دس��تگاه هاي ذي ربط نس��بت به ارائه طرح ها و پيشنهادات 
جامع در زمينه هاي مختلف سياس��ي، اقتصادي، اجتماعي، 
فرهنگي، نظامي و روابط بين الملل با رعايت سياس��ت هاي 
كل��ي نظام اق��دام نماييد.  توفيق ش��ما را در انجام وظايف 
محوله با رعايت اصول قانون مداري، اعتدال گرايي و منش��ور 
اخاق��ي دولت تدبي��ر و اميد در خدمت به اس��ام و ملت 
ش��ريف ايران از خداوند بزرگ مسالت مي نمايم.« يادآوري 
مي شود اين حكم روز سه شنبه طي مراسمي با حضور دكتر 
محمود واعظي رييس دفتر رييس جمهور و سرپرست نهاد 
رياست جمهوري در تالار تدبير مركز بررسي هاي استراتژيك 
به دكتر حسام الدين آشنا اباغ شد. در اين مراسم همچنين 
 از س��ايت جديد مركز بررس��ي هاي اس��تراتژيك به آدرس

 www.css.ir رونمايي شد.
 پيكر ابراهيم يزدي پنج شنبه تشييع مي شود 
ايلنا| مراس��م تش��ييع مرح��وم ابراهيم يزدي براس��اس 
برنامه هاي اعام شده قرار است روز پنج شنبه برگزار شود. 

براساس اظهارات نزديكان ابراهيم يزدي طبق برنامه هاي 
تدارك ديده شده قرار است صبح پنج شنبه مراسم تشييع 
از مقابل حس��ينه ارشاد يا مس��جد الغدير برگزار شود و در 
ادامه پيكر اين فعال سياس��ي به بهش��ت زهرا)س( منتقل 
شود. طبق اخبار رس��يده حجت الاسام محمود دعايي بر 
پيكر مرحوم يزدي نماز ميت اقامه مي كند و پس از آن پيكر 

وي با انتقال به بهشت زهرا)س( به خاك سپرده مي شود. 
 معاون اول رييس جمهوري درگذش�ت ابراهيم 
يزدي را تس�ليت گفت-پاد| اسحاق جهانگيري معاون 
اول رييس جمه��ور در پيامي درگذش��ت ابراهيم يزدي را 
تس��ليت گفت. پيام اس��حاق جهانگيري بدين شرح است: 
»خبر درگذش��ت دكتر ابراهيم يزدي از مب��ارزان انقابي 
دوران ستمش��اهي و وزير امور خارجه دولت موقت موجب 
تاثر و تالم شد. از خداوند بزرگ براي آن مرحوم غفران الهي 
و براي بازماندگان به ويژه خانواده محترم ايشان صبر و اجر 

مسألت دارم.«
 پرونده مداحان به دادس�راي فرهنگ و رسانه 
ارجاع شده است-ايلنا| رييس دادگستري استان تهران 
گفت: پرونده مداحان به دادسراي فرهنگ و رسانه ارجاع و 
تا زماني كه موضوع بررسي نشود، نمي توان درباره جزئيات 
آن اطاع رس��اني كرد. غامحسين اس��ماعيلى در حاشيه 
مراس��م ترحيم مادر رييس سازمان تعزيرات حكومتي، در 
پاس��خ به س��وال خبرنگارى مبنى بر اينكه آيا رسيدگى به 
پرونده ١٢ نفر از استانداران كه كيفرخواست شان هم صادر 
ش��ده بود، تعيين وقت شده يا خير، گفت: پرونده ها آمده و 
دس��تورات لازم صادر ش��ده و براي دادگاه آنها تعيين وقت 
شده اما زمان دقيق آنها را نمى دانم. شعبه ويژه انتخابات در 
دادسراى كاركنان دولت به اين موضوع رسيدگى مى كند. 

 وزي�ر دادگس�تري، نظارت�ي ب�ر ق�وه قضاييه 
ندارد-برن�ا| وزير دادگس��تري گفت: من ب��ه عنوان رابط 
و جزئي از مس��وولان قوه قضاييه در جلس��ات قوه قضاييه 
حضور دارم اما نقشي در اين قوه براي خود نمي بينم، وزير 
دادگستري نظارتي بر قوه قضاييه ندارد. سيدعليرضا آوايي 
وزير دادگس��تري، در يك برنام��ه تلويزيوني اظهار كرد: در 
جامعه، نيروهاي انقاب هم حتي از محقق ش��دن عدالت، 
مأيوس��ند. برداشت من اين اس��ت كه نظام قادر به تحقق 
عدالت قابل قبولي اس��ت؛ اگر اين توقع مردم برآورده نشود 
با آس��يب مواجه مي ش��ويم، ابزار و امكانات آن وجود دارد، 
مطالبه جدي رهبري و مردم اس��ت. وزير دادگستري ادامه 
داد: تحقق عدالت و مبارزه با فس��اد جز با شفافيت در نظام 

اداري، انجام نمي شود. 
 طرح پيش�نهادي چهارمحوري براي خروج از 
برجام-تسنيم| نماينده اسبق امريكا در سازمان ملل متحد 
طرحي با چهار محور براي خارج  كردن امريكا از برجام براي 
ارائه به رييس جمهور امريكا تهيه كرده است. جان بولتون در 
بخش مقدمه طرح كه در پايگاه »نشنال ريويو« منتشر شده، 
نوشته است: طرحي كه تهيه شده تنها پنج صفحه است اما 
چنانچه دولت ترامپ قصد خروج از توافق هسته يي داشته 
باش��د، مي تواند آن را گسترش داده و به طرحي در يكصد 

صفحه تبديل كند. 
 لايحه موافقتنام�ه همكاري هاي اقتصادي بين 
ايران و اسلووني تصويب شد-خانه ملت| نمايندگان در 
جريان نشست علني مجلس لايحه موافقتنامه همكاري هاي 
اقتص��ادي بي��ن دولت جمهوري اس��امي اي��ران و دولت 
جمهوري اس��لووني را تصويب كردند. براساس ماده واحده 
اي��ن لايحه كه ب��ا ١۴۰ راي مواف��ق، ۵ راي مخالف و يك 
راي ممتن��ع از مجم��وع ٢۰۶ نماينده حاضر در مجلس به 
تصويب رسيد، موافقتنامه همكاري هاي اقتصادي بين دولت 
جمهوري اسامي ايران و دولت جمهوري اسلووني مشتمل 
بر يك مقدمه و 7 ماده تصويب و اجازه مبادله اسناد آن داده 
مي شود. بنا بر تبصره اين ماده واحده،  در اجراي موافقتنامه 
رعايت اصول 77 و ١۳۹ قانون اساس��ي جمهوري اسامي 

ايران الزامي است. 
 تبديل كميس�يون اصل ۹۰ به ديوان از دستور 
مجل�س خارج ش�د-مهر| محمدعل��ي پورمختار عضو 
كميس��يون قضايي و حقوقي در مجلس ش��وراي اسامي 
تاكيد كرد كه تبديل كميسيون اصل ۹۰ به ديوان از دستور 
مجلس خارج شده است. وي اظهار كرد: نمايندگان به دنبال 
تغيير ساختاري اين كميسيون با حفظ اختيارات بودند اما از 
آنجا كه تغيير اين ساختار با اصاح مواد ديگر در آيين نامه 
داخلي مطرح بود و در كميس��يون تدوين آيين نامه موارد 
رد شد، ديگر تبديل كميس��يون اصل ۹۰ به ديوان مطرح 
نيس��ت. نماينده بهار و كبودرآهنگ با اش��اره به آيين نامه 
داخلي مجلس گفت: از آنجا كه اگر طرحي در كميسيون ها 
رد شود امكان طرح مجدد آن تا ۶ ماه نخواهد بود، بنابراين 
فعا تبديل كميسيون اصل ۹۰ به ديوان از دستور مجلس 

خارج شده است. 
قواني�ن  در  بازنگ�ري  كميت�ه  تش�كيل   
نظ�ارت ب�ر انتخابات ش�وراها با دس�تور لاريجاني 
خبرآنلاين|محمد محمودي شاهنشين عضو كميسيون 
ش��وراها و امور داخلي مجلس، از تشكيل كميته بازنگري 
در قوانين نظارت بر انتخابات ش��وراها به دستور لاريجاني 
خبر داد. وي درخصوص نحوه نظارت بر انتخابات شوراها، 
اظه��ار كرد: كميته بازنگري در قوانين نظارت بر انتخابات 
شوراها به دستور لاريجاني تشكيل شده و بعد از تعطيات 
مجلس به كار خود ادامه مي دهد. نماينده شهريار، قدس و 
مارد بيان كرد: نمايندگان وزارت كشور، مركز پژوهش ها، 
ش��وراي نگهبان و س��ه نفر از كميسيون شوراها عضو اين 
كميته هس��تند تا نقاط ضعف و قوت نظارت بر انتخابات 

شوراها بررسي شود. 

روي موج خبر

رييس دولت دوازدهم در نخستين گفت وگوي زنده تلويزيوني خبر داد: 

تشكيلشورايهماهنگياقتصاديبامسووليترييسجمهور

سخنگوي دولت دوازدهم اعلام كرد
بررسي موضوع »حصر« در شوراي عالي امنيت ملي 

حمايت تمام قد رييس جمهوري فرانسه از برجام

هيچ جايگزيني براي برجام وجود ندارد
وزير امور خارجه امريكا با ارائه طرح خود به باب كوركر 
رييس كميته روابط خارجي س��نا طي يك نامه، خواستار 
كاهش تعداد نمايندگان ويژه امريكا از 7۰ به ۳۰ نفر شده 
كه نام هماهنگ كننده امور اجراي توافق هسته يي با ايران 
نيز در آن وجود دارد. او در تاش اس��ت تا نمايندگان ويژه 
امريكا در سوريه و بسته شدن زندان گوانتانامو را لغو كند. 
نشريه پولتيكو، نوش��ت كه قرار است بيشتر فرستاده هاي 
ويژه امريكا حذف شوند و مسووليت آنها بازتعريف خواهد 
شد. اين شامل نماينده هاي ويژه در بخش تغييرات اقليمي 
و توافق هس��ته يي نيز مي شود. ركس تيلرسون همچنين 
در نامه خود به كنگره گفته او بر اين باور اس��ت كه وزارت 
خارج��ه با ادغام اين مناصب بهت��ر مي تواند موقعيت ها را 

مديريت كند. 
تعليق تحريم هاي ايران آخرين بار توس��ط باراك اوباما 
رييس جمهور پيش��ين امريكا، در آخري��ن روز كاري خود 
تمديد شد. اوباما نگاه منصفانه تري نسبت به ايران داشت 
اما ترامپ كه ش��عارهاي دروغين و پوپوليستي اش او را بر 
مسند قدرت نشاند، برجام را بدترين نوع توافق بين المللي 
مي دانس��ت. ترامپ كه با ش��عارهاي ضدبرجام بر سر كار 
آمده بود طي رياس��ت چندماهه خود بر كاخ سفيد از هر 
كاري براي منزوي كردن ايران دريغ نكرد و تيلرس��ون نيز 

در اين موضوع با اينكه در ش��رايطي متفاوت نگاه ش��ان به 
اين مساله فرق مي كند، اما با كمك رييس جمهور تازه وارد 
ايالات متحده براي نقض برج��ام از هيچ چيز دريغ نكرده 
اس��ت. اي��ن رفتار ضدونقي��ض امريكا و ت��اش آنها براي 
كارشكني در اين امر با واكنش بسياري از كشورهاي دنيا 
به خص��وص دولت هاي اروپايي رو به رو ش��د. تا جايي كه 
روز گذش��ته رييس جمهوري فرانسه در جمع سفراي اين 
كش��ور تاكيد كرد كه از توافق هسته يي حمايت مي كند. 
امانوئل ماكرون در تشريح اولويت هاي سياست خارجي اش 
گفت: »ما از توافق هس��ته يي با اي��ران حمايت مي كنيم، 
چراكه هيچ جايگزين��ي براي اين توافق وجود ندارد و اين 
امكان را به امريكا مي دهد تا روابطي سازنده با تهران داشته 
باش��د.« وي مقابله با تروريسم را اولويت اصلي كاري خود 
در عرصه سياس��ت خارجي عنوان ك��رد و افزود: »پاريس 
از توافق هسته يي حمايت مي كند؛ چراكه هيچ جايگزيني 

براي آن وجود ندارد.«

 براي متقاعد كردن امريكا به ادامه اجراي توافق 
هسته يي تلاش مي كنيم

معاون وزير امور خارجه روسيه نيز در كنفرانس علوم و 
امور جهاني در آستانه پايتخت قزاقستان گفت: مسكو در 

حال حاض��ر روي متقاعد كردن رهبري امريكا براي ادامه 
اج��راي برنامه جامع اقدام مش��ترك )برجام( كار مي كند. 
سرگئي ريابكوف ادامه داد: ما روي اين تاش هاي مان براي 
متقاعد كردن متحدان مان در دولت امريكا مبني بر اينكه 
آنها لازم اس��ت به تعهدات خود طبق توافق هس��ته يي با 
ايران عمل كنند، متمركز هستيم. اين مقام روس با تاكيد 
بر اينكه برجام با محدود كردن برنامه هسته يي ايران تاثير 
خود را ثابت كرده است، گفت: اگر امريكا تحت هر شرايطي 
از توافق هس��ته يي خارج ش��ود، هر يك از طرف ها )كه از 
توافق خارج شود( يك ضربه جبران ناپذير به امنيت منطقه 
و بين الملل خواهد زد. اين مقام ارشد روس همچنين تاكيد 
كرد: مسكو با هرگونه تغيير در برنامه جامع اقدام مشترك 
مخالف اس��ت و از تمام طرف هاي اين توافق مي خواهد از 
تصميم��ات يك جانبه پرهيز كنند. ريابكوف اظهار كرد: ما 
به طور جدي از تمام طرف هاي توافق هسته يي مي خواهيم  
از تصميم��ات يك جانب��ه در چارچوب اي��ن توافق پرهيز 
كنند. ما به طور كامل با هرگونه تفس��ير، س��خت تر كردن 
يا اصاح متن توافق مخالف هس��تيم. وي يادآور ش��د: ما 
شاهد سوءبرداشت و بي اعتمادي از جانب امريكا هستيم. ما 
بر اين باوريم كه تمام اقدامات آنها نه تنها روح، بلكه متن 
توافق هسته يي را تضعيف مي كند. چنين اقدامي به عاوه 

توانايي واشنگتن براي ايستادن پاي تعهداتي كه داده است 
را تضعيف مي كند. 

 دورنماي مثبت پيشرفت ايران در سايه 
دستاوردهاي برجام

رس��انه هاي عربي ط��ي روزهاي گذش��ته پيامدهاي 
توافق هس��ته يي را براي ايران مورد بررس��ي قرار داده اند. 
توافق هس��ته يي و فرصت هاي ناشي از آن زمينه ساز رشد 
و پويايي ظرفيت هاي اقتصادي، بازگش��ت ايران به جايگاه 
واقعي در اقتصاد انرژي و نيز بروز چش��م اندازهاي روش��ن 
براي پيش��رفت و توس��عه شده اس��ت. خبرگزاري رسمي 
كوي��ت »كون��ا«، در تازه ترين گزارش خ��ود درباره توافق 
هس��ته يي، اين توافق را بزرگ ترين دستاورد دولت حسن 
روحاني در دوره نخست برش��مرد كه توانست براي ايران 
مزاياي بسياري به دنبال داشته باشد. به نوشته خبرگزاري 
رسمي كويت، توافق هسته يي كه در سال ٢۰١۵ ميادي 
ميان ايران و كش��ورهاي گروه ١+۵ امضا ش��د بزرگ ترين 
دستاورد دولت روحاني در دوره نخست بود. از ويژگي هاي 
اين توافق آن است كه ايران برنامه هسته يي خود را حفظ 
كرد و توانس��ت ب��ه جامعه بين الملل وارد ش��ود. ايران به 
لطف اين توافق توانس��ت از فصل هفتم منش��ور سازمان 
ملل خارج ش��ود. همه تحريم هاي سازمان ملل يك باره از 
ايران برداش��ته شد و هيچ يك از طرف ها به گزينه نظامي 
پناه نبردند. در اين زمينه »صالح باقر« كارش��ناس مسائل 
ايران به خبرگزاري رسمي كويت گفت: بدون شك توافق 
هسته يي برجسته ترين دس��تاورد دولت روحاني در دوره 

نخست بود. دولت روحاني توانست از راه گفت وگو و مذاكره 
پرونده هس��ته يي ايران را حل و برنامه هس��ته يي ايران را 
حفظ كند. به اعتقاد اين كارش��ناس، ناخرسندي امريكا از 
توافق هسته يي به دليل اهميت بالاي دستاوردهاي ايران از 

توافق هسته يي است. 
تارنماي عربي زبان » i24news« امارات، روزنامه هاي 
»الاخب��ار« لبنان و »الوطن« عم��ان در گزارش هاي خود 
درباره نتايج برجام براي ايران، بخش��ي از دس��تاوردهاي 
ايران از توافق هسته يي را مورد توجه قرار دادند. به نوشته 
تارنم��اي i24news ام��ارات، بانك مرك��زي جمهوري 
 اس��امي اي��ران اعام ك��رد، ايران ق��راردادي ب��ه ارزش

8 ميليون يورو براي دريافت وام از »اگزيم بانك« كره جنوبي 
امضا كرد. اين بزرگ ترين قرارداد وام خارجي پس از توافق 
هس��ته يي اس��ت. به گزارش ايرنا، روزنامه الاخبار به نقل 
از بلومبورگ هم بيان داش��ت: جمهوري اس��امي پس از 
برداشته ش��دن تحريم هاي بين المللي در چارچوب توافق 
هسته يي ش��اهد اقبال س��رمايه گذاران خارجي بود. نكته 
مهم آن اس��ت كه ايران از چين، روسيه، فرانسه، آلمان و 
انگليس پس از س��رمايه گذاري ش��ركت هاي اين كشورها 
در جمهوري اس��امي حمايت هايي را دريافت كرده است. 
در ادام��ه بلومب��رگ در اين باره به نق��ل از »صنم وكيل« 
عضو كمكي برنامه خاورميانه و شمال آفريقا در انديشكده 
»چتم هاوس« لندن نوشت: نهادهاي بازرگاني اين كشورها 
به دولت هاي خود فشار وارد مي كنند تا به بازارهاي ايران 
برس��ند و بيش��تر دولت ها اعتراف مي كنند كه به حاشيه 

راندن و منزوي كردن ايران به سود هيچ كسي نيست. 

ديش��ب حس��ن روحان��ي رييس جمه��وري در 
نخس��تين مصاحبه تلويزيوني خود در مقام رياس��ت 
دولت دوازدهم از تشكيل شوراي هماهنگي اقتصادي 
خبر داد و گفت: تمامي تصميمات اساس��ي اقتصادي 

دولت در اين شورا گرفته خواهد شد. 
به گزارش تعادل،  رييس جمهوري در اين مصاحبه 
در پاسخ به سوال خبرنگار كه از شيوه هماهنگي بين 
اعضاي دولت پرس��يده بود گفت: ب��ه نظر من دولت 
دوازدهم نس��بت به دولت يازدهم هماهنگ تر است. 
وي گف��ت: در زمين��ه اقتصادي كه مه��م براي مردم 
اس��ت،  يك جلس��ه ش��وراي هماهنگي اقتصادي در 
دولت دوازدهم مثل دولت يازدهم خواهيم داشت كه 
تصميمات اساسي نس��بت به مسائل اقتصادي دولت 
در آنجا اتخاذ مي ش��ود. اين هماهنگ��ي به مديريت 
سطح بالا نياز دارد كه توسط خود من ايجاد مي شود. 
رييس جمهوري همچنين تاكيد كرد كه هفته يي دو 

جلسه شوراي هماهنگي خواهيم گذاشت. 
رييس جمه��وري همچنين در خص��وص فرايند 
انتخاب كابينه و تفاوت دولت فعلي با قبلي،  گفت:  ما 
از قبل رايزني ها را آغ��از كرده بوديم. با همه جناح ها 
مش��ورت كردي��م. بزرگ ترين فرق اين اس��ت كه در 
كابينه دوازدهم افرادي هس��تند كه مس��تقيم يا غير 
مس��تقيم در ۴ سال گذش��ته با آنها كار كردم. نيمي 
از كابينه سمت هاي خودشان را دارند و بقيه وزرا هم 
يا معاونان سابق وزيران بودند يا افرادي بودند كه من 
مس��تقيم با آنها كار كردم و شناخت بيشتري به آنها 
دارم و آنها هم نظرات من را مي دانند. بنابراين آنها به 

مسيري كه مي رويم آشنا هستند. 

رييس جمهور درباره مش��كات دولت دوازدهم با 
دولت يازدهم گفت: نوع مش��كات فرق كرده اس��ت 
البته برخي از مشكات كوچك تر شده اند. در گذشته 
ما در بحث هس��ته يي با تحريم ها روبرو بوديم و الان 
ديگر به آن ش��دت روبرو نيستيم. همچنين بازگشت 

تحريم به ايران امكان ناپذير است. امريكايي ها ممكن 
اس��ت تصوراتي داش��ته باش��ند اما تحريم ها به ايران 
برنخواهد گش��ت. نگاه به ايران هم تغيير كرده است. 
به گفته روحاني، اكنون مردم در ايران احساس آرامش 
بيش��تري دارند. مردم احساس امنيت دارند. مردم در 

خصوص مسائل اقتصادي و اجتماعي احساس امنيت 
دارند. در اين دوره نوع مش��كات عوض شده است و 

اميد ما بيشتر است. 
رييس جمهور در خصوص جوان تر ش��دن كابينه 
و س��هم زنان گفت: من نگران گردش نخبگان هستم 

زيرا اين گردش پايين اس��ت. به همين خاطر گفته ام 
كه هر وزيري حداقل دو جوان را در س��مت معاون يا 
مش��اور بگذارند و از خانم ها در سمت مشاور و تحول 
وزارتخانه ها استفاده كنند. در آخرين مصوبه يي هم كه 
اباغ شد گفته شده كه ظرفيت مديريت درخصوص 

خانم ها ۳۰ درصد افزايش يابد. 
روحاني درباره مسائل سهم خواهي در شكل گيري 
كابينه گفت: من تحت فش��ار نبودم. ش��ايد جناح و 
احزاب نظراتي مي داشتند اما انتخاب وزرا نظر خودم 
بود. طبيعي است كه هر جناحي دوست دارد كه افراد 
خودش در مناصب كار كنند اما دولت دوازدهم مثل 

دولت يازدهم جناحي نيست بلكه فراجناحي است. 
وي درب��اره دو وزير ني��رو و علوم گفت كه قبل از 
معرفي وزرا دلم مي خواس��ت كه لايح��ه دو فوريتي 
جدا س��ازي دو وزارتخانه و جدا س��ازي س��ازمان ملي 
جوان��ان از وزارت ورزش تصوي��ب ش��ود كه نش��د. 
درخصوص معرفي نش��دن و اينكه چرا نتوانستم وزير 
علوم معرفي كنم. فردي كه مي خواستم معرفي كنم 
كه بيس��ت س��اعت قبل از اعام وزير پيشنهادي من 
انصرا ف داد. وزير نيرو هم نتوانست راي كافي به دست 
بياورد. اميدواريم كه بتوانيم هفته اول مهر ماه اين دو 

وزير را معرفي كنيم. 
وي در خص��وص معاونت اقتص��ادي گفت كه اين 
معاونت وظاي��ف اقتصادي كه رييس جمه��ور واگذار 

مي كند را انجام مي د هد. 
رري��س جمهوري همچنين گفت كه هر س��ه ماه 
يك بار عملكرد وزرا و بودجه دستگاه ها بررسي خواهد 
شد و بودجه بر اساس عملكرد و مسووليت ها تخصيص 

مي يابد. 

گروه ايران| مهدي بيك|
فرمان��ده اقتصادي كابين��ه دوازدهم كيس��ت؟ اين 
پرسشي است كه بيشتر از هر موضوع اقتصادي ديگري 
طي روزهاي گذشته و بعد از رونمايي از كابينه دوم دولت 
روحاني در سطح محافل اقتصادي و رسانه هاي گروهي به 

ابعاد و زواياي گوناگون آن پرداخته شده است. 
 ابهام��ي ك��ه ب��ا حض��ور چهره هايي چ��ون محمد 
نهاونديان)مع��اون اقتصادي رييس جمهوري(، مس��عود 
نيلي)دس��تيار ويژه رييس جمهوري در امور اقتصادي(، 
ول��ي الله س��يف)رييس كل بان��ك مرك��زي(، مس��عود 
كرباس��يان)وزير امور اقتص��ادي و داراي��ي(، محمدباقر 
نوبخت)رييس سازمان برنامه و بودجه( و... بيش از پيش 
تقويت ش��د و خبرنگاران را بر آن داشت تا در ميان اين 
همه »ژنرال اقتصادي« ب��ه دنبال فرمانده اصلي اقتصاد 
كش��ور باش��ند. فرقي نمي كند كه چهره هاي اقتصادي 
كابينه در جريان همايش بانكداري اسامي باشند يا در 
نشست هفتگي سخنگوي دولت، موضوع فرمانده اصلي 
اقتصاد كش��ور پرسش اصلي خبرنگاران از دولتمردان را 

تشكيل مي دهد.
 رد پ��اي اين پرسش��گري در جلس��ه روز گذش��ته 
نوبخت با خبرنگاران كه نخستين جلسه سخنگوي دولت 

دوازدهم محسوب مي شد نيز پيدا بود. 
نوبخت در پاسخ به اين پرسش ها با بازخواني تركيب 
اقتصادي دولت يازدهم در قالب يك س��تاد اقتصادي با 
محوري��ت رييس جمه��وري، چيدمان دول��ت دوازدهم 
را شكل س��امان يافته تر همان ايده ارزيابي كرد كه تنها 
عناوين و س��مت ها تغيير پيدا كرده اما مس��ووليت ها به 
همان ترتيبي اس��ت كه در گذش��ته نيز عمل مي ش��د. 
تركيب��ي از افراد داراي صاحيت و تجربه كه براس��اس 
اظهارت س��خنگوي دولت، موضوعات اساسي و بنيادين 
اقتص��ادي را از طريق خرد جمع��ي جمع بندي و درباره 
آنها تصميم س��ازي مي كنند. نوبخت از رسانه ها خواست 
كه در دولت دوازدهم به دنبال يك فرد مشخص به عنوان 
فرمانده در مقولات اقتصادي نباشند بلكه تاش كنند تا 
مكانيسم تصميم س��ازي هاي اقتصادي دولت دوازدهم را 

بررسي و به آن توجه كنند. 
موض��وع تغيي��رات س��اختاري دول��ت دوازدهم در 
بودجه ري��زي و چابك تر كردن بودجه هاي دس��تگاه ها و 
اس��تان ها از ديگر مواردي بود كه نوبخت در جلس��ه روز 

گذشته ابعاد و زواياي گوناگون آن را مشخص كرد. 
در كنار بحث فرمانده اقتصاد كش��ور و تغيير ش��كل 
تخصيص بودجه هاي دس��تگاه ها، س��خنگوي دولت به 
پرس��ش هاي خبرنگاران درباره موضوعاتي چون پوشش 
ظاهري معاون حقوقي رييس جمهوري، ادامه رفتارهاي 

مخرب طرف هاي امريكايي درباره برجام، سفر احتمالي 
رييس جمهوري به نيويورك، كس��ري بودجه س��ال۹۶، 

تقويت پول ملي و... پاسخ داد. 
نوبخت در ابتداي صحبت هايش با گرامي داشتن ياد 
شهيد رجايي و شهيد باهنر گفت: جلسه امروز نخستين 
جلس��ه بعد از راي قاطع مجلس به وزراي پيش��نهادي 
دولت اس��ت و از نمايندگان فهيم نكته س��نج و همراه با 
ملت تش��كر مي كنم كه راي ٢۹ ارديبهشت را در راي به 
وزرا متبلور و تبيين كردند تا آقاي رييس جمهور بتوانند 

وعده هايي كه به مردم دادند را  محقق كنند. 

 ستاد هماهنگي هاي اقتصادي دولت
س��خنگوي دولت درب��اره ايجاد معاون��ت اقتصادي 
و احتم��ال تعدد مراكز تصميم گي��ري در حوزه اقتصاد 
اظه��ار ك��رد: در دول��ت يازدهم ب��ه غي��ر از آنكه هر 
دس��تگاه اقتصادي شرح وظيفه خود را داشت به خاطر 
ش��رايط خاص اقتصادي كش��ور س��تادي با مسووليت 
رييس جمهور تشكيل شد كه در آن ستاد، معاون اول به 
عنوان فرمانده اقتصاد مقاومتي نيز حضور دارد و وزارت 
امور اقتصاد، بانك مركزي و س��ازمان برنامه و بودجه و 

مش��اوران اقتصادي رييس جمهور هم شركت مي كنند. 
نهاوندي��ان ني��ز كه مس��ووليت دفت��ر رييس جمهور و 
سرپرستي نهاد رياس��ت جمهوري را برعهده داشت در 
اين ستاد ش��ركت مي كرد. معاون رييس جمهور اضافه 
ك��رد: اگر تصميم مهم��ي كه مي تواند آث��ار اقتصادي 
داشته باشد، وجود داشته باشد مانند اصاح نظام بانكي، 
تصميم نهايي در س��تاد اقتصادي دولت مطرح مي شود 
و موافق��ان و مخالف��ان و همه اعضا نظراتش��ان را بيان 
مي كنند و در پايان موضوع جمع بندي مي شود. در اين 
جمع آقاي نيلي به عنوان دس��تيار ويژه تعيين شد كه 
قبا نيز مشاور اقتصادي رييس جمهور حضور داشتند. 
معاون اقتصادي نيز قبا در اين جلسات حضور داشتند. 
اقتصاد منطق خاص خود را دارد و ما نيز بايد براس��اس 

آن عمل كنيم. 
نوبخت با بيان اينكه نظر رييس جمهور بر همه افراد 
ارحجيت دارد، تصريح كرد: بهتر است به دنبال فرمانده 
نگرديم و نگوييم چه كس��ي فرمانده است. همه نهادها 
وظيفه خاص خود را دارند و در راس��تاي نظرات دولت و 

آقاي رييس جمهور عمل مي كنند. 
سخنگوي دولت افزود: ما همه داراي بينش هستيم 

و براس��اس نظرات خود عمل مي كنيم. نبايد فكر كنيم 
تعدد افراد موجب چند دس��تگي و چن��د فرماندهي در 

مسووليت هاي اقتصادي مي شود. 

 هدف دولت كاهش واردات است
نوبخت درباره توزيع بودجه يادآور ش��د: ما اصاحات 
متعددي در س��ازمان برنامه و بودجه در دولت دوازدهم 
همچني��ن بودجه س��ال ۹7 كه درحال تنظيم اس��ت، 
خواهيم داش��ت ك��ه بودجه ري��زي را از حالت س��نتي 
عوض خواهيم كرد. دس��تگاه ها ابتدا بايد بگويند، برنامه  
و اهدافش چيس��ت. براساس آن اهداف و برنامه، بودجه 
دستگاه ها مش��خص مي ش��ود. بنابراين بودجه ريزي بر 
مبناي صفر را خواهيم داش��ت. وقتي ه��م بودجه داده 
شد، دس��تگاه ها بايد ۳ماه به ۳ماه گزارش كار بدهند تا 
بودجه بعدي را هم بدهيم. اگر قرار باشد براساس هزينه 
واحد تصويب شود و براساس نظارت و ارزيابي تخصيص 
داده شود، ديگر نمي شود بودجه را تصويب كرد. از طرفي 
تاش مي كنيم، اختيارات واحدها و دستگاه هاي استاني 
را زياد كنيم و بودجه را به صورت مستقيم به آنها بدهيم. 
نوبخ��ت درباره واردات كالاهاي مش��ابه گفت: هدف 

دولت كاهش واردات به ويژه كالاهايي است كه در داخل 
توليد مي شود. بايد واردات را از روش هاي تعرفه يي جدا 
كنيم. دولت براي اس��تفاده از توليدات داخلي و كاهش 

واردات مصمم است. 

 كاهش قدرت پول ملي به نفع ما نيست
نوبخت در پاسخ به س��والي درباره تاش بانك مركزي 
ب��راي يكسان س��ازي قيم��ت ارز و اينكه آيا سياس��ت هاي 
موجب خروج از ركود بدون افزايش تورم خواهد شد، گفت: 
يكسان سازي نرخ ارز از سياست هاي دولت است و در اين باره 
در دولت يازدهم نيز اقداماتي صورت گرفت. سخنگوي دولت 
ادام��ه داد: با اين وجود برخي فكر مي كنند، يكسان س��ازي 
قيمت ارز موجب افزايش قيمت ارز مي شود و تقاضا هم بالا 
مي رود و همين موجب گراني قيمت ارز مي ش��ود. كاهش 
قدرت پول ملي به نفع ما نيس��ت. نوبخ��ت تاكيد كرد: در 
ديداري هم كه با مقام معظم رهبري داشتيم، مطالبه رهبري 
افزايش قدرت پول ملي بود. ما در اين چارچوب دو سياست 
داريم؛ در بخشي از قسمت ها بايد تورم را مهار كنيم بنابراين 
نبايد سياستمان انبساطي باشد ولي در بخشي از سياست ها 
براي افزايش توليد و ايجاد رونق بايد سياس��ت ها انبساطي 
باشد. ما برحسب مورد عمل خواهيم كرد با اين وجود بايد 

شاهد يك تعادل در بازار پولي كشور باشيم. 

 حقوق بازنشستگان را دولت مي دهد
و نه صندوق هاي بازنشستگي 

سخنگوي دولت درباره آخرين وضعيت بازنشستگان 
و عدم همسازن حقوق آنها عنوان كرد: دو صندوق مهم 
كش��ور يعني صندوق بازنشستگي كش��وري و صندوق 
بازنشستگي لشكري، كسوراتشان به هر دليلي به شكلي 
بود كه قادر به پرداخت حقوق بازنشس��تگان نيستند و 
همين موجب شد تا دولت عاوه بر پرداخت به شاغان 
به بازنشستگان نيز حقوق بدهد. ما بايد بودجه پروژه هاي 
عمراني را ه��م بدهيم. بايد بدهي هاي پيمانكاران را هم 
بدهيم. ما ضمن احترام به بازنشس��تگان كشور و تاش 
ب��راي بهبود وضعيت آنها، توانمان در همين حد اس��ت. 
با اين وجود صندوق هاي بازنشستگي حدود ١١۰درصد 
اعتبارشان تخصيص يافته است. يعني ١۰درصد هم بيش 
از اعتبار به آنها پول پرداخت كرده ايم. اين مسائل درحالي 
است كه بايد ۹۵۵هزار شغل در سال ايجاد كرده و رشد 
كشور حدود 8 درصد باشد. نوبخت با بيان اينكه توصيه 
ما به صندوق هاي بازنشس��تگي اين است كه واحدهاي 
توليدي خود را فعال كنند، گفت: توصيه ما اين است كه 
به جاي فش��ار به دولت و سازمان برنامه و بودجه به اين 

سمت و سو حركت كنند. 
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ايران2

تيتربازي با صحبت هاي آقاي سخنگو
 در اقتصاد دنبال فرمانده نباشيد

 از دلي�ل اصل�ي تغيي�ر پوش�ش مع�اون حقوقي 
رييس جمهوري بي اطلاع هستم

 رييس جمهور و وزارت كشور عملكرد استانداران 
را ارزيابي مي كنند 

 7ه�زار و ۴۳۰ميليارد تومان به كش�اورزان براي 
خريد گندم پرداخت شده است

 اجازه هيچ بازديدي خ�ارج از چارچوب برجام را 
به ديگران نمي دهيم

 سفر رييس جمهور به نيويورك قطعي نشده است
 نيروهاي امنيتي از خانه كروبي خارج شده اند

۳۰ميليارد دلار نيز افزايش يابد.  فاينانس 8ميليارد دلاري كره جنوبي مي تواند تا 
 برنامه دولت دوازدهم تقويت بخش اطلاع رساني 

دولت است
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3 كلان
مبادله مطلوب اطلاعات 

اقتصادي با طرح جامع مالياتي
معاون توسعه مديريت س��ازمان امور مالياتي گفت: با 
استقرار طرح جامع مالياتي گام هاي مثبتي در جلوگيري 
از فرار مالياتي برداش��ته و اس��تقرار آن به مبادله مطلوب 

اطلاعات اقتصادي منجر شده است. 
به گزارش مه��ر، محمدابراهيم طريقت با اعلام اينكه 
براي جلوگيري از فرار مالياتي در درجه نخس��ت تعامل با 
مودي��ان را مدنظر داريم، گفت: ممانعت از فرار مالياتي به 
ويژه براي افرادي كه صاحب ظرفيت و توانمندي هستند 
مورد تاكيد اس��ت تا ضمن برقراري عدالت مالياتي، زمينه 
توليد و سرمايه گذاري به يك ميزان براي فعالان اقتصادي 
فراهم ش��ود.  وي ب��ا تاكيد بر اينكه آث��ار مفيد پرداخت 
مالي��ات به خود مردم بازگش��ته و در حوزه هاي خدماتي 
صرف مي شود، اضافه كرد: به دليل تاثير ماليات در توسعه 
اجتماعي و اقتص��ادي، انتظار مي رود موض��وع ماليات با 

همكاري رسانه ها و همه ارگان ها فرهنگ سازي شود. 
اين مقام مس��وول خواس��تار توجه رسانه ها نسبت به 
فرهنگ س��ازي ماليات ش��د و گف��ت: در وضعيت فعلي 
باي��د بتوان درآمدهاي كش��ور را از نفت و گاز به س��مت 
درآم��د مالياتي به ويژه براي نس��ل هاي آتي هدايت كرد. 
ماموريت هاي اين سازمان به لحاظ كمي و كيفي در قالب 
بودجه س��ال جاري و برنامه شش��م توسعه تدوين شده و 

اولويت سازمان تحقق درآمدهاي مالياتي است. 
به گفته طريقت تلاش س��ازمان امور مالياتي كش��ور 
بر اين اس��ت كه با درك واقعيت ه��اي اقتصادي جامعه و 
شناخت شاخص ها و همچنين رعايت حقوق موديان بتواند 

ماموريت هاي محوله را اجرايي كند. 

تورم روستايي 8.8 درصد شد
مركز آمار ايران اعلام كرد كه نرخ تورم روستايي كشور 
در مردادماه امس��ال 8.8درصد است و تورم نقطه به نقطه 
به 8.9درصد رسيده است.  به گزارش مهر، مركز آمار ايران 
با انتشار گزارش شاخص قيمت كالاها و خدمات مصرفي 
خانوارهاي روستايي كشور در مردادماه سال ۱۳9۶ اعلام 
كرد: درصد تغييرات ش��اخص كل در ۱2ماهه منتهي به 
مردادماه سال ۱۳9۶ نسبت به دوره مشابه سال قبل )نرخ 
تورم روستايي(، 8.8درصد است كه نسبت به تورم ۱2ماهه 
منتهي به تير ۱۳9۶ تغييري نداش��ته است.  شاخص كل 
)بر مبن��اي۱۰۰=۱۳9۰( در مردادماه س��ال ۱۳9۶ عدد 
2۶5.8 را نش��ان مي دهد كه نسبت به ماه قبل ۱.۰درصد 
افزايش داشته است. شاخص كل نسبت به ماه مشابه سال 
قب��ل )تورم نقطه به نقطه(، 8.9درص��د افزايش يافته كه 
نس��بت به تورم نقطه به نقطه ماه قب��ل ۰.8 واحد درصد 

كاهش يافته است. 
ش��اخص گروه عم��ده »خوراكي ها، آش��اميدني ها و 
دخانيات« در اين ماه به رقم ۳۰۱.5 رس��يد كه نسبت به 
ماه قبل ۱.5درصد افزايش نش��ان مي دهد. شاخص گروه 
عمده خوراكي ها، آش��اميدني ها و دخانيات، نسبت به ماه 
مشابه سال قبل ۱۱.9درصد افزايش نشان مي دهد و درصد 
تغيي��رات اين گروه در ۱2ماهه منتهي به مردادماه ۱۳9۶ 
نسبت به دوره مشابه سال قبل ۱۱.۳درصد است كه نسبت 
به تورم ۱2ماهه منتهي به تيرم��اه ۱۳9۶ )۱۰.9درصد(، 
۰.4واحد درصد افزايش داشته است. شاخص گروه اصلي 
»خوراكي ها« در ماه مورد بررس��ي به عدد 298.5 رسيد 
كه نس��بت به ماه قبل ۱.5درصد افزايش نش��ان مي دهد. 
شاخص گروه اصلي »خوراكي ها« نسبت به ماه مشابه سال 
قبل ۱2.۱درصد افزايش نشان مي دهد و نرخ تورم ۱2ماهه 

اين گروه ۱۱.۳درصد است. 
شاخص گروه عمده »كالاهاي غيرخوراكي و خدمات« 
در مردادم��اه ۱۳9۶ به رقم 24۱.8 رس��يد كه ۰.۶درصد 
نسبت به ماه قبل افزايش نش��ان مي دهد. ميزان افزايش 
شاخص گروه عمده كالاهاي غيرخوراكي و خدمات، نسبت 
به ماه مش��ابه س��ال قبل ۶.5درصد بوده است و نرخ تورم 
۱2ماهه منتهي به مردادماه س��ال ۱۳9۶ نسبت به دوره 
مشابه س��ال قبل اين گروه 7.۰درصد است كه نسبت به 
تورم ۱2ماهه منتهي به تيرم��اه ۱۳9۶ )7.۱درصد(، ۰.۱ 

واحد درصد كاهش داشته  است. 

 شاه بيت رونق 
قيمت گذاري واقعي است

يك كارش��ناس اقتصادي گفت: شاه بيت اقتصاد براي 
رون��ق اقتص��ادي، قيمت هاي واقعي اس��ت ن��ه نر خ هاي 

دستوري و غيرواقعي. 
هادي حق ش��ناس، كارش��ناس ارش��د اقتص��ادي در 
گفت وگو ب��ا ايلنا در خصوص تلاش بان��ك مركزي براي 
يكسان س��ازي و واقعي س��ازي نرخ ارز اظهار كرد: نرخ ارز 
براساس يك قاعده علمي  تعيين مي شود. اين قاعده علمي 
مابه التفاوت تورم داخلي  به تورم كشورهايي است كه از آن 

كشورها كالا وارد مي كنيم. 
وي افزود: در طول 4 سال گذشته به طور ميانگين تورم 
ما بيش از تورم وارداتي بوده اس��ت. بنابراين، اين نكته كه 
نرخ ارز در س��ال 9۶ بايد بيش از س��ال 92 باشد، قطعي 
 اس��ت اما دولت دلايل مختلفي براي آن دارد از جمله آن، 
حفظ دس��تاورد تورم يك رقمي است زيرا علاقه مند است 
تا نرخ ارز را كنترل كند اما واقعيت مطلب اين اس��ت كه 
اگر نرخ ارز واقعي نباشد در واقع ما به توليدكننده خارجي 
يارانه پرداخت مي كنيم و اگر نرخ ها واقعي باشد، اين يارانه 
به داخل كشور يا توليدكننده داخلي تعلق خواهد گرفت. 

حق شناس اظهار كرد: از سوي ديگر ارز متعلق به دولت 
اس��ت يعني عرضه كننده عم��ده ارز در بازار ايران دولت و 
بانك مركزي هستند و اگر دولت بخواهد مي تواند بر نرخ 
ارز اثرگذار باش��د. همچنان كه دولت نهم و دهم ۶ س��ال 
قيمت ارز را ثابت نگه داش��ت و پس از اوج گيري تحريم ها 
ك��ه با محدودي��ت عرضه ارز مواجه ش��دند، قيمت ارز به 

يك باره بيش از سه برابر شد. 
اين تحليلگر اقتصادي گفت: دولت ها بايد چنان نظارت 
و هدايتي در بازارها داش��ته باشند كه نه حباب قيمتي در 
بازار ايجاد ش��ود و نه س��ركوب قيمتي ش��كل بگيرد. اگر 
چنين ش��ود آن گاه بخ��ش واقعي اقتص��اد رونق خواهد 
گرف��ت. در غير اين صورت اگر قيمت ارز واقعي نباش��د، 
واردات و قاچ��اق كالا توجيه پيدا مي كند و مصارف ارزي، 

بي رويه مي شود. 
وي اف��زود: دولت عنوان مي كند كه در روز 87ميليون 
ليتر بنزين مصرف مي ش��ود. اي��ن موضوع به دليل واقعي  
نبودن نرخ بنزين اس��ت. اگر قيمت ارز نيز واقعي نباشد، 
مس��افرت تفريحي به كشورهاي همسايه مانند تركيه هم 
هر س��اله افزايش پيدا مي كند زيرا ب��ه دليل پايين بودن 
قيمت ارز، س��فرهاي خارجي نس��بت به سفرهاي داخلي 

توجيه اقتصادي بيشتري پيدا مي كند. 
به گفته وي، ش��اه بيت اقتصاد ب��راي رونق اقتصادي، 
قيمت هاي واقعي است نه نر خ هاي دستوري و غيرواقعي. 

اخبار كلان

رييس سازمان برنامه و بودجه در همايش بانكداري اسلامي درخصوص تشكيلات اقتصادي دولت مطرح كرد

تيماقتصاديفرماندهنميخواهد

ارائه عملكرد ۵ماهه هدفمندي به مجلس

۵۵درصد يارانه از بودجه عمومي پرداخت شد
نايب رييس كميسيون برنامه مجلس اظهار كرد: 
۱۱ ه��زار ميليارد از 2۰هزار ميلي��ارد تومان يارانه 
5ماه نخس��ت س��ال 9۶ از بودجه عمومي پرداخت 

شد. 
ب��ه گزارش ايبن��ا، هادي قوامي اظه��ار كرد: در 
نشست روز دوش��نبه كميسيون، مسوولان سازمان 
هدفمندس��ازي يارانه ها و خزانه گزارشي از عملكرد 
5 ماه��ه نخس��ت س��ال 9۶ در بخ��ش هدفمندي 
يارانه ه��ا ب��ه اعضا ارائ��ه كردند كه بر اس��اس اين 
گزارش در 5 ماه گذش��ته 2۰ه��زار و 45۰ميليارد 

تومان منابع و مصارف هدفمندي بوده است. 
نايب رييس كميسيون برنامه، بودجه و محاسبات 
مجلس ش��وراي اس��لامي افزود: از 2۰هزار و 45۰ 
ميليارد تومان حدود 4۳۰ميليارد تومان براس��اس 
ماده 8 به توليد اختصاص يافته، 8۶5ميليارد تومان 
به وزارت بهداشت بابت هدفمندي اختصاص يافته، 
۱7 هزار و 2۳۰ميليارد تومان يارانه نقدي پرداخت 
شده و 22۰ميليارد تومان بن سبد غذايي پرداخت 
شده، همچنين به سازمان بهزيستي و كميته امداد 

ام��ام خميني )ره( حدود هزار و ۶8۰ميليارد تومان 
اختص��اص يافته و ب��ه بند ب م��اده 7 هدفمندي 

حدود ۳۰ ميليارد تومان پرداخت شده است. 
وي با بي��ان اينكه درب��اره نحوه وص��ول منابع 
هدفمن��دي چند نكته توس��ط خزانه ارائه ش��د كه 
قابل تامل است، ادامه داد: براساس گزارش خزانه از 
حدود 2۰هزار ميليارد تومان يارانه يي كه در بخش 
مصارف پرداخت ش��ده حدود 9هزار و ۳۶۰ميليارد 
توم��ان از مح��ل اصلاح قيمت ها به دس��ت آمده و 
ح��دود ۱۱هزار ميليارد تومان ني��ز از محل بودجه 
عموم��ي پرداخ��ت ش��ده، در حالي كه براس��اس 
قانون هدفمن��دي بايد 2۰ درصد از منابع حاصل از 

هدفمندي به بخش توليد اختصاص يابد. 
قوامي يادآور ش��د: اين نش��ان مي دهد كه همه 
منابع حاصل از هدفمندي براس��اس گزارش خزانه 
به سازمان هدفمندي پرداخت نمي شود و متاسفانه 
تمام منابع حاصل از قانون به خزانه واريز نمي شود، 
ب��ر اين اس��اس مقرر ش��د كميس��يون بودجه يك 
گ��زارش در اين خصوص تهيه كن��د.  وي افزود: از 

اي��ن 2۰ هزار و 4۰۰ ميليارد تومان حدود 9هزار و 
۳۰۰ميليارد تومان از اصلاح قيمت ها دريافت شده 
و ۱۱ه��زار ميليارد تومان يعن��ي بيش از 55 درصد 
اين ياران��ه از محل بودجه عمومي پرداخت ش��ده 
يعن��ي اگر اين 2۰ه��زار ميليارد توم��ان به صورت 
كام��ل از اصلاح قيمت ها گرفته ش��ده ب��ود از اين 
۱۱ميليارد تومان از بودجه عمومي استفاده نمي شد 
و به پروژه هاي عمراني و تملك دارايي و سرمايه يي 

اختصاص مي يافت. 
اين نماينده مجلس با بيان اينكه بايد 2۰ درصد 
از مناب��ع حاصل از هدفمندي به بودجه دولت واريز 
مي ش��د كه متاس��فانه اين اتفاق رخ نداده اس��ت، 
ادام��ه داد: در ح��ال حاض��ر دول��ت از جيب خود 
يارانه پرداخت مي كند و ش��ركت هاي اصلي همانند 
ش��ركت ملي پالايش و پخش ش��ركت ملي گاز كه 
باي��د درآمد حاصل از هدفمن��دي را به خزانه واريز 
كنند، متاس��فانه به صورت كامل درآمدهاي حاصل 
از يارانه ه��ا را به خزانه واريز نمي كنند و اين درآمد 
به حس��اب بانك ملت واريز مي شود و در پايان ماه 

يك بخشي به سازمان هدفمندي اختصاص مي يابد. 
وي با اشاره به اينكه سال گذشته تمام استفاده 
دولت از بودجه عموم��ي ۱۱هزار ميليارد تومان در 
طول سال بوده است، اظهار كرد: در حال حاضر در 
5 ماه نخست سال 9۶ حدود ۱۱هزار ميليارد تومان 
از بودجه عمومي براي پرداخت يارانه برداشت شده 
ك��ه اين موضوع به اين معن��ا بوده كه اگر اين روند 

ادامه يابد تا پايان س��ال بايد حدود ۱۳هزار ميليارد 
تومان ديگر از بودجه عمومي برداش��ت شود، يعني 
از 45ه��زار ميليارد تومان بودج��ه دولت 5۰ درصد 
از بودجه عمومي اس��تفاده ش��ده در حالي كه بايد 
2۰ درص��د از منابع حاص��ل از هدفمندي به بودجه 
دولت واريز مي شد، اما اكنون كاملا موضوع برعكس 

شده است. 

گروه اقتصاد كلان|
روز گذشته محمدباقر نوبخت در حاشيه همايش 
بانكداري اس��لامي- ك��ه گزارش مش��روح آن را در 
صفحه 4 مي توانيد بخوانيد- در پاسخ به نحوه عمل 
تشكيلات اقتصادي دولت و احياي معاونت اقتصادي 
اعلام كرد كه »نباي��د ما به دنبال فرمانده بگرديم.« 
به نظر مي رس��د اين جمله در پاسخ به صحبت هايي 
باشد كه اين روزها از سوي كارشناسان اقتصادي در 
اين زمينه مطرح مي ش��ود. انتخاب مسعود نيلي به 
عنوان دس��تيار ويژه رييس جمهور در امور اقتصادي 
و دبير ستاد هماهنگي اقتصادي و محمد نهاونديان 
به عنوان معاونت اقتص��ادي باعث گمانه زني هايي از 
سوي كارشناسان درخصوص نحوه عملكرد تشكيلات 
دولت شد. برخي كارشناس��ان اظهار مي كنند كه با 
اين اتفاقات نق��ش وزارت اقتصاد تا حدودي محدود 
شده و صرفا به عنوان يك نهاد اجرايي عمل خواهد 
كرد و در سياس��ت گذاري هاي كلان نقشي نخواهد 
داش��ت.  اين درحالي اس��ت كه نوبخت روز گذشته 
به خبرنگاران گفت كه نبايد به دنبال فرمانده باشيم 

چون اساسا اقتصاد دستوري نيست. 
در ادامه اين همايش مسعود كرباسيان، وزير امور 
اقتص��ادي و دارايي دول��ت دوازدهم در مقام يكي از 
س��خنرانان اين همايش از برخي اه��داف وزارتخانه 
تح��ت امر خود در زمينه بهبود و اصلاح نظام بانكي 
كش��ور رونمايي كرد. وي نيز قب��لا هم هنگامي كه 
از س��وي رييس جمهوري به عنوان س��كاندار وزارت 
اقتص��اد انتخاب ش��د، گفته بود كه ب��راي او اصلاح 
نظام بانكي در اولويت قرار دارد. در همين راستا روز 
گذشته كرباس��يان اعلام كرد: وزارت امور اقتصادي 
و داراي��ي در دوره آت��ي خ��ود را مقي��د ب��ه اعمال 
سياس��ت هاي بهينه با ه��دف برون رفت نظام بانكي 
از ش��رايط پرمخاطره و افزايش توان تسهيلات دهي 
بانك ها در مس��ير اس��تمرار رونق و ارتق��اي درجه 

تاب آوري اقتصاد ملي مي داند. 

 نوبخت: نبايد ما به دنبال فرمانده بگرديم
محمدباق��ر نوبخت، س��خنگوي دول��ت و رييس 
س��ازمان برنامه و بودجه در حاش��يه همايش سالانه 
بانكداري اس��لامي در رابطه ب��ا اينكه هدف دولت از 
تش��كيل معاونت اقتصادي چه بوده و آيا قرار اس��ت 
تش��كيلات جداگانه يي داشته باشد، توضيحاتي ارائه 
داد. وي گف��ت: به هر حال س��تاد اقتصادي دولت با 
رياس��ت رييس جمهوري و ۳مسوول اصلي اين ستاد 
يعني سازمان برنامه و بودجه، بانك مركزي و وزارت 
اقتصاد به همراه مشاوران رييس جمهوري همچنين 
معاون اول ايشان كه فرمانده ستاد اقتصاد مقاومتي 
هستند همواره تش��كيل جلسه مي دهند كه در اين 
جلسات همواره آقاي نهاونديان حضور داشته و به ما 
كمك كردند.  رييس س��ازمان برنامه و بودجه ادامه 
داد: در اين جلس��ه هر يك از دستگاه ها پيشنهادي 
براي اجرا داش��ته باش��ند، مطرح كرده و مورد بحث 
و بررس��ي قرار مي گيرد و در نهاي��ت در رابطه با آن 
تصميم گيري مي شود تا دچار كمترين نقصي باشد و 

درگير انتقادات كمتري شود. 
نوبخت با اش��اره به اينكه آقاي نهاونديان معاون 
اقتصادي رييس جمهوري هس��تند، ادام��ه داد: اين 

درحالي اس��ت كه ايش��ان هميش��ه از اعضاي ستاد 
اقتصادي دولت بوده و از اين پس در جايگاه معاونت 
اقتصادي حضور خواهند داشت و همكاري هاي لازم 
را انج��ام خواهيم داد.  وي گف��ت: نبايد ما به دنبال 
فرمانده بگرديم چراكه اقتصاد دس��توري نيس��ت و 
منطق خاص خود را دارد و نمي توان به صورت مطلق 
عمل كرد بلكه همواره بايد نظارت مورد بررسي قرار 
گرفته و در رابطه با آن تصميم گيري ش��ود.  رييس 
س��ازمان برنامه و بودجه در مورد اينكه آيا قرار است 
معاونت اقتصادي تشكيلات جداگانه يي داشته باشد، 
اظهار كرد: به هر حال قرار نيست كه معاون اقتصادي 
صندلي خود را برداشته و در ميدان پاستور بنشيند 
پس نيازمند يك س��اختار و سازمان جداگانه خواهد 
ب��ود. اين درحالي اس��ت كه من به عنوان مس��وول 
راهبردي و رصد توس��عه و نظارت بر امور توسعه يي 
كش��ور و مس��ائل مربوط به بودجه ريزي از پيوستن 
معاونت اقتص��ادي هيچ جاي نگراني نداش��ته بلكه 

خرسند نيز هستم. 

 نقش هاي بي بديل نظام بانكي
مس��عود كرباس��يان در ادامه همايش بانكداري 
اس��لامي با بيان اينك��ه نقش نظام بانكي بس��يار با 
اهميت است، افزود: چراكه نهاد بانك با جذب منابع 
مالي م��ازاد جامعه از طريق تجهي��ز منابع در قالب 
سپرده هاي بانكي و تخصيص آن به متقاضيان وجوه 
در قالب تس��هيلات بانكي نقش بي بديلي در تامين 
مالي واحدهاي اقتصادي فعال در بخش هاي مختلف 
اقتصادي ايفا مي كند.  به گزارش ايس��نا، وي گفت: 
بديهي است هر گونه كارايي و اخلال در فرآيند تامين 
مالي نظام بانكي بر بازدهي نهايي بخش هاي مختلف 
به ويژه در بخش واقعي از كانال افزايش هزينه تامين 
مالي اثرگذار اس��ت و از اين زاويه رش��د اقتصاد ملي 

را متاث��ر ك��رده و به تبع آن س��اير متغيرهاي كلان 
اقتصادي دچ��ار خ��روج از روند برنامه ريزي ش��ده 
قبلي مي ش��وند. وزير اقتصاد بي��ان كرد: نظام بانكي 
نقش ممتازي در بهبود فضاي كس��ب وكار، تحكيم 
و ثبات بخش��ي به زنجي��ره ارزش از كانال مديريت 
صحيح نقدينگي و كاهش بهاي تمام شده پول دارد 
و مي تواند زمينه حركت به سوي تحقق اصول والاي 
اقتصاد مقاومتي و تحقق برنامه هاي رياست جمهوري 

و دولت در اين زمينه را ايفا كند. 
هماي��ش  مح��ور  ك��رد:  بي��ان  همچني��ن  او 
جاري»نق��ش نظام اعتباري بانك ه��ا در حمايت از 
توليد و اش��تغال)در چارچوب بانكداري اسلامي(« 
انتخاب شده است. همان گونه كه بيان شد، انتخاب 
مح��ور مذكور از آن جه��ت داراي اهميت مضاعف 
اس��ت كه جهت حصول به رشد اقتصادي مورد نظر 
اس��ناد بالادستي و حركت در مس��ير اهداف مورد 
نظر چش��م انداز ۱4۰4  بايد ش��رايطي فراهم شود 
ت��ا امكان بهره گيري حداكث��ري از منابع بازار مالي 
داخلي در فرآيند تامي��ن مالي واحدهاي اقتصادي 
فراه��م  آيد. از س��وي ديگر در ش��رايط جاري يكي 
از مهم تري��ن پارامترهاي اثرگ��ذار در فرآيند جذب 
س��رمايه گذاري خارجي، ميزان آمادگي نظام بانكي 
در مس��ير تعام��لات بين المللي اس��ت كه اين مهم 
مرهون افزايش پايدار درجه ثبات و س��لامت نظام 
بانكي و نيز اعمال سياس��ت هاي تسهيل گرايانه در 
زمين��ه ج��ذب و انتقال منابع مال��ي طرف خارجي 
خواه��د ب��ود.  او همچني��ن گفت: آسيب شناس��ي 
عملكرد عقود اس��لامي مورد نظر، حذف بسترهاي 
انح��راف زاي تامي��ن مال��ي در چارچوب اس��لامي، 
حاكميت معام��لات و قراردادهاي واقعي در فرآيند 
اخذ تس��هيلات و موضوعاتي از اين دس��ت بايد به 
عن��وان ي��ك اولويت اساس��ي در چارچ��وب تمام 

سياس��ت گذاري ها م��ورد توج��ه قرار گي��رد. نظام 
بانكداري ايران جزو معدود نظام هاي مالي دنياست 
كه كاملا بر مبناي قوانين ش��رع مقدس اس��لام بنا 
ش��ده اس��ت در مقابل در بس��ياري از كش��ورهاي 
اس��لامي و حتي غيراس��لامي بانك��داري غيرربوي 
تنها بخش كوچك��ي از بانكداري را به عهده دارد و 
عملا از ورود به همه عرصه هاي فعاليت نيز محروم 
اس��ت. اين يگانه بودن تجربه در ايران به نوبه خود 
فرصت ها و پيچيدگي هايي را به همراه آورده است. 
وي ادام��ه داد: به نظر من بانك��داري امروز ما با 
آرمان هاي بانكداري اس��لامي ن��اب فاصله دارد ولي 
همي��ن امر مي تواند ع��زم ما در جه��ت حركت در 
مس��ير بهبود قوانين و روش هاي بانكداري بدون ربا 
و اس��لامي را جزم تر كند. البت��ه نبايد از نقش بقيه 
اقتص��اد و دولت نيز در اين ميان غافل ش��د. دولت 
ني��ز بايد تلاش مضاعفي كند تا خود را در مس��يري 
كه اقتصاد اسلامي مي تواند براي او ترسيم كند، قرار 
ده��د. در نهايت ماهيت اقتصاد اس��لامي را بايد در 
كمك به عدالت اجتماع��ي و گريز از زياده خواهي و 
طمع و حركت در مسير بهبود زندگي مردم دانست. 
او همچني��ن گفت: در اي��ن راه نقش دولت بايد 
تس��هيل امور و جلوگي��ري از اخت��لال و بازتوزيع 
درآمده��ا از طري��ق ماليات گي��ري و پرداخت هاي 
انتقالي باش��د. دس��ت اندازي به منابع بانك ها براي 
تامين نيازهاي جاري قطعا نمي تواند با روش اقتصاد 
اسلامي سازگاري داشته باشد. حركت ما بايد چنان 
باشد كه اتكا بر منابع بانكي به حداقل رسيده و تنها 
مواردي كه هزينه هاي سرمايه يي معطوف به سود، 
نياز به كمك و تامين مالي از س��وي بانك ها دارد از 
آنها كمك گرفته ش��ود و سود آن نيز بايد از محل 
همين پروژه ها تامين و پرداخت شود. به اين ترتيب 
ما خواهيم توانس��ت گامي در بهبود بودجه دولت و 

نيز كمك به تحقق بهتر بانكداري اسلامي  برداريم. 
او بي��ان كرد: نكت��ه ديگري كه تماي��ل دارم در 
اينج��ا بدان اش��اره كنم، ض��رورت توجه ب��ه مقوله 
شفافيت است. زيرا ارتقاي درجه شفافيت نظام مالي 
مي توان��د به عنوان يك عامل مه��م نقش اثرگذاري 
در بهبود ش��رايط جاري ايفا كن��د. اين مهم در بند 
۱9 سياس��ت هاي كلي اقتص��اد مقاومتي مورد نظر 
واقع ش��ده اس��ت. در اين ميان بايد خاطرنشان كرد 
ك��ه در ماده ۱۶ قانون رفع موان��ع توليد رقابت پذير 
نيز در حقيقت قانون گذار با تاكيد بر عامل شفافيت 
ك��ه از اصول پايه يي نظام راهبري ش��ركتي اس��ت، 
زمينه س��از ارتقاي سلامت و بستر لازم را براي ايجاد 
ثبات پايدار نظام اقتصادي فراهم مي كند. اين توجه 
ملموس از آنجا ريشه مي گيرد كه اساسا عدم سلامت 
و صحت كاركرد نظام مالي معنايي جز ش��كنندگي، 
انعطاف ناپذي��ري و غيرمقاوم ش��دن اقتصاد ملي به 
هم��راه نداش��ته و از اين  رو مي ت��وان اذعان كرد كه 
بي ش��ك مس��ير تحقق اقتص��اد مقاومت��ي از جاده 

شفافيت و ثبات مالي مي گذرد. 
وي همچني��ن گف��ت: توجه به امر ش��فافيت در 
چارچ��وب فعالي��ت بانك��داري اس��لامي از اهميت 
بيش��تري برخوردار اس��ت چراكه همان گونه كه در 
ابتدا ذكر ش��د، بانك به عنوان واسطه ميان صاحبان 
سپرده و گيرندگان تسهيلات طبق قرارداد، درآمدي 
غيرثابت دريافت مي كند. دريافت هزينه يي اندك از 
وام  گيرندگان و ضمانت اصل س��پرده هاي مشتريان 
فرآيندي است كه درعين درآمدزايي داراي تاثيرات 

و امتيازات غيرمادي نيز است. 
او ادامه داد: اي��ن هزينه غيرثابت با صرف  نظر از 
سود و زيان فعاليت جزو هزينه هاي جاري گيرندگان 
تس��هيلات منظور مي ش��ود. از اين منظر در مسير 
استقرار نظام راهبري ش��ركتي بهينه با ويژگي هاي 
نظام بانكداري بدون رباي ايران گزارش دهي منظم و 
در چارچوب استاندارد و متعارف نقش قابل توجهي 
در شفافيت فرآيند تعيين سهم الشركه عادلانه و مباح 
دارنده منابع از فعاليت تخصيصي بانك داراس��ت. از 
اين منظ��ر توجه و تاكيد حداكثري در زمينه تفاهم 
و اجراي استانداردهاي گزارش دهي مالي مناسب كه 
با همكاري بين وزارت امور اقتصادي و دارايي، بانك 
مركزي، س��ازمان  بورس و سازمان حسابرسي انجام 

مي پذيرد اين مهم را ممكن مي كند. 
وزير اقتصاد گفت: بديهي اس��ت علاوه بر مباحث 
ياد ش��ده، اعمال اصلاحات مبتني بر آسيب شناسي 
متقن با هدف مقدمه سازي براي تغيير تدريجي وضع 
موجود و آسيب زدايي از مناسبات موجود پيش شرط 
حص��ول به اه��داف مد نظ��ر قانون گ��ذار در اهداف 
بالادس��تي اس��ت زيرا درحالي تجربه سي و سومين 
سال از اس��تقرار نظام بانكداري بدون رباي كشور را 
مش��اهده مي كنيم كه با وجود توفيقات چشمگير از 
ايده آل هاي متصور شده، فاصله داريم. لازم است كه 
نسبت كفايت سرمايه نظام بانكي كشور افزايش يابد، 
نسبت غيرجاري در شبكه بانكي كاهش يابد، ريسك 
اقلام موجود در دارايي ه��اي غيرجاري كاهش يابد، 
مطالبات مش��كوك الوصول كاهش يابد، هزينه هاي 
عمليات بانكي و هزينه هاي تامين مالي كاهش يابد و 

چتر شمول مالي گسترده تر شود. 

بر اس��اس گزارش عملكرد صندوق توسعه ملي از ابتداي تشكيل اين 
صندوق تا آخر سال 95 معادل ۳۳ميليارد و ۱۳9ميليون دلار تسهيلات 
ارزي پذيرش شده است.  بر اساس آمار عملكرد صندوق توسعه ملي كه 
توس��ط صندوق تهيه شده، بخش عمده تس��هيلات ارزي پرداخت شده 
از صندوق توس��عه ملي بر اس��اس مفاد بند »خ« اساسنامه و با عامليت 
بانك هاي طرف قرارداد پرداخت شده است.  كل تسهيلات ارزي پذيرش 
 شده )اعلام وصول شده(، توسط صندوق توسعه ملي تا انتهاي سال 95 
معادل ۳4 ميليارد و 94۰ ميليون دلار بوده است.  بر اساس اين گزارش، 
از اي��ن رقم مورد تقاضا مع��ادل ۳۳ميليارد و ۱9۶ميليون دلار به مرحله 
تخصيص ارز )صدور مسدودي به بانك مركزي( رسيده است. از تسهيلات 
ارزي مس��دود ش��ده معادل ۱9ميليارد و ۱۳9 ميليون دلار براي بخش 
خصوص��ي و معادل ۱۳ ميليارد و 959ميلي��ون دلار به طرح  بنگاه هاي 

وابسته به نهادهاي عمومي غيردولتي اختصاص يافته است. 
طبق اين گزارش از كل مبلغ مس��دود شده براي پرداخت تسهيلات 
از طري��ق قراردادهاي عامليت ارزي مبلغ ۱۰ميليارد و ۱۶2ميليون دلار 
ب��ا همكاري بانك هاي عامل و بانك مركزي به مرحله پرداخت رس��يده 
است. علاوه بر تسهيلات تخصيص يافته از طريق بانك هاي عامل معادل 
۱۱ميليارد دلار براي اعطاي تسهيلات در طرح هاي ملي حوزه آب، خاك 

و كشاورزي به صورت ريالي اختصاص يافته است. 
طبق اين گزارش، مبلغ مسدودي تا پايان سال 95 مربوط به طرح هاي 
آب، خاك و كش��اورزي معادل 8 ميلي��ارد دلار و براي طرح هاي مهار و 
تنظيم آب هاي كشور معادل ۱.5ميليارد دلار به طرح هاي احيا و توسعه 
اراضي كشاورزي استان هاي خوزستان و ايلام، معادل مبلغ 5۰۰ميليون 
تومان به طرح هاي انتقال آب به اراضي سيس��تان و بلوچس��تان، معادل 
مبل��غ 5۰۰ ميليون دلار به طرح هاي آبياري تحت فش��ار و معادل مبلغ 

5۰۰ميليون دلار به طرح آبرساني روستاها اختصاص يافته است. 
بخش ديگري از منابع ارزي صندوق توسعه ملي به سپرده گذاري در 
بانك هاي عامل اختصاص يافته اس��ت و بانك هاي سپرده پذير از طريق 
اعطاي تسهيلات اين منابع را به طرح ها و فعاليت هاي مورد نظر تخصيص 
داده اند، مبلغ س��پرده گذاري انجام ش��ده تا پايان سال 95 در بانك هاي 
عامل معادل ۶ميليارد و ۶۳9 ميليون دلار بوده است. همچنين تسهيلات 
ريالي صندوق توسعه ملي تا آخر سال 9۳ از طريق قرارداد عامليت ريالي 
با بانك هاي عامل پرداخت شده كه از ابتداي سال 94 و در اجراي حكم 
ماده 52 قانون الحاق برخي مواد به قانون تنظيم بخشي از مقررات مالي 
دولت ، صندوق توس��عه ملي به س��پرده گذاري در بانك ه��اي دولتي و 

خصوصي براي دادن تسهيلات ريالي اقدام كرد. 

جزئيات عملكرد صندوق توسعه ملي منتشر شد
پرداخت ۳۳ميليارد دلار تسهيلات تا پايان سال 9۵

جديدتري��ن گ��زارش بانك مركزي از ش��اخص تورم 
توليدكننده حاكي از افزايش اين ش��اخص در مرداد ماه 

سال جاري است. 
شاخص بهاي توليدكننده در ايران در ۱2ماهه منتهي 
به مرداد ماه ۱۳9۶ نسبت به ۱2ماهه منتهي به مرداد ماه 
۱۳95 به مي��زان 7.۶درص��د افزايش يافته اس��ت. اعلان 
پيش��ين بانك مركزي از تورم 7درص��دي توليد حكايت 
مي ك��رد كه براين اس��اس اين ش��اخص در م��رداد ماه 
۰.۶ واحد درص��د افزايش يافته اس��ت.  به گزارش روابط 
عموم��ي بانك مرك��زي، خلاصه نتايج به دس��ت آمده از 
ش��اخص بهاي توليدكننده در ايران براس��اس سال پايه 
۱۰۰=۱۳9۰ نشان مي دهد شاخص بهاي توليدكننده در 
 ايران در مرداد ماه ۱۳9۶ به عدد 24۳.8 رسيد كه نسبت 
به ماه قبل ۱.7درصد افزايش داش��ته است. اين شاخص 
در مرداد ماه ۱۳9۶ نسبت به ماه مشابه سال قبل معادل 
۱۰ درصد افزايش نش��ان مي دهد.  در عين حال، گزارش 
بانك مركزي نش��ان مي دهد كه رقم ش��اخص در تمامي 
گروه هاي توليدي اعم از كشاورزي، صنعت، حمل و نقل، 

هتل و رستوران، اطلاعات و ارتباطات، آموزش و بهداشت 
افزايش��ي بوده اس��ت. همچنين تورم بخش خدمات در 
مرداد ماه س��ال جاري در مقايس��ه ب��ا تيرماه 7.9 درصد 
افزايش نشان مي دهد و رقم شاخص در اين بخش نسبت 

به تيرماه افزايش ۰.۶ درصدي را تجربه كرده است. 
گزارش بانك مركزي همچنين نشان مي دهد كه تورم 
توليدكننده در بخش كشاورزي، جنگلداري و ماهيگيري 
در مرداد ماه نس��بت به ماه مشابه سال قبل ۱۳.2 درصد 
افزاي��ش يافته ك��ه بيش��ترين رقم در گروه ه��اي اصلي 
توليدكننده به ش��مار مي رود. تورم توليدكننده در بخش 
صنعت هم در مرداد ماه در مقايسه با مرداد سال گذشته 
۱۰.۱ درصد افزايش نش��ان مي دهد. رقم شاخص هم در 
بخش صنعت افزايش ۱.9درصدي را در مرداد ماه نسبت 
به ماه قبل از آن نش��ان مي ده��د. در بخش حمل و نقل 
و انبارداري هم در ماه گذش��ته تورم توليدكننده افزايش 
۶.5درصدي را در مقايس��ه با مرداد س��ال گذشته نشان 
مي دهد. رقم ش��اخص در اين بخش در مرداد ماه نسبت 

به تيرماه افزايش ۰.۱ درصدي را نشان مي دهد. 

براساس آمار اعلام شده از سوي بانك مركزي 
تورم توليدكننده 7.6 درصد شد
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 استقبال مسافران 
از پيشخوان هاي شهرنت اصفهان

رييس سرپرس��تي منطقه 3 بانك ش��هر از استقبال 
گسترده مس��افران تابستاني از پيش��خوان هاي شهرنت 

مستقر در اين منطقه خبر داد. 
به گزارش مركز ارتباطات و روابط عمومي بانك شهر، 
حس��ن خدابنده با اشاره به اينكه در سرپرستي منطقه 3 
اين بانك هم اكنون 28پيش��خوان شهرنت به هموطنان 
خدمت رساني مي كند، افزود: اميدواريم در آينده نزديك 
اي��ن تعداد افزايش يابد. وي با تاكيد ب��ر اينكه راه اندازي 
شهرنت ها در شهرهاي سراسر كشور و ارائه خدمات نوين 
توس��ط آنها عاملي بر پيش��تازي بانك ش��هر در راستاي 
بانكداري الكترونيك است، افزود: ارائه انواع خدمات بانكي 
از قبيل ص��دور كارت هديه، واريز وجه نقد، صدور كارت 
هديه از طريق موبايل و محل شهرنت، دريافت ضمانتنامه 
نقدي، افتتاح حس��اب، وصول چك و... موجب اس��تقبال 
چشمگير مس��افران تابستاني از پيشخوان هاي منطقه به 
خصوص در ش��هرهاي مسافر پذير منطقه شده است. وي 
افزود: حضور 28 پيشخوان شهرنت در منطقه؛ تا حد قابل 
توجهي از بار ترافيك مش��تري در ش��عب كاسته كه اين 
موضوع موجب ارائه خدمات بهتر و س��ريع تر به مشتريان 

در داخل شعب شده است. 

شناسايي ۸۰۰ بدهكار عمده
گ�روه بان�ك وبيم�ه| ريي��س كميس��يون اصل 
 ۹۰ مجل��س از شناس��ايي 8۰۰ بدهكار عم��ده بانكي

خب��ر داد. رييس كميس��يون اص��ل ۹۰ مجلس با بيان 
اي��ن مطلب به خبرگ��زاري مي��زان، از تكميل و نهايي 
ش��دن گزارش بده��كاران بانكي در كميس��يون اصل 
۹۰ مجل��س خب��ر داد. داوود محمدي از نهايي ش��دن 
گ��زارش بده��كاران بانكي در اين كميس��يون خبر داد 
و گف��ت: بدهكاران زيادي شناس��ايي و وجود دارند، اما 
تعداد عمده بدهكاران 8۰۰ نفر اس��ت. رقم كلي بدهي 
بدهكاران بانكي تعيين ش��ده و ميزان بدهي اين 8۰۰ 

نفر هم مشخص شده است.

تمديد سپرده گيري چند بانك 
خصوصي غيرحرفه اي است

رييس ش��وراي هماهنگي بانك هاي دولتي با اشاره 
به اينكه چند بانك خصوصي سپرده گذاران را با شرايط 
جديد تمديد كرده اند، اين كار را غيرحرفه يي دانست و 
گفت: همه بايد به نرخ هاي متعادل ابلاغي پايبند باشند 

تا بازي به هم نخورد. 
به گزارش»تعادل« محمدرضا حسين زاده در حاشيه 
همايش بانكداري اس��لامي با اش��اره به موضوع كاهش 
سود بانكي به ۱۵درصد از ۱۱شهريور ماه در نظام بانكي 
اظه��ار كرد: به هم��ه بانك ها توصيه مي كنم براس��اس 
روابط و مقررات عمل ك��رده و قطعا بانكي كه خارج از 
روابط اقدام كند با مشكلات خاصي روبه رو مي شود. بايد 

همه از نرخ هاي متعادل تبعيت كنند. 
وي با اش��اره ب��ه اينكه معم��ولا 3ت��ا 4درصد نرخ 
س��ود تس��هيلات بالات��ر از س��پرده در نظ��ر گرفت��ه 
مي ش��ود، گف��ت: اين ن��رخ ۱8درص��د ب��وده و اينكه 
ب��ه آن مي ش��ود، اضاف��ه  ن��رخ عمليات��ي   2درص��د 

درس��ت نيس��ت. وي با رد اينكه بانك هاي دولتي براي 
تمديد مجدد س��پرده گذاري ها خ��ود در فرصت ايجاد 
ش��ده تا ۱۱شهريور پيامك براي س��پرده گذاران ارسال 
كرده اند، خاطرنش��ان كرد: اين كار توس��ط 2يا 3 بانك 
خصوص��ي انج��ام ش��د ك��ه البت��ه كار غيرحرفه يي و 
غيراخلاقي اس��ت. همه بايد در راس��تاي اجراي ضوابط 
هماهنگ باش��ند و نرخ هاي متعادل را در نظر بگيرند تا 
ب��ازي به هم نخورد و از همه بانك ها تقاضا دارم كه اين 

موضوع را رعايت كنند. 

نوسان در بازار ارز و سكه 
س��كه تمام بهار آزادي طرح جديد با افزايش حدود 
8ه��زار توماني ب��ه قيم��ت يك ميلي��ون و 232هزار و 
4۰۰تومان معامله شد و هر دلار امريكا نيز 38۵8تومان 

قيمت خورد. 
به گزارش »تعادل«، صرافي ه��ا هر دلار امريكا را با 
كاهش ي��ك توماني 3هزار و 8۵8توم��ان ارزش گذاري 
كردن��د همچنين هر يورو با افزايش 3۶توماني نس��بت 
به روز دوش��نبه، 4ه��زار و ۷۱۵تومان فروخته ش��د و 
قيمت هر پون��د انگليس نيز با ۱۵تومان رش��د، 4هزار 
و ۹۹2تومان بود.هر قطعه س��كه تمام بهار آزادي طرح 
جديد روز سه شنبه در بازار تهران با 8هزار و 3۰۰تومان 
افزايش نس��بت به روز دوشنبه، يك ميليون و 232هزار 
و 4۰۰توم��ان فروخته ش��د. همچنين هر قطعه س��كه 
تم��ام به��ار آزادي طرح قدي��م با ۶ه��زار و ۹۰۰تومان 
رشد، يك ميليون و 2۰4هزار تومان است. هر قطعه نيم 
س��كه بهار آزادي نيز با ۱۱ه��زار و ۷۰۰تومان افزايش، 
۶۵3هزار تومان داد و ستد شد؛ در عين حال، هر قطعه 
ربع س��كه بهار آزادي نيز با ۷هزار تومان رشد نسبت به 
روز دوش��نبه، 38۱هزار تومان قيم��ت خورد. هر قطعه 
س��كه گرمي نيز با يك هزار تومان افت، 2۵۱هزار تومان 
اس��ت همچنين قيمت هر گرم ط��لاي ۱8عيار نيز در 
بازار با 2هزار و ۱۹3تومان رشد، ۱23هزار و ۱۹۰تومان 

معامله شد. 

پرداخت بدهي دولت با تسعير 
ارز دردي را دوا نمي كند

پرويز عقيلي كرماني، كارش��ناس بانكي با بيان اينكه 
پرداخ��ت بدهي از محل تس��عير ارز و تجدي��د ارزيابي 
دارايي ها در قبال بانك ه��ا دردي را دوا نمي كند، گفت: 

اين مباحث فقط كاغذي بوده و بايد پول تزريق شود. 
ب��ه گزارش»تع��ادل« وي در هماي��ش بانك��داري 
اس��لامي با اش��اره به موضوع بدهي هاي دولت به نظام 
بانك��ي اظهار كرد: رييس س��ازمان برنامه و بودجه طي 
س��خناني اظهار كرد كه بيش از ۵۰ هزارميليارد تومان 
براي افزايش سرمايه و پرداخت بدهي  بانك هاي دولتي 
پرداخت ش��ده كه البته اين موض��وع روي كاغذ بوده و 
فق��ط روش حس��ابداري اس��ت. وي تاكيد كرد: ش��يوه 
پرداخ��ت بدهي به ص��ورت كاغذي دردي از سيس��تم 
بانك��ي و بانك ها دوا نمي كند بلك��ه بايد منابع و پول به 
بانك براي افزايش قدرت تس��هيلات دهي و تامين مالي 
طرح ها صورت بگيرد. اين مس��وول تاكيد كرد: پرداخت 
بدهي به بانك هاي دولتي فقط از طريق تسعير و تجديد 
ارزيابي هاي دارايي ها بوده كه مشكل نظام بانكي را حل 
نمي كند و فقط ارقام صورت هاي مالي تغيير كرده است.

اخبار

معاون اقتصادي رييس جمهور و رييس كل بانك مركزي اظهار كردند 

رونق غيرتورمي و كاهش نرخ سود نيازمند هماهنگي سياست هاي اقتصادي
هماهنگي سياست هاي اقتصادي، سخن روز اقتصاد ايران است

راه اندازي بانك قرض الحسنه مشروط به تاييد بانك مركزي

آستان قدس به دنبال بانك قرض الحسنه
گروه بانك وبيمه|

همزمان با س��فر ريي��س كل بانك مركزي به 
اس��تان خراسان ش��نيده مي ش��ود آستان قدس 
رضوي به دنبال آن اس��ت تا بانك قرض الحس��نه 

بدون ربا تاسيس كند.
به گزارش »تعادل«، در صورت تحقق اين امر 
س��ومين بانك قرض الحسنه كش��ور پس از بانك 
قرض الحس��نه مهر ايران و رس��الت آغ��از به  كار 

خواهد كرد.
در اين رابطه محمدرض��ا پورابراهيمي درباره 
انتشار خبر تاسيس بانك قرض الحسنه بدون ربا 
گف��ت: اگر هر بانك يا صندوق قرض الحس��نه در 

كشور بدون رعايت مقررات بانك مركزي تشكيل 
شود، قابل قبول نيست. 

ريي��س كميس��يون اقتص��ادي مجل��س ب��ا 
اس��تقبال از تش��كيل بانك قرض الحسنه گفت: 
ه��ر مجموعه ي��ي كه به دنب��ال راه ان��دازي بانك 
قرض الحس��نه باشد بايد مقررات بانك مركزي را 

رعايت و تاييديه اين بانك را اخذ كند. 
وي ادامه داد: از تش��كيل بانك قرض الحسنه 
اس��تقبال مي شود اما هر مجموعه يي كه به دنبال 
راه ان��دازي بانك هاي قرض الحس��نه باش��د بايد 
چارچ��وب و قواني��ن و مقررات بان��ك مركزي را 
رعاي��ت ك��رده و تاييديه اين بان��ك را اخذ كند 

در ص��ورت لحاظ م��وارد مذكور تاس��يس بانك 
قرض الحسنه به نفع اقتصاد كشور است. 

رييس كميس��يون اقتصادي مجلس ش��وراي 
اسلامي افزود: نبايد اسم يك بانك، قرض الحسنه 
باشد، اما مباني قرض الحسنه در عملكرد آن بانك، 
رعايت نشود. اولويت بانك هاي قرض الحسنه ارائه 

وام اشتغال زايي است. 
ب��ه گ��زارش خانه مل��ت، رييس كميس��يون 
اقتصادي مجلس ش��وراي اس��لامي ب��ا تاكيد بر 
ض��رورت توجه به بانكداري اس��لامي اظهار كرد: 
اينكه تاس��يس بانك قرض الحسنه بايد براساس 
رعايت قوانين جمهوري اسلامي و مقررات بانك 

مركزي باش��د، يك موضوع بديهي است. نماينده 
كرمان و راور در مجلس ش��وراي اس��لامي ادامه 
داد: در بس��ياري از كش��ورها رويك��رد بانكداري 

قرض الحسنه مورد توجه قرار گرفته و در صورتي 
كه به اين مهم در ايران نيز توجه شود به وضعيت 
نابسامان وام هاي بانكي در كشور كمك مي كند. 

گروه بانك و بيمه|محسن شمشيري|
محمد نهاوندي��ان معاون اقتصادي رييس جمهور، 
ولي الله سيف رييس كل بانك مركزي و خوش طينت 
رييس موسسه عالي بانكداري روز گذشته در بيست 
و هش��تمين همايش س��الانه بانكداري اس��لامي، بر 
ضرورت هماهنگي سياست هاي اقتصادي براي ايجاد 
رونق غيرتورمي، تقويت توان تسهيلات دهي بانك ها، 
رعاي��ت نرخ هاي س��ود مصوب و پرهيز از دس��توري 

بودن اجراي نرخ سود تاكيد كردند. 

 كاهش نرخ سود غيردستوري
به گزارش »تعادل«، نهاونديان در س��خنان خود 
با تاكيد ب��ر اينكه هماهنگي مهم تري��ن نياز اقتصاد 
است، گفت: براي رسيدن به توليد بيشتر بايد هزينه 
مالي را كاهش دهيم، نرخ س��ود تس��هيلات بايد در 
اقتص��اد ايران پايين بيايد اما دس��توري نيس��ت و با 
منط��ق اقتصاد باي��د پايين بيايد. وي ب��ا بيان اينكه 
لازمه توفيق بانكداري اس��لامي در مجموعه اقتصاد، 
برقراري تعادل اس��ت، افزود: نمي شود در يك اقتصاد 
ببينيم كل اقتصاد و عملكرد آن منفي اس��ت و ركود 
را تجربه كند ولي يك بانك س��ود نشان داد و آن را 
توزيع كند. مش��ي اعتدالي، با اولويت دادن به تعادل 

در بازارهاست. 
وي گف��ت: اگ��ر همه اجماع داريم براي س��رعت 
يافتن بيش��تر رش��د اقتصادي، ش��رط آن هماهنگي 
در سياس��ت هاي اقتص��ادي و در همه قواس��ت. اگر 
همه پ��اي كار بيايند، قابل تحق��ق خواهد بود. همه 
ما در يك كش��تي نشس��ته ايم، اينكه من بنگاهم را 
سودآور كنم در يك اقتصادي كه سودآور نيست، اين 
سوددهي پايدار نخواهد بود. يكي از بدي هاي اقتصاد 
متعارف اين اس��ت كه به بنگاه مي گويد، تو سودت را 
حداكثر كن و همين كافي اس��ت ام��ا اگر اقتصاد به 

رشد اقتصادي نرسد، اين سود پايدار نيست. 
بي��ن  هماهنگ��ي  ب��ر  تاكي��د  ب��ا  نهاوندي��ان 
سياس��ت هاي تجاري، مالي و پولي تصريح كرد: اين 
تقسيم بندي هايي كه در تشكيلات اقتصادي رخ داده 
است، از باب تقسيم كار خوب است اما در يك اقتصاد 
ه��ر تصميمي ك��ه در روابط كار گرفته مي ش��ود در 
سودآوري بنگاه و تعادل سيستم بانكي اثرگذار است. 
اگر مي خواهيم سرعت ما در اين حركت اميدبخشي 
كه آغاز شده افزايش پيدا كند، بايد هماهنگي افزايش 
ياب��د. معاون اقتصادي رييس جمهور با بيان اينكه در 
دهه ه��اي مختلف ديده ايم ناهماهنگي هاي اقتصادي 
چه اثراتي براي اقتصاد و مردم داشته است، افزود: در 
تصميماتي كه گرفته مي شد نيت بدي وجود نداشت 
اما اثرات آن بس��يار بد بود. التهابات ارزي اواخر دهه 
8۰ ناش��ي از سياست هاي ارزي و اقتصادي دهه 8۰ 
بود. وي ادامه داد: به دليل عدم تنظيم مالي درس��ت 
تصميم��ات اقتصادي و ارزي دهه 8۰، واردات جهش 
ك��رد و توليد صدمه ديد اما آثار پديده هاي اقتصادي 
ب��ا وقفه ب��روز مي كند و اي��ن وظيف��ه اقتصاددانان 
اس��ت كه اين مس��ائل را پيش بيني و هشدار بدهند. 
وقتي دولت ها كس��ري بودجه داشته اند، در تصويب 
طرح ه��اي مختل��ف ي��ك تصميمات تكليف��ي براي 
بانك ها مقرر كردند و بانك ها هم با تنگناي اعتباري 
روبه رو ش��دند و عوارض متعددي ب��ه وجود آمد كه 
ناشي از ناهماهنگي اقتصادي است. معاون اقتصادي 
رييس جمهور ادام��ه داد: در تجربه بين المللي خيلي 
نادر اس��ت كه تورم 4۰ درصد به ۱۰ درصد برسد و در 
عين حال رشد اقتصادي هم حاصل شود. اين حاصل 
اين بود كه سياس��ت گذار به ي��ك اجماع در رويكرد، 
تصمي��م و اقدام رس��يد. م��ا بايد به اي��ن هماهنگي 

بيفزاييم. 

 رونق غيرتورمي 
وي ب��ا بي��ان اينكه دس��تور كار اقتص��ادي ايران 
رونق غيرتورمي اس��ت و هم اكنون كه به دس��تاورد 
ت��ورم تك رقم��ي رس��يده ايم باي��د به ه��دف رونق 
غيرتورمي برس��يم، اظهار ك��رد: اول بايد رفتار مالي 
دول��ت قاعده مند ش��ود. نظام پرداخت ها به س��مت 
محصول گرايي مي رود و جدول هزينه هاي دولت بايد 

شفاف شود. 
نهاونديان افزود: هر طرحي كه از س��وي مجلس 
مطرح مي ش��ود بايد بار مالي آن مورد پذيرش دولت 
باش��د؛ مگر مي ش��ود تصميمي براي افزايش حقوق 
بازنشس��تگان گرفت بدون توجه ب��ه منابع مالي آن. 
اين گون��ه تصميم گيري نارضايتي ب��ه وجود مي آورد. 
نمي ش��ود ب��دون توجه به س��اير بازاره��ا و وضعيت 
توليد، براي نرخ سود بانكي تصميم گرفت و نمي شود 
بدون توجه به نرخ س��ود بانكي براي عرضه اوراق در 
بازار س��رمايه تصمي��م گرفت. وي اف��زود: گاهي در 
نق��د نظام بانكي آن قدر راه اف��راط را مي پيماييم كه 
به بي اعتم��ادي دامن مي زنيم. ه��ر چند كه يكي از 
آس��يب هايي كه تحريم ها به نظام بانك��ي وارد كرد، 
فاصله گرفتن س��طح دانش در نيروي انس��اني نظام 

بانكي اس��ت. معاون اقتصادي رييس جمهور با اشاره 
به برنامه تقوي��ت نظارت بانك مركزي، گفت: اگر در 
نظام بانك��ي مي خواهيم تامين مالي را تقويت كنيم، 
بايد ش��فافيت را افزايش دهي��م، بايد قانون مبارزه با 
پولش��ويي كه به تصويب رسيده به طور كامل اجرايي 
ش��ود. معاون اقتص��ادي رييس جمهور اظه��ار كرد: 
بانك ه��اي ايراني بايد به عرص��ه خدمات مالي بانكي 
وارد شوند و بانك هاي خارجي هم بايد در يك رابطه 
نف��ع متقابل با اقتصاد اي��ران قرار گيرن��د. ابزارهاي 
مال��ي جديد بايد معرفي ش��وند. ما ذخاير كم نداريم 
و اقتص��اد ايران يكي از بهترين نس��بت هاي بدهي را 
دارد، چرا از اين ويژگي استفاده نمي كنيم؟ وي گفت: 
س��طح گفت وگو با بانك هاي خارجي كم است، بايد 

بانك ها در اين عرصه جدي تر عمل كنند. 

 مهلت 5 ماهه خودروسازان
براي قراردادهاي قبلي

ريي��س كل بانك مركزي نيز در س��خنان خود با 
تاكيد بر كاهش نرخ س��ود و رعاي��ت نرخ ۱۵ درصد 
س��پرده ها گفت: برخ��ورد با بانك ه��اي اخلال گر در 
اجراي نرخ جديد س��ود در دستور كار است و مهلت 
۵ماهه خودروسازان براي پيش فروش با نرخ هاي بالا 

مربوط به قراردادهاي قبلي است. 
وي گف��ت: ب��ا مذاكراتي ك��ه ب��ا وزارت صنعت، 
معدن و تجارت انجام ش��د، نرخ س��ود خودروسازان 
هم به تعادل رسيد و پيش فروش خودرو ديگر عامل 
تخريب كننده براي بازار پول نيس��ت. ولي الله س��يف 
افزود: نرخ هاي اعلامي براي كاهش نرخ س��ود بانكي 
آخرين اقدام بانك مركزي نيس��ت بلكه شروع ايجاد 
انضباط اس��ت و در آينده اقدام ديگ��ري براي ايجاد 
تعادل بين نرخ تورم و نرخ س��ود بانكي انجام خواهد 
شد. وي در پاس��خ به سوالي مبني بر اينكه آيا بانك 
مرك��زي براي پرداخت س��ود بالات��ر از ۱8 درصد به 
خودروس��ازان مهلت ۵ ماهه داده اس��ت، اظهار كرد: 
ن��رخ براي خودروس��ازان )قرارداده��اي پيش فروش 
خودرو( ۱8 درصد است و در صورت اتمام قرارداد در 

دوره كمتر از يك سال، ۱۵ درصد است. 
ريي��س كل بان��ك مركزي گف��ت: همان طور كه 
اط��لاع داري��د، بانك مرك��زي پ��س از فراهم كردن 
زمين��ه براي كاهش نرخ س��ود بانكي، بخش��نامه 8  
بن��دي را به بانك ها ابلاغ كرد و امروز هم جلس��ه يي 
را ب��ا مديران عامل بانك ها و اعضاي هيات مديره آنها 
داريم و قرار اس��ت اين بخش��نامه در همه ش��عب از 
۱۱ ش��هريور اجرايي ش��ود. وي با بيان اينكه يكي از 
عوامل ايجاد اختلال در بازار پول موسسات غيرمجاز 
بودند، تصريح كرد: خوش��بختانه پس از اقداماتي كه 
معاونت نظ��ارت بانك مركزي انج��ام داد، هم اكنون 
ديگر موسس��ه غيرمجاز نداري��م و بي نظمي هايي كه 

آنها ايجاد مي كردند، ديگر وجود ندارد. 

 تبديل بدهي ها به اعتبار 1۸درصدي
س��يف ادامه داد: يكي ديگر از عواملي كه بي نظمي 
ايج��اد مي كرد، بدهي بانك ها به بانك مركزي بود؛ اين 
بدهي ها نرخ هاي جريمه بالا داش��ت ك��ه البته بخش 
عمده اين بدهي ها دليل موجه داش��ت، يعني به دليل 
تحميل تس��هيلات تكليفي به نظام بانكي ايجاد ش��ده 
بود و تع��ادل بانك ها به هم ريخته ب��ود. بانك مركزي 
اين بدهي ه��ا را به خط اعتباري تبدي��ل كرد كه نرخ 
آن به ۱8 درصد كاهش يافت و با اين ش��رايط عطشي 
كه براي جذب نقدينگي به هر قيمت وجود داشت، به 
حالت تعادل بازمي گردد. سيف يكي ديگر از مولفه هاي 
اخلال گ��ر را اوراق بده��ي دولت عنوان ك��رد و گفت: 
در مذاكراتي كه با رييس س��ازمان بورس انجام ش��د، 
س��ازمان بورس پذيرفت اي��ن اوراق در بازار س��رمايه 
معامله شود و اين تصميم در همين مدت نرخ سود اين 
اوراق را به طور محسوس��ي پايي��ن آورده و در روزهاي 

آينده زمينه مبادلات آن در بورس فراهم مي شود.

 نرخ سود علي الحساب كمتر از سود قطعي 
رييس كل بانك مركزي گفت: در ش��رايط رقابتي 
غلط��ي كه در نظ��ام بانكي به وجود آمد، نرخ س��ود 
علي الحساب بيشتر از سود قطعي بود و بانك چاره يي 
نداشت كه از حقوق س��هامدار كسر و به سپرده گذار 
بده��د با دس��تورالعمل بان��ك مركزي، هي��چ بانكي 
نمي تواند از سود علي الحساب ۱۵ درصد بيشتر بدهد، 
اما مفهوم علي الحساب اين است كه نرخ علي الحساب 

بايد كمتر از نرخ سود قطعي پيش بيني شده باشد. 
وي اف��زود: به عنوان مثال اگ��ر بانكي پيش بيني 
مي كند سود قطعي در پايان سال براي سپرده گذاران 
۱4 درصد است، نمي تواند ۱۵ درصد بدهد و اگر بانكي 
اي��ن كار را انج��ام دهد، مديريت اي��ن بانك بايد در 
قبال سهامداران پاسخگو باشد. سيف با بيان اينكه با 
وزارت اقتصاد در اين خصوص هماهنگي كامل داريم، 

در مجامع بانك ها اين موضوع را پيگيري مي كنيم. 

 تبديل سپرده كوتاه مدت به بلندمدت
وي در خص��وص اق��دام يك��ي از بانك ه��ا براي 
پرداخت س��ود بالا به سپرده گذاران در روزهاي اخير 
و قبل از ۱۱ش��هريورماه اظهار داش��ت: مش��كلي در 
اين زمينه نيس��ت. اين اقدام منجر به اين مي ش��ود 
كه سپرده هاي سرمايه گذار كوتاه مدت به سپرده هاي 

سرمايه گذاري بلندمدت تبديل شود. 
رييس كل بان��ك مركزي در واكنش به اين نكته 
كه اي��ن اقدام آن بان��ك منجر به انتقال بخش��ي از 
س��پرده هاي بانك ه��ا ب��ه آن بانك مي ش��ود، گفت: 
ح��الا، اين موضوعي ب��ود كه خيلي درب��اره آن فكر 
كرديم. بررس��ي كردي��م كه اين فاصل��ه زماني بين 
اب��لاغ بخش��نامه و زمان اج��راي آن قائل ش��ويم يا 
خير. اگر س��ريع ابلاغ مي كرديم، مشكلاتي ديگر به 

وجود مي آمد. 22 تا 23هزار ش��عبه بانكي در كشور 
فعال اس��ت اگر فرداي آن روز يك بانك نرخ بيش��تر 
مي داد، به راحتي مي توانست بگويد هنوز بخشنامه به 
ما نرسيده اس��ت. بنابراين در اين مدت اتمام حجت 
كرديم. سيف تصريح كرد: ممكن است در اين فاصله 
۱۱روزه از اي��ن اتفاق��ات بيفتد و قطعا ب��ا بانكي كه 
تخلف كرده برخورد خواهيم كرد اما آن انضباطي كه 
هدف ماست، ارزش بيشتري دارد و جا داشت كه اين 

فاصله ۱۱ روز را در نظر بگيريم. 

 نرخ رشد اقتصادي 5درصدي 
رييس كل بانك مرك��زي با تاكيد بر لزوم رعايت 
نرخ هاي س��ود مصوب ش��وراي پول و اعتبار توسط 
تمام بانك ها گف��ت: جلوگيري قاطعان��ه از اقدامات 
تخلف آميز در زمينه انحراف از مقررات مربوط به نرخ 

سود از مهم ترين برنامه هاي بانك مركزي است. 

 رشد 16.6درصدي پايه پولي
سيف با اش��اره به تحولات رخ داده در متغيرهاي 
پولي تصريح كرد: حجم نقدينگي در پايان تير ۱3۹۶ 
به رق��م ۱333هزار و ۷4۰ميليارد تومان رس��يد كه 
نسبت به اسفند و تير ۱3۹۵ به ترتيب معادل ۶.4 و 
23.3 درصد رشد نشان مي دهد. همچنين حجم پايه 
پولي با ۶ هزار و ۵4۰ ميليارد تومان افزايش نس��بت 
به اس��فند ۱3۹۵ ب��ه رقم ۱8۶ه��زار و 3۷۰ميليارد 
تومان در پايان تير ۱3۹۶ رسيد كه نسبت به اسفند 
و تير ۱3۹۵ به ترتيب معادل 3.۶ و ۱۶.۶ درصد رشد 

داشته است. 
رييس كل بانك مرك��زي مطالبات بانك مركزي 
از بانك ها در دوره مورد اش��اره با سهمي معادل 4.۵ 
واحد درصد را مهم ترين عامل رشد 3.۶ درصدي پايه 
پولي نس��بت به پايان س��ال ۱3۹۵ دانست و افزود: 
در پاي��ان تي��ر ۱3۹۶، ضريب فزاين��ده نقدينگي با 
2.۷ درصد رشد نسبت به پايان سال ۱3۹۵ به ۷.۱۵۶ 
رسيد كه در مقايسه با رشد دوره مشابه سال ۱3۹۵ 
)2.۰ درصد(، ۰.۷ واحد  درصد افزايش نشان مي دهد. 
رييس شوراي پول و اعتبار از اعطاي بيش از ۱۵3 
هزار و 3۱۰هزار ميليارد تومان تس��هيلات طي چهار 
ماهه سال ۱3۹۶ از سوي شبكه بانكي به بخش هاي 
مختل��ف اقتصادي خب��ر داد و اظهار كرد: اين ميزان 
نسبت به رقم دوره مشابه سال قبل ۱2۹هزار و ۵۱۰ 
ميليارد تومان طي چهار ماهه س��ال ۱3۹۵ به ميزان 
۱8.4 درصد افزايش نشان مي دهد. وي اولويت اصلي 
سياس��ت هاي اعتباري بانك مرك��زي را تامين مالي 
سرمايه در گردش واحدهاي توليدي دانست و گفت: 
بر اين اس��اس ۶4.۹ درصد از تسهيلات پرداخت شده 
ط��ي چهار ماه��ه اول س��ال ۹۶ صرف تامي��ن مالي 
س��رمايه در گردش واحدهاي توليدي ش��ده اس��ت، 
البته اين سياس��ت با قوت بيشتري در بخش صنعت 

و معدن نيز دنبال ش��ده؛ به گونه ي��ي كه از مجموع 
تسهيلات پرداخت ش��ده در اين بخش، 8۶.۷ درصد 
صرف سرمايه در گردش واحدهاي صنعتي و معدني 

شده است. 
سيف از اعطاي ۱۷۵هزار ميليارد ريال تسهيلات 
به 24.۹هزار بنگاه توليدي كوچك و متوسط در سال 
گذش��ته خبر داد و عنوان كرد: دس��تورالعمل تامين 
مالي بنگاه هاي كوچك و متوس��ط پيش بيني ش��ده 
اس��ت كه 3۰۰هزار ميليارد ريال تس��هيلات توسط 
ش��بكه بانكي به اين  بنگاه ها پرداخت ش��ود. رييس 
شوراي پول و اعتبار از اعطاي مبلغ 2۰۰هزار ميليارد 
ريال تسهيلات بانكي به بنگاه هاي كوچك و متوسط 

براي ايجاد فرصت هاي شغلي جديد خبر داد. 

 نرخ ارز در 5 ماهه اول 
س��يف وضعيت بازار ارز را ب��ا ثبات ارزيابي كرد و 
گفت: بررس��ي آخرين تحولات ب��ازار ارز گوياي آن 
است كه متوس��ط نرخ دلار در بازار آزاد در پنج ماهه 
اول س��ال جاري نس��بت به مدت مشابه سال ۱3۹۵ 
به ميزان 8 درصد رش��د داشته است. تحولات نرخ ارز 
در بازارهاي داخلي ناش��ي از تغيي��ر برابري ارزها در 
بازارهاي جهان��ي و تغييرات متغيرهاي اقتصاد كلان 

است. 
رييس ش��وراي پول و اعتبار مداخله فعالانه بانك 
مرك��زي در بازار بين بانكي ريالي را منجر به كاهش 
نرخ س��ود در اين بازار دانس��ت و گفت: متوسط نرخ 
سود بازار بين بانكي ريال در سال ۱3۹4 كاهش قابل 
ملاحظه يي يافت و از 28.۱ درصد در فروردين ۱3۹4 

به رقم ۱8.8 درصد در پايان سال ۱3۹۵ رسيد. 
وي افزود: انحلال تعاوني هاي اعتباري ثامن الحجج 
و مي��زان ب��ه دليل مش��كلات اساس��ي موج��ود در 
صورت ه��اي مالي موسس��ات مزب��ور و تعيين تكليف 
بيش از يك ميليون س��پرده گذار در اين موسس��ات، 
تعيين تكليف ۹۶ درصد تعداد س��پرده گذاران تعاوني 
منحله فرش��تگان و برنامه واگذاري مديريت دارايي و 
بدهي سه موسسه البرز ايرانيان، افضل توس و وحدت 
)آرمان( به بانك هاي »تجارت«، »آينده« و »موسس��ه 
اعتب��اري ملل« از مهم ترين اقدام��ات اجرايي صورت 
گرفته در اين زمينه بوده اس��ت؛ به نحوي كه مي توان 
ادعا كرد كه در حال حاضر هيچ موسس��ه غيرمجازي 
در بازار پول فعاليت ندارد و كلا تعيين تكليف شده اند.

وي افزود: با در نظر گرفت��ن تمهيداتي براي بانك ها، 
اضافه برداش��ت آنها را به خطوط اعتباري با نرخ سود 
۱8 درص��د تبديل كرد. در صورتي كه اين تس��هيلات 
همراه با توديع وثيقه از س��وي بانك ها باشد و در كنار 
آن مديري��ت منابع و مصارف بانك ه��ا بهبود يافته و 
سررس��يدهاي در نظر گرفته ش��ده براي اين خطوط 
نيز رعايت شود، اين نرخ به ۱۶ درصد كاهش مي يابد. 

 سهم 75درصدي ريسك اعتباري
دبير بيست و هشتمين همايش بانكداري اسلامي 
با اشاره به اهميت نظام اعتبارات در حمايت از توليد 
و اش��تغال گفت: اعتبارات، بخ��ش عمده دارايي هاي 
بانك ها را تشكيل مي دهد و سياست گذاري اعتباري 
مطل��وب، نقش موث��ري در توزي��ع مناب��ع مالي به 
بخش ه��اي مولد اقتصادي، تقويت توليد و اش��تغال 
دارد. محس��ن خوش طينت تصريح ك��رد: اعتبارات، 
بخش عمده دارايي هاي بانك ها را تش��كيل مي دهد 
و سياس��ت گذاري اعتب��اري مطل��وب، نقش موثري 
در توزي��ع منابع مالي به بخش ه��اي مولد اقتصادي، 

تقويت توليد و اشتغال دارد. 
اين مقام مسوول با استناد به مطالعات بين المللي، 
بيش از ۷۵ درصد ريس��ك بانك ها را ناش��ي از ريسك 
اعتباري دانس��ت و عنوان كرد: به كارگيري مدل هاي 
رياضي اندازه گيري ريسك اعتباري از دهه نود ميلادي 
ب��ه بعد به صورت انفجاري رش��د كرد ك��ه بايد دليل 
آن به درس��تي درك ش��ود. بي ترديد، معرفي مقررات 
احتياط��ي كميت��ه نظ��ارت بانك��ي ب��ال و تغيير در 
ش��يوه هاي نظارتي نهاد ناظر پولي نقش بس��زايي در 
اين تغييرات داشته اس��ت. يكي از اصلي ترين اهداف 
اين نوع مقررات احتياطي، توزيع عادلانه اعتبارات در 
بخش ه��اي مولد اقتصادي و ارتقاي ثبات و س��لامت 
بانك هاس��ت. از اين رو محور دوم همايش بانكداري بر 
نقش نظارت موثر بانك مركزي در اعمال اين مقررات 
احتياطي و حمايت از توليد و اش��تغال متمركز ش��ده 
اس��ت. دبير بيس��ت و هش��تمين هماي��ش بانكداري 
اس��لامي اخذ وثايق از مش��تريان را يكي از مهم ترين 
ابزارهاي مديريت ريس��ك اعتباري دانس��ت و تصريح 
كرد: طولاني ش��دن فرآيند رس��يدگي به پرونده هاي 
حقوقي بانك ها، كاركرد اين ابزار براي مديريت ريسك 
اعتب��اري و توزي��ع عادلان��ه اعتب��ارات در بخش هاي 
مختلف اقتصادي را مختل مي كند. از اين رو همايش 
بانكداري اس��لامي محور س��وم خود را با توجه به اين 
مه��م بر موضوع »فرصت ها و چالش هاي حقوقي نظام 

اعتباري بانك هاي كشور« متمركز كرده است. 

نهاونديان،معاوناقتصاديرييسجمهوري:
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5 بورس و فرابورس
 چند و چون عرضه پسته

در بورس كالا
معاون توسعه بازار و مطالعات اقتصادي بورس كالا، به 
پيگيري هاي استاندار كرمان براي عرضه پسته در بورس 
اش��اره و اظهار كرد: در اين روي��داد مهم ارتقاي تجارت 
پس��ته و رس��اندن بيش��ترين منفعت به توليدكنندگان 
مدنظر است و البته انتظار نداريم در سال اول عرضه اين 
محصول در بورس به مرحله تكامل نهايي دست يابيم.  به 
گزارش »تعادل« و به نقل از ايسنا، محمد اسكندري در 
نشست بررسي عرضه محصولات كشاورزي استان كرمان 
به ويژه پسته در بورس كالا تصريح كرد: اگر بورس براي 
تجار داخلي خود مزيت ايجاد نكند نبايد انتظار استقبال 
از بورس را داشت. معاون توسعه بازار و مطالعات اقتصادي 
بورس كالا گفت: در ب��ازار فيزيكي بورس ايران مي توان 
بخشي از پسته را عرضه كرد، اما اين عرضه بايد به صورت 
عمده صورت گيرد. اس��كندري خاطرنشان كرد: در اين 
بازار اگر مباشران محصولات ديگران را عرضه كنند بايد 
درصدي از درآمد براي آنها در نظر گرفته ش��ود كه البته 
مباش��ران به عنوان امانت فروش ي��ا خريدار بايد افرادي 
خوشنام و از نظر لجستيكي قوي باشند و فروشنده بايد 
تضمين لازم را بدهد.  وي در ادامه به بازار گواهي سپرده 
كالايي به عنوان يكي ديگر از بازارهاي بورس ايران اشاره 
كرد و افزود: در اين بازار، انبار نزد بورس پذيرش مي شود، 
كشاورز محصول خود را به انبار تحويل مي دهد و به جاي 
آن اوراق بهادار قابل معامل��ه در بورس دريافت مي كند. 
معاون توسعه بازار و مطالعات اقتصادي بورس كالا تصريح 
كرد: در اين بازار انباردار تضمين هاي لازم را ارائه مي دهد 

و مي تواند در سيستم بورس دارايي ايجاد كند. 

تاسيس دومين بورس مكزيك 
در سال جديد ميلادي

مكزيك درنظر داد دومين بورس خود را تا سال 2018 
ميلادي تاسيس كند. به گزارش سنا، مديرعامل نهاد بورس 
اوراق بهادار مكزيك BIVA از راه اندازي دومين بازار سهام 
در دومين اقتصاد بزرگ امريكاي لاتين خبر داد. براساس 
اين گزارش، در اوايل س��ال آينده ميلادي با هدف جذب 
ش��ركت هاي بيشتر به بازارهاي سهام در اقتصاد قدرتمند 
امريكاي لاتين، دومين بورس مكزيك فعاليت خود را آغاز 
 )BIVA( خواهد كرد. نهاد بورس اوراق بهادار اين كشور
مجوز راه اندازي اين بورس را به صورت رسمي در مراسمي 
در روز سه ش��نبه درياف��ت كرد. به نظر مي رس��د دومين 
بورس اين كش��ور رقيبي جدي براي بورس فعلي مكزيك 
BMV باشد. سانتياگو اوركيزا مديرعامل نهاد بورس اوراق 
بهادار مكزيك، در اين خصوص به رويترز گفت: بسياري از 
ش��ركت هاي كوچك كه درآمد سالانه يي بين 28 ميليون 
تا 56 ميليون دلار داشتند تمايل زيادي براي ورود به بازار 
سهام از خود نش��ان دادند به اين ترتيب تصميم گرفتيم 
بازاري جديد براي ش��ركت هاي كوچك ايجاد كنيم. وي 
ادامه داد: بسياري از شركت ها هم اكنون درخواست پذيرش 
در اين بورس را براي ما ارس��ال كرده اند. نهاد بورس اوراق 
بهادار مكزيك سيس��تم معاملاتي ب��ر پايه نزدك، دومين 
ب��ورس بزرگ امري��كا، دارد كه در 70 ب��ازار ديگر در دنيا 
نيز از آن استفاده مي شود. اين مقام مسوول اضافه كرد: به 
نظر مي رسد شمار درخواست پذيرش شركت ها تا سه سال 
آينده با رش��د 30درصدي همراه ش��ود و به 200 شركت 
برسد. در حالي كه ارزش معاملات روزانه تا سه سال آينده 

با رشد 50درصدي به 20 بيليون پزو خواهد رسيد. 
 

 بازار سرمايه
چگونه بين المللي مي شود؟

مديرعامل كارگزاري بانك صنع��ت و معدن، ارتباط 
فعال ب��ا بورس هاي منطقه يي، ليس��ت ك��ردن دوگانه 
ش��ركت هاي ايراني در بورس هاي بين المللي و انتش��ار 
اوراق ارزي را از راهكارهاي اصلي براي فعال سازي بخش 
بين الملل بازار س��رمايه ذكر كرد.  ب��ه گزارش »تعادل« 
محمد ثريانژاد در گفت وگو با سنا، جذب سرمايه گذاري 
كلان خارجي بدون وجود ابزار پوشش ريسك را مشكل 
دانس��ت و گفت: در بحث بين المللي كردن بازار سرمايه، 
اصلي ترين مساله، عدم وجود ابزاري براي پوشش ريسك 
نرخ ارز اس��ت. وي افزود: از ديگر مسائل بسيار مهم بازار 
سرمايه تهيه صورت هاي مالي شركت هاي فعال در بورس 
بر اساس استانداردهاي IFRS است؛ سرمايه گذار خارجي 
بدون وجود استانداردهاي حسابداري معتبر و بين المللي، 
انگيزه لازم براي س��رمايه گذاري در بازار سرمايه ايران را 
نخواهد داش��ت.  ثريانژاد در پاسخ به اين سوال كه چقدر 
محتمل است با كاهش نرخ س��ود بانكي و اوراق بدهي، 
بازار سهام بتواند جايگزيني براي سپرده هاي بانكي و اوراق 
باش��د، گفت: بازار س��رمايه و بازار پول در واقع دو بازاري 
هس��تند كه در بلندمدت مي توانن��د جايگزين يكديگر 
ش��وند. وي ادامه داد: فعالان بازار س��رمايه، هميشه بازار 
پول را به عنوان رقيبي جدي هم در عرصه سرمايه گذاري 
و ه��م در ارزيابي هاي خود، مد نظر قرار مي دهند. از اين 
رو كاهش نرخ س��ود بانكي و به ط��ور كلي نرخ بازار پول 
و بدهي، در صورت روش��ن بودن افق هاي سرمايه گذاري 
در بازار س��رمايه، بخش بزرگي از سرمايه گذاري فعالان 
بازار سرمايه را كه طي سال هاي گذشته به دليل جذابيت 
يافت��ن بازار پ��ول و بدهي جذب آن ش��ده بود، مي تواند 
در ميان م��دت به بازار س��رمايه هدايت كند.  مديرعامل 
كارگزاري بانك صنعت و معدن ادامه داد: اگر نرخ س��ود 
بانكي افزايش پيدا مي كرد به طور قطع به يقين شاهد آثار 
منفي و انتقال پول از بازار س��رمايه به سمت سپرده هاي 
بانكي بوديم. اين كارش��ناس بازار س��رمايه در عين حال 
تصريح كرد: كاهش نرخ س��ود بانك��ي در بلندمدت آثار 
بسيار خوبي براي بازار سرمايه و شركت ها از محل كاهش 
هزينه تامين مالي مي تواند داش��ته باشد و در كوتاه مدت 
نيز احتمالا بيشترين اثر را روي بازار املاك و مستغلات 
دارد.  ثريانژاد با بيان اينكه در حال حاضر مسووليت بخش 
اعظم تامين مالي در كشور بر عهده سيستم بانكي است و 
اقتصاد ايران از نظر نظام تامين مالي همچنان بانك محور 
اس��ت، گفت: در جديدترين پژوهش هاي صورت گرفته 
مش��خص شده اس��ت بانك محور يا بازار س��رمايه محور 
بودن يك اقتصاد، عامل تعيين كننده يي در رشد و توسعه 
اقتصادي آن اقتصاد نيست؛ بلكه مساله اساسي، كاركرد 
درست سيستم بانكي يا بازار سرمايه در اقتصاد يك كشور 
اس��ت. مخصوصا در زمان فعلي كه سيستم بانكي ايران 
دچار مش��كلات جدي و بحران هاي پيش رو است، نقش 
بازار سرمايه در تامين مالي اهميت ويژه يي پيدا مي كند.  
وي در پاسخ به س��والي در خصوص راهكارهاي افزايش 
سهم بازار سرمايه در تامين مالي بخش خصوصي گفت: 
به طور كلي براي افزايش سهم بازار سرمايه در تامين مالي 
ش��ركت ها، بايد به س��مت افزايش كارآيي بازار سرمايه 

حركت كنيم. 

اخبار بورس

»تعادل« در گفت وگو با امير هاموني، مديرعامل شركت فرابورس ايران بررسي مي كند

شتاب »صندوق هاي جسورانه« به سوي فرابورس

»تعادل« از داد و ستدهاي بازار سرمايه  گزارش مي دهد

تداوم رشد دماسنج بورس تهران و فرا بورس
گروه بورس  

در روزه��اي گ��رم پايان فصل تابس��تان دماس��نج 
معام��لات ب��ورس اوراق به��ادار ب��ه بالاتري��ن حد 
خود در س��ال جاري و 4س��ال اخير رس��يده و در 
ركوردش��كني هاي توفاني، قله هاي قبلي از دس��ت 
رفت��ه خود را ب��ه مدد معاملات پ��ر حجم در گروه 

معدني و فلزات فتح مي كند. 
ب��ه گزارش»تعادل« فع��الان بازار س��رمايه كه 
در دولت يازده��م همواره از ركود در بازار س��خن 
ب��ه ميان مي آوردند ديروز درحال��ي با معاملاتي به 
نس��بت پرحجم در اغلب نمادهاي معاملاتي روبه رو 
بودند كه انتظار براي تعديل مثبت س��ود در صنايع 
صادرات محور به پيش��رو شدن گروه فلزات اساسي 
و معدني ها با تكتازي س��نگ آهني ها منجر ش��د و 
س��هامداران اين گروه به عن��وان خوش اقبال ترين 

خريداران بازار سرمايه لقب گرفتند. 
بر اين اس��اس دي��روز بورس ته��ران درحالي با 
معاملاتي به نس��بت پرحجم همراه شد كه در بازار 
مشتقه سهام اوراق اختيار خريد روي سهام فولاد و 
ملي مس با اقبال معامله گران مواجه بود. از س��وي 
ديگر انتظار براي اع��لام تعديل مثبت درآمدي در 
گروه فلزات اساسي و معدني ها همچنان از جذابيت 
دو چنداني براي خريداران سهام برخوردار است. هر 
چند كه تناس��ب عرضه و تقاضا باعث شده تا روند 
معاملات اين گروه جذاب متعادل و با نقدشوندگي 

بالا همراه شود. 
ش��اخص كل قيمت و ب��ازده نقدي بورس اوراق 
به��ادار تهران)تدپيكس( در پاي��ان معاملات ديروز 
سه شنبه 7ش��هريور ماه 96 با افزايش 239واحدي 

روي رقم 83هزار و 252واحد ايستاد. 
ش��اخص كل هم  وزن اما ب��ا افزايش 29واحدي 
ع��دد 17ه��زار و 868واحد را به نمايش گذاش��ت. 
شاخص سهام آزاد شناور نيز با افزايش 436واحدي 
به رقم 91هزار و 796واحد دس��ت يافت. ش��اخص 
ب��ازار اول اما درحالي با افزايش 298واحدي به رقم 
58 هزار و 685 واحد دس��ت يافت كه شاخص بازار 
دوم با كاهش 185واح��دي عدد 179هزار و 554 

واحد را به نمايش گذاشت. 
براس��اس اين گ��زارش، ديروز معاملات س��هام 
در نم��اد معاملات��ي ش��ركت هاي ف��ولاد مباركه با 
133واح��د، ملي صناي��ع مس ايران ب��ا 106واحد 
و صنعت��ي و معدن��ي گل گهر ب��ا 66 واحد افزايش 
بيش��ترين تاثير مثبت را بر محاس��به شاخص كل 

بورس به نام خود ثبت كردند. 
در مقاب��ل، معاملات س��هام در نم��اد معاملاتي 
ش��ركت هاي گس��ترش نف��ت و گاز پارس��يان ب��ا 
47واحد، فولاد خوزستان با 30واحد و بانك ملت با 
19واحد كاهش بيش��ترين تاثير منفي را در برآورد 
اي��ن نماگر به دوش كش��يدند. ارزش كل معاملات 
ديروز بورس تهران درحالي به بيش از 368ميليارد 
توم��ان نمايش داده ش��د ك��ه در ب��ازار نقدي اين 
بورس، ارزش معاملات ح��دود 174ميليارد تومان 
بود كه ناش��ي از دست به دست شدن بيش از 851 
ميلي��ون س��هم و اوراق مالي قاب��ل معامله طي 64 

هزار و 165نوبت داد و س��تد اس��ت. طي معاملات 
ديروز نماد معاملاتي ش��ركت هاي بيمه تجارت نو، 
حق تقدم خريد س��هام ش��يمي  دارويي داروپخش، 
توريس��تي و رفاهي آبادگران كيش، سرمايه گذاري 
نيروگاهي ايران و آس پ از س��وي ناظر بازار سهام 
بازگش��ايي و در مقابل نم��اد معاملاتي اوراق اجاره 
هواپيم��اي ماهان متوقف ش��دند. در بازار معاملات 
بلوك��ي ني��ز دي��روز كمت��ر از 230ميليون س��هم 
شهرس��ازي و خانه سازي باغميش��ه به ارزش بيش 
از 42ميلي��ارد توم��ان مي��ان س��هامداران عمده با 

معاملات انتقالي مواجه شد. 

 D19 آخرين خبر درباره مجوز اكتشاف در 
در همين حال گفته ش��ده، محيط زيست مجوز 
اكتشافات مقدماتي در منطقه حفاظت شده معدني 
D19 را براي ش��ركت معدن��ي و صنعتي چادرملو 
صادر كرد. اين درحالي است كه زمزمه هايي از عدم 
موافقت ش��وراي عالي محيط زيست با اين اكتشاف 
و عدم صدور مجوز كتبي مطرح شده است. مرتضي 
علي اكبري، معاونت مالي و اقتصادي شركت توسعه 
مع��ادن و فلزات در اين خصوص گف��ت: از ابتداي 
امر ايميدرو قصد اعطاي مجوز اكتش��اف در منطقه 
D19 را به ش��ركت چادرملو داش��ت؛ ولي سازمان 
محيط زيست موافق اين قضيه نبود. نهايتا پيشنهاد 
شده بود كه چادرملو با حفظ زيست بوم، يوزايراني 
و رعايت همه مس��ائل زيس��ت محيط��ي با نظارت 
س��ازمان محيط زيس��ت، اقدام ب��ه فعاليت در اين 
منطقه كند. بدين ترتيب هم رضايت سازمان محيط 
زيست جلب ش��ده و هم »كچاد« منتفع شود. اين 
طرح تاثي��ري در ظرفيت تولي��د چادرملو نخواهد 
داشت؛ بلكه بدين معناست با توجه به اتمام ذخاير 
معدن فعلي شركت در چند سال آتي نياز به معدن 
جديد خواهد بود و اين طرح به رفع اين نياز كمك 
خواه��د كرد. وي در رابطه با س��اير اخبار مجموعه 
بيان كرد: به زودي حق تقدم هاي اس��تفاده نش��ده 
و مع��ادن عرضه مي ش��ود همچنين ظرف چند روز 
آينده حق تقدم هاي اس��تفاده نشده »ومعادن« در 

بورس عرضه خواهد شد. 

 بلوك »فسرب« روي ميز فروش 
براس��اس اخبار منتش��ر ش��ده در بازار شركت 
س��رمايه گذاري ارس صب��ا و ش��ركت مهندس��ي 
ب��رق، ارس صبا قص��د دارند به ص��ورت يكجا 50 
ميليون از س��هام شركت ملي س��رب و روي ايران 
را ب��ا قيمت پايه 500 تومان يا قيمت بازار به اضافه 
20درصد)هر كدام بيشتر باشد( عرضه كنند. تاريخ 
بيست و دوم شهريور ماه96 براي انجام اين معامله 

در نظر گرفته شده است. 
في��روز منجيلي، ريي��س هيات مديره ش��ركت 
س��رمايه گذاري ارس صبا درخص��وص عرضه بلوك 
س��هام ش��ركت ملي س��رب و روي ايران گفت: ما 
حدود 17درصد از س��هام شركت ملي سرب و روي 
را در اختي��ار داري��م و تصميم گرفتي��م اين بلوك 
س��هام را عرضه كنيم. خريدار ب��ا خريد اين بلوك 

سهام مي تواند يك كرسي هيات مديره داشته باشد. 
منجيلي در پاس��خ به اينكه آي��ا تاكنون خريداري 
مراجعه كرده؟ گفت: در مورد اينكه س��هم خريدار 
دارد ي��ا خي��ر، نمي توانم نظر قطع��ي بدهم. در هر 
ح��ال ما براي عرضه اين قيمت را امتحان مي كنيم. 
ممكن اس��ت خريدار وجود داشته باشد البته هنوز 

در اين خصوص مذاكره يي انجام نشده است. 
وي در مورد آينده شركت با توجه به رشد قيمت 
محصولات معدني گفت: با توجه به شرايطي كه در 
مورد كاموديتي ها به وجود آمده، انتظار س��ودآوري 
در ش��ركت هاي معدن��ي وج��ود دارد كم��ا اينكه 
اين ش��ركت هنوز به ظرفيت اس��مي نرس��يده و با 
10درص��د ظرفيت فعاليت مي كند. البته با توجه به 
طرح هاي توسعه يي كه وجود دارد، احتمال افزايش 

ظرفيت در سال هاي آتي دور از ذهن نيست. 

 ورود سرمايه هاي بيمه اي به بورس 
در روزه��اي اخي��ر آنق��در بحث ش��ركت هاي 
ص��ادرات محور، بانك ها و ركود و رونق در صنايعي 
چون خودرو و س��اختمان داغ ش��ده كه گروه هايي 
نظير بيمه به حاش��يه رفته اند. بيمه كوثر از ابتداي 
س��ال 96 تا پايان معاملات 6 ش��هريور ماه بازدهي 
7درص��دي را عايد س��هامداران خود كرده اس��ت. 
گفتني اس��ت وكوثر زيان بيش از 5 درصدي را در 

سال 95 به سهامداران خود تحميل كرده بود. 
نوي��د خاندوزي مدير، س��رمايه گذاري ش��ركت 
بيمه كوثر درخصوص وضعيت فعلي »كوثر« گفت: 
عملكرد ش��ركت هم در حوزه عملي��ات بيمه گري 
و هم در حوزه س��رمايه گذاري در س��ال 96 نسبت 
به س��ال قبل متفاوت بوده اس��ت. ب��ا وجود اينكه 
بيمه ش��خص ثالث بخش عمده پرتف��وي بيمه يي 
ش��ركت هاي بيمه را تشكيل مي دهد؛ اما بيمه كوثر 
در سال 96 با كنترل موضوع موفق به كاهش حجم 
بيمه هاي ش��خص ثالث و در مقابل افزايش س��اير 
رش��ته ها به وي��ژه بيمه نامه هاي عم��ر و زندگي در 
س��بد خدمات خود شد كه در افزايش حاشيه سود 
ش��ركت موثر بوده و آثار با اهميت آن در سود سال 
97 نمايان خواهد شد. وي در ادامه افزود: همچنين 
با توجه به ش��رايط اقتصادي كش��ور، تغييراتي در 
حوزه س��رمايه گذاري ش��ركت صورت گرفته است. 
همانطور كه مي دانيد به س��بب جذابيت نرخ بالاي 
س��ود بانكي، بخش عمده منابع پولي ش��ركت هاي 
بيمه و س��اير اشخاص حقيقي و حقوقي در بانك ها 
سپرده گذاري شده است. بدون شك روند پرداخت 
س��ود بالا به س��پرده ها به زودي تغيير خواهد كرد 

ضمن اينكه ريسك بانك ها رو به افزايش است. 

 واكنش بازارهاي سهام  به بحران كره شمالي
در همين حال بازارهاي آس��يايي پس از شليك 
موش��ك كره ش��مالي از ف��راز ژاپن؛ تقاض��ا براي 
سرمايه هاي امن بالا رفت. به گزارش سي ان بي سي 
سه ش��نبه 7ش��هريور ماه پس از ش��ليك موش��ك 
كره ش��مالي و هج��وم س��رمايه گذاران ب��ه س��وي 
س��رمايه هاي امن، س��هام آس��يايي س��قوط كرد و 

شاخص هاي امريكا با قيمت پايين تري باز شدند. 
پس از اينكه يك موش��ك كره ش��مالي در اوايل 
بامداد سه شنبه از فراز ژاپن عبور كرد، شاخص نيكي 
اين كش��ور 0.81درصد كاهش يافت. نخس��ت وزير 
ژاپن ش��ينزو آبه در بيانيه يي شليك اين موشك را 
بي س��ابقه و بي ملاحظه دانست. در شبه جزيره كره 
درحالي كه س��رمايه گذاران منتظر دريافت آخرين 
تحولات تنش هاي كره هس��تند، ش��اخص كوسپي 
1.15درصد كاهش يافت. ش��اخص گسترده تر كره، 
كوس��داق 0.41درصد كاهش يافت. احس��اس امن 
نبودن باعث شد، بازارهاي چين هم تحت فشار قرار 
بگيرند و شاخص هانگ س��نگ 0.77درصد سقوط 
ك��رد و ش��اخص تركيبي ش��انگهاي 0.08درصد و 

شاخص تركيبي شنزن 0.031درصد افت كردند. 

 »آيفكس« سقف 950 واحدي را در هم شكست
به موازات رشد چشم گير حجم و ارزش مبادلات 
فرابورس در روز سه شنبه 7شهريور ماه در هفتمين 
روز از ماه پاياني نيمه نخس��ت امسال، شاخص كل 

فرابورس سقف شكني جديدي را ثبت كرد. 
به گزارش روابط عمومي فرابورس، شاخص كل 
فرابورس در روز جاري سقف ش��كني كرد و توانست 
ب��ا عبور از پله 950واح��دي در ارتفاع 951واحدي 
بايس��تاد. امروز همچنين شاهد رشد حجم و ارزش 
مبادلات در بازارهاي فرابورس بوديم به گونه يي كه 
معامله گ��ران بيش از 511 ميليون ورقه بهادار را به 
ارزش بالغ بر 276ميليارد تومان دس��ت به دس��ت 

كردند. 
حدود دو سوم از حجم كل مبادلات فرابورس در 
بازارهاي اول و دوم جابه جا شد تا بدين ترتيب افزون 
ب��ر 396ميليون ورقه به ارزش بالغ بر 77.2ميليارد 
تومان در اي��ن دو بازار مورد دادوس��تد قرار گيرد. 
نقل وانتق��ال حدود 97ميليون س��هم به ارزش بالغ 
بر 8.6 ميليارد تومان نيز بيش��ترين حجم و ارزش 
مبادلات��ي را در نم��اد »ذوب« رقم زد همچنين در 
جريان بازار شاهد بازگشايي 4نماد معاملاتي »بنو«، 

»گكيش«، »وسنا« و »آ س پ« بوديم. 
از سوي ديگر درحالي نمادهاي»اوان« و »ذوب« 
در ص��در ج��دول نماده��اي پربيننده فرابورس��ي 
ايستادند كه نمادهاي»كوثر« و »كشرق« بيشترين 
افزايش قيمتي يعني 5 درصدي را به ثبت رساندند. 

نم��اد ذوب ع��لاوه بر اين با حماي��ت دو واحدي از 
آيفك��س در كنار نماد »مارون« بيش��ترين نقش را 
در رش��د 4واحدي اين نماگر ايف��ا كرد. جابه جايي 
بي��ش از 49ه��زار ورقه تس��هيلات مس��كن مرداد 
96 ب��ه ارزش بالغ بر 3.8ميلي��ارد تومان منجر به 
صدرنش��يني تس��ه 9605 به لحاظ حجم و ارزش 
در تابلو تس��هيلات مس��كن ش��د. در ادام��ه امتياز 
تسهيلات مس��كن فروردين 95 با بيشترين قيمت 
يعني 79.2هزارتومان مورد دادوستد قرار گرفتند. 

در همي��ن حال جابه جايي ي��ك ميليون و 600 
هزار ورق��ه در تابل��و اوراق با درآمد ثابت ارزش��ي 
بالغ بر 159ميليارد توم��ان را در اين تابلو رقم زد. 
س��هامداران همچنين در تابلوه��اي معاملاتي بازار 
پاي��ه افزون بر 103ميليون س��هم را به ارزش بيش 
از 23.4ميليارد تومان دس��ت به دس��ت كردند كه 
نماده��اي معاملات��ي »لكما« و »تج��ار« به ترتيب 
بالاتري��ن حجم و ارزش مبادلاتي را در بازار پايه به 

خود اختصاص دادند. 

 عرضه بيش از ۳9 هزار تن مواد پليمري
 بورس كالا تالار فرآورده هاي نفتي و پتروشيمي 
ب��ورس كالاي ايران روز سه ش��نبه 7ش��هريور ماه 
ميزب��ان عرض��ه 39هزار و 72تن ان��واع پلي اتيلن، 
اكريلونيتريل بوتادين اس��تايرن، اس��تايرن بوتادين 
رابر، پلي اس��تايرن، پلي بوتادين رابر، پلي پروپيلن 
و پل��ي وينيل كلراي��د در گروه م��واد پليمري بود. 
براس��اس اين گزارش 34هزار و 625 تن انواع قير، 
يك هزار تن لوب كات و 5 هزار تن وكيوم باتوم نيز 
در اين تالار عرضه شد. تالار صادراتي بورس كالاي 
ايران نيز ميزبان عرضه 49هزار و 260تن انواع قير، 

لوب كات و عايق رطوبتي بود. 
اي��ن گ��زارش حاكي اس��ت، ت��الار محصولات 
كشاورزي بورس كالاي ايران نيز در اين روز شاهد 
عرض��ه 247هزار قطعه جوجه يك روزه گوش��تي، 
200تن روغن خ��ام، 120تن ج��و دامي، 975تن 
ش��كر س��فيد، 61 هزار و 750تن گندم خوراكي و 
4ه��زار تن گندم دوروم بود. علاوه بر اين 33هزار و 
750تن گندم خوراك��ي و 5 تن جو دامي در قالب 
ط��رح قيم��ت تضميني و در اين تالار عرضه ش��د. 
بازار فرعي بورس كالاي ايران نيز در اين روز شاهد 

عرضه 200تن شير خام بود. 

گروه بورس  مسعود كريمي 
صندوق ه�اي  تش�كيل  از  ه�دف  اص�ولا 
سرمايه گذاري جسورانه در بازار سرمايه تامين مالي 
پروژه هاي دانش بنيان است. سرمايه گذاران با هدف 
كسب س�ود در چنين صندوق هايي سرمايه گذاري 
مي كنند و در نهايت به واس�طه ماهيت و استراتژي 
اين صندوق ه�ا، س�رمايه گذاران مي توانند با قبول 
ريسك به سود برسند. در اين ميان، فرابورس ايران 
نيز با توجه به سياست هاي اقتصاد مقاومتي رويكرد 
اقتص�اد دانش  بنيان را دنبال مي كند و در راس�تاي 
رسيدن به پيشترفت و نوآوري پروژه ها، با تسهيل 
فرآيند س�رمايه گذاري همگام با اقتصاد كشور گام 
بر مي دارد. از همين رو، صندوق هاي سرمايه گذاري 
جسورانه شركت فرابورس با فعاليت در حوزه هاي 
س�لامت، زيس�ت فن�اوري، فن�اوري اطلاع�ات و 
ارتباطات، مواد پيش�رفته و فن�اوري نانو و در آخر 
فن�اوري مالي فعاليت مي كنن�د. همچنين تاكنون 
دو صندوق سرمايه گذاري جسورانه رويش لوتوس 
پارسيان و يكم آرمان آتي در مجموع با سرمايه يي 
بالغ بر 60ميليارد تومان در ش�ركت فرابورس درج 
شده اند كه پذيره نويس�ي اين صندوق ها در اواخر 
س�ال 1۳95 ص�ورت گرفته اس�ت. در حال حاضر 
چندي�ن صندوق به فرابورس درخواس�ت پذيرش 
داده ان�د ك�ه ب�ر اي�ن اس�اس ورود صندوق ه�اي 
جس�ورانه به فرابورس شتاب بيش�تري نسبت به 

گذشته گرفته است. 
  

 حمايت از صنايع دانش بنيان
از همي��ن رو، امي��ر هاموني مديرعامل ش��ركت 
فراب��ورس اي��ران در خص��وص ض��رورت تش��كيل 
صندوق هاي سرمايه گذاري جسورانه در بازار سرمايه 
در گفت وگو با »تعادل« اظهار داشت: سرمايه گذاري 
جس��ورانه يكي از حلقه هاي اصل��ي و عوامل كليدي 
پيش��رفت نوآوري، بهبود بهره وري و رش��د اقتصادي 
در كش��ورهايي اس��ت كه در حال حاض��ر به  عنوان 
منبع تامين مالي ش��ركت هاي نوپا و دانش بنيان در 
جهان مطرح ش��ده اند. وي خاطرنشان كرد: در واقع 
سرمايه گذاري جس��ورانه يك مدل س��رمايه گذاري 
ب��راي راه اندازي كس��ب وكارهاي نوپا و ش��ركت هاي 
كوچك با پتانس��يل رش��د بلندمدت است كه منبع 
بس��يار مهمي براي راه اندازي كس��ب و كارهايي است 
كه توان دسترس��ي به مناب��ع تامين مالي رايج مانند 
بان��ك را ندارند. مديرعامل ش��ركت فرابورس اذعان 
داشت: در حال حاضر حضور و فعاليت  سرمايه گذاري 
 جس��ورانه در قال��ب صندوق ه��اي  س��رمايه گذاري 

 جس��ورانه به عنوان يكي از اركان اساس��ي بازارهاي 
س��رمايه در جهان، حقيقتي انكارناپذير اس��ت و در 
بس��ياري از بورس هاي پيش��رو ش��اهد فعاليت اين 
صندوق ها هس��تيم. امير هاموني در پاسخ به سوالي 
مبني بر اينكه آيا فرابورس اقدامي در راستاي تقويت 
س��رمايه گذاري جس��ورانه انجام داده اس��ت يا خير، 
گفت: طي سال هاي اخير علاوه بر برنامه ها و اقداماتي 
ك��ه در دولت به منظور توس��عه اقتص��اد دانش بنيان 
انجام شده، چندين برنامه توسعه يي نيز در فرابورس 
ايران براي حركت در اين مسير آغاز شده كه يكي از 
مهم ترين آنها رونمايي از »صندوق هاي سرمايه گذاري 
جسورانه« در تاريخ ششم دي ماه سال 1395 است. 
وي اف��زود: اين اقدام با هدف گس��ترش كارآفريني و 
به كارگي��ري ايده هاي جوان و خلاق در كش��ور و در 
نتيجه تامين مالي اقتصاد دانش بنيان و افزايش نقش 
موثر آن در رش��د اقتصادي كشور صورت گرفته است 
كه در اين خصوص تاكنون دو صندوق سرمايه گذاري 
جس��ورانه به نام هاي رويش لوتوس و يكم آرمان آتي 
در فرابورس پذيره نويسي شده اند. مديرعامل شركت 
فراب��ورس تصريح كرد: اهميت اين صندوق ها از آنجا 
نمايان مي ش��ود كه اتكاي ب��ر وام بانكي براي تامين 

مالي راه اندازي يا رشد و توسعه شركت، ممكن است 
مس��ائل و مشكلات بي ش��ماري را به وجود آورد كه 
در ميان آش��كارترين آنها مي توان به تحميل ش��دن 
عارضه كوتاه مدت گرايي اشاره كرد. به معني واضح تر 
س��رمايه به دس��ت آمده از بدهي، س��رمايه متعهد و 
ش��كيبايي نيس��ت. ضمن آنكه اين ام��كان براي وام 
وج��ود دارد كه در براب��ر دارايي هاي كس��ب وكار يا 
دارايي هاي مالك تضمين ش��ود. امي��ر هاموني ابراز 
داشت: اما مدل مش��اركت از طريق ساختار حقوقي 
شفاف و نظارت پذير صندوق سرمايه گذاري جسورانه 
كه شرايط، مس��ووليت ها و تعهدات سرمايه گذاران و 
مديران در اساس��نامه و اميدنامه آن به خوبي تشريح 
شده است، شيوه مناسبي براي تامين مالي و راهبري 

شركت هاي دانش بنيان خواهد بود. 
اين مقام مس��وول در خص��وص مزاياي مترتب بر 
صندوق ه��اي س��رمايه گذاري جس��ورانه و نقش اين 
صندوق ه��ا در اقتصاد و بازار س��رمايه ني��ز بيان كرد: 
م��واردي همچون توس��عه تجاري س��ازي دارايي هاي 
فكري، بهبود تامين مالي استارت آپ ها و شركت هاي 
دانش بنيان در بازار س��رمايه، بهبود ساختار مديريت 
و حاكميت ش��ركتي اين بنگاه ها ذي��ل مديريت نهاد 

سرمايه گذاري جسورانه، هدايت منابع مالي خصوصي 
و عموم��ي  به اين س��اختارها و افزاي��ش ارزش افزوده 
توليد داخلي از طريق حمايت از صنايع دانش بنيان از 
جمله مزاياي ايجاد و بهبود زمينه فعاليت صندوق هاي 
سرمايه گذاري جس��ورانه از طريق بازار سرمايه است. 
مديرعامل ش��ركت فرابورس اظهار داشت: به علاوه از 
مهم ترين مزاياي فعاليت اين ساختارها در بازار سرمايه 
و اقتصاد كشور، توسعه تجاري سازي دارايي هاي فكري، 
بهبود تامين مالي شركت هاي كوچك و متوسط اعم از 
صنعتي و دانش بنيان در بازار س��رمايه، بهبود ساختار 
مديري��ت و حاكميت ش��ركتي بنگاه ه��اي كوچك و 
متوس��ط ذيل مديريت نهاد سرمايه گذاري جسورانه و 
در نتيجه هدايت مناب��ع مالي خصوصي و عمومي به 

اين ساختارهاست. 

 ايجاد رشد و توسعه اقتصادي
در س��ويي ديگ��ر، مدي��ر س��ابق اداره نظ��ارت 
بورس گف��ت: مرحل��ه اول پذيره نويس��ي صندوق 
س��رمايه گذاري جسورانه با هدف جذب منابع مالي 
و براي س��رمايه گذاري در طرح هاي مخاطره پذير از 

تاريخ 14 شهريورماه انجام خواهد شد. 

محمودرض��ا خواجه نصي��ري در گفت وگو با مهر 
از آغاز پذيره نويسي صندوق جس��ورانه آرماني از 14 
ش��هريورماه خبر داد و گفت: صندوق سرمايه گذاري 
جس��ورانه اين ام��كان را براي س��رمايه گذاران فراهم 
مي كن��د تا اي��ن افراد ب��دون درگيري مس��تقيم در 
چالش ه��ا و پيچيدگي ه��اي صنعت س��رمايه گذاري 
مخاطره پذير بتوانند از مزايا و منافع آن برخوردار شوند. 
مدير س��ابق اداره نظارت بر بورس ه��ا و بازارهاي 
س��ازمان بورس با اش��اره به فرآيند طي شده توسط 
اين صندوق تا رسيدن به مرحله پذيره نويسي تصريح 
كرد: پ��س از فراخ��وان ارائه ش��ده در خردادماه 96 
طرح ه��اي متعددي در حوزه هاي��ي از جمله فناوري 
اطلاع��ات و ارتباطات )ICT(، س��لامت و بهداش��ت 
 ،)FINTECH( فناوري هاي مالي ،)HEALTH(
پايين دستي صنايع آبي و پتروشيمي و حوزه فرهنگ 
و توليد محتوا دريافت ش��د و پس از بررس��ي آنها در 
كميته س��رمايه گذاري؛ تع��دادي از اين طرح ها براي 
سرمايه گذاري توسط صندوق جسورانه آرماني انتخاب 
شده اند.  به گفته مدير سابق اداره نظارت بر بورس ها 
و بازارهاي س��ازمان بورس، مرحله اول پذيره نويسي 
صندوق جسورانه آرماني براي پذيره نويسي 70 درصد 
از س��رمايه 60 ميليارد توماني صن��دوق از تاريخ 14 
شهريور به مدت 10 روز انجام خواهد شد و با تكميل 
شدن ظرفيت امكان پذيرش سرمايه گذار جديد وجود 

نخواهد داشت. 
وي ب��ا اش��اره ب��ه اس��تقبال متقاضي��ان از اين 
پذيره نويس��ي اعلام كرد: در اين راستا ما امكان ثبت 
س��فارش براي س��رمايه گذاران حقوقي يا حقيقي كه 
تمايل به س��رمايه گذاري در اين ح��وزه دارند را مهيا 
كرديم تا اين افراد نيز بتوانند پرتفوي سرمايه گذاري 
خود را با سرمايه گذاري در اين صندوق و مشاركت در 
رشد و توسعه صنايع نوظهور و فناوري هاي پيشرفته 

متنوع تر كنند. 
و تش��كيل  راه ان��دازي  اف��زود:  خواجه نصي��ري 
اي��ن صندوق ها در س��الي كه از س��وي مقام معظم 
رهبري س��ال اقتصاد مقاومتي، توليد و اش��تغال نام 
گرفته، علاوه بر كسب بازدهي از سرمايه گذاري هاي 
بلندمدت در اين زمينه مي تواند زمينه رشد و توسعه 
اقتصادي، كارآفريني، ايجاد اشتغال و توسعه فناوري 

در كشور را مهيا كند. 
گفتني است، شناسايي فرصت هاي جذاب صندوق 
در ش��ركت هاي در حال رش��د و دانش بنيان و ايجاد 
تعامل با اكوسيستم دانش محور جهت بسترسازي براي 
توسعه و نمو ايده هاي برتر، اولويت صندوق جسورانه 

توسعه فناوري آرماني است. 
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    انتقاد از عملكرد 
بانك توسعه تعاون

نايب رييس اتاق تعاون ايران با بيان اينكه بانك توسعه تعاون 
نتوانست به خوبي بخش تعاون را مورد حمايت قرار دهد، بر لزوم 
تاس��يس بانك تعاون و تس��ريع در موافقت با تاسيس آن تاكيد 
كرد.  به گزارش پايگاه اطلاع رس��اني اتاق تعاون ايران،  اسماعيل 
خليل زاده، با بيان اينكه بانك توسعه تعاون به دليل دولتي بودن 
نتوانست بخش تعاون را به خوبي تحت حمايت قرار دهد، گفت: 
هر چند تلاش هايي براي حمايت از بخش صورت گرفت اما اين 
تلاش ه��ا براي ارائه خدمات به گرايش هاي مختلف بخش تعاون 
موفق نبوده اس��ت.  ريي��س اتاق تعاون تهران ب��ا تاكيد بر لزوم 
تاسيس بانك تخصصي بخش تعاون گفت: اگر يك بانك تعاون با 
سهام صددرصدي تعاوني ها و اتحاديه ها تشكيل نشود قطعا اين 
بخش از اقتصاد با بحران مواجه مي شود چراكه بانك توسعه تعاون 
پاسخگوي تامين مالي بخش نيست.  نايب رييس اتاق تعاون ايران 
درباره آخرين وضعيت پيشنهاد تاسيس بانك تعاون گفت: توجه 
به تعدد فعاليت بانك ها در نظام بانكي و از سوي ديگر ملاحظات 
شوراي پول و اعتبار و بانك مركزي در خصوص تاسيس بانك هاي 
جديد بنابراين فرآيند تاس��يس بانك تعاون كمي طولاني ش��ده 
اس��ت.  به گزارش مهر، وي ادامه داد: هر چند كه استدلال بانك 
مركزي و شوراي پول و اعتبار مبني بر تعدد بانك ها صحيح است 
اما بخش تعاون نيازمند تزريق منابع و حمايت هاي مالي است كه 
از طريق تاسيس بانك تخصصي با سهام صددرصدي تعاوني ها و 
اتحاديه ها هس��تيم.  خليل زاده همچنين در پاسخ به اين سوال 
ك��ه آيا توافق تعاوني ها با س��ازمان امور مالياتي مبني بر كاهش 
۳درص��دي ماليات بر ارزش افزوده بخ��ش تعاون گفت: با وجود 
توافقات صورت گرفته با س��ازمان امور مالياتي در س��ال گذشته 
مبن��ي بر كاهش ماليات بر ارزش افزوده تعاوني ها و اتحاديه ها از 
۹ درصد به ۶ درصد، اما هنوز اين توافقات اجرايي نش��ده است و 

همچنان با نرخ ۹ درصد دريافت مي شود.  

  در تعامل ميان ايران و سوريه 
سياست به كمك اقتصادبيايد

حسين سلاح ورزي، نايب رييس اتاق ايران مي گويد: »با وجود 
حج��م تعاملات و همكاري ه��ا و ارتباط خوب سياس��ي ايران و 
س��وريه، اما تعامل اقتصاد و تجاري وضعيت مناسبي ندارد. اين 
واقعا قابل  قبول نيست. ما بايد بتوانيم از اين تعامل سياسي به نفع 
تعامل اقتصادي بهره بگيريم.« او حجم صادرات ايران به س��وريه 
را 250ميلي��ون دلار اعلام مي كن��د. در حالي يك خط اعتباري 
يك ميليارد دلاري در اختيار كشور سوريه قرار داده بوديم؛ بستر 
همكاري فراهم بود كه در سطح يك ميليارد دلاري مبادلات خود 
را افزايش دهيم، اما در عمل يك چهارم آن انجام ش��ده است.  او 
دليل را موانع و مشكلاتي مي داند كه در اين سفر شاهد آن بود. 
س��لاح ورزي يكي از موانع را جنگ در س��وريه مي داند.  به گفته 
سلاح ورزي، قرار اس��ت كه مقامات سوريه ليست اقلام نيازهاي 
فوري و كوتاه مدت و فهرس��تي از پروژه ها و طرح هايي كه نياز به 
كمك هاي فني، مهندسي و س��رمايه گذاري و احداث دارد را در 
اختيار اتاق بازرگاني، صنايع، معادن و كشاورزي ايران قرار دهد تا 
ايران بتواند اين ليست را بررسي كند و در مبادلات اقتصادي خود 
موردتوجه قرار دهد.  آيا در اين س��فر توافقي انجام شد؟ او پاسخ 
مي دهد: »در مرحله اول مشخص نبودن ليست دقيق خواسته ها 
و نيازهاي سوري مورد بحث قرار گرفت؛ آنها بايد درخواست خود 
را مطرح كنند تا بتوان به توافق رسيد.« او به مساله گمرك سوريه 
اشاره مي كند: »هنوز اختلالاتي در اعمال مقررات گمركي در اين 
كش��ور وجود دارد يا به دليل نبود زيرساخت ها و مشكلات ناشي 
از جنگ آنها هنوز نتوانس��ته اند به وضعيت خودس��امان دهند.« 
نايب رييس اتاق ايران معتقد است: »گام اول اين است كه كشور 
سوريه ليست درخواست هاي خود را در اختيار ايران قرار دهد تا 
ما بتوانيم براي برآورده كردن اين نيازها برنامه ريزي كنيم.« او گام 
دوم را انجام اصلاحاتي در مقررات گمرك، حمل ونقل، و مبادلات 
بانكي مي داند.  س��لاح ورزي توافق اصلي را اعلام ليس��ت نياز از 
طرف سوريه و بررسي آن از طرف ايران مي داند. او تاكيد مي كند: 
»با توجه به روابط خوب سياسي دو كشور امكان و فرصت روابط 
تجاري گسترده وجود دارد؛ اما بايد موانع موجود را بررسي و رفع 
ك��رد. بايد حجم مبادلات تجاري بين دو كش��ور به يك ميليارد 

دلار برسد.« 

   تداوم قانونمند كردن 
واحدهاي صنفي بدون پروانه

رييس ات��اق اصن��اف اردبيل گف��ت: كاهش ق��درت خريد 
مردم، افزايش اجاره بهاي واحدهاي كس��بي، ماليات بالا و برخي 
مشكلات ديگر سبب شده تا بسياري از واحدهاي صنفي مجبور 
به تعطيلي ش��وند.  شاپور رضايي افش��ار در گفت وگو با خبرنگار 
پايگاه اطلاع رس��اني ات��اق اصناف ايران افزود: بازار كس��ب و كار 
براي واحدهاي صنفي اردبيل رونق ندارد و برخي صنوف ترجيح 
مي دهن��د پروانه هاي صنفي خود را ابط��ال كنند.  وي ادامه داد: 
از مجم��وع 22ه��زار واحد صنفي در اروميه ح��دود 2000واحد 
صنفي بدون مجوز شناس��ايي ش��ده كه اين تعداد در مقايسه با 
س��ال گذش��ته 2هزار واحد كاهش پيدا كرده است. تلاش اتاق 
اصناف براي قانونمند كردن اي��ن واحدها نيز ادامه دارد.  رييس 
اتاق اصناف اردبيل خواستار رسيدگي مسوولان به مشكلات اتاق 

اصناف استان ها شد

اخبار

بخش خصوصي و مساله واردات كالاهاي اساسي

چراايرانتبديلبهصادركنندهكالاهاياساسينميشود؟

عضو كميسيون رقابت اتاق بازرگاني ايران عنوان كرد

WTO چالش هاي اساسي پيش روي پيوستن ايران به
 عض��و كميس��يون رقابت ات��اق اي��ران گفت: با 
روي كار آم��دن ترام��پ و موضع منف��ي او در قبال 
ايران و اساس��ا نگاه متفاوت دول��ت جديد امريكا به 
مقولات��ي نظير تجارت آزاد با جهان، مش��كل بتوان 
در ش��رايط فعلي بر موافقت اين كش��ور با عضويت 
ايران در WTO حساب كرد. همچنين تاجيكستان 
سال هاس��ت ك��ه مانع پيوس��تن ايران به س��ازمان 

همكاري شانگهاي )SCO( شده است. 
يلدا راهدار اظهار كرد: ش��ايد زماني پيوس��تن به 
گات يا عضويت در سازمان تجارت جهاني به عنوان 
گزينه يي در ميان ساير انتخاب هاي تجاري كشورها 
مطرح مي شد. اما با سرعت گرفتن روند جهاني شدن 
توليد و بازار، پيوس��تن به اين سازمان بين المللي به 
يك ضرورت اجتناب ناپذير تبديل شده است، چراكه 

اف��زون بر ۹۶درصد تجارت جهاني در اين س��ازمان 
اتفاق مي دهد. 

وي ادامه داد: ايران نيز به فاصله چند س��ال پس 
از تاسيس اين سازمان بين المللي تلاش هاي خود را 
براي عضويت آغاز كرد؛ دقيقا 2۱ س��ال از زمان ارائه 
درخواس��ت عضويت ايران به اين سازمان، يعني 2۹ 
مردادماه ۱۳۷5 و بيش از ۱2 س��ال از زمان پذيرش 
عضويت ناظ��ر ايران يعني پنج��م خردادماه ۱۳۸۴ 
مي گذرد. اما اي��ن فرآيند عضويت به دلايل مختلف 

همچنان به سرانجام نرسيده است. 
راهدار تصريح كرد: از س��وي ديگ��ر درحالي كه 
مزاي��اي عضويت در اين س��ازمان بس��يار قابل توجه 
به نظر مي رس��د، الح��اق بدون برنامه ني��ز مي تواند 
آثار و تبع��ات نامطلوب اجتماع��ي و اقتصادي را به 

همراه بياورد. بر اين اساس بايد فرآيند عضويت ايران 
در اين س��ازمان مهم و تاثيرگ��ذار به نحوي پيموده 
ش��ود كه بيش��ترين منافع و كمترين آسيب ها را به 
ب��ار بياورد. حال در ش��رايطي كه فضاي پس��ابرجام 
زمين��ه لازم را براي بازيابي جايگاه واقعي كش��ور در 
عرصه ه��اي سياس��ي و اقتصادي مهيا كرده اس��ت، 
سوال اساسي اينجاس��ت كه دولت دوازدهم چگونه 
مي تواند در مس��ير عضويت خود، بر مشكلات پيش 

رو غلبه كند. 
عضو هيات نماين��دگان ات��اق بازرگاني، صنايع، 
معادن و كش��اورزي ايران تصري��ح كرد: به طور كلي 
موانع عضويت ايران در س��ازمان تج��ارت جهاني را 
در ش��رايط فعلي مي توان در دو گروه دس��ته بندي 
كرد؛ موانع خارجي كه رفع آنها مس��تقيما در اختيار 
دولت يا س��اير نهادهاي تصميم گير نيس��ت و موانع 
داخلي كه عمدتا امكان دخل و تصرف در آنها وجود 
دارد. موانع خارجي، بر اس��اس قوانين WTO كليه 
كش��ورهاي عضو از نوعي حق وت��و برخوردارند. اين 
مس��اله در موضوع پذيرش اعضاي تازه بس��يار حايز 
اهميت است، زيرا مخالفت حتي يك كشور كوچك 

نيز مي تواند مانع پذيرش عضو جديد شود. 
ب��ه گفته وي، با روي كار آم��دن ترامپ و موضع 
منفي او در قبال ايران و اساس��ا نگاه متفاوت دولت 
جديد امريكا به مقولاتي نظير تجارت آزاد با جهان، 
مشكل بتوان در شرايط فعلي بر موافقت اين كشور با 

عضويت ايران حساب كرد. 
اي��ن فع��ال اقتصادي ادام��ه داد: از س��وي ديگر 
تنش هاي چند س��ال اخي��ر در خاورميانه نيز باعث 
ش��ده تا برخي ديگر از رقب��اي منطقه يي تمايلي به 
ارتقاي جايگاه اقتصادي ايران نداش��ته باشند و قطعا 
در ش��رايط فعلي در روند عضويت ايران كارش��كني 
خواهند كرد. وجود همين مانع در پيوستن ايران به 
سازمان همكاري شانگهاي كه يك سازمان منطقه يي 
محسوب مي شود نيز س��ايه انداخته است؛ به طوري  
كه مخالفت تاجيكستان با عضويت ايران، سال هاست 
كش��ور را در حد يك عضو ناظ��ر و بي بهره از منافع 

تجارت منطقه يي نگه داشته است. 
راهدار ادامه داد: بر اساس شواهد موجود بخشي 
از موانع پيوس��تن ايران به سازمان WTO ناشي از 
مش��كلاتي اس��ت كه عمدتا در داخل كشور پديدار 
ش��ده اند. مهم ترين موانع مذك��ور عبارتاند از اينكه 
در گذش��ته وزارتخانه هاي نفت، اقتصاد، كشاورزي و 
خارج��ه موافق، و وزارتخانه هاي صنايع، بهداش��ت و 

جهاد كشاورزي مخالف عضويت در WTO بودند. 
به گفته وي، امروزه نيز به نظر مي رس��د بخشي 
از دس��تگاه ها و نهادها تمايلي به پيوس��تن كش��ور 
به س��ازمان تجارت جهاني ندارن��د؛ زيرا طبيعتا اين 
مساله باعث كاهش نفوذ و تسلط دولت در حوزه هاي 
مربوطه خواهد شد. مغايرت هاي زيادي ميان قوانين 
و مقررات جهاني نظير گات با مقررات داخلي وجود 
دارد. مثلا در قان��ون بازرگاني خارجي، قوانين بيمه 
خارجي، س��رمايه گذاري خارجيان و... بايد به نحوي 
اصلاحات ص��ورت گيرد كه اج��ازه كار و فعاليت بر 
اس��اس اس��تانداردهاي بين المللي به سرمايه گذاران 
و ش��ركت هاي خارج��ي در كش��ور داده ش��ود. اگر 
سياس��ت هاي اجرايي اصل ۴۴ قانون اساس��ي ابلاغ 
نش��ده بود، حتي قانون اساس��ي كشور نيز به عنوان 
يك مانع قانوني راه را بر عضويت كامل ايران بس��ته 
بود.  وي افزود: در ميان كش��ورهاي همس��ايه ايران 
تنها كشور تركمنس��تان به عضويت اين سازمان در 
نيامده اس��ت و همچنين ع��راق و آذربايجان نيز در 
حالت عضويت ناظر قرار دارند. اما س��اير كشورهاي 
همسايه با پيوستن به اين نهاد مهم، با گسترش بازار 
محصولات خود و حذف هزينه هاي تجاري، از منافع 
آن بهره مند مي شوند. لذا درصورتي كه عضويت كامل 
ع��راق )به عن��وان يكي از بازاره��اي اصلي صادراتي 
كش��ور( زودتر از ايران محقق ش��ود، قطعا وضعيت 
صادرات محص��ولات ايراني تحت تاثير قرار گرفته و 

محدودتر خواهد شد. 
راهدار معتقد است كه ادامه روند خارج ماندن از 
اين سازمان به س��ود آينده اقتصادي كشور نخواهد 
بود. در سازمان تجارت جهاني همه چيز بر محوريت 
مذاكره قرار گرفته اس��ت به  عب��ارت  ديگر مذاكره را 
راهكار همه مس��ائل و مش��كلات ميان كش��ورهاي 

ذي نف��ع معرف��ي كرده و ب��ر آن تاكي��د مي كند. به 
همين دليل ميانگين  زمان عضويت كامل كش��ورها 
در اي��ن س��ازمان، به علت ضرورت انج��ام مذاكرات 
اقناعي، حدود هفت سال بوده است. در نتيجه دولت 
دوازده��م و حتي دولت پس ازآن بايد در يك فرآيند 
همزمان علاوه بر ايج��اد آمادگي در اقتصاد داخلي، 
ارائه لوايح قانوني لازم و كاهش تدريجي تصدي گري 
و مداخلات اقتصادي، با اتخاذ سياس��ت تنش زدايي 
در عرصه جهاني در فضاي مثبت پس��ابرجام و فعال 
كردن پرونده الح��اق كامل ايران به WTO، زمينه 
ايجاد اجماع كامل براي پيوس��تن كش��ور را به اين 

سازمان مهم فراهم كند. 
عضو هيات نماين��دگان اتاق اي��ران عنوان كرد: 
اگرچه به نظر مي رس��د پس از عضويت كامل ايران 
به علت وابس��تگي بسياري از صنايع كشور به دولت، 
در كوتاه مشاغل زيادي از بين بروند، اما سازوكارهاي 
پيش بيني ش��ده در فرآيند الحاق به WTO امكان 
تطبي��ق تدريجي ب��ا نظم جديد را براي هر كش��ور 
داوطلب عضويت فراهم مي كند. روش��ن اس��ت كه 
ضررهاي ناشي از ادامه روند فعلي در بلندمدت باعث 

آسيب هاي جدي خواهد شد. 
وي ادام��ه داد: ان��زواي بيش  از پي��ش توليد در 
كش��ور، تداوم دامنه دار پديده منس��وخ قاچاق كالا، 
عدم بهره مندي از منافع تج��ارت آزاد، از بين رفتن 
مزيت هاي اقتصادي كشور، كاهش تدريجي صادرات 
كشور، عدم امكان استفاده از سرمايه گذاري خارجي، 
عدم دسترس��ي به خدمات مالي، تجاري و فاينانس 
در كلاس جهاني و كاهش شديد بهره وري در صنايع 
انحصاري داخلي به تدريج باعث ش��يوع فقر، نابودي 
صنايع، از بين رفتن محيط زيست و افزايش نارضايتي 

مردم خواهد شد. 

 براي دهه هاي طولاني مس��اله تامين كالاهاي 
اساسي به قدري موضوع حساسي محسوب مي شود 
كه حتي نهادي در حد معاونت يك وزارتخانه براي 
آن ايجاد شده اس��ت. با وجود اين ايران هيچ وقت 
نتوانس��ت كام��لا خيال خ��ود را از مس��اله تامين 
كالاهاي اساس��ي راحت كن��د و طرح هاي مختلف 
در اين زمينه هيچ گاه كاملا راهگش��ا نبود. آيا واقعا 
امكان اين مس��اله وجود داشت كه با تقويت بخش 
خصوصي ايران به قدري در زمينه توليد اين كالاها 
كه غالبا هم از كالاهاي مهم كش��اورزي هس��تند 
قوي ش��ود ك��ه خود تبدي��ل به ي��ك صادركننده 
گ��ردد؟ محمود حجتي پ��س از راي اعتماد مجدد 
حماي��ت بيش از پيش از بخ��ش خصوصي را يكي 
از اولويت ه��اي دول��ت دوازده��م عن��وان كرده و 
گفته است كه تس��هيل روند سرمايه گذاري بخش 
خصوص��ي در طرح ه��اي كش��اورزي در دس��تور 
كار دول��ت قرار دارد. وزير جهاد كش��اورزي، البته 
جزئيات بيش��تري از اين برنامه دولت، ارائه نكرده 
و مش��خص نيس��ت منظور وزير از تس��هيل روند 
س��رمايه گذاري در حوزه كش��اورزي چيست و اين 
روند به چه س��مت و س��ويي هدايت خواهد ش��د. 
اما بايد به انتظار نشس��ت و دي��د آيا اصولا توانايي 
خودكفاي��ي و گذر ب��ه مرحله ص��ادرات كالاهاي 

اساسي ايجاد خواهد شد يا خير؟

 قيمت تمام شده بلاي جان صادرات
نايب رييس كميس��يون كشاورزي اتاق بازرگاني 
ته��ران د در رابط��ه با دلاي��ل عدم تواناي��ي ايران 
براي صادرات برخي از كالاها به خصوص كالاهاي 
اساس��ي اظهار ك��رد: يكي از چالش ه��اي موجود 
در اين زمينه قيمت تمام ش��ده محصولات اس��ت 
بطوريكه به عنوان مثال قيمت تمام ش��ده صنعت 
مرغ ايران نس��بت به ساير كش��ورها بيشتر است و 
علاوه ب��ر آن در اين بازار ثب��ات قيمت نداريم، به 
همين دليل امكان صادرات نيز وجود ندارد.  مهدي 
معصوم��ي اف��زود: محصولاتي كه ج��زو كالاهاي 
اساس��ي محسوب مي شوند را به ميزان كافي توليد 
نمي كنيم و به همين دليل امكان صادرات كالاهاي 
وابس��ته به اين گروه هم وج��ود ندارد و عدم ثبات 
قيمت نيز باعث ش��ده تا اگر هم محصولي را توليد 
كرديم تنه��ا براي رفع نياز داخلي باش��د و ميزان 

كافي براي صادرات وجود نداشته باشد. 
وي اضاف��ه ك��رد: مرغ و تخم م��رغ از كالاهايي 
هس��تند كه ايران توانايي صادرات آن را ندارد زيرا 
تاكنون چنين تصميمي براي اين كالا نداش��ته ايم، 
اگ��ر به ندرت صادراتي در اين زمينه صورت گرفته 
گهگاه��ي به دلي��ل م��ازاد توليد يا نزول ش��ديد 
قيمت ها بوده اس��ت كه آن صادرات پايدار نيس��ت 
و كش��ور ه��م برنامه يي دراز م��دت و ثابت در اين 

زمينه ندارد. 
وي مطرح ك��رد: صادرات در گ��رو فاكتورهاي 
مهم��ي از جمل��ه برنامه ريزي م��دون و بلندمدت، 
قيم��ت و كيفي��ت مناس��ب اس��ت و ديپلماس��ي 
مش��خص براي بازاريابي اس��ت كه كشور ما از اين 
موض��وع به طور كامل بهره نبرده اس��ت.  معصومي 
عنوان ك��رد: ۹5 درصد م��واد تغذيه ي��ي دام ها از 

خارج از كش��ور وارد مي ش��ود و طبيعي اس��ت در 
مقايسه با كش��ور برزيل كه خود توليدكننده مواد 
مغذي دام و طيور است قيمت هاي گران تري داريم 
و كش��ورهاي حاض��ر در اين عرصه ب��ه راحتي به 
قيمت هاي س��ودآور و رقابتي دست پيدا مي كنند.  
وي ادام��ه داد: تخم مرغ و مرغ ه��اي ايراني كاملا 
مطاب��ق با ش��رايط و ذائقه ايراني ها توليد ش��ده و 
حت��ي اگر ام��كان صادرات هم فراهم مي ش��ود باز 
ب��ا اين حال قادر به كس��ب موفقيت در اين زمينه 
نيستيم. كش��ورهاي ديگر به ويژه كشورهاي عربي 
فاكتورهاي متضاد ب��ا توليد ايران دارند براي مثال 
ايراني ه��ا م��رغ در وزن 2.5 كيلوگ��رم را مطلوب 
مي دانند اما مردم ديگر كشور ها وزن ۱.5كيلوگرم 
مرغ را منطقي مي خوانند و اگر بخواهيم به كيفيت 
و كمي��ت اس��تانداردهاي جهاني و خواس��ته هاي 
بازار تقاضا برس��يم ملزم به تغيير ش��يوه پرورش و 

توليدمان هستيم. 

 كشت فراسرزميني براي زمان اشباع 
توليد داخل است

وي در پاسخ به س��والي بر اينكه آيا كشت هاي 
فراس��رزميني مي تواند كمكي ب��ه صادراتي كردن 
م��رغ و طي��ور كند؟ گفت: بخ��ش عمده يي از نياز 
دام و طيور با واردات تامين مي ش��ود و اگر بتوانيم 
خودمان آن را توليد كنيم قيمت ها كاسته مي شود 
و ارزش اف��زوده به عوامل داخلي بازمي گردد و اين 
به نفع كشور است؛ كش��ت فراسرزميني هم زماني 
موثر اس��ت كه توليد داخلي ما به حد انبوه برسد و 
براي رقابتي كردن و صادرات محصول با كيفيت و 
ارزان قيمت تصميم به انجام كار پروژه يي و كش��ت 
در منطقه ي��ي ديگري بگيريم.  معصومي بيان كرد: 
سياس��ت دولت توليد براي صادرات نيس��ت و اگر 

چنين بود نوع و نح��وه پرورش را تغيير مي داديم، 
مثال بارز اين حقيقت را مي توان در گندم تضميني 
داخلي مش��اهده كرد كه خريد از كش��اورز با نرخ 
ه��زار و 500 توم��ان انجام مي ش��ود در حالي كه 
قيم��ت جهاني آن ۷50 تومان اس��ت و متاس��فانه 

مي خواهيم هر طور كه شده خودكفا شويم. 
رييس كميسيون كشاورزي اتاق تهران تصريح 
ك��رد: سياس��ت هاي دولت ها غالبا ب��ر پايه منطق 
اقتصاد نيس��ت بلكه تحليل هاي سياسي در اولويت 
قرار دارد؛ به همين دليل قيمت تمام ش��ده برخي 
محصولات نسبت به عرف جهاني گران تر مي شود. 
وي اذع��ان ك��رد: توليده��اي داخل��ي زمان��ي 
مي توانند اقتصادي ش��وند كه بر اساس مزيت هاي 
كش��ور و قيمت رقابتي بنا شود، اما عوامل سياسي 
باعث شده تا گراني را بپذيريم و در ظاهر در مورد 
برخي از كالاها خودكفا ش��ويم، كش��ورهاي ديگر 
به دلي��ل ارزاني در عوامل تولي��د مي توانند امتياز 

صادرات را كسب كنند. 
معصومي در بخش ديگري از س��خنان خود در 
مورد تقاضا گفت: كش��ور ما به محصولات ارگانيك 
اهميت��ي نمي دهد و حتي به قدري توليد ارگانيك 
اندك اس��ت كه در آمارها شمارش نمي شود و اگر 
بتواني��م مق��رون به صرف��ه توليد كني��م بازارهاي 

جهاني بسيار از آن استقبال مي كنند. 
معصومي گف��ت: راه هاي��ي براي تقوي��ت بازار 
داخلي وجود دارد ك��ه در قالب طرح به وزارتخانه 
ارائه ش��ده و كاربردي ترين آنها اعطاي سوبسيد به 
كشاورزان در عوض تعيين قيمت ثابت است، براي 
مثال دول��ت بايد غلات و ديگ��ر خريدهاي زراعي 
خود را به نرخ روز جهاني بر اس��اس جدول كيفيت 
ملاك قرار دهد اما سوبس��يدي در قبال كشت در 

هكتار زمين آنها بپردازد. 

  الزام ايجاد صنايع تبديلي
از سوي ديگر حسن فروزان فرد، عضو كميسيون 
كش��اورزي، آب و صنايع غذايي ات��اق تهران بر اين 
عقيده اس��ت ك��ه اگر هدف اين اس��ت ك��ه نتيجه 
فعاليت ها در حوزه كش��اورزي، ارزش افزوده بيشتر 
باش��د، گريزي از ايجاد صناي��ع تبديلي نخواهد بود.   
او گفت: اغلب، توسعه كش��اورزي، مستقل از ارزش 
افزوده نهايي آن مورد بررسي قرار  مي گيرد و تعامل 
وزارت جه��اد كش��اورزي و وزارت صنعت، معدن و 
تجارت نيز كمرنگ اس��ت. البته، طرح انتزاع وظايف 
و اختيارات بخش كشاورزي از وزارت صنعت، معدن 
و تج��ارت قرار بود همين مس��اله را حل كند. اما به 
دليل مشكلاتي كه ميان دو وزارتخانه وجود داشت، 
اين طرح چندان موثر واقع نشد و حتي به پيچيدگي 

كار افزود. 
 او افزايش س��طح زيركش��ت، افزاي��ش كيفيت 
محص��ولات، افزاي��ش مناف��ع كش��اورزان و ارتقاي 
ارزش افزوده بخش كش��اورزي را در گرو به رسميت 
ش��ناختن صنايع تبديلي به عنوان صنايع پيش��ران 
دانس��ت. به عقيده وي، اگر صنايع تبديلي در اندازه 
مناسب با جانمايي مناسب و با هدف گيري صادرات 
در كشور ايجاد شوند، اين صنايع زنجيره تامين خود 

را بهبود داده و آن را اصلاح  مي كند. 
  اين عضو هيات نمايندگان اتاق تهران در ادامه، 
شكل گيري كارگروهي در اتاق تهران را پيشنهاد كرد 
كه نمونه هاي موفق صنايع تكميلي را شناسايي كرده 
و آثار منطقه يي و محلي آنها در حوزه كش��اورزي را 
مورد بررس��ي قرار دهد. همچني��ن اگر قرار بود اين 
نتايج توسط وزارت جهاد كشاورزي حاصل شود، به 
ازاي هر مق��دار بهبود به چه ميزان هزينه  مي كرد و 
ش��ركتي كه اين فعاليت را آغاز كرده و توسعه داده 
با چه هزينه يي توانس��ته است، زمينه تغيير و تحول 

جدي را در حوزه كشاورزي ايجاد كند. در مرحله بعد 
لازم است اين افراد براي توسعه فعاليت هايشان مورد 

تشويق قرار گيرند. 
  او اف��زود: به طور حتم اين صنايع تبديلي براي 
تامين خوراك و براي آماده كردن محصول خود در 
تعامل با كش��اورزان منطقه ق��رار گرفته اند و زمينه 
ارتقا دانش، افزايش س��طح زير كش��ت و همچنين 
نحوه بهره برداري بهت��ر از منابع طبيعي اعم از آب 
و زمي��ن را فراه��م كرده اند؛ به اي��ن دليل كه بايد 
كش��اورزان را متقاعد كنن��د، محصولاتي با قيمت 
پايين تر و كيفيت بهتر ارائه كنند. كشاورزان زماني 
نس��بت به توليد چنين محصولي متقاعد  مي شوند 
كه نس��بت به كسب س��ود اطمينان حاصل كنند. 
البته ممكن است يك يا دو سال مجبور شوند كه با 
س��ود كمتر فعاليت كنند. اما اگر در بلندمدت سود 
مورد انتظار را كسب نكنند، در پيشبرد اين اهداف 

مشاركت نمي كنند. 
 فروزان فرد، ب��ا بيان اينكه، صادرات محصولاتي 
با ب��رد صادراتي بيش��تر و با ارزش اف��زوده بالاتر، 
نيازمند توس��عه صناي��ع تبديلي اس��ت، ادامه داد: 
خوب اس��ت كه وزارت جهاد كش��اورزي نيز از اين 
زاويه به مس��اله بنگرد كه اگر ب��ه دنبال صلادرات 
محصولات كش��اورزي است، بهترين شكل صادرات 
كه برد و ارزش افزوده آن بيش��تر اس��ت، مستلزم 
س��رمايه گذاري بيش��تر در ح��وزه صناي��ع تبديلي 
اس��ت. در اين صورت، مي��زان ضايعات كه از توليد 
ت��ا مص��رف، گاهي ب��ه 20 تا ۳0 درص��د محصول 
 مي رسد نيز كاهش پيدا  مي كند. جالب است بدانيد 
ك��ه س��هم اي��ران در بازار هاي جهان��ي در صورتي 
محقق خواهد ش��د كه حجم ص��ادرات محصولات 
كش��اورزي 2.5 برابر ش��ود و اين افزايش علاوه بر 
اينكه فش��ار بر منابع آب و خاك را افزايش خواهد 
داد، بس��يار پرهزينه بوده و نيازمند توس��عه شبكه 
حمل ونق��ل نيز خواهد بود. البت��ه افزايش صادرات 
محصولات كش��اورزي در جاي خود ارزنده اس��ت؛ 
ام��ا صنايع تبديلي در ازاي ص��ادرات با تناژ كمتر، 
ارزش اف��زوده بيش��تري را نيز پدي��د خواهد آورد.   
او ب��ا بيان اينك��ه صنايع تبديل��ي در مقابل عرضه 
محصولات بي كيفيت مقاوم��ت  مي كند، گفت: اگر 
صنعت تبديلي حرفه يي، مواد اوليه را به قيمت بالا 
و كيفيت نامناس��ب تحويل بگيرد، نمي تواند رقابت 
كند. بنابراين در مقابل كش��ت ناصحي��ح با واريته 
نامناس��ب مقاومت  مي كند. در اين صورت ظرفيت 
توليد در اختيار كس��اني قرار  مي گيرد كه به سمت 
اس��تفاده صحيح از منابع طبيعي يا تجميع اراضي 
براي كاهش هزينه هاي كاش��ت، داشت و برداشت 
گام بر مي دارن��د.    فروزان ف��رد افزود: متاس��فانه به 
نظر  مي رسد، اين مس��اله به عنوان راهبرد اصلي نه 
در وزارت صنع��ت، معدن و تج��ارت و نه در وزارت 
جهاد كش��اورزي مورد توجه قرار نگرفته اس��ت. در 
حالي كه پيشران توسعه كشاورزي و بهبود معيشت 
كش��اورزان، توسعه حرفه يي صنايع تبديلي است آن 
ه��م نه صنايع كوچك و متوس��ط و پراكنده چرا كه 
آنها خود به رقابت هاي كش��نده دامن  مي زنند. بلكه 
بايد نسبت به توسعه صنايع تبديلي كه توانايي ورود 

به بازارهاي بين المللي را دارند، اقدام شود. 
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7  جهان

هشدار بانك جهاني درباره تبعات 
تغييرات جوي

 سيل در تگزاس با 10 كشته 
و هزاران بي خانمان

گرفتاري 6هزار مسلمان 
روهينگيايي در مرز بنگلادش 

گروه جهان 
توفان هاروي و باران هاي سيل آساي پس از آن در ايالت تگزاس تاكنون هزاران 
نفر را مجبور به ترك خانه هاي ش��ان كرده و 10 كش��ته بر جا گذاش��ته است. به 
گ��زارش رويترز، نيروه��اي گارد ملي و پليس ايالت تگ��زاس صدها نفر را كه در 
ش��هر هيوستون در سيل گرفتار ش��ده بودند را به وسيله بالگرد، قايق و كاميون 
نجات دادند. توفان هاروي كه از روز جمعه گذش��ته آغاز شده، شديدترين توفان 
۵0 س��ال گذشته در تگزاس محسوب مي شود و انتظار مي رود در روزهاي آينده 
در نواحي س��احلي خليج تگزاس ادامه داش��ته باشد.  به گفته مقام هاي دولتي و 
محلي، دست كم ۵ هزار و ۵00نفر به يك پناهگاه  منتقل شده اند و احتمالا ۳0هزار 
نفر ديگر نيز موقتا در پناهگاه ها اس��كان داده مي ش��وند. به گزارش »سي ان ان«، 
تاكنون در هيوس��تون بيش از ۶0 س��انتي متر باران باريده است و انتظار مي رود 
بارش ه��ا تا روز ش��نبه بيش از ۶0س��انتي متر ديگر افزايش ياب��د. دونالد ترامپ 
رييس جمهوري امريكا، روز سه شنبه به تگزاس سفر كرد تا از منطقه ديدن كند 
و در عين حال از نزديك بر كمك رس��اني ها نظارت داش��ته باشد. در عين حال، 
مديران ش��ركت هاي بيمه گفته اند كه خسارات توفان هاروي كه به هيوستون و 
سواحل خليج تگزاس آسيب زده خيلي كمتر از خسارت توفان هاي سال هاي اخير 
در نيواورلئان و نيويورك خواهد بود. باتوجه به اينكه در سال جاري فجايع طبيعي 
اندك بوده اند، به احتمال زياد موسس��ات بيمه پرداخت خس��ارات ناشي از توفان 
هاروي را س��اده تر خواهند پذيرفت؛ اما باتوجه به نرخ پايين بهره بانكي پرداخت 
اين هزينه ها براي بخش بيمه سنگين تمام مي شود و روي سود سهامداران تاثير 
منفي خواهد داشت. يك موسس��ه كارشناسي سوانح طبيعي روز دوشنبه اعلام 
كرد كه خسارات ناش��ي از توفان هاروي بدون درنظر گرفتن خسارت هاي ناشي 
از س��يل بي��ن 1.2 تا 2.۳ميليارد دلار خواهد بود.  همزم��ان با ارزيابي هاي اوليه 
خس��ارت هاي توفان هاروي، كارشناسان بزرگ ترين شركت هاي بيمه پيش بيني 
كرده اند كه تغييرات جوي در آينده نزديك به توفان هاي شديد ديگري در منطقه 
بينجامد. اين كارشناسان معتقدند كه دفعات وقوع توفان در بخش هايي از اروپا و 

امريكا نسبت به يك دهه گذشته افزايش چشمگيري خواهد داشت. 

گروه جهان 
 بانك جهاني هشدار داد با تغييرات آب و هوايي توليد غذاي مردم تا ۳0درصد 
كاهش و بيماري ها بسيار افزايش مي يابد. به تعداد فقراي جهان 100ميليون نفر 
اضافه مي شود و ميزان بلاياي طبيعي هم روز به روز بيشتر خواهد شد. جان روم، 
مدير ارش��د تغييرات جوي در بانك جهاني بر اس��اس تحقيقاتي كه انجام داده 
نوشته است؛ اگرچه در دهه  اخير ميزان فقر در جهان از ۳۵درصد در سال 1991 
به 10 درصد در سال 201۵ رسيد، اما تغييرات شديد جوي در آينده ميزان فقر 
و گرفتاري مردم را بسيار افزايش خواهد داد.  بر اساس تحقيقاتي كه انجام شده 
تغييرات جوي تا 20۳0 يعني 1۳س��ال آينده باعث مي شود به افراد فقير جامعه 
جهاني 100ميليون نفر اضافه شود. افزايش فقر در جهان به دليل كاهش شديد 
توليد محصولات كش��اورزي و آس��يب پذيري بيشتر فقرا ايجاد خواهد شد. اخيرا 
فائو گزارشي منتشر كرد كه تغييرات جوي و گرم شدن كره زمين عملكرد بالقوه 
محصولات كشاورزي را كاهش مي دهد. مدير ارشد تغييرات جوي در بانك جهاني 
مي نويسد در آينده افراد فقير در خطر جدي خواهد بود و تغييرات جوي تهديدي 
جدي اس��ت كه بيش��تر افراد فقير، كم درآمد و طبقه ضعيف را هدف قرار خواهد 
داد. زماني كه تغييرات جوي ش��دت مي يابد، افراد فقير نخستين كساني هستند 
كه در معرض بلاياي طبيعي قرار مي گيرند. به عنوان مثال بعد از توفان هوريكان 
كه هزاران نفر را در سال 1998 از بين برد، تقريبا طبقه ضعيف، كم درآمد و فقير 
جامعه بيش از س��ه برابر ديگر آسيب ديدند. از سوي ديگر تغييرات آب و هوايي 
بخش كشاورزي را زمين گير مي كند. بر اساس مطالعات انجام  شده با شرايط فعلي 
تغييرات جوي، عملكرد محصولات كش��اورزي تا سال 20۳0 به ميزان ۵درصد و 
تا س��ال 2080 تا ۳0درصد كاهش خواه��د يافت. متعاقب آن قيمت محصولات 
كش��اورزي افزاي��ش مي يابد و در اين ميان هزينه افراد فقي��ر و كم درآمد جامعه 
به ش��دت بالا مي رود. همچنين تغييرات جوي، بهداشت و سلامتي مردم به ويژه 
قش��ر كم درآمد را نش��انه خواهد رفت. افزايش دو تا سه درجه سانتي گرادي دما 
مي تواند تعداد افراد مبتلايان به بيماري مالاريا را تا ۵ درصد و بيماري اسهال را تا 

10 درصد تا سال 20۳0 افزايش دهد. 

گروه جهان 
  يك مقام ارشد بنگلادشي از گرفتار شدن حداقل ۶هزار مسلمان روهينگيا 
در مرز اين كش��ور خبر داده است. به گزارش رويترز، با تشديد خشونت ها در 
ميانمار عليه مسلمانان روهينگيا، حداقل ۶هزار مسلمان كه از اين خشونت ها 
فرار كرده اند، در مرز بنگلادش گرفتار ش��ده اند. اين مطلب را يك مقام ارشد 
بنگلادش��ي اعلام كرده اس��ت. نيروهاي گارد مرزي بنگلادش به مس��لمانان 
روهينگيا اجازه ورود به اين كشور را نمي دهند. اين در حالي است كه سازمان 
ملل از داكا خواس��ته اس��ت تا به مسلمانان روهينگيا كمك كند. از روز جمعه 
تاكنون، بنگلادش اجازه ورود مسلمانان روهينگيا را به خاك خود نداده است. 
درگيري هاي ش��ديدي بين نيروهاي امنيتي ميانمار و شبه نظاميان روهينگيا 
طي هفته هاي اخير آغاز ش��ده است. آژانس آوارگان سازمان ملل اعلام كرده 
۳هزار نفر توانسته اند طي ۳ روز گذشته از مرز بنگلادش عبور كنند ولي هنوز 
تعداد زيادي از افراد در مرز ميانمار و بتگلادش گرفتار شده اند. درگيري ها در 
روستاهاي مرزي همچنان به شدت ادامه دارد.  دبيركل سازمان ملل گفته كه 
به شدت نگران گزارش هايي درباره كشته شدن غيرنظاميان در جريان عمليات 
امنيتي در استان راخين ميانمار است. آنتونيو گوترش از بنگلادش خواسته تا 
به مسلمانان روهينگيا كه از ميانمار فرار كرده اند، پناه دهد. داكا برآورد كرده 
ح��دود 400هزار آواره روهينگيايي در اردوگاه ه��اي پناهجويان در بنگلادش 
زندگ��ي مي كنند. مس��لمانان روهينگيا با بدترين خش��ونت هاي مرگبار در ۵ 
س��ال اخير در استان راخين روبه رو ش��ده اند، در جريان اين خشونت ها بيش 
از 104 نفر تاكنون كش��ته ش��ده اند.  در همين حال، دفتر آنگ سان سوچي، 
مش��اور دولتي و سخنگوي رييس جمهوري ميانمار امدادگران بين المللي را به 
همراهي با تروريس��ت ها در كشورش متهم كرده است. اين در حالي است كه 
گروه هاي حقوق بش��ري مي گويند سوچي بايد اتهام پراكني هاي غيرمسوولانه 
را متوقف كند؛ آنچه به گفته اين گروه ها خشونت هاي مرگبار در ايالت راخين 
را تايي��د مي كند و موجب ه��راس و نگراني امدادگ��ران از ادامه فعاليت هاي 

بشردوستانه  شده است.

ترامپ چشم به راه بهبود 
روابط با روسيه است 

گروه جهان| رييس جمهوري امريكا بار ديگر نس��بت 
ب��ه بهبود روابط با روس��يه ابراز اميدواري كرده اس��ت. به 
گزارش رويترز، دونالد ترام��پ در كنفرانس خبري گفته 
واشنگتن بايد روابط بهتري با مسكو برقرار كند. به گزارش 
رويت��رز، دونالد ترام��پ در كنفرانس خبري مش��ترك با 
رييس جمهوري فنلاند در واشنگتن در پاسخ به پرسشي 
درب��اره تنش ها با روس��يه و اينكه ترام��پ اين تنش ها را 
تهديد قلمداد مي كند، گفته اس��ت: »متاسفانه بسياري از 
كشورها را تهديد امنيتي تلقي مي كنم. من تهديد امنيتي 
را از س��وي بسياري از كش��ورها حس مي كنم، ولي اينها 
تهديداتي هستند كه ما مي توانيم به آنها رسيدگي كنيم.« 
خبرن��گاران همچنين در مورد تمرين ه��اي نظامي اخير 
روس��يه و چين در درياي بالتيك و رزمايش آتي روس��يه 
پرسيدند كه به تمرين هاي دريايي ناوهاي چيني و روسي 
در كالنينگراد، منطقه يي جدا از خاك روسيه در همسايگي 
لهستان در درياي بالتيك اشاره داشت؛ رزمايشي كه قرار 
اس��ت با حضور ده ها هزار نيروي نظامي و فني از دو هفته 
ديگر آغاز شود. ترامپ در واكنش به اين سوال خبرنگاران 
گف��ت كه امريكا از اين منطقه كاملا حمايت مي كند. وي 
گفته است: »اين همه  آن چيزي است كه مي توانم بگويم. 
م��ا از منطقه كام��لا محافظت خواهيم كرد. ما دوس��تان 
بس��يار خوبي در آنجا داري��م.« رييس جمهوري امريكا در 
ادامه گفت: »بلند و واضح بگويم؛ من س��ال ها اين موضوع 
را بيان كرده ام. به نظر من خوب اس��ت اگر روابط عالي يا 
دست كم روابطي خوب با روسيه داشته باشيم. اين خيلي 
مهم اس��ت و فكر مي كنم يك روز اين اتفاق خواهد افتاد. 
روسيه كشوري بزرگ است. روسيه يك كشور اتمي  است. 

كشوري است كه ما بايد با آن كنار بياييم.«
ترام��پ باره��ا از ل��زوم در پي��ش گرفت��ن رويكردي 
مصالحه آميز و مسالمت بيش��تر در رابطه با مسكو سخن 
گفته  اس��ت. اين در حالي اس��ت كه تحقيق��ات در مورد 
احتم��ال مداخله روس��يه در انتخابات رياس��ت جمهوري 
امري��كا و روابط احتمالي دس��تياران، مش��اوران فعلي و 
پيش��ين رييس جمهوري و نزديكان ترام��پ به مقام هاي 
روس همچنان در امري��كا ادامه دارد. پليس فدرال امريكا 
)اف بي آي( تحقيقاتي گسترده در اين زمينه انجام مي دهد 
و رابرت مولر، رييس پيش��ين اين نهاد، به  عنوان مستشار 
ويژه بر اين تحقيقات نظارت دارد. دس��ت كم س��ه كميته 
مختل��ف در كنگره امريكا نيز در حال بررس��ي اتهام ها در 
اين رابطه هس��تند. سال گذشته مقام هاي ارشد نهادهاي 
اطلاعاتي امريكا در جلس��ه يي در سناي اين كشور اعلام 
كردند كه روس��يه بي ترديد در انتخابات رياست جمهوري 
س��ال 201۶ دخالت كرده  است. مقام هاي ارشد روسيه از 
جمله ولاديمير پوتين، رييس جمهوري اين كش��ور، همه 

اتهام ها در اين زمينه را رد كرده اند. 

 13 كشته و زخمي 
در حمله انتحاري كابل

در حمل��ه انتح��اري سه ش��نبه در كاب��ل پايتخت 
افغانستان، دست كم پنج نفر كشته و هشت نفر مجروح 
شدند. به گزارش رويترز، اين حمله انتحاري در ورودي 
بانكي در نزديكي سفارت ايالات متحده اتفاق افتاده است. 
چند ش��هر افغانستان از جمله كابل در ماه هاي گذشته 
هدف حملات انتحاري و تروريستي مرگباري بوده اند كه 
ده ها كشته بر جاي گذاشته و به انتقاد مردم اين كشور 
از دولت اشرف غني دامن زده است. سازمان ملل اعلام 
كرده در نيمه نخست سال جاري 209 غيرنظامي كشته 

و ۷۷۷نفر در اين گونه حملات زخمي شده اند. 

 امارات: قطر عامل ويراني 
در منطقه است

سفير امارات در ايالات متحده امريكا سه شنبه مدعي 
ش��ده قطر عام��ل ويراني در منطقه اس��ت. به گزارش 
العربيه، يوسف العتيبه با رد ادعاي قطر مبني بر محاصره 
اين كش��ور گفته، قطر با خطر قحطي روبه رو نيست و 
بنادر و فرودگاه هاي اين كشور باز هستند. او تاكيد كرده 
كه اقدام هاي انجام ش��ده عليه قطر براي حفظ امنيت 
چهار كشور عرب بوده است. العتيبه گفته قطر دومين 
كش��ور جهان است كه بيشترين تعداد تروريست را در 
خود جاي داده اس��ت. نام اين تروريس��ت ها در ليست 
سازمان ملل متحد و ايالات متحده امريكا ديده مي شود. 

احتمال بازگشايي گذرگاه 
طريبيل در مرز عراق و اردن

منابع اردني از احتمال بازگش��ايي گذرگاه الكرامه-
طريبيل بين عراق و اردن ظرف 24 س��اعت آينده خبر 
داد. به گزارش رأي اليوم، منابع دولتي آگاه اعلام كردند 
كه گذرگاه الكرامه-طريبيل در مرز با عراق احتمالا ظرف 
48 س��اعت آتي بازگش��ايي مي ش��ود. اين اقدام بعد از 
تكميل مقدمات اداري و امنيتي از سوي دو طرف صورت 
مي گي��رد. اين منابع اعلام كردن��د كه طي دو روز آينده 
مقدماتي براي سفر مسوولان رسانه يي اردن و نمايندگان 
ديگر روزنامه هاي خارجي در اين كشور به گذرگاه مرزي 
فراهم مي ش��ود. مقدم��ات نهايي براي روند س��فرهاي 
تجاري ميان دو كشور و انتقال مسافران به صورت زميني 
فراهم ش��ده است. يكي از فرماندهان عراقي اعلام كرده 
بود كه گذرگاه طريبيل قبل از پايان آگوست بازگشايي 
مي شود. وي گفته بود كه تمام كارمندان فعاليت شان را 

در گذرگاه طريبيل ازسر گرفته اند. 

شكنجه گاه داعش در غرب 
تلعفر كشف شد

فرماندهي پليس فدرال از كشف يك زندان داعش 
ح��اوي اتاق هاي ش��كنجه در غرب ش��هر تلعفر خبر 
داده اس��ت. به گزارش رس��انه هاي عراق��ي، اين زندان 
حاوي اتاق ها و س��لول هاي انفرادي بازداشت و شكنجه 
غيرنظاميان اس��ت. فرمانده پليس ع��راق همچنين از 
كش��ف مقاديري دارو و موادمخ��در در اين زندان خبر 
داده اس��ت. فرمانده عمليات آزادس��ازي تلعفر از توابع 
اس��تان نينوا در شمال عراق در هشتمين روز از شروع 
اين عمليات يك شنبه اعلام كرد كه همه محلات تلعفر 

آزاد شدند. 

دريچه

كوتاه از منطقه

واكنش هاي جهاني به تحركات نظامي جديد پيونگ يانگ

تلاطم موشكي بازارهاي جهان

پايان تعطيلات دولت و چالش هاي پيش  روي ماكرون

فرانسه اصلاحات را دوست ندارد
گروه جهان| 

تعطيلات تابس��تانه دولت فرانسه با گردهم آيي 
وزراي كابين��ه در جلس��ه يي ب��ه دس��تور امانوئل 
ماكرون، رييس جمهوري اين كش��ور به اتمام رسيد 
و با بازگشت مقامات دولتي به سياست، اپوزيسيون 
نيز فعاليت هاي خود را از س��ر گرفت. اين درحالي 
است كه ميزان محبوبيت ماكرون در ماه آگوست بار 
ديگر كاهش يافته و رييس جمهوري اكثريت مردم 
فرانس��ه اكنون تنها از حمايت 40درصد از جمعيت 
اين كش��ور برخوردار است و با توجه به چالش ها و 
تصميم گيري هاي دش��وار پيش رو مخاطره كاهش 

بيشتر محبوبيت ماكرون نيز وجود دارد. 

 فرانسه اصلاح ناپذير
تنها پس از گذش��ت نزديك به 4ماه از روي كار 
آمدن امانوئل ماكرون، محبوبيت رييس جمهوري از 
۶2 درصد به 40درصد كاهش يافته و اين درحالي 
اس��ت كه آغاز به كار مجدد دولت پس از تعطيلات 
تابس��تانه به طور قطع با موضع گيري هاي دشوار و 
موانعي مواجه خواهد بود. به  گفته گيل اس��ليمن، 
رييس موسسه نظرسنجي اوداكسا، دشواري ها تازه 
آغاز شده اند و مخاطره كاهش محبوبيت ماكرون در 

ماه هاي آينده جدي تر خواهد بود. 
به گزارش»فران��س 24« وزراي كابينه قرار بوده 
در جلس��ه دوش��نبه در كاخ اليزه اصلاحات مربوط 
ب��ه بخش خود را ك��ه بايد تا س��ال 2018 صورت 
بگيرند، بررس��ي كنند. اما مهم ترين مساله كاهش 
شديد هزينه ها در سال آينده ميلادي براي كاهش 
كس��ري بودجه فرانسه به كمتر از ۳درصد از توليد 

ناخالص داخلي اين كشور در راستاي همگام شدن 
با بس��ته ثبات اروپايي محس��وب مي شود. در عين 
ح��ال وزرا احتمالا در مورد راهب��رد روابط عمومي 
دولت نيز گفت وگو كرده اند؛ چراكه يافتن راهكاري 
براي قبولان��دن اصلاحات و تغيي��رات پيش رو به 
عموم م��ردم اهميت زي��ادي دارد و دولت ماكرون 

هنوز نتوانسته در اين زمينه موفق عمل كند. 
ماك��رون كه تا ان��دازه زيادي پي��روزي خود در 
انتخاب��ات رياس��ت جمهوري را به لح��ن انقلابي و 
وعده ه��اي ايجاد اصلاح��ات مديون اس��ت، هفته 
گذشته در سفر به روماني از شدت اظهارات پيشين 
در مورد اصلاحات كاست و گفت:»فرانسه كشوري 
نيست كه بتوان آن را اصلاح كرد؛ كشوري است كه 

از اصلاحات متنفر است. 
براي ايج��اد دولت اروپايي حقيقي در فرانس��ه 
باي��د پيش��نهاد تغيي��ر را مط��رح ك��رد.« يكي از 
مش��اوران رييس جمهوري نيز در اظهاراتي مش��ابه 
گفت:»رييس جمهوري، فرانس��ه را كشوري مي داند 
ك��ه اصلاح ناپذي��ر اس��ت؛ در عين ح��ال لحظاتي 
وجود دارد كه ش��رايط براي تغيير فراهم مي آيد.« 
دنيز موزت، كارش��ناس علوم اجتماعي در اين باره 
گفت:»ممكن است تفاوت معنايي دو واژه اصلاحات 
و دگرگوني مس��اله يي بي اهميت به نظر برس��د اما 
اي��ن بازتاب طرز فك��ر دولت اس��ت. اصلاحات در 
فرانس��ه بار معنايي زي��ادي دارد و در عين حال در 
دوران رياست جمهوري نيكلاي ساركوزي)سال هاي 
200۷تا 2012( و فرانسوا اولاند)سال هاي 2012تا 
201۷( ارزش خود را از دس��ت داده اس��ت؛ چراكه 
هيچ يك از آنها نتوانستند دستاوردي در اين زمينه 

داشته باشند اما تغيير واژه يي تهاجمي نيست.«
درحال حاضر پرس��ش اين اس��ت ك��ه ماكرون 
مي تواند نظر مردم را به تغييرات پيش��نهادي خود 
جلب كند يا خير. بدين منظور رييس جمهوري بايد 
همانط��ور كه خود به روزنامه لوموند فرانس��ه گفته 
اس��ت، راهبرد روابط عمومي دول��ت را تغيير دهد. 
ماكرون مي داند كه زمان اظه��ارات اندك به پايان 
رس��يده و بايد گفت وگويي مستقيم با مردم داشت. 
مشاور ماكرون در اين باره به لوموند گفت:»بازگشت 
به كار دولت لحظه سياسي حساس و زمان مناسبي 
براي س��خنراني رييس جمهوري است. براي فراهم 
آوردن ديدگاهي مناس��ب براي مردم و براي تعيين 
ي��ك روند و ب��راي تعيين تاريخ اج��راي اصلاحات 

چيزهايي هستند كه بايد گفته شوند.«

 درس عبرت گذشتگان
ماكرون آش��كارا نگران تكرار اش��تباه گذشتگان 
خود به  ويژه فرانس��وا اولاند سوسياليست است اما 
باز ه��م در چند ماه اول رياس��ت جمهوري خود با 
مشكلاتي مواجه بوده و محبوبيت خود را به  شدت 
از دست داده اس��ت. وي در اوايل كار خود در كاخ 
اليزه ژنرال پير ويلري، فرمانده نيروهاي مس��لح را 
بركن��ار كرد و بودج��ه بخش دف��اع را كاهش داد. 
اگرچه رييس جمهوري جوان در نهايت موفق ش��د، 
ژنرال كهنه كار را وادار به استعفا كند اما كل ماجرا 

وجهه ماكرون را به  شدت خدشه دار كرد. 
برنام��ه كاه��ش كمك  هزينه مس��كن به ميزان 
۵ ي��ورو در م��اه نيز به دلي��ل تبليغات نامناس��ب 
نتوانس��ت به دولت كمك كند؛ وزرا بر اين مس��اله 

تاكيد مي كردند كه ميزان كاهش تنها ۵ يورو بوده 
درحالي كه سازمان هاي خيريه اصرار داشتند براي 
خانواده هايي كه زير خط فقر زندگي مي كنند، اين 
مبل��غ هم زياد اس��ت. يك قانونگ��ذار چپ افراطي 
حت��ي در اعتراض به اين برنامه هم��ه مواد غذايي 
كه در فرانس��ه به قيمت ۵ يورو فروخته مي ش��ود 
به جلس��ه مجمع مل��ي آورد تا اهمي��ت موضوع را 
نشان دهد. در همان ش��رايط مباحثات بي موقع بر 
س��ر اعطاي مقام »بانوي اول« به بريجيت، همس��ر 

ماكرون به مناقشات دامن زد. 
ماه هاي آتي ب��راي ماكرون بس��يار خطرناك تر 
از چن��د م��اه اول رياس��ت جمهوري  خواه��د بود. 
نخس��تين برنامه دولت پس از بازگشت از تعطيلات 
معرف��ي برنامه جنجالي اصلاح��ات بازار كار در روز 
پنج ش��نبه اس��ت و حتي پيش از معرفي اصلاحات 
اتحاديه ه��اي كارگ��ري خ��ود را ب��راي تظاه��رات 

گس��ترده آماده كرده اند. ژان لوك ملانشون، رهبر 
حزب چپ افراطي برگزاري تظاهرات گس��ترده در 
تاريخ 2۳س��پتامبر را در اعتراض به آنچه»كودتاي 
رفاهي-اجتماعي ماكرون« مي خواند، خواستار شده 
است. دو اتحاديه كارگري اعلام كرده اند كه روزهاي 
۳0 آگوس��ت و 12سپتامبر راهپيمايي اعتراض آميز 
برگ��زار خواهند كرد و احتم��ال اعتراض گروه هاي 
ديگ��ر پ��س از معرفي اصلاحات در روز پنج ش��نبه 

وجود دارد. 
ب��ه  علاوه قرار اس��ت در پايان ماه س��پتامبر در 
م��ورد بودجه اجتماعي و امنيتي فرانس��ه گفت وگو 
ش��ود؛ دولت قصد دارد بودجه ه��ر دو بخش را در 
اجراي وعده كاهش هزينه ه��اي دولت كم كند اما 
چنين اقدامي نيازمند بررس��ي هاي جدي و توضيح 
مناسب براي جامعه است و مي تواند براي محبوبيت 

ماكرون به  شدت خطرآفرين باشد. 

گروه جهان|
 كره شمالي در نخستين ساعات سه  شنبه يك موشك 
بالستيك شليك كرد كه از فراز جزيره هوكايدو ژاپن عبور 
كرد. پيونگ يانگ پس از اين شليك، امريكا را متهم كرد كه 
شبه جزيره كره را تا آستانه انفجار كشانده است. بلومبرگ 
گزارش داده، با شليك اين موشك و تهديد متقابل دونالد 
ترامپ، سرمايه گذاران به سوي سرمايه هاي امن هجوم برده 
و سهام آسيايي سقوط كرده است. شاخص هاي امريكا هم 

با قيمت پايين تري باز شدند. 
 ب��ه گ��زارش رويت��رز، اين موش��ك با طي مس��افت

 2۷00 كيلومتر در هوا به سه قطعه تقسيم شده و سپس 
در فاصله 1180 كيلومتري شرق دماغه اريمو در هوكايدو 
در دريا فرود آمده است. كارشناسان اين آزمايش موشكي 
را يكي از تحريك آميز ترين نوع آزمايش هاي كره ش��مالي 
ارزيابي مي كنند كه در آن از موش��ك هواس��ونگ 12 كه 

به تازگي توسعه يافته، استفاده شده است. 
س��اعاتي پس از شليك موش��ك كره شمالي، شاخص 
نيك��ي ژاپ��ن 0.81درصد كاه��ش يافت. در ش��به جزيره 
كره، ش��اخص كوس��پي 1.1۵درصد و شاخص گسترده تر 
كره، كوس��داق 0.41درصد كاهش ياف��ت. بازارهاي چين 
هم تحت تاثير ش��ليك اين موش��ك قرار گرفته و شاخص 
هانگ س��نگ 0.۷۷درصد سقوط كرد. ش��اخص تركيبي 
ش��انگهاي 0.08درص��د و ش��اخص تركيبي ش��نزن نيز 
0.0۳1درصد افت كردند. ش��اخص هاي س��هام امريكا هم 
تحت تاثير تحولات سه شنبه دس��تخوش تغيير شد و داو 
جونز در واكنشي سريع 14۷ امتياز سقوط كرد و به امتياز 

21۶44 رسيد. 
ارزش »ين« واحد پول ژاپن اما افزايش يافت. به  گفته 
كارشناس��ان اقتصادي، دليل افزاي��ش ارزش ين، افزايش 
تقاضا از س��وي سرمايه گذاران نگراني است كه قصد دارند 
پ��ول خود را در محل��ي امن نگهداري كنن��د. به گزارش 
رويت��رز، نرخ براب��ري ين در براب��ر دلار، در تبادلات اوايل 
سه شنبه به 108.۳2 ين در برابر دلار رسيد. تقويت ين اما 
ب��ا افت »وون« كره جنوبي همراه بود. »وون« در برابر دلار 
هم س��قوط كرد. آزمايش موشكي كره شمالي بر بازارهاي 
اروپ��ا و نرخ برابري دلار و يورو نيز اثر گذاش��ت؛ به طوري 
كه سه ش��نبه هر يورو معادل 1.20 دلار شد و به بالاترين 
سقف از ژانويه 201۵ رسيد. عبور موشك كره شمالي از فراز 

ژاپن بازارهاي جهاني طلا را هم تكان داد. دويچه وله نوشته 
اس��ت: »صبح سه شنبه هر اونس طلا به بالاترين قيمت از 

نوامبر 201۷ رسيد؛ 1۳22 دلار.« 

 واكنش هاي جامعه بين المللي
نخست وزير ژاپن كه موشك كره شمالي از فراز كشورش 
عبور كرده جزو نخس��تين رهبراني بود ك��ه اين حمله را 
محكوم كرده و آن را انزجارآور خوانده اس��ت. ش��ينزو آبه 
گفته اين اقدام بي ملاحظه كره شمالي يك تهديد جدي و 
بي س��ابقه براي ملت ژاپن است و اين كشور از تمام توانش 
براي محافظت از شهروندانش استفاده مي كند. نخست وزير 
ژاپن همچنين از سازمان ملل متحد خواسته فشار بر برنامه 

موشكي كره شمالي را افزايش دهد. 
رييس جمهور امريكا هش��دار داده ك��ه همه گزينه ها 

براي پاس��خ به كره شمالي روي ميز هستند. دونالد ترامپ 
در بيانيه يي كه توسط كاخ سفيد منتشر شده گفته است: 
»جهان پيام اخير كره ش��مالي را بلند و واضح گرفته است. 
اين حكومت اهانت به همس��ايگان، همه اعضاي س��ازمان 
ملل و حداقل اس��تانداردهاي رفت��ار قابل قبول بين المللي 
را اعلام كرده اس��ت. اقدامات بي ثبات كننده و تهديدآميز 
تنه��ا انزواي حكومت كره ش��مالي را در منطقه و در ميان 
همه كش��ورهاي جهان افزايش خواه��د داد. اكنون همه 
گزينه ه��ا در قبال كره ش��مالي روي ميز هس��تند.« مون 
جائه اين رييس جمهوري كره جنوبي نيز از ارتش اين كشور 
خواسته ظرفيت ها و آمادگي هاي دفاعي خود، براي مقابله 
با حمله احتمالي از طرف كره شمالي را نشان دهد. وزارت 
خارجه كره جنوبي هم با انتش��ار بيانيه يي هشدار داده كه 
در صورت ادامه اقدامات تحريك آميز هسته يي و موشكي 

كره ش��مالي، به آن پاس��خ قاطع خواهد داد. اين در حالي 
اس��ت كه وانگ يي وزير خارجه چين، در واكنش به پرتاب 
موشكي جديد كره شمالي از تمام طرفين درگير خواسته 
خويش��تنداري نش��ان دهند. وي همزمان اعلام كرده كه 
پكن مخالف شليك موشك توسط كره شمالي در واكنش 
به قطعنامه هاي سازمان ملل متحد عليه اين كشور است. 
وزير خارجه چين همچنين گفته است كه تحريم و فشار 
نمي تواند راه حلي براي اين مشكل باشد و از ايالات متحده 
و كره ش��مالي خواس��ت مذاكرات با يكديگر را آغاز كنند.  
دولت روسيه نيز شرايط موجود در شبه جزيره كره را بسيار 
نگران كننده توصيف كرده اس��ت. سرگئي ريابكوف معاون 
وزير خارجه روس��يه گفته است: »شاهد حركت اوضاع به 
سوي وخامت بيشتر هستيم و تحولات كلي اين منطقه را 
خطرناك مي دانيم.« اين مقام روسي، امريكا و كره جنوبي 

را مسوول وخامت اوضاع خوانده و گفته تمرين هاي نظامي 
مشترك دو كشور در تحريك كره شمالي به پرتاب موشكي 
جديد نقش داش��ته است.  اشاره ريابكوف به مانور نظامي 
مشترك امريكا و كره جنوبي است كه با شركت چند هزار 
نفر از ارتش هاي دو كشور 21 آگوست آغاز شد و دو هفته 
ادامه خواهد داشت. پيونگ يانگ اين مانور را تمرين عمليات 

حمله به كره شمالي و به شدت تحريك آميز خوانده است. 
رويترز به نقل از يك قانونگذار روس نوش��ته: آزمايش 
موش��كي كره ش��مالي نش��ان مي ده��د ك��ه تهديدهاي 
كره شمالي براي ش��ليك چهار موشك به آب هاي نزديك 
گ��وام، جزيره تحت حاكمي��ت امريكا در اقيان��وس آرام، 
بلوف نبوده اس��ت.  ترزا مي نخست وزير بريتانيا و بوريس 
جانسون وزير خارجه اين كشور نيز آزمايش موشكي اخير 
كره ش��مالي را محكوم كرده اند. گفته شده، ترزا مي  اواخر 
سه ش��نبه عازم ژاپن مي ش��ود تا با نخست وزير اين كشور 
درباره راهكارهاي تشديد فشار بر كره شمالي مذاكراه كند. 
اتحاديه اروپا نيز اقدام كره شمالي را محكوم كرده است. 
فدريكا موگريني رييس سياس��ت خارج��ي اتحاديه اروپا، 
حمايت اتحاديه اروپا از هرگونه مذاكرات بر س��ر مس��اله 
كره ش��مالي را اعلام كرده اما نس��بت به اقدامات احتمالي 
عليه كره شمالي پس از نشست هاي شوراي امنيت سازمان 
ملل هش��دار داده است.  رييس جمهور فرانسه نيز خواهان 
اتخاذ موضع سخت بين المللي عليه كره شمالي شده است. 
امانوئل ماكرون گفته اس��ت: »فرانسه آماده انجام هر اقدام 
ممكن براي آوردن پيونگ يانگ به پاي ميز مذاكره است.«

مالكوم ترنبول نخس��ت وزير استراليا هم در واكنش به 
اين آزمايش موشكي گفته چين به عنوان متحد و شريك 
تجاري اصلي كره ش��مالي بايد پيونگ يانگ را تحت فشار 
بيش��تري قرار دهد.  شوراي امنيت سازمان ملل سه شنبه 
درباره اين موضوع تشكيل جلسه داد. اعضاي شوراي امنيت 
س��ازمان ملل پيش تر در ماه ج��اري ميلادي تحريم هاي 
جديد را عليه برنامه موشكي كره شمالي اعمال كردند كه 
اجرايي  ش��دن كامل آنها ممكن است به طور قابل توجهي 
از درآمد خارجي كره ش��مالي بكاهد. چين نيز در روزهاي 
گذشته برخي افراد و ش��ركت هاي كره شمالي را مشمول 
تحريم قرار داده است. شوراي امنيت سازمان ملل متحد، 
آزمايش هاي بالستيك و هس��ته يي از سوي كره شمالي را 

منع كرده است. 
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پرونده8
2 قاعده طلايي براي فقرزدايي 

در دولت دوازدهم
توس��عه توليد و اش��تغال هرچند اساس��ي ترين اقدام 
براي خ��روج اقتصاد از ركود و بهبود وضعيت معيش��ت 
جامعه است اما هس��تند خانوارهايي كه به دليل ناتواني 
مطلق در رفع نيازهاي اوليه خود چشم به حمايت دولت 
دوخته اند. در ش��رايط پرچالش كنوني راهكارهايي وجود 
دارد كه مي تواند در رسيدگي به وضعيت اقشار فرودست 

به مسوولان ياري رساند. 
به گ��زارش ايرنا، جامع��ه امروز ايران صحن��ه بروز و 
پيگيري مطالباتي اس��ت كه از نظر وسعت و گوناگوني با 
هيچ دوره ديگري قابل مقايس��ه نيس��ت. از اين رو دولت 
دوازده��م با طيفي گس��ترده از مطالب��ات در حوزه هاي 
گوناگ��ون به خصوص سياس��ي، اقتص��ادي و اجتماعي- 
فرهنگي روبرو اس��ت كه خود با توجه به سن، جنسيت، 
جايگاه اجتماعي، فقر يا توانگري و نيز جغرافياي سكونت 
افراد متفاوت است. با وجود گستردگي مطالبات، تحول در 
وضعيت اقتصادي و بهبود وضعيت معيشت جامعه اساسي 
و مهم ترين خواسته اغلب ش��هروندان به شمار مي رود و 
تنها راه به سوي سامان اقتصاد و ارتقاي سطح رفاه مردم 
افزايش توليد ملي و توسعه كارآفريني است كه جامعه يي 

را به سوي ثروت سازي پيش خواهد برد. 
با وجود اهميت و ارتباط مس��تقيم رونق اقتصادي با 
س��طح رفاه، برخي افراد و خانواده ه��ا در لايه هاي زيرين 
جامعه به سر مي برند كه حتي رونق اقتصاد نيز گره از كار 
آن نخواهد گشود و حتي تورم درآميخته با رشد اقتصادي 
وضعيت آنان را دشوارتر مي كند؛ طبقاتي كه در بسياري از 
جوامع توسعه يافته زير چتر حمايتي دولت ها قرار مي گيرند 
تا حداقل هاي زندگي براي آنان فراهم آيد. به اين ترتيب، 
ايج��اد دولت رفاه با تمام ش��اخصه ها و تعاريف مربوط به 
آن هدفي است كه در كش��ورهاي در حال توسعه دنبال 
مي شود.  در ايران نيز وجود بسياري خانواده هاي بي نان آور 
يا داراي بيماران پرهزينه، كودكان بي سرپرس��ت و زنان 
ناتوان در درآمدزايي و... س��بب شده تا جداي از نفوذ فقر 
پنهان در نواحي مختلف شهري و روستايي، شاهد پديده 
حاشيه نش��يني باشيم. مسوولان نهادهاي گوناگون شمار 
حاشيه نش��ينان را 11 تا 19 ميليون نفر برآورد كرده اند. 
همچنين بنابر اع��ام چند ماه پيشِ رييس كميته امداد 
امام خميني )ره( با احتس��اب حداق��ل حقوق 800 هزار 
توماني، حدود 11ميليون نفر در ايران زير اين خط زندگي 
مي كنند.  در سال هاي گذشته متاسفانه اجراي ناصحيح 
قان��ون هدفمندي يارانه ها موجب ش��د ت��ا درد طبقات 
فرودس��ت تنها به صورت مقطعي فرونش��يند و در ادامه، 
تورم كمرش��كن، خانوارهاي نيازمند را تحت فش��ارهاي 
ش��ديدي قرار داد. در شرايط كنوني بسياري از خانواده ها 
و اف��راد نيازمند چش��م به كمك مس��وولان دوخته اند تا 
اقدام��ي عاجل را براي رفع نيازه��اي آنان به عمل آورند. 
طرح افزايش سه برابري يارانه افراد نيازمند تحت پوشش 
كميته امداد امام خميني)ره( و س��ازمان بهزيستي يكي 
از مهم تري��ن تصميم هاي دولت يازده��م بود كه با وجود 
محذورات فراوان بودجه يي و تنگناهاي مالي اتخاذ ش��د. 
با اي��ن حال، واقعيت هاي جامعه و توان محدود دولت در 
تامين رفاه مطلوب براي فرودستان نياز به تحول در فرآيند 

توانمندسازي اقشار ضعيف را برجسته تر مي كند. 
از ديد بسياري از ناظران و بر اساس قانون دولت متولي 
اصلي فقرزدايي اس��ت تا جايي كه در بند دوازدهمِ اصل 
سوم قانون اساسي دولت جمهوري اسامي ايران موظف 
ب��ه »پي ريزي اقتصادي صحيح و عادلانه بر طبق ضوابط 
اس��امي جهت ايجاد رف��اه و رفع فق��ر و برطرف كردن 
ه��ر نوع محروميت در زمينه هاي تغذيه و مس��كن و كار 
و بهداش��ت و تعميم بيمه« شده است. قانون اساسي هر 
چند اين مسووليت سنگين را بر عهده دولت گذاشته اما 
راهكارهاي��ي را نيز براي ايفاي اين مس��ووليت ارائه داده 
اس��ت. به اين ترتيب، رجوع به قانون اساس��ي و استفاده 
از ظرفيت ه��اي آن را مي ت��وان نخس��تين قاعده طايي 

فقرزدايي براي دولت دوازدهم برشمرد. 
به عنوان مثال، در اصل چهل و س��وم قانون اساس��ي 
تبيين شده كه دولت بايد با دوري از تبديل شدن به يك 
»كارفرماي بزرگ مطلق« از ظرفيت هايي نظير تعاوني ها 
و بخش خصوصي براي توس��عه اش��تغال و جلوگيري از 
تجميع ثروت در دس��ت اف��رادي خاص اس��تفاده كند. 
همچنين تصريح شده كه »منع اضرار به غير و انحصار و 
احتكار و ربا و ديگر معامات باطل و حرام« و »منع اسراف 
و تبذير در همه ش��ؤون مربوط به اقتصاد، اعم از مصرف، 
س��رمايه گذاري، توليد، توزيع و خدم��ات« از راهكارهايي 
اس��ت كه بايد براي ريش��ه كن كردن فق��ر و محروميت 
به كار بس��ت. بر مبناي اين اصول قانون اساسي، تدوين 
لوايح براي قانون سازي يا ايجاد آيين نامه هاي اجرايي در 
دستگاه هاي اجرايي در زمينه صرفه جويي همه نهادها اعم 
از دولتي و غيردولت��ي، وضع ماليات مضاعف بر كالاهاي 
لوكس، دخانيات و... مي تواند منابعي را در جهت حمايت 

از نيازمندان فراهم آورد. 
قاعده طايي دوم تكيه بر ظرفيت سمن هاست. نگاهي 
به تجربه هاي كمك رساني به تهيدستان در كشورهاي در 
حال توس��عه نش��انگر ضرورت ايجاد تعادل ميان وظايف 

دولت و سازمان هاي مردم نهاد براي فقرزدايي است. 
در كشوري چون تركيه با جمعيت 80 ميليون نفري با 
وجود فعاليت سمن ها و گستردگي موسسات ارائه خدمات 
آموزش��ي و عموم��ي به ويژه موسس��ات م��ورد حمايت 
»فتح الله گول��ن« كه از دهه 70 ميادي پي ريزي ش��د، 
فرآيند رفاه سازي و حمايت از اقشار ضعيف از بالا به پايين 
تعريف شده و دولت سال ها متصدي اين وظيفه مهم بوده 
اس��ت. در مقابل، در كش��وري چون پاكستان با جمعيت 
بي��ش از 190 ميليون نفري به دليل گرايش��ات مذهبي 
قوي، خيريه هاي مذهب��ي متصدي حمايت از نيازمندان 
بوده اند و س��ازمان هاي اجتماعي بط��ور اخص در نواحي 
روستايي كوشيده اند، خلأ حمايت هاي دولتي را پر كنند. 
در ايران اما س��من ها به دليل نبود قوانين مش��خص 
مربوط به فعاليت آنها هنوز نتوانسته اند وظايف واقعي خود 
را در زمينه هايي چون فقرزدايي به انجام رسانند و حتي به 
فعاليت اين نهادها با ديده بدبيني نگريسته شده است. به 
اين ترتيب، معدود سمن هاي موجود نيز با گرفتاري هاي 
بسياري براي ارائه خدمات عمومي به نيازمندان مواجهند 
و قاع��ده طاي��ي دوم تنها از طريق تح��ول در وضعيت 

فعاليت سازمان هاي مردم نهاد به انجام خواهد رسيد. 
س��من ها عاوه بر ايجاد بس��ترهاي قانون��ي فعاليت، 
نيازمند حمايت غيرمستقيم و نظارت دولتند. همچنين 
هن��وز راه پرپيچ و خم��ي براي جلوگي��ري از مداخات 
فراقانوني و نگاه امنيتي به تكاپوي اين نهادها وجود دارد 
و فرهنگ فعاليت آنها هنوز نهادينه نش��ده است. يكي از 
اقدامات دولت يازدهم در اين زمينه، تصويب پيش نويس 
»لايحه قانوني حمايت از سمن ها« در كميسيون سياسي 
دولت بود كه معاون اجتماعي مركز اجتماعي و فرهنگي 
وزارت كشور ماه گذش��ته از آن خبر داد و ضروري است 
در دولت دوازدهم در اولويت بررسي مسوولان قرار گيرد.

گزارش

تاثير پروژه »گاپ« بر آب هاي مرزي

سد»ايليسو«كشتزمينهايهمسايهراخشكميكند
تركيه بايد در آناتولي شرقي حقابه بين المللي را مدنظر قرار دهد

سيد جلال ابراهيمي 
مدير مركز مطالعات اي�ران و تركيه  و دبيركل اتاق 

بازرگاني ايران و تركيه 
گاپ و تش��كيات اداري آن در 1989 ب��ه 
تصويب مجلس تركيه رس��يد. اي��ن پروژه براي 
توس��عه، پيش��رفت و محروميت زدايي از آناتولي 
ش��رقي يا جنوب ش��رق تركيه و حتي قسمتي 
از ش��رق تركي��ه برنامه ري��زي ش��ده و با هدف 
بهبود زيرساخت ها، اس��تخراج و سازمان دهي و 
فراوري معادن منطقه، ايجاد تحولات اساسي در 
حوزه هاي روستايي، شهري، صنعتي - كشاورزي 
بالاخ��ص صنعت، س��اخت و س��از و نوس��ازي 
ساختمان هاي شهري وكشاورزي، انرژي، راه هاي 
شوسه و اتوبان ها، خطوط ريلي، هوايي، بالابردن 
س��طح معلومات عمومي و آگاه��ي جامعه و نيز 

ارتقاي فرهنگ و دانش منطقه به وجود آمد. 
گاپ از مخفف كلمات G = گالكينما = توسعه 
 =P ،آناتولي يا آنادولي =A و پيش��رفت و ترقي و

پروژه، ايجاد شده است. 
 آنچه سبب اين نوشتار شد تاثير سدسازي 
آث��ار  درنتيج��ه  و  آبرس��اني  كاناليزاس��يون  و 
زيس��ت محيطي مترتب بر آن در حوزه عملكرد 

رودخانه هاي دجله و فرات بوده است. 
مسير، مس��يل و بس��تر اين دو رود پر آب و 
پرقدرت كه در تاريخ شكل گيري توپوگرافي قاره 
آس��يا رودخانه هايي تمدن س��از بوده و جماعات 
بشري را در دوس��وي كناره و كرانه خود اسكان 
داده اس��ت. در كنار شعبات آن و در طول تاريخ 
نيز صدها كلوني  جمعيتي شكل گرفته و تاكنون 

مانايي داشته و تداوم يافته است. 
اجراي پروژه هاي گاپ و استفاده غيراصولي و 
خاف حقوق بين المللي از حق آبه هاي بالادست 
ش��رقي ايران و پايين دس��ت عراق و كردس��تان 
عراق و بهره برداري از س��د ايلي سو نه تنها حوزه 
آبياري و كشت و زرع كشورهاي صاحب حق آبه 
را به خطر انداخته بلكه حتي در كوتاه مدت اين 
مناط��ق را با كمبود آب مواجه و احتمال تنش و 

تشنج منطقه يي را افزايش خواهد داد.
كم ش��دن آب دجله و فرات در پايين دس��ت 
نه تنها ش��رايط كش��اورزي منطق��ه را دگرگون 
خواهد كرد بلكه با خشك شدن بستر در حاشيه 
رودخانه هاي ياد شده قطعاً به ايجاد گردوغبار در 

ماندآب هاي كناري منجر خواهد شد. 
تركي��ه قريب ب��ه 28 ميليون هكت��ار زمين  
زراعي در حال كاشت و داشت و برداشت دارد. از 
اين فضاي زراعتي 11/4 درصد يعني برابر با 3/2 
ميلي��ون هكتار داراي پتانس��يل  آبياري بوده كه 
1/4 ميليون هكتار آن در طرح گاپ قرار دارد. 
 در ح��وزه پ��روژه ب��زرگ گاپ 22 س��د و
18 س��انترال هيدروالكتري��ك در نظ��ر گرفت��ه 
ش��ده اس��ت كه با اتمام آن 1/8 ميليون هكتار 
 زمين زيرآبياري مدرن قرار مي گيرد و هر س��ال

27 ميليارد كيلووات ساعت انرژي هيدروالكتريك 
وارد مدار ش��ده و عمده نياز صنعتي-كشاورزي 

تركيه را تامين خواهد كرد. 
ه��دف از گس��ترش ان��رژي هيدروالكتريك، 
آبي��اري به طري��ق مدرن منطبق ب��ر جلوگيري 
از هدررف��ت آب، گس��ترش صنايع كش��اورزي، 
گس��ترش صنع��ت حم��ل و نق��ل ب��ه هم��راه 

زيرساخت هاي جاده سازي است. 
تامين بهداش��ت و توس��عه اجتماعي مناطق 
عقب مانده كه با ساير نقاط تركيه انطباق آماري 
نداش��ته بالاخص در ش��رق تركيه و روس��تاها و 
شهرهاي كردنشين، از ديگر اهداف گاپ است. 

ط��رح آبي��اري و آبرس��اني به جنوب ش��رق 
تركيه بالاخص در حوزه دياربكر، حكاري، مرگ، 
شرناك و قس��مت هايي از اطراف درياچه وان تا 
نزديكي مرزهاي ايران جزو پروژه هاي توسعه يي 

به مركزيت شهر وان بوده است. 
اين منطقه ب��ا 1/2 ميليون هكتار زمين هاي 
داراي پتانس��يل كش��ت و زرع صنعتي كل 20 
درصد مزارع كشاورزي تركيه را در اختيار دارد. 
تا پايان س��ال 2016 از آبشخور دجله و فرات 
حوزه يي به وس��عت 502/154 هكتار زير آبياري 
مدرن رفته و در حال اس��تفاده اس��ت و 16000 
هكت��ار ديگ��ر از آن رو به اتمام اس��ت. همچنين 
سرزميني به وسعت يك ميليون 361 هزار هكتار 

در دست مطالعات تفضيلي و توجيهي است. 

گاپ ك��ه پ��روژه اصل��ي و م��ادر آن، آبياري 
زمين هاي ش��رق و جنوب ش��رق تركيه و ايجاد 
پتانسيل هاي س��رزميني براي اشتغال منطقه و 
جلوگي��ري از مهاجرت هاي ناش��ي از بيكاري و 
حتي اس��كان و تخته قاپو كردن عش��اير منطقه 
است هم اكنون 14966 كيلو كاناليزاسيون اصلي 
را در حوزه آبرس��اني از پشت سدها آماده كرده 
اس��ت و براس��اس نياز، تونل هايي ب��ه طول 96 
كيلومتر ني��ز براي انتقال آب ب��ا دبي بالا آماده 

بهره برداري است. 
ب��ا اتم��ام گاپ پيش��رفت و توس��عه آناتولي 
ش��رقي و اج��راي عمليات آبياري م��درن بدون 
هدررفت آب، 3/5ميليون نفر به استخدام مراكز 
كش��اورزي، صنايع كش��اورزي، حم��ل و نقل و 
توليدات كش��اورزي و صنعت وابسته آن، صنايع 
بسته بندي، نگهداري )س��ردخانه ها( درمي آيند. 
از طرفي توليدات منطقه اعم از كش��ت وسيع و 
يكپارچه و باغ ه��اي ميوه و... صادراتي 4/5 برابر 

مي ش��ود. طبيعي است كه ذخيره سازي آب هاي 
دجله و ف��رات و رودخانه هاي واريزي به اين دو 
رود اصلي كه س��دهاي كوچ��ك و بزرگ بر آنها 
بسته ش��ده يا در حال ايجاد است، كه عامل كم 
آبي در ش��اخه هاي جنوبي و ش��رقي آنها يعني 
در حوزه كش��ت و زرع ايران و عراق بالاخص در 
كردستان عراق تا پايين تر از سرچشمه و دلتاي 
ح��وزه اروندرود ت��ا خليج فارس خواهد ش��د و 
تاثيراتي مخرب بر كشت و زرع مناطق ياد شده 

خواهد داشت. 
مس��تر پ��ان MASTER PLAN گاپ يا 
پان و نقش��ه اصلي GAP كش��اورزي، زراعت، 
دامپروري، صنايع وابسته به كشاورزي و دامداري 
و ايجاد مركزيتي براي صادرات صنايع وابسته و 
پيوس��ته و توليدات جنبي آن است. يعني مستر 
پان كمي گس��ترده تر از كشت و صنعت دشت 
مغ��ان يا مجموعه يي از كش��ت و صنعت مغان و 

زرينه رود يا مياندوآب ارزيابي مي شود. 

تركيه با اجراي عمليات GAP و با تبليغات و 
پروپاگاند گسترده يي كه در رسانه هاي داخلي و 
خارجي راه انداخته و از طرفي با ارائه تصويرهاي 
گويا و زيباي مناطق اجرايي گاپ بالاخص حوزه 
درياچه وان و تاريخ كهنس��ال اين منطقه سعي 
در جلب و جذب سرمايه گذاري خارجي بالاخص 
در ح��وزه صناي��ع وابس��ته كش��اورزي دارد كه 

موفقيتي هم به دست آورده است. 
حوزه آناتولي شرقي تقريبا 7/5 ميليون هكتار 
اراضي زراع��ي  دارد كه 29/4 درصد آن مراتع و 
چم��ن و 19/2 درصد آن جن��گل و جنگل هاي 
پراكن��ده و 43/6 درص��د آن زمين ه��اي زراعي 

است. 
گاپ  اجراي��ي  منطق��ه  در  دامپ�روري:   
دامداري و دامپروري مورد نظر است كه 7 درصد 
گوس��فند و 16 درصد بز و س��اير حيوانات گاو و 

گاوميش و... است.
از جمل��ه اه��داف در ح��وزه دام و دامپروري 
تولي��د علوفه و خ��وراك دام و طي��ور و صنايع 

وابسته به آن است.

 آب و توليدات آن: 
 پ��روژه گاپ با توجه به وج��ود دجله، فرات 
ك��ه در ط��ول 2ه��زار و 235 كيلومتر در داخل 
تركيه جاري اس��ت، ب��ا 6481 حوضچه طبيعي 
و س��دهايي كه در اين منطقه بر رودهاي اصلي 
و رودخانه ها بسته شده و توليدات آبي منطقه و 
صادرات آن، تغييراتي در معيشت منطقه و حتي 
تفكر حوزه و ايجاد رشته هاي ويژه دانشگاهي كه 

نياز منطقه است ايجاد مي كند. 
ب��ا پروژه ه��اي آب و آبياري و س��د و مخازن 
جنبي س��الانه 32500 تن ماه��ي و با درآمدي 
برابر ب��ا 50 ميليون دلار و ايجاد اش��تغال برابر 
6500 نفر و اس��كان 32500 نف��ر و تخته قاپو 
ش��دن آنها ميسر مي ش��ود و در كل از مهاجرت 
3/5 ميلي��ون نفر به ش��هرهاي ديگر جلوگيري 

مي كند.
گاپ تاثيرگذار در تجارت خارجي بالاخص در 
حوزه كشاورزي است كه با نزديك بودن به مركز 
درخواست و حوزه هاي تقاضا همانند گرجستان، 
آذربايج��ان، حوزه قفقاز، ح��وزه بالكان ها، حوزه 
مديترانه جنوبي )كش��ورهاي س��احلي مديترانه 
در ق��اره آفريقا كه براي نمونه تجارت منطقه در 
س��ال 2000 برابر با 503 ميليون دلار بود و در 
2007 به رقمي براب��ر 3/3ميليارد دلار يعني 6 
برابر رس��يده است. در 2016 نيز به 8/5 ميليارد 

دلار يعني 16 برابر افزايش يافته است. 
منطقه گاپ به طور كلي تامين و صدور تره بار 
و سبزيجات تازه، بسته بندي ميوه به تاريخ روز را 
به خاورميانه، كشورهاي منطقه و حوزه بالكان ها 
و م��اوراء قفقاز، شيخ نش��ين ها و حتي روس��يه، 

دنبال مي كند. 

»دانشگاه« كانون رشد شركت هاي دانش بنيان كارآفرين

اولويت اقتصادي آينده سرمايه گذاري در سلول هاي بنيادين
دانش��گاه ها و موسس��ه هاي پژوهش��ي نقش 
اساسي در توليد علم و دانش ايفا مي كنند و آنها 
در مجموعه برنامه هاي 5 س��اله توسعه اقتصادي 
و س��ند چش��م انداز 20س��اله جاي��گاه ويژه يي 
دارند و به عنوان نس��ل س��وم از مهم ترين مراكز 
شكل گيري ش��ركت هاي دانش بنيان كارآفرين و 

مولد تكنولوژي به شمار مي روند. 
ش��ركت ها و موسس��ات دانش بنيان، شركت 
و موسس��ه دولتي، خصوصي و تعاوني هس��تند 
ك��ه ب��راي هم افزاي��ي عل��م و ث��روت، توس��عه 
اقتص��اد دانش مح��ور، تحق��ق اه��داف علمي و 
اقتصادي)ش��امل گس��ترش و كارب��رد اخت��راع 
و ن��وآوري( و تجاري س��ازي نتاي��ج تحقي��ق و 
توسعه)شامل طراحي و توليد كالا و خدمات( در 
ح��وزه فناوري هاي برتر و با ارزش افزوده فراوان 
به وي��ژه در توليد نرم افزارهاي مربوط تش��كيل 

مي شوند. 
در شيوه نامه ايجاد ش��ركت هاي دانش بنيان 
ويژه دانش��گاه ها و واحدهاي پژوهشي و اعضاي 
هيات علم��ي وزارت عل��وم و تحقيقات فناوري 
آمده اس��ت: ب��راي اس��تفاده هر چه بيش��تر از 
ظرفيت ه��ا و توانايي هاي موجود در دانش��گاه ها 
و موسس��ات پژوهش��ي مورد تاييد وزارت علوم، 
تحقيق��ات و فناوري و اعض��اي هيات علمي آنها 
و تحقق اهداف برنامه چهارم توس��عه اقتصادي، 
اجتماع��ي و فرهنگي كش��ور)بند »ال��ف« ماده 
48و ماده 51 قانون برنامه چهارم( ش��ركت هاي 
دانش بني��ان ب��ا رعايت ش��رايط مي توانند ايجاد 

 شوند. 
ش��ركت دانش بنيان به شركتي گفته مي شود 
ك��ه از 1 تا 100 درصد س��هام آن ب��راي به يك 
دانش��گاه و واحد پژوهشي و از 51 تا 100 درصد 
آن متعلق به اعضاي هيات علمي دانش��گاه ها يا 
واحدهاي پژوهشي باش��د. در صورتي كه سهام 
دانش��گاه كمت��ر از 50  درصد باش��د، ش��ركت 
دانش بني��ان خصوص��ي و در غي��ر اي��ن صورت 

شركت دانش بنيان دولتي است. 
بنابر گفته رييس هيات عامل صندوق نوآوري 
و شكوفايي از سال 92 تاكنون تعداد شركت هاي 
دانش بني��ان از تعداد 33به 3هزار و 32ش��ركت 
افزايش داش��ته به عبارتي رش��د 92 برابري در 

طول 4سال را نشان مي دهد. 
با توجه به اهميت ش��كل گيري ش��ركت هاي 
در  وي��ژه  ب��ه  دانش��گاه ها  در  دانش بني��ان 
دانش��كده هاي داروسازي پژوهشگر ايرنا با هاشم 

منتصري، اس��تاد و عضو هيات علمي دانش��كده 
داروس��ازي و ريي��س دفتر توس��عه و حمايت از 
ش��ركت هاي دانش بنيان دانش��گاه علوم پزشكي 
شيراز به گفت وگو در اين زمينه پرداخته است. 

هاش��م منتصري با اش��اره به اينك��ه يكي از 
مباح��ث مهم اص��ول اقتصاد مقاومت��ي اقتصاد 
دانش بني��ان اس��ت، گف��ت: در بع��د اقتص��اد 
دانش بنيان بايد به اين موضوع توجه شود كه در 
چه بخش��ي هايي سرمايه گذاري هاي اصلي انجام 
شود. با توجه به اعام نظر اقتصاددانان افق آينده 
دنيا بر محور علوم س��امت و منظومه شمس��ي 
افق آينده دنيا بر محور علوم سامت قرار خواهد 
گرفت. بنابر اين سرمايه گذاري از جايگاه ويژه يي 

در توسعه پايدار اقتصادي برخوردار است. 
رييس دفتر توس��عه و حمايت از شركت هاي 
دانش بنيان دانشگاه علوم پزشكي شيراز با اشاره 
ب��ه اينكه صنعت داروس��ازي از صنايع پرس��ود 
در اقتص��اد كشورهاس��ت، تاكيد ك��رد: يكي از 
اولويت ه��اي اقتص��ادي آين��ده كش��ور، كنترل 
هزينه ها و افزايش س��طح درآمدهاست به همين 
منظ��ور براي تقوي��ت صنايع داروي��ي در حوزه 
س��امت بايد در تجهيزات پزش��كي، سلول هاي 
بني��ادي گياهان داروي��ي و فن��اوري، اطاعات 

سرمايه گذاري هاي مناسبي انجام شود. 
اين اس��تاد دانش��گاه با بيان اينك��ه اگر اين 
برنام��ه ب��ا مباني دقي��ق علمي در كش��ور اجرا 
ش��ود 2س��ود قابل توجه حاصل مي شود، گفت: 
يك��ي ورود صنعت��ي پويا و كارآفرين به كش��ور 
و ديگ��ري جلوگيري از عوارض مصرفي ش��دن 
جامعه به داروهاي وارداتي اس��ت به عبارتي اگر 
در تقويت اين بخ��ش فعاليتي صورت نگيرد در 
آينده مصرف كننده فرآورده هاي دارويي وارداتي 
خواهيم بود. ب��ا توجه به اينك��ه صنايع دارويي 
ارزش اف��زوده بالاي��ي دارن��د، لازم اس��ت براي 
ايج��اد و راه اندازي اين صنعت در كش��ور هزينه 

فوق العاده بالايي نيز پرداخت شود. 
وي ب��ا اش��اره به اينك��ه 3 درص��د از واردات 
اقام دارويي تا 30 درصد بودجه س��امت كشور 
را ب��ه خود اختصاص داده اس��ت، افزود: با توجه 
ب��ه تح��ولات لحظه ي��ي در اين صناي��ع و ابداع 
محصولات جدي��د دارويي نياز جامعه به مصرف 
اين محصولات درحال افزايش است و در صورت 
ب��ه روز نكردن فناوري اين صنعت در كش��ور در 
س��ال هاي آين��ده ش��اهد افزاي��ش واردات دارو 
خواهيم بود تا جايي كه تمام بودجه سامت نيز 

توانايي پرداخت حتي 5  درصد از واردات اين نوع 
از اقام دارويي را نخواهد داشت. 

منتصري با اشاره به اينكه درحال حاضر صنايع 
دارويي كش��ور تقويت ش��ده و تا حدود 95 درصد 
ني��از بازار داخلي را تامين مي كند، گفت: توليدات 
دارويي كش��ور درحال ورود ب��ه بازارهاي خارجي 
است و در صورتي مي تواند مستمر به اين فعاليت 
ادام��ه دهد ك��ه از پش��توانه علمي كاف��ي نه در 
سطح علوم آموزش��ي دانشگاه ها بلكه بايد در حد 

تكنولوژي روز جهاني برخوردار باشند. 
او ادامه داد: در اين راس��تا بايد روند آموزش 
عالي در محدوده دانش��گاه هاي كش��ور )به ويژه 
دانش��كده هاي داروس��ازي( از آم��وزش محور و 
پژوهش محور تغيير و به دانشكده هاي كارآفرين 
و مولد فناوري و تكنولوژي تبديل ش��وند كه به 

اينها دانشكده هاي نسل سوم مي گويند. 
اين استاد دانشگاه اظهار كرد: در اين سيستم 
دانش��جويان فارغ التحصي��ل اي��ن دانش��كده ها، 
جوياي كار نب��وده بلكه كارآفرين مي ش��وند به 
عبارتي ب��ه جاي مطالبه كار ب��ه دنبال كارگر و 
كارمن��د مي رون��د، اينها اف��راد كارآفرين و باني 

ايجاد اشتغال براي ديگران هستند. 
وي با بي��ان اينكه اجراي اين برنامه مي طلبد 
تا دولت جهت گيري هاي مناس��بي در اين مسير 
اتخ��اذ كند، گفت: بر پاي��ه تصميم هيات امناي 
دانشگاه علوم پزش��كي شيراز و طبق برنامه هاي 
عملياتي و ش��اخص هاي تدوين شده، دانشكده 
داروس��ازي به عنوان نخس��تين دانش��كده نسل 
سومي انتخاب و براي عملياتي شدن اين برنامه 
زيرس��اخت هاي لازم ازجمله مراك��ز فناوري در 
قالب مراكز رش��د در دانشكده هاي نسل سومي 

ايجاد شد. 
اين استاد دانشگاه ادامه داد: تاكنون مديريت 
دانش��گاه شيراز توانسته اس��ت 6 مركز رشد كه 
تمام حيطه هاي س��امت را در برمي گيرد شامل 
مراك��ز رش��د؛ فن��اوري فرآورده ه��اي دارويي، 
فناوري اطاعات، بيوتكنولوژي، گياهان دارويي، 
تجهيزات پزش��كي و س��لول هاي بنيادي)استم 
س��ل( راه اندازي و فعال كن��د و دليل ايجاد اين 
مراكز اين بود كه تحقيقات كاربردي دانشجويان، 
اس��تادان و ديگر پژوهشگران خارج از دانشگاه را 
در فرآيند تبديل از مرحله ايده به كالاي تجاري 
حماي��ت و پش��تيباني علمي، آموزش��ي و حتي 
مالي كند به عبارتي مركز رشد مركزي است كه 
براي حمايت از ايجاد و توسعه حرفه هاي جديد 

به وس��يله واحدهاي فناور و كارآفريناني كه در 
قالب واحدهاي نوپاي فعال از قبيل شركت هاي 
تازه تاس��يس يا در آس��تانه ش��كل گيري كه در 
زمينه هاي مختلف منتهي به فناوري هاي جديد 
تشكيل شده اند و داراي اهداف اقتصادي مبتني 

بر دانش و فن هستند، ايجاد شده است. 
رييس دفتر توس��عه و حمايت از شركت هاي 
دانش بني��ان دانش��گاه علوم پزش��كي ش��يراز با 
اش��اره ب��ه اينكه در س��طح كل كش��ور بيش از 
3هزار شركت دانش بنيان وجود دارند كه حدود 
30 درصد آنها در حيطه س��امت فعال هستند، 
يادآور ش��د: تا به امروز از 85 شركت ايجاد شده 
در دانش��گاه علوم پزشكي ش��يراز 26شركت از 
طرف معاونت علمي و فناوري رياس��ت جمهوري 
به عنوان شركت هاي دانش بنيان شناخته شده و 

مشغول به كار هستند. 
درح��ال حاض��ر گ��ردش مالي ب��ازار جهاني 
دارو ح��دود 110ت��ا 120ميليارد دلار اس��ت و 
س��هم ايران از اين ب��ازار ح��دود 2هزارميليارد 
تومان)بي��ش از 518 ميلي��ون دلار( اس��ت ب��ه 
عبارتي جايگاه دارويي كش��ور در عرصه جهاني 
فقط 0/3 درصد از حجم گ��ردش مالي اين بازار 
اس��ت درحالي كه با توجه به توانمندي كش��ور 
در اي��ن صنعت مي تواند 2تا 3درصد بازار داروي 

جهان را در اختيار خود بگيرد. 
اين اس��تاد دانش��گاه با ابراز امي��دواري براي 
ص��ادرات بيش��تر فرآورده هاي داروي��ي توضيح 
داد: ب��راي راهيابي به بازار جهاني لازم اس��ت تا 
فرآورده هاي توليد داروي كش��ور استانداردهاي 
بين المللي را دريافت كنند در اين مسير داروهاي 

بيوتكنولوژي توليد داخل به اين موفقيت دست 
يافته ان��د و اميدواريم داروهاي كاس��يك توليد 

كشور نيز به اين وضعيت برسد. 
او ب��ا تاكي��د ب��ر اينك��ه افزاي��ش كيفي��ت 
فرآورده ه��اي داروي��ي، زمينه ص��ادرات دارو به 
ديگ��ر كش��ورها را مهيا مي كن��د، گفت: درحال 
حاض��ر داروه��اي توليد داخل در س��طح بالاي 
استاندارد قرار دارند اما به دليل بالا بودن هزينه 
دريافت گواهي اس��تانداردهاي بين المللي براي 
توليدكنندگان دارو صرفه اقتصادي ندارد چراكه 
حتي در صورت دريافت گواهي اس��تانداردهاي 
جهان��ي به دليل لابي ه��اي بين المللي برندهاي 
معروف داروس��ازي ش��رايط رقابت براي عرضه 
داروه��اي ايران��ي با مش��كاتي روبه رو اس��ت 
و ض��رورت دارد، معاون��ت غ��ذا و دارو وزارت 
بهداش��ت همچني��ن معاونت علم��ي و فناوري 
رياس��ت جمهوري تمهيداتي لازم براي حل اين 

مشكل در دستور كار خود قرار دهند. 
رييس دفتر توس��عه و حمايت از شركت هاي 
دانش بني��ان دانش��گاه عل��وم پزش��كي ش��يراز 
اف��زود: اي��ن تمهي��دات موجب خواهد ش��د تا 
توليدكنندگان داخل با امي��د به حضور در بازار 
جهان��ي براي ارتق��اي كيفيت تولي��د دارو، فرم 
بس��ته بندي و اطاعات علم��ي در داخل و روي 
بس��ته هاي دارويي، اقدامات موثر و مورد پس��ند 
مشتريان خارجي را انجام دهند و در نهايت اين 
امر موجب افزايش در صادرات دارو خواهد ش��د 
كه عاوه بر كس��ب درآمد و اش��تغالزايي، زمينه 
س��رمايه گذاري پايدار و توسعه اقتصاد مقاومتي 

در كشور خواهد شد. 

در حوزه پروژه بزرگ گاپ 22 سد و 18 سانترال 
هيدروالكتريك در نظر گرفته شده است كه با اتمام آن 1/8 

ميليون هكتار زمين زيرآبياري مدرن قرار مي گيرد و هر سال 27 
ميليارد كيلووات ساعت انرژي هيدروالكتريك وارد مدار شده 

و عمده نياز صنعتي-كشاورزي تركيه را تامين خواهد كرد

                                                                                                      

اعتراض مردم منطقه به ساخت سد آناتولي شرقي
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متن گزارش كميسيون امنيت ملي مجلس درباره روند اجراي برجام

از رفع تحريم هاي حمل و نقل و نفتي تا تحريم هاي امريكايي
   گ��زارش 6ماه��ه دوم كميس��يون امنيت ملي و 
سياست خارجي مجلس درباره روند اجراي برجام صبح 

ديروز در صحن علني مجلس قرائت شد. 
اي��ن گزارش ك��ه دومين گزارش 6ماه��ه دوم اين 
كميس��يون مبتني بر تبصره يك قانون اقدام متناسب 
و متقاب��ل دولت جمهوري اس��امي اي��ران در اجراي 
برجام مصوب 21 مهر 1394 مجلس اس��ت، توس��ط 
سيدحسين نقوي حسيني سخنگوي كميسيون امنيت 
ملي و سياست خارجي مجلس در صحن علني قرائت 
ش��د. اين گزارش با اش��اره به تاريخچه برجام و منابع 
مطالعاتي آن آورده اس��ت كه جمهوري اسامي ايران 
بنا به گواهي و تاييد مديركل آژانس بين المللي انرژي 
اتمي به تمام تعهدات هسته يي خود وفق برجام عمل 
كرده اس��ت كه به اهم موارد اين تعه��دات كه قبل از 
اجراي برجام و براي زمينه سازي راستي آزمايي آژانس 
بين الملل��ي انرژي اتم��ي و براي فراهم ك��ردن امكان 
اجراي برج��ام و نيز بعد از اجراي برجام، انجام ش��ده 

است، به اختصار اشاره مي شود: 
1. اقدامات شفاف س��از كه در گزارش 6ماهه اول به 

تفصيل بيان شد. 
2. خ��ارج ك��ردن مخ��زن )Calandria( راكتوآر 
چه��ل مگاواتي آب س��نگين اراك و مس��دود كردن 
حفره هاي مخزن با بتون، ب��ه گونه يي كه امكان مورد 

استفاده قرار گرفتن مجدد آن وجود نداشته باشد. 
موس��وم  غني س��ازي  ماش��ين هاي  كاه��ش   .3
بس��انتريفيوژ در سايت نطنز از حدود 19 هزار دستگاه 
)9000 فعال و 10 هزار غير فعال( به 5010 دس��تگاه 
در قالب 30 آبشار، هر يك به ظرفيت 168 سانتريفيوژ 

و جمع آوري و انبار كردن ساير دستگاه ها. 
4. پذيرش و اجراي تعهد و ش��رط جايگزيني مورد 
به مورد ماش��ين هاي غني سازي IRL با همان نوع در 

صورت استهاك يا خرابي ماشين هاي فعال. 
5. توقف كامل غني س��ازي اوراني��وم بالاتر از 3.67 
درصد )قبل از مذاكرات منتهي به برجام تا س��طح 20 

درصد غني سازي انجام مي گرفت(. 
6. كاهش 2700 ماش��ين غني سازي سايت فوردو 
به تعداد 1044 دستگاه در قالب 6 آبشار در يك بال و 
جمع آوري و انبار كردن مابقي ماشين هاي غني سازي. 

7. قطع تزريق گاز هگزافلورايد اورانيوم )F.U.6( به 
كليه ماشين هاي غني سازي باقي مانده در فردو و صرفا 

چرخش دو زنجيره بدون تزريق گاز. 
8. تغيير كاربري س��ايت غني سازي فوردو و تبديل 
آن به مركز فعاليت تحقيقات هسته يي براي جداسازي 

ايزوتوپ هاي پايدار با همكاري روسيه. 
9. تحويل و مبادله ذخاير اورانيوم غني سازي شده 

با كيك زرد. 
10. اجراي داوطلبانه پروتكل الحاقي. 

11. پذيرش سطوح مختلف محدوديت هاي تعيين 
شده براي برنامه صلح آميز هسته يي كشور طبق برجام، 
براي مدت 8 تا 15 سال و برخي نظارت ها تا 25 سال، 

براي عادي سازي پرونده هسته اي. 
بن��ا بر اين گ��زارش ايران قبل از پي��روزي انقاب 
اس��امي، عضويت معاهده، »ان. پ��ي. تي« را پذيرفته 
است و بدين لحاظ مي تواند بر اساس آن از كليه حقوق، 
امتيازات، فناوري ها و فعاليت هاي صلح آميز هسته يي 
بهره مند شود. لكن قدرت هاي استكباري و نظام سلطه 
براي جلوگيري از اين حقوق مشروع ايران، تحريم هاي 
متنوع و گس��ترده يي را عليه ايران اسامي وضع كرده 
و به اجرا گذاش��تند. با پذيرش برجام، حقوق هسته يي 
ايران با برخي محدوديت هاي موقت و چندين ساله، به 
رسميت شناخته شد كه بخشي از دستاوردهاي برجام 

در اين حوزه به شرح ذيل است: 
1. به رس��ميت ش��ناخته ش��دن برنامه صلح آميز 
هسته يي ايران، به شمول غني سازي اورانيوم و ساخت 

راكتور آب سنگين. 
2. تداوم برنامه صلح آميز كش��ورمان در ابعادي به 

لحاظ بعضي محدوديت ها و نظارت هاي ويژه. 
3. مختومه شدن پرونده مربوط به اتهامات بي اساس 
عليه جمهوري اسامي ايران در خصوص وجود »ابعاد 

احتمالي نظامي« در فعاليت هاي هسته يي كشورمان. 
4. جلب موافق��ت براي بازطراحي و بهينه س��ازي 
راكت��ور 40 مگاواتي آب س��نگين اراك و تبدل آن به 
راكتور مدرن با ماهيت آب سنگين. طبق اعام سازمان 
انرژي اتمي ايران، مراح��ل بازطراحي مفهومي راكتور 
توسط متخصصان كشورمان به پايان رسيده و قرارداد 
مش��اوره بازطراح��ي با چين در ارديبهش��ت 1396 با 
ملحوظ شدن كليه ماحظات سازمان انرژي اتمي ايران 

امضا شده است. 
5. حف��ظ و فعال نگهداش��تن كارخان��ه توليد آب 
سنگين اراك با ظرفيت 20 تن در سال و امكان فروش 
آب س��نگين توليدي مازاد بر سقف مجاز 130 تن )در 
دوره زماني اجراي محدوديت هاي پذيرفته ش��ده وفق 

برجام( در بازارهاي جهاني. 
6. ادام��ه غني س��ازي 3.67 درص��د اوراني��وم ت��ا 
س��قف مج��از 300 كيلوگ��رم )در دوره زماني اجراي 

محدوديت هاي پذيرفته شده وفق برجام(. 
7. حفظ برنامه تحقيق و توسعه كه از دستاوردهاي 
 8-IR آن آغ��از پروژه گازدهي بس��انتريفيوژ راهبردي
در بهمن ماه س��ال 1395 بود. گازدهي به اين ماشين 
پيش��رفته و قدرتمند با تواني دس��ت كم بيست برابر 
سانتريفيوژهاي موجود IR-1، نقطه عطفي در تحقيق 

و توسعه غني سازي در ايران به شمار مي رود. 
8. امكان خريد اورانيوم طبيعي و كيك زرد، كه طي 
س��ال هاي پس از انقاب اسامي از فروش آن به ايران 
به صورت مطلق جلوگيري ش��ده بود. از تاريخ پذيرش 
برج��ام تاكنون مجموعا حدود 360 تن كيك زرد وارد 

كشور شده است. 
9. امكان فعاليت در زمينه جداسازي ايزوتوپ هاي 

پايدار با همكاري روسيه در فوردو. 
10. قرارداد با روسيه، كلنگ زني و شروع به ساخت 
و احداث دو نيروگاه هس��ته يي در مجتمع هس��ته يي 

بوشهر به ظرفيت بيش از دو هزار مگاوات. 
11. فراه��م ش��دن زمينه و مقدم��ات همكاري و 
احتمال مشاركت ايران در پروژه بين المللي و هسته يي 

»ايتر«. 
12. آغاز و گس��ترش همكاري ه��اي بين المللي در 

حوزه هس��ته يي با بسياري از كش��ورها مانند روسيه، 
سويس، مجارستان، فرانسه، جمهوري چك، لهستان و 
اتحاديه اروپا به ويژه در زمينه ايمني هسته يي، مديريت 
پس��ماندهاي س��وخت و مواجهه با موارد اضطراري؛ از 
جمله اختص��اص مبلغي در حدود پنج ميليون يورو از 
جانب اتحاديه اروپا به امر تقويت هسته يي در كشورمان. 

  تحريم هاي رفع شده
درخصوص تحريم هاي رفع شده گزارش كميسيون 
امنيت ملي حاكي است كه با اجراي برجام، برخي موانع 
و تحريم هاي هس��ته يي وفق برجام رفع شده است كه 

عبارتند از: 
- رفع تحريم ها در حوزه نفت، گاز پتروش��يمي به 
شكلي كه ميانگين صادرات روزانه نفت خام وميعانات 
گازي كش��ور به بيش از دو برابر نسبت به زمان قبل از 

برجام افزايش داشته است. 
- با انعقاد تفاهمنامه هاي متعدد در حوزه توس��عه 
زيرساخت هاي نفت و گاز، زمينه براي عقد قراردادهاي 
بين المللي فراهم و برخي از آنها عملياتي و اجرايي شده 
اس��ت كه قدم مناس��بي در جهت جذب شركت هاي 

بين المللي و سرمايه گذاري خارجي است. 
- در ح��وزه حمل و نقل پس از برجام زمينه خريد 
هواپيماهاي مسافربري نو از شركت هاي سازنده فراهم 
ش��د كه از جمله مي توان به انعقاد قرارداد خريد 100 
فروند ايرباس، 80فروند بويينگ و 20 فروند هواپيماي 
ATR توس��ط هواپيماي��ي جمهوري اس��امي ايران 
»هم��ا« و امضاي قرارداد خري��د 30 فروند هواپيماي 
بويينگ )قابل افزايش تا 60 فروند( توس��ط ش��ركت 
هواپيمايي آس��مان اش��اره نمود. عاوه بر آن، براساس 
برج��م تحريم70 فرون��د از هواپيماه��اي خط هوايي 
جمهوري اس��امي ايران لغو و زمين��ه خريد قطعات 
هواپيما به قيمت رسمي كشورهاي سازنده و نيز تعمير 
هواپيما با مش��اركت كشورهاي ديگر و تامين سوخت 
هواپيما فراهم شده است. شايان ذكر است تاكنون سه 
 ATR فروند هواپيماي ايرب��اس و 4 فروند هواپيماي

تحويل هواپيمايي هما شده است. 
- در حوزه كشتيراني و نفتكش تحريم هاي شركت 
كش��تيراني جمهوري اس��امي ايران و ش��ركت ملي 
نفتكش، اعم از تامين سوخت، دسترسي به بنادر، بيمه 
و بيمه اتكاريي رفع ش��ده و 143 فروند از كشتي هاي 
شركت كشتيراني جمهوري اسامي ايران و 74 فروند 
از نفتكش هاي شركت ملي نفتكش از فهرست تحريم ها 
خارج ش��ده است و ش��رايط لازم براي خريد، ساخت، 
تعميرات و ساير خدمات جانبي در زمينه كشتيراني و 

نفتكش، فراهم شده است. 
- ب��ا برجام زمينه انعقاد تفاهمنامه و انعقاد قرارداد 
براي گس��ترش و بهينه سازي حمل و نقل هوايي ريلي 

فراهم و مشكات تحريمي گذشته مرتفع شده است. 
- در حوزه بانكي و مالي، تحولاتي ناشي از برجام به 

شرح زير رخ داده است: 
* آزادس��ازي بخش قابل توجهي از وجوه مسدود 

شده قبل از برجام و دسترسي بانك مركزي به آن؛ 
* فراهم شدن امكان دريافت وجوه حاصل از فروش 

نفت )در حوزه ارزهاي غير از دلار( 
* برقراري ارتباط با بانك هاي كوچك دنيا از طريق 

شبكه بانكي كشور؛ 
* گشايش اعتبارات اسنادي، ارائه خدمات تجاري، 

گشايش خطوط اعتباري و تامين بيمه هاي صادراتي؛ 
* برقراري مجدد سيستم پيام رساني مالي موسوم 

به سوييفت؛ 
* خروج موقت از فهرس��ت س��ياه گروه ويژه اقدام 

مالي FATF؛ 
* بهبود جايگاه ريس��ك تعامل مال��ي با ايران از ا7 
)بالاترين ريس��ك( به 6 از سوي س��ازمان همكاري و 

 )OECD( توسعه اقتصادي
- در س��اير حوزه ها از جمله آب، برق، كش��اورزي، 
دام��داري، ش��يات، دام و طي��ور، صنع��ت و تجارت، 
ارتباطات و فناوري، محيط  زيست، بهداشت و درمان، 
گش��ايش هاي خوبي صورت گرفته و زمينه هاي قابل 
توجهي ب��اري عملياتي متعدد، تس��هيل ص��ادرات و 
واردات، افزاي��ش قاب��ل ماحظه تعام��ات و مراودات 
علم��ي، فني و تخصصي، صدور ضمانت هاي صادراتي، 
كاه��ش هزينه ه��اي تج��اري، تس��هيل در مبادلات، 
دسترس��ي به اطاعات و فناوري ه��اي جديد، و جذب 

سرمايه هاي خارجي اشاره كرد. 
- شكل گيري و فعاليت مستمر كانال خردي برجام 
براي كسب مجوز براي فروش و صدور اقام خاص مورد 
نياز صنايع كش��ور به اي��ران. )اگرچه در مواردي مانند 
مج��وز خريد كيك زرد بعضي از اعضا مانند انگليس با 
مخالفت بي جا و غيرقانوني روند كار با اختالاتي روبه رو 

مي شود(. 
- در چارچوب لغو تحريم هاي مرتبط هسته يي وفق 

برج��ام، مجموعا تعداد 611 ش��خص و نهاد ايراني، به 
همراه 303 فروند هواپيما، نفتكش و كشتي )مجموعا 
914 مورد( همزمان با اجرايي شدن برجام و طي يك 
سال اخير، از فهرست س��ه گانه تحريم هاي هسته يي 

شوراي امنيت، امريكا و اتحاديه اروپا خارج شده اند. 

 تحريم هاي باقيمانده
اما در خصوص تحريم ه��اي باقيمانده اين گزارش 

مي گويد: 
1( براساس برجام، تعداد 238 شخص و نهاد ايراني 
در فهرست تحريم هاي سه گانه شوراي امنيت سازمان 
ملل متحد باقي مانده اند كه تا نزديك به 7 سال ديگر 
)8 س��ال پس از تاري��خ پذيرش برجام( در فهرس��ت 

تحريم ها باقي خواهند ماند. 
2( تحريم هاي مالي و بانكي

در متن برجام به صراحت بيان شده است كه از روز 
اجراي » نقل و انتقال منابع مالي بين اشخاص حقيقي 
و حقوقي يا نهادهاي اروپايي از جمله موسسات مالي و 
اعتباري ايراني، بدون الزام به اخذ مجوز يا اعام« مجاز 
خواهد بود. لكن متاسفانه با وجود گذشت بيش از يك 
س��ال از اجراي برجام، با تداوم مشكات بانكي و مالي 
هزينه ها و خسارت هاي هنگفتي به اشخاص حقيقي و 
حقوقي ايراني در داخل و خارج از كشور و شريك هاي 

تجاري و متعامل با ايران، تحميل و وارد مي شود. 
برخاف متن صريح برجام كه فعاليت هاي مرتبط با 
رفع تحريم ها كه منجر به تحقق آثار اقتصادي و مالي 
مي ش��ود را مجاز و لازم الاجرا مي داند متاس��فانه 5+1 
انگيزه جدي براي تحقق اين بند از برجام نشان نداده اند 
و بهانه آن را عللي مانند مقررات مربوط به پولشويي يا 
FATF يا مشكات نرم افزاري اعام مي نمايند و حال 
آنكه ترديدي در نادرستي و واهي بودن اين بهانه وجود 
ندارد. براي اثبات نادرستي و قائلين به علل و عوامل بايد 
گفت: آيا بانك هاي كوچك اروپايي يا ساير كشورها در 
شبكه بانكي جهاني تابع يك نرم افزار و قواعد مشترك 
نيس��تند؟ پس چرا سيس��تم مالي و بانكي جمهوري 
اسامي مي تواند با بانك هاي كوچك و درجه چندم كه 
با سيستم يكپارچه حاكم بر بانك هاي كوچك و بزرگ 
اروپايي و جهاني منطبق و هماهنگ هستند در تعامل 
باش��د و مش��كلي در اين زمينه ندارد؟ ولي بانك هاي 
بزرگ از ارتباط با سيستم بانكي ايران استنكاف دارند؟

به نظر مي رس��د، علت اصلي اين اس��ت كه تحريم 
بانكي ايران صرفا روي كاغذ برداش��ته ش��ده اس��ت و 
نه در عم��ل و واقعيت و ايج��اد ترديدها و تهديدهاي 
مكرر امريكا از يك س��و و عدم انگي��زه، اراده و جديت 
همپيمانان امريكا در نظام س��لطه و سران كشورهاي 
غربي و منطقه يي از سوي ديگر نگراني روبه رو شدن با 
ضرر و خطر و ريسك سنگين را براي بانك هاي بزرگ، 
ماندگار و سنگين كرده است كه حاضر به ارتباط مالي 
با بانك هاي ايراني نيستند. به همين دليل كه هنوز هم 
انتقال يا تبديات ارزي با محدوديت هايي روبه روست 
و علت ديگر اين امر اين اس��ت كه در استعام هايي كه 
از اداره كنترل دارايي ه��اي خارجي وزارت خزانه داري 
امري��كا )OFAC( در خصوص حدود و ثغور تحريم ها 
به عمل مي آيد، مقوله يي به نام » رعايت حريم« بسيار 

مهم و پررنگ نشان داده مي شود. 
به موجب اين امر تمام اش��خاص حقيقي و حقوقي 
اعم از بانك ها چناچه بخواهند با ايران تعامل اقتصادي 
دشاته بشند، بايد اطمينان حاصل كنند كه در تراكنش 
يا تعامل اقتصادي و مالي، هيچ يك از نهادهاي تحريم 
شده قرار ندارند. به تبع اين چالش بانك مركزي و ديگر 
بانك ه��اي ايراني كه در بانك خارجي حس��اب دارند، 
درنقل و انتقال آزادانه وجوه خود با چالش هايي مواجه 
هس��تند. اين موضوع بهره ايران از برجام را به ش��دت 
كاهش و تحت تاثير قرار داده است. بانك هاي اروپايي 
و بعضي ديگر از كشورهاي به دليل جريمه هايي كه در 
گذشته به دليل نقض تحريم ها متحمل شده اند، بابت 
برق��راري تعامات بانكي با جمهوري اس��امي ايران با 

ترس و ترديدهاي جدي روبه رو هستند. 
بسياري از بانك هاي اروپايي در جلسه يي كه با وزير 
امور خارجه امريكا داشتند )در دولت اوباما( تحت تاثير 
مواضع وزير امور خارجه امريكا ترديد داشتند كه امريكا 

رويكرد محتاطانه  خود را در مقابل ايران تغيير دهد. 
اين بانك ها واهمه دارند كه حتي اگر تضمين هايي 
از سوي خزانه داري امريكا تفسير متفاوت و شديدتري 
را از قانون ارائه دهند، در وقع دولت ها، بانك ها و س��اير 
ش��ركت هاي خراجي از خزان��ه داري امريكا تاييديه و 
مجوز كتبي مي خواهند كه در اصل تضمين اين مطلب 
باش��د كه از س��وي امريكا تحريم ي��ا تهديد نخواهند 
ش��د چون در غير اين صورت خسارت جرايم سنگين 
امريكا بس��يار سنگين تر از ميزان س��ودي است كه از 
تعامل مالي و بانكي با ايران نصيب آنان خواهد شد. اما 
واشنگتن تمايل چنداني براي صدور چنين مجوزها و 

تاييديه هايي ندارد. 
از س��وي ديگر OFAC ك��ه متولي اصل��ي ارائه 
مجوز اس��ت نه تنها مجوزهاي جامع و كاربردي صادر 
نمي كند بلكه در مقام پاسخ گويي به سوال هاي مربوط 
به تحريم ها نيز مجمل گويي و مبهم گويي مي كند كه نه 
تنها ترديد سال كننده رفع نمي شود بلكه ترديد، ابهام، 
ترس و نگراني او بيش��تر مي ش��ود و در نتيجه رغبتي 
به ارتباط با ايران از خود نش��ان نمي دهد. ممنوع بودن 
معامل��ه با دلار امريكا كه منبع��ث از تحريم هاي اوليه 

است مشكل را پيچيده تر و مضاعف تر كرده است. 
در بيان شرايط موجود، علل و عوامل مختلفي وجود 

دارد كه در اينجا به برخي از آنها اشاره مي شود: 
* ع��دم وجود اراده جدي در دولت امريكا باري رفع 
تمام موانع بانكي و بهره گيري از ابزارهاي مختلف براي 
تحت فشار قراردادن شبكه بانكي جمهوري اسامي ايران 
* تداوم نگراني و تردي��د در بانك هاي بزرگ براي 
هم��كاري با ايران به دليل ت��رس از وضع جريمه هاي 

سنگين از سوي امريكا
* تعل��ل عمدي اداره كنت��رل دارايي هاي خارجي 
وزارت خزان��ه داري امري��كا )OFAC( در پاس��خ ب��ه 
پرسش هاي بانك هاي خارجي در خصوص همكاري با 

ايران و تاش جهت تداوم ترديد و نگراني در آنها
* تحريم هاي اوليه امريكا همچنان پابرجاست كه 
اگ��ر چه موضوع مذاكرات هس��ته يي منتهي به برجام 
نبوده اس��ت، ولي به دليل ممنوعيت اس��تفاده از دلار 
در م��راودات مال��ي و بانكي با ايران، اث��رات زيادي در 
جلوگيري از عادي ش��دن وضعيت بانكي كشور داشته 

است. 
3( برخي تحريم ها به بهانه مس��ائل حقوق بشري 
و موش��كي همچنان پابرجاس��ت )موض��وع مذاكرات 

هسته يي منتهي به برجام نبوده است( 

 موارد نقض عهد و پيمان شكني امريكا
بنا بر اين گ��زارش،  در روند مذاكرات برجام و پس 
از آن امريكا به تناسب طبيعت استكباري، عناد، كينه 
و خصومت ديرينه عميق نسبت به جمهوري اسامي 
ايران و فشار صهيونيسم بين الملل و دشمنان منطقه يي 
ايران در مس��ير كارش��كني و تاش در جهت ضربه به 
ايران و ممانت از بهره مندي حداكثري ايران از امتيازات 

برجام، اقدام و حركت كرده است. 
اين امر در نگارش دو پهلو و تفسير پذير متن برجام، 
عدم پيش بيني و گنجان��دن ضمانت هاي اجرايي لازم 
در جه��ت تامين منافع اي��ران و همچنين پيش بيني 
سازوكارهاي بي خاصيت در پيگيري مطالبات و شكايات 
ايران در صورت نقض برجام توسط طرف مقابل استفاده 

ايران از امتيازات برجام با مشكل روبه رو كرده است. 
پس از به قدرت رسيدن هيات حاكمه جديد امريكا 
موضع رسمي و اعامي دولت اين كشور نسبت به برجام 
آن اس��ت كه در حال بررسي و بازبيني )review( اين 
توافق است و سياست جديد خود نسبت به ايران و برجام 
را در پايان دوره بازبيني كه انتهاي تيرماه 1396 خواهد 
بود، اعام مي كند. تكرار اظهارات و مواضع ضد برجامي 
از س��وي مقامات امريكايي كه مغاي��ر با تعهدات ايالات 
متحده امريكا وفق برجام محسوب مي شود، عدم جديت 
اين كشور در ايفاي تعهداتش را محرز كرده است. حفظ 
سايه شوم و سنگين تحريم، تهديد و ارعاب مكرر پيمان 
ش��كني و رويكرد غيرس��ازنده هيات حاكمه امريكا در 

خصوص برجام در اقدامات زير تجلي يافته است: 
* اتخاذ مواضع به انجام اقداماتي كه مغاير با روح و 

اهداف برجام است. 
*تاخير، تعلل و كارشكني در انجام تعهدات خود در 

زمينه رفع تحريم ها. 
* تمديد قانون تحريم هاي ايران موس��وم به آيس��ا 

توسط كنگره. 
* تهديد ه��ا و مخالفت هاي رييس جمهوري جديد 
امري��كا عليه برجام ب��راي ايجاد تردي��د و ممانعت از 

بهره مندي ايران در امتيازات برجام
* وض��ع تحريم ه��اي جديد غير هس��ته يي عليه 

تعدادي از اشخاص حقيقي و حقوقي ايراني. 
* وضع تحريم هاي جديد كه در گزارش پيشين به 

بعضي از آنها اشاره شد مانند: 
* تحريم 11 شخصيت حقيقي و حقويق ايراني در 

تاريخ 27/10/94 يعني روز دوم اجرايي شدن برجام
* تصويب و اجراي قانون موس��وم به » ويزا« عليه 
چهار كش��ور خاورميانه از جمله ايران كه براساس اين 
طرح شهروندان 38 كش��وري كه براي ورود به امريكا 
از معافي��ت رواديد برخوردارند چنانچه به ايران، عراق، 
سوريه و سودان سفر كنند، ملزم به دريافت رواديد براي 
ورود به امريكا هستند. هدف از اين قانون ايران هراسي 
و جلوگيري از تعامل سياسي، اقتصادي و تجاري اتباع 
ساير كش��ورها با ايران بود تا تحريم ها به شكل جديد 

ديگري عليه ايران استمرار يابد. 

* توقيف ي��ا به عبارتي دزدي دو ميلي��ارد دلار از 
اموال ايران گر چه به طور مستقيم به برجام ربطي ندارد 
ولي در عمل محصول س��وءمديريت مسوولان ذي ربط 

است. 
*امضاي وضعيت اضطراري عليه ايران توسط اوباما

*مصادره 2.8ميليارد دلاري از دارايي هاي ايران در 
فوريه 2016 توسط دادگاه تجديد نظر فدرال امريكا به 
بهانه پرداخت خسارت به قربانيان تروريسم كه دزدي 

آشكار و اقدام غيرقانوني آموريكاست. 
* حف��ظ قانون محروميت اي��ران از معامله با دلار 
امريكا براساس تحريم هاي اوليه امريكا عليه جمهوري 

اسامي ايران
* تاش در جهت اس��تفاده از فعاليت هاي موشكي 
ايران براي محكوميت هاي بين المللي و استفاده از ابزار 

شوراي امنيت سازمان ملل متحد
* تاش براي وض��ع تحريم هاي جديد عليه ايران 

با استفاده از ابزار گزارش هاي حقوق بشري ضد ايران
*صدور دس��تورالعمل جديد ترامپ با اس��تفاده از 
اختيار »تابعيتي، مهاجرتي« و ايجاد مشكل در صدور 

ويزا براي اتباع 7 كشور از جمله ايران. 
ز( اقدام��ات متناس��ب و متقاب��ل دولت جمهوري 

اسامي ايران در اجراي برجام
باتوجه به عناد و خصومت عميق و ديرينه امريكا و 
هم پيمانانش نسبت به جمهوري اسامي و ملت شريف 
و انقابي ايران و پيش بيني نقض عهد و پيمان شكني 
آنان، مجلس شوراي اسامي در تاريخ 94/7/21قانون 
تحت عن��وان» قانون اقدام متناس��ب و متقابل دولت 
جمهوري اس��امي ايران در اجراي برجام« شامل يك 
م��اده واحده و دو تبصره وض��ع و مصوب و اباغ نمود. 
پس از نقض عهدهاي امري��كا، اقدامات متقابل دولت 
جمهوري اس��امي را ظرف يك س��ال اج��راي برجام 

مي شود در دو محور برشمرد. 
1 - اقدامات ديپلماتيك مانند، اعتراضات، شكايات، 
موضع گيري ها و پيگيري هاي كتبي و شفاهي دستگاه 
ديپلماسي ايران و نهايتا اقدام از طريق كميته مشترك. 
2 - دستور رييس جمهوري محترم مبني بر ساخت 
ش��ناورهايي با پيشران هس��ته يي در تبيين و تحليل 
اين اقدامات بايد گفت كه هيچ ي��ك از اين اقدامات از 
جنس و روح اقدام متناس��ب و متقابل با نقض عهد و 

پيمان شكني شيطان بزرگ نبوده است زيرا: 
1 - س��از و كار پيش بيني ش��ده در رس��يدگي به 
اعتراض و شكايات ايران، با توجه به اكثريت، غلبه، نفوذ 
امريكا و هم پيمانانانش در كميته مش��ترك و شوراي 

امنيت نهايتا به سود ايران ختم نمي شود. 
2 - س��اخت پيشران هس��ته يي چنانچه با اورانيوم 
بالاتر از 3.67 درصد نباشد هيچ گونه مخالفت و منافاتي 
با برجام و محدوديت هاي وضع ش��ده براي ايران ندارد. 
بنابراين اگر قبل از نقض عهد امريكا،  ايران به هر تعداد و 
به هر ميزان و اندازه پيشران هسته يي مي ساخت اعضاي 
1+5، شوراي امنيت سازمان ملل يا آژانس نمي توانست 
ايراد و اشكال و اعتراضي را متوجه ايران كند، در مجموع 
مي توان گفت كه دولت جمهوري اسامي ايران اقداماتي 
كرده است ليكن اين اقدامات  بايد در آينده با برداشتن 

گام هاي قوي تر و بلندتري تكميل شود. 

 جمع بندي و پيشنهاد
كميس��يون گ��زارش 6ماه��ه برج��ام را اين طور 
جمع بندي كرده است:  انجام تعهدات جمهوري اسامي 
ايران در برجام نش��ان دهنده اصول اس��امي حاكم بر 
رفتار نظام جمهوري اس��امي ايران در عرصه جهاني 
اس��ت و بر اساس همين اصل، تمام تعهدات خود را در 

اجراي برجام به طور كامل عملي كرده است. 
از طرف ديگر، امريكا به عنوان كشوري كه در عرصه 
جهاني به بدعهدي، پيمان ش��كني و پايبند نبودن به 
توافق ها شناخته شده و مشهور است. در آزمون اجراي 
برج��ام نيز چهره يي بس��يار بدتر از گذش��ته در افكار 

عمومي ملت ايران از خود ترسيم كرد. 
جمهوري اس��امي ايران در اي��ن كارزار نفس گير 
سياس��ي موفق شد اضافه بر لغو قطعنامه هاي ظالمانه 
عليه منافع ملي كشورمان، نقطه پاياني بر اتهام بي پايه 
و ن��ارواي فعاليت هاي نظام��ي در عرصه نظامي يعني 
PMD بگذارد و عما فعاليت هاي صلح آميز هسته يي 
خود را در مس��يري ادامه دهد ك��ه قدرت هاي بزرگ 

جهاني آن را به عنوان حق مسلم آنان بپذيرند. 
لغو تدريجي بعضي از تحريم ها و بازگشت صادرات 
نفت به ميزان تقريبي قبل از تحريم از نقاط برجس��ته 

ديگر اجراي برجام است. 
در شرايطي فعلي، چالش اصلي جمهوري اسامي 
ايران با امريكاس��ت كه با بدعهدي و پيمان ش��كني و 
مانع تراش��ي هاي خصمانه از اج��راي برجام جلوگيري 
مي كند، لكن س��رانجام ناگزير خواهد شد كه با توجه 
به مقاومت و پايمردي مردم انقاب ايران اس��امي به 

تعهدات برجامي و بين المللي خويش عمل كند. 
رهبر معظم انقاب اسامي فلسفه و هدف مذاكرات 
و پذيرش برجام را رفع تمام تحريم هاي ظالمانه دانسته 

و تحقق نيافتن آن را خسارت محض عنوان كردند. 
از س��وي ديگر، جمهوري اس��امي اي��ران تمامي 
تعهدات تعيين شده مربوط به خود را در برجام به اقرار 
و اعتراف آژانس بين المللي انرژي اتمي اجرا كرده است. 
وليكن كارشكني هاي ظالمانه و خصمانه ايالات متحده 
مانع اجراي كامل برجام و رفع تمامي تحريم هاي مالي 
و بانكي ش��ده اس��ت از اين رو مجلس شوراي اسامي 
دولت جمهوري اس��امي اي��ران را ملزم مي كند كه در 
اجراي قاطع بندهاي نه گانه ماده واحده قانوني مصوب 
1394/7/21موسوم به قانون »اقدام متناسب و متقابل 
دولت جمهوري اسامي ايران در اجراي برجام« صريح، 
 ش��فاف و به موق��ع اقدام كند و به هم��راه گزارش هاي 
مرحله يي سه ماهه روند اجراي برجام، گزارش اقدامات 
متناسب و متقابل را به كميسيون امنيت ملي و سياست 
خارجي مجلس شوراي اسامي ارسال كند و عاوه بر آن 
مركز پژوهش هاي مجلس شوراي اسامي و كميسيون 
ا منيت ملي و سياست خارجي مجلس شوراي اسامي 
به طور مش��ترك »طرح جامع اقدام متناسب و متقابل 
جمهوري اسامي ايران در مقابل امريكا و ساير ناقضين 
احتمالي« را تهيه و در مس��ير تصويب در صحن علني 

مجلس شوراي اسامي قرار دهند. 

   گزارش مواردي از بروز 
فساد در فوتبال

سخنگوي فراكسيون ورزش مجلس با اشاره به اينكه مواردي 
از فس��اد در ورزش خصوصا فوتبال گزارش شده ولي هنوز اثبات 
نشده است، گفت: در حال حاضر عرصه مديريت ورزش كشور نياز 
به ساماندهي دارد.  سيدفريد موسوي درگفت وگو با خانه ملت در 
خصوص وضعيت استفاده از منابع مالي در عرصه ورزش و وجود 
فس��اد احتمالي در حوزه فوتبال گفت: مواردي از فس��اد گزارش 
شده ولي هنوز اثبات نشده است از اين اگر مسوولان از بروز چنين 
مس��اله مطلع هستند بايد سريعا به مراجه نظارتي اطاع داده تا 
اين مهم بررسي شود. نماينده تهران، ري، شميرانات، اسامشهر 
و پرديس در مجلس ش��وراي اسامي با اشاره به اينكه متاسفانه 
در برخي اوقات ش��اهد اتاف منابع هستيم و اين امر نيز همانند 
فساد براي عرصه ورزش كشور مش��كل آفرين است، اظهار كرد: 
اين مهم به دليل بي تدبيرير و سوء مديريت برخي افراد به وجود 
مي آيد؛ به عنوان مثال بازيكناني جذب تيم هاي فوتبال مي شوند 
كه از كيفيت لازم برخوردار نبوده و صرفا هزينه بردوش باشگاه ها 
مي گذارند يا مربياني كه بعد از فعاليت كوتاه مدت و عدم دستيابي 
به نتيجه مطلوب از باش��گاه جدا ش��ده و با انجام شكايت بودجه 
تيم ه��ا را دريافت مي كنند.  وي با تاكيد بر اينكه بايد معيارهاي 
مشخصي براي هزينه منابع در حوزه ورزش خصوصا فوتبال وجود 
داشته باش��د، تصريح كرد: مي توان منابعي كه اتاف مي شود را 
براي تربيت و رشد استعدادها و حتي توسعه زيرساخت ها استفاده 
كرد لذا بر اين اس��اس مي تواند اذعان كرد در حال حاضر عرصه 

مديريت ورزش كشور نياز به ساماندهي دارد. 

  ضرورت به كارگيري زنان 
فرهيخته و متخصص كشور

س��يده فاطمه حس��يني نماين��ده ته��ران در صحن علني 
روزگذشته مجلس شوراي اسامي در تذكري شفاهي بر ضرورت 
اجراي دس��تور العمل هاي رياس��ت جمهوري مبن��ي بر ضرورت 
به كارگيري زنان فرهيخته و متخصص كشورمان و ارتقاي جدي 
جوانان شايسته در سطوح مديريتي وزارتخانه ها تاكيد كرد.  وي 
همچنين در تذكري ديگر به وزراي دفاع و كشور بر لزوم تسريع 
در اباغ آيين نامه هاي قوانين مرتبط با معافيت و كسري خدمت 
فرزندان ايثارگر و جانبازان تاكيد كرد و افزود: با توجه به ضرورت 
حمايت از ايثارگران و بر اس��اس بند )د( م��اده 88 قانون برنامه 
ششم كه حمايت از فرزندان ايثارگر را مدنظر قرار داده لازم است 
در اين زمينه تعجيل ش��ود.  به گزارش خبرآناين، حسيني در 
تذكر ديگر به رييس بانك مركزي و وزير اقتصاد بر ضرورت تدوين 
آيين نامه نحوه تبليغات براي ارائه خدمات بانكي و پولي بر اساس 
ماده 14 قانون برنامه شش��م تاكيد كرد و يادآور ش��د: از مهلت 
قانون��ي تدوين اين آيين نامه مي گذرد و مش��كاتي را به ويژه در 
بازار غيرمتشكل پولي و بانكي به وجود آورده است، ضروري است 
در اين زمينه آيين نامه بر اساس قانون برنامه ششم تدوين شود تا 

شاهد مشكاتي مانند سپرده گذاران كاسپين نباشيم. 

   خطر استفاده از جايگاه هاي 
مقدس براي اهداف خاص 

نماينده كهنوج در مجلس ش��وراي اس��امي گفت: هرگونه 
هزينه كرد از جايگاه هاي مقدس براي افراد، اشخاص و گروه هاي 
خاص ضمن اينكه خاف مصالح ملي كش��ور اس��ت.  به گزارش 
مهر، احمد حمزه در نطق ميان دستور خود با بيان اينكه در اين 
كشور برخي اش��خاص، سازمان ها، نهادها يا به عبارتي جايگاه ها 
وجود دارد كه مقدس بوده و بايد تقدس آنها همواره حفظ شده 
و ارتق��ا يابد، ادامه داد: اين جايگاه ها متعلق به نظام و همه مردم 
هستند و هرگونه هزينه كرد اين جايگاه ها براي افراد، اشخاص و 
گروه هاي خاص ضمن اينكه خاف مصالح ملي كش��ور است به 
خ��ود اين جايگاه ها لطمه وارد مي كند و بايد از آن دوري ش��ود.  
وي يادآور ش��د: مهم ترين وجه تقدس اين جايگاه ها و سازمان ها 
ب��ه جهت انتصابي بوده كه به اس��ام عزيز دارن��د و اين انتصاب 
الزاماتي را به همراه دارد؛ لذا بايد به ش��دت مراقبت كرد؛ چرا كه 
ممكن اس��ت هرگونه خطا و لغزش در اين جايگاه ها و از س��وي 
صاحبان اين جايگاه ها به غلط يا درست به حساب اسام گذاشته 
مي ش��ود. اين نماينده مردم در مجلس ده��م با بيان اينكه مرد 
را به حق بس��نجيد و نه حق را به مرد، بيش��تر خواست خواص 
اس��ت، افزود: توده مردم ب��ه افراد حاضري نگاه مي كنند كه آنان 
را ب��ه عنوان الگوهاي ديني خود پذيرفته اند كه هرگونه عملكرد 
نامناس��ب اين سمبل ها و الگوها سبب تضعيف ايمان و باورهاي 
ديني مردم مي ش��ود كه هيچ ع��ذر و بهانه و مصلحتي را خداي 

بزرگ از ما نمي پذيرد. 
وي ب��ا بيان اينكه قداس��ت اين جايگاه ها ب��ه دليل انتصابي 
بوده كه اي��ن جايگاه ها به مقام معظم رهبري دارن��د، ادامه داد: 
اين انتصاب اين الزام را در پي دارد كه مردم از اين س��ازمان ها و 
نهادها انتظار دارند كه بيش از ساير افراد سيره عملي مقام معظم 

رهبري را عامل باشند. 

    روايت مصيبت ۴۰ ساله 
خاويار در ايران

عضو كميسيون كشاورزي مجلس، گفت: با داشتن سه استان 
س��احلي در ش��مال و 4استان بزرگ س��احلي در جنوب كشور، 
ظرفيت فوق العاده يي در زمينه توليد آبزيان در كش��ور داريم اما 

متاسفانه اقدامات كارآمدي در اين راستا اتخاد نمي شود. 
علي ابراهيمي درباره وضعيت توليد آبزيان دريايي در كشور، 
گفت: توليد آبزيان دريايي با توجه به موقعيت ژئوپوليتيكي كشور 
از نظر مقياس دريايي و مس��ير ارتباطي مناس��ب براي ترانزيت 
آبزيان دريايي نيازمند اقدامات جامع براي حمايت از توليدكننده 
داخلي اس��ت.   عضو كميسيون كش��اورزي، آب و منابع طبيعي 
مجلس، تصريح كرد: براي استفاده ازمزيت اقتصادي دريا نيازمند 
نقشه راه برنامه ريزي شده مدون هستيم تا با افزايش توليد آبزيان 
دريايي عاوه براشتغال زايي، تامين بازار مصرفي در ريل صادرات 

نيز با رعايت استانداردهاي بين المللي مفيد عمل كنيم. 
نماينده ش��ازند در مجلس ش��وراي اس��امي، تصريح كرد: 
بسياري ازكشورهاي دنيا با مرز ساحلي كمتر توانسته اند در توليد 
آبزيان دريايي عاوه بر حيطه داخلي در زمينه ارزآوري و صادرات 
نيز عملكرد مناس��بي داشته باشند و اين درحالي است كه ما در 
شمال كشور آنطوركه بايد نتوانستيم شرايط مان را در توليد آبزيان 
حفظ كنيم و نمونه بارز آن خاويار است كه نه تنها توليد خاويار 
را توس��عه نداديم بلكه در توليد اين ماهي خاوياري نيز عقبگرد 
داشته ايم.   وي ادامه داد: ما با داشتن سه استان ساحلي در شمال 
و 4 استان بزرگ ساحلي در جنوب كشور ظرفيت فوق العاده يي در 
زمينه توليد آبزيان دركشور داريم اما متاسفانه اقدامات كارآمدي 
در اين راستا اتخاد نمي شود.   ابراهيمي در گفت وگو با خانه ملت 
با بيان اينكه واردات گسترده تياپيا مانعي براي جان گرفتن نفس 
ماهي داخلي است، يادآورشد: كاهش توليد خاويار در طي30 الي 

40 ساله نيم الي يك درصدي شد. 
 عضو كميس��يون كش��اورزي، آب و منابع طبيعي مجلس، 
يادآورشد: به جاي واردات گسترده آبزيان دريايي از جمله ماهي 
پرورشي تياپيا مي توان با حمايت از توليد داخلي توسعه پرورش 

ماهي در كشور را نيز به شرايط ايده آل رساند.

اخبار
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4 مزيت كاهش نرخ سود براي مسكن
گروهراهوشهرسازيزهرهعلامي

س�ود ن�رخ س�قف گذش�ته، هفت�ه
س�پردهگذاريبانك�ياز18ب�ه15درصد
كاه�شياف�تواي�نافتس�ودس�پرده،
گمانهزنيهادربارهرش�دن�رخاجارهبهارا
افزايشداد،زيراتجربهدوس�الگذش�تهو
كاهشنرخس�ودسپرده،اثرآنبرافزايش
س�هماجارهبهاب�ررهنرابهخوبينش�ان

دادهاست.
دراينميان،كارشناساناقتصادمسكن
براينباورندكهاگرچهكاهشنرخسوددر
كوتاهمدتموجبضرروزيانمس�تاجران
رافراهمميآوردوبراينقش�رفشارمالي
مضاعف�يراتحمي�لخواه�دك�رد،امادر
طولانيم�دتزمينههايبروزثباتدربازار

معاملاتملكرامهياميكند.
ازهمي�نرو،ايندس�تهازكارشناس�ان
اظهارميكنند،اگرس�ايرعواملاقتصادي
راثابتفرضكنيم،ازجملهتعادلدربازار
س�رمايه،تع�ادلدربازارپ�ولوهمچنين
اثراينعواملراثاب�تفرضكنيم،كاهش
نرخس�ودسپردهبانكيبرخريدوفروشو
همچنينساختمسكن،توازنبازارورونق

بخشيبهمسكناثرگذاراست.
  

اما در ش��رايطي كه سقف نرخ سود سپرده ها 
به زودي به 15 درصد كاهش مي يابد،  فوري ترين 
س��والي كه مطرح مي شود، اين است كه آيا اين 
كاهش نرخ س��ود سپرده، س��هم اجاره به رهن 
را تغيي��ر مي دهد و موجب افزايش س��هم اجاره 
مي ش��ود يا اينكه به صورت وي��ژه فقط اجاره بها 
را افزاي��ش داده و اثري بر س��هم وديعه و كرايه 

ندارد؟
فره��اد بيضايي رييس گروه سياس��ت گذاري 
دانشگاه علم و صنعت درباره اثر كاهش نرخ سود 
س��پرده بانكي برنرخ اجاره بها مي افزايد: اثر نرخ 
س��ود س��پرده بر بازار اجاره ناشي از عدم تعادل 

ميان عرضه و تقاضا است. 
وي ادامه مي دهد: زماني كه دولت نرخ س��ود 
س��پرده بانكي را كاهش مي دهد، انگيزه موجران 
ب��راي درياف��ت رهن ي��ا وثيقه مس��كن كاهش 
مي ياب��د و تمايل آن به س��وي دريافت اجاره بها 

حركت مي كند. 
بيضاي��ي ادامه مي دهد: ام��ا باتوجه به اينكه 
در بازارعرفي، نس��بت رهن به اجاره، از نرخ سود 
س��پرده بانكي تبعيت مي كند و در اين ميان در 
حالي كه نرخ س��ود سپرده 15درصد است، نرخ 
تبديل رهن به اجاره، 30درصد اس��ت، بنابراين 
اين ارقام موجب مي شوند كه تمايل موجر براي 

دريافت اجاره بها افزايش يابد. 
ب��ه گفته اين كارش��ناس ارش��د مس��كن، با 
كاهش نرخ س��ود س��پرده بانكي، وثيقه مسكن 
كاركرد قبلي را ندارد.  اگر درس��ال هاي گذش��ته 
و در صورتي كه مس��تاجر با تغيير سهم اجاره و 
رهن مي توانس��ت ره��ن را پرداخت كند و منبع 
مال��ي خ��ود را ب��راي پرداخت اج��اره در بانك 
س��پرده گذاري كند با كاهش نرخ س��ود سپرده 
بانكي، اين امتياز هم از مستاجر گرفته مي شود. 
وي اظه��ار مي كن��د: چگونه مي توان ش��اهد 
كاهش اثرگذاري افت نرخ س��ود سپرده بر بازار 
اجاره باش��يم يا اينكه چگونه اين اقدام مي تواند 
در بازار اس��تيجار چن��دان اثرگذار نباش��د؟ در 
شرايطي كه عرضه مناسبي در بازار اجاره نسبت 
به تقاضا وجود داش��ته باشد، يعني حجم عرضه 
بيش��تر از تقاضا باش��د، همي��ن موضوع موجب 
مي ش��ود كه دس��ت برتر با موجر نباشد و فشار 

مضاعف بر مستاجر وارد نشود. 

افزايشقيمتاجارهباكاهشنرخسود
بيضايي تصري��ح مي كند: وجود ماب��ه التفاوت 
مي��ان ن��رخ تبدي��ل رهن به اج��اره با نرخ س��ود 
س��پرده منجر به افزايش اجاره بها هم ش��ده است 
و تنها بر س��هم ميان رهن واج��اره اثرگذار نبوده 
است. رييس گروه سياست گذاري مسكن دانشگاه 

عل��م و صنعت ادامه مي دهد: به عن��وان نمونه اگر 
واحدي60ميليون تومان رهن كامل باشد و موجر 
بخواهد س��هم رهن و اجاره را تغيير دهد، مستاجر 
باي��د 30ميليون ره��ن با اج��اره پرداخت كند به 
همين دليل مس��تاجر  30ميليون باقي مانده را در 
بانك س��پرده گذاري مي كند در اين شرايط موجر، 
اجاره را با نرخ سود 30درصد حساب كرده درحالي 
كه بانك تنها 15درصد س��ود مي دهد، اين موجب 
ش��ود كه پرداخت مابه التفاوت نرخ سود سپرده و 

نرخ تبديل در بازار اجاره برعهده مستاجر باشد. 
وي اضاف��ه مي كند: ممكن اس��ت، كاهش نرخ 
س��ود س��پرده بانكي بر قيمت كلي اجاره اثرگذار 
نباش��د اما وج��ود مابه التفاوت مي��ان تبديل نرخ 
رهن به اجاره و نرخ س��ود سپرده موجب فشار بر 

مستاجر مي شود. 
اين كارش��ناس ارشد مسكن مي گويد: در مثال 
بالا ك��ه پرداخ��ت 30 ميليون رهن مطرح ش��د، 
مستاجر 30ميليون مابقي را در بانك سپرده گذاري 
مي ك��رد تا بتواند يك ميلي��ون و 800 هزار تومان 
را ماهان��ه به موجر پرداخت كند، يعني جدا از 30 
ميليون رهن بايد 600 هزار تومان ماهانه پرداخت 
كند، با ش��رايط فعلي و كاهش نرخ س��ود سپرده، 
مس��تاجر 350هزار تومان ماهانه از بانك دريافت 
مي كند و بايد 250ه��زار تومان مابقي را از جيب 

پرداخت كند. 
بيضايي با اش��اره به ايجاد فش��ار به مس��تاجر 
با كاهش نرخ س��ود س��پرده بانكي اظهار مي كند: 
اين اقدام )كاهش نرخ س��ود( هزينه هاي خانوار را 

افزايش مي دهد. 
وي درباره اعلام يك نرخ مشخص براي اجاره بها 
در هر سال درراستاي عدم افزايش افسارگسيخته 
اجاره ه��ا مي گويد: اعلام يك نرخ مش��خص براي 
اجاره به��ا در اي��ران، غيرقاب��ل اجراس��ت البته در 
كشورهايي كه ساختار سوس��يال دموكرات دارند 
مانند كش��ورهاي اسكانديناوي، آلمان و دانمارك، 
دولت اين سياس��ت را اجرايي مي كند و نرخ اجاره 
مش��خصي است حتي ممكن اس��ت براي چندين 
س��ال، نرخ اجاره ثابت بماند و دولت اجاره افزايش 

نرخ اجاره را نمي دهد. 

نبودابزاركنترلاحتكارمسكن
رييس گروه سياس��ت گذاري مسكن دانشگاه 
عل��م و صنعت مي افزايد: در ايران، اش��راف لازم 
ب��ه ابزاره��اي كنترلي و حوزه ام��لاك نداريم و 
ش��فافيت اطلاعاتي در حوزه مالياتي و مس��كن 
وجود ندارن��د. در حالي كه در كش��ورهاي ذكر 
ش��ده اين ش��فافيت وجود دارد و امكان اجراي 

اينگونه طرح ها هم امكان پذير است. 
بيضاي��ي بيان مي كن��د: در صورتي كه در آن 
كش��ورها، مالكي با توجه به نرخ مش��خص شده 
تمايل��ي براي عرضه واحد خود نداش��ته باش��د، 
دولت با اس��تفاده از ابزاره��اي كنترلي مي تواند 

مانع از اجراي اين تصميم شود. 
وي ادامه مي دهد: در حال حاضر دولت براي 
تم��ام كالاه��ا از جمل��ه برنج، م��رغ و روغن و... 
سياست تعزيزاتي وكنترلي دارد و هيچ فروشنده 
اج��ازه احتكار اين كالاها را ن��دارد، اما در مورد 
مس��كن قضيه متفاوت اس��ت و اجازه احتكار به 
فروشنده داده مي ش��ود و برخي مسوولان اعلام 
مي كنند كه مالك اختيار ملك خود را دارد، مگر 
روغ��ن، برنج و... كالا نيس��ت پس چرا مالك آن 

اجازه احتكار ندارد. 
اين كارش��ناس ارشد مس��كن با اشاره به قانوني 
بودن احتكار مس��كن مي گويد: در ش��رايط كنوني 
براي جلوگيري از افزايش فش��ار بر مس��تاجران با 
تصميماتي مانند كاهش نرخ س��ود س��پرده بانكي، 
بايد واحدهاي خالي از س��كنه در بازار عرضه شود، 

اقدام ديگر مي تواند كاهش تقاضا باشد. 
بيضايي ادام��ه مي دهد: افزايش عرضه و كاهش 
تقاضا بايد در دس��تور كار قرار گيرد، افزايش عرضه 
با عرضه واحدهاي خالي و كاهش تقاضا هم به اين 
صورت اس��ت كه  چون مستاجران به دليل اجبار، به 
استيجار روي آورده اند بايد تلاش شود تا مستاجران 

واحد ملكي خود را داشته باشند. 
وي بي��ان مي كن��د: بس��ياري از مس��تاجران، 
متقاضي��ان مس��كن مهر هس��تند كه ب��ا واگذاري 
واحدهاي مسكن مهر، اين مستاجران مي توانند در 
واحدهاي خود س��كونت مي كنن��د و تقاضا در بازار 
اجاره كاهش مي يابد، ضمن اينكه دولت بايد امكان 

بهره مندي از مسكن ملكي جديد را فراهم كند. 
رييس گروه سياست گذاري مسكن دانشگاه علم 
و صنعت مي گويد: در ايران، گاهي از سياس��ت هاي 
اشتباه حمايت مي ش��ود به عنوان نمونه از دهه 70 
به بعد كمتر از مفهوم مس��كن ملكي حمايت ش��د 
و به تبع آن تقاضا در بازار اس��تيجار افزايش يافت، 
استدلال هم اين بود كه در كشورهايي مانند فرانسه، 
هلند و آلمان بازار اس��تيجار خود را تقويت كرده اند 
درحال��ي كه اين كش��ورها، مهاجرپذير هس��تند و 
اقام��ت طولاني مدت و غيرپايدار در اين كش��ورها 
بالاس��ت و ناگريز به اجراي چنين قوانيني هستند. 
درحالي كه كشورهايي مانند ايرلند، اسپانيا، روماني 
كه كشورهاي مهاجر فرست سياست مسكن ملكي 
را تقوي��ت كرده اند همان گون��ه كه در ايالت متحده 
هم سياس��ت مسكن ملكي تقويت شده است، چون 
به دنبال ايجاد سكونت پايدار در كشورشان هستند. 
بيضاي��ي اضاف��ه مي كند: متاس��فانه حمايت 
جدي از مسكن ملكي در برابر بازار اجاره نشد و 
همواره دولت تلاش كرده تا تقاضا به سمت بازار 

اجاره را افزايش دهد. 
وي با اش��اره به نب��ود ابزارهاي كنترلي، نبود 
ش��فافيت و ع��دم تع��ادل ميان عرض��ه و تقاضا 
مي گوي��د: دول��ت بايد براي بهبود ش��رايط بازار 
مس��كن، تا آخر سال دو اقدام مهم را انجام دهد: 
نخس��ت خانه هاي خالي را عرضه كند. باتوجه به 
اينكه ابزار قانون��ي آن يعني ماليات بر خانه هاي 
خالي هم وجود دارد، اين كار عملي است. اقدام 

ديگر آنكه، مسكن مهر را تحويل دهد. 
اين كارش��ناس ارش��د ب��ازار مس��كن ادامه 
مي دهد: دولت بايد توس��عه مس��كن ملكي را به 
يكي از مهم ترين سياس��ت هاي خود تبديل كند 
تا شاهد شرايط با ثبات در بخش مسكن باشيم. 

تغييرتركيبرهنواجاره
محم��ود جهان��ي كارش��ناس ارش��د بخش 
مس��كن نيز درباره تاثير كاهش نرخ سود بانكي 
ب��ر اجاره بها به »تعادل« مي گوي��د: با افزايش يا 
كاهش نرخ سود س��پرده بانكي، ميزان اجاره بها 
تغيير نمي كند، بلكه نس��بت رهن و اجاره تغيير 

مي كن��د. جهان��ي مي افزايد: از زماني كه س��ود 
س��پرده از 24 و  25درصد به 18 درصد رس��يده 
ب��ود، توازن رهن و اجاره به س��مت اجاره تغيير 
كرده ب��ود و اغلب مالكان به دنبال دريافت اجاره 
بودن��د و تمايلي ب��راي رهن كام��ل ملك خود 

نداشتند. 
وي ادامه مي دهد: در ح��ال حاضر، اين عدم 
تعادل )انگيزه براي دريافت اجاره و افزايش سهم 
اجاره( ادامه مي يابد و تش��ديد مي شود، در واقع، 
كاهش نرخ س��ود سپرده بانكي در كوتاه مدت بر 
افزاي��ش اجاره بها اثرندارد بلك��ه تركيب رهن و 
اجاره را بره��م زده و رغبت صاحبان ملك براي 

رشد سهم اجاره را افزايش مي دهد. 
اين كارشناس ارشد بخش مسكن، با اشاره به 
عرف سهم رهن و اجاره در بازار مسكن مي گويد: 
ه��ر 100هزار تومان رهن، 3 ه��زار تومان اجاره 
محسوب مي ش��ود و اين س��هم نرخ جايگزيني 
رهن و اجاره است، درحال حاضر شرايط متفاوت 
ش��ده اس��ت و اگرچه در ظاهر امر، سهم تغيير 
نكرده اما موجران يا به دنبال س��هم اجاره بيشتر 
بودند يا از سوي ديگر رهن را افزايش مي دادند. 
جهاني اظه��ار مي كند: اگر پي��ش از كاهش 
نرخ س��ود س��پرده، ملكي 200 ميلي��ون تومان 
رهن كامل بود، پ��س از آن صاحب ملك، واحد 
مسكوني را با اجاره ماهيانه 6 ميليون تومان يا از 
س��وي ديگر با 250ميليون تومان رهن كامل در 

اختيار مشتري قرار مي دهد. 
وي بيان مي كند: حدود يكس��ال اس��ت كه با 
كاهش نرخ س��ود سپرده بانكي، موجران يا سهم 
اجاره بيش��تر يا رهن كامل بيشتر را از مستاجر 

مي خواهند. 
به گفته اين كارش��ناس ارشد مسكن، كاهش 
پله يي نرخ سود سپرده بانكي اثر كمتري بر بازار 
مس��كن دارد و روند تاثير آن هم تدريجي است 
اما كاه��ش زود هنگام مي تواند در بازار ش��وك 
ايجاد كند و تاثير بيشتري بر بخش مسكن و به 

ويژه بازار اجاره داشته باشد. 

حلقهنخسترونقمسكن
جهان��ي تصري��ح مي كند: كاهش نرخ س��ود 
س��پرده به صورت پله يي و ناگهاني در بازارهاي 
مختلف اثرگذار اس��ت و س��نجش ميزان اثر اين 
اق��دام بر بازار مس��كن نياز به س��نجش ضريب 
كاهش و زمان اجراي اين تصميم دارد، بنابراين 
عوامل مختلفي بر اين موضوع اثرگذار هستند. 

وي درباره اثركاهش نرخ س��ود سپرده بانكي 
ب��ر افزايش رغبت س��رمايه گذاران ب��راي توليد 
مس��كن، مي گويد: اگر س��اير عوامل اقتصادي را 
ثابت فرض كنيم، ازجمله تعادل در بازار سرمايه، 
تع��ادل در بازار پول و همچنين اثر اين عوامل را 
ثابت فرض كنيم، كاهش نرخ سود سپرده بانكي 
بر خريد و فروش و همچنين س��اخت مس��كن، 

توازن بازار و رونق بخش مسكن اثرگذار است. 
اين كارش��ناس ارشد مس��كن اضافه مي كند: 
عرضه و تقاضا در بخش مس��كن دو روي س��كه 
هس��تند ك��ه از يكديگر جداي��ي ناپذيرند و اگر 
هم اكن��ون حج��م خريد و ف��روش افزايش يابد، 
به تبع آن س��رمايه گذاري براي توليد و س��اخت 
مس��كن هم بهبود مي يابد و بخش مسكن رونق 

مي گيرد. 
جهان��ي اظه��ار مي كند: دليل رك��ود كنوني 
بازار مس��كن، نبود تقاضا است و درصورت وجود 
تقاضاي موثر، ش��اهد رونق بازار مسكن خواهيم 

بود. 
وي معتقد اس��ت، حلقه نخس��ت رونق بازار 
مس��كن، حجم خريد و فروش اس��ت كه با رشد 
اين حجم، حلقه دوم كه سرمايه گذاري و ساخت 

و ساز است بهبود مي يابد. 
اين كارش��ناس ارشد بخش مسكن مي افزايد: 
كاه��ش ن��رخ س��ود بانك��ي در ش��رايط كنوني 
اقتصادي، سياس��ت مثبتي اس��ت ك��ه مي تواند 
زمينه س��از رونق بخش مسكن باش��د اگر تاثير 
س��اير عوامل بر بازار مس��كن به كمترين ميزان 

ممكن برسد. 
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 كاهش نرخ س��ود بانكي در ايران از اس��فندماه 
13۹4 آغاز ش��د و طي دوسال گذشته نرخ سود در 
چند نوبت كاهش يافت، اما درتازه ترين تصميم بانك 
مركزي ش��اهد كاهش نرخ س��ود به 15درصد بوديم 
كه براس��اس اين تصميم كه از تاريخ 11شهريورماه 
اجرايي مي ش��ود، س��ود سپرده يك س��اله 15درصد 

مي شود.
 

 برخي مس��وولان بانكي و همچنين مس��وولان 
بخ��ش مس��كن در واكنش به تصمي��م جديد بانكي 
اعلام كردند كه كاهش نرخ سود سپرده به 15درصد 
در برخي بانك ها اجرايي ش��ده و اين تصميم مربوط 
به س��ال گذش��ته بوده اس��ت، بنابراين اثري بر بازار 

اجاره ندارد.
 

 تجرب��ه مش��اوران ام��لاك و مس��تاجران طي 
دوس��ال گذشته حاكي از تغيير س��هم رهن و اجاره 
با كاهش نرخ س��ود س��پرده بانكي بوده اس��ت كه با 
توجه كاهش مجدد نرخ سود سپرده بانكي طي هفته 

گذشته، امكان تغيير مجدد اين سهم وجود دارد. 

 كارشناسان بخش مسكن معتقدند، با كاهش 
نرخ سود بانكي در بازار مسكن دو اتفاق رخ مي دهد، 
اگر مس��كن به عن��وان يك كالاي تج��اري مطرح 
ش��ود و مردم پ��ول خود را از بانك ه��ا خارج كنند 
و واح��د مس��كوني خريداري كنند قيمت مس��كن 
افزاي��ش مي يابد. ام��ا با توجه به آنكه، چش��م انداز 
بازار مسكن خيره كننده نيست و ماليات بر خريد و 
فروش مس��كن هم افزايش پيدا كرده است، به نظر 
نمي رس��د ش��اهد رونق چنداني در خريد و فروش 
باشيم اگر چه برخي ديگر معتقدند كه اين سياست 
مي تواند رونق نس��بي در بازار ايج��اد كند، دومين 
نكته اين است كه با كاهش نرخ سود بانكي، تمايل 
براي پس ان��داز در بانك ها كاهش پي��دا مي كند و 
احتمال دريافت وديعه كامل از مس��تاجران كاهش 
مي يابد و تقاضا براي دريافت اجاره نسبت به وديعه 

افزايش مي يابد. 

 م��دل راي��ج در ب��ازار مس��كن، تبدي��ل ه��ر
30 هزار تومان اج��اره ماهانه به يك ميليون تومان 
رهن اس��ت، اما با كاهش نرخ س��ود سپرده، برخي 
مالكان تلاش مي كنند ت��ا مبناي نرخ تبديل اجاره 
به رهن را از 3 درصد به 2.5 تا 2.7 درصد برسانند 
ك��ه اگر نرخ تبديل اجاره ماهان��ه به رهن، كمتر از 
3درصد محاس��به شود، مس��تاجر مجبور مي شود، 
ب��راي پرداخت پول پيش، مبلغي به مراتب بيش��تر 

از نرخ واحد يك ميليون تومان بپردازد.
به عن��وان مثال، با توجه به اينكه متوس��ط اجاره 
ماهان��ه )بدون رهن( آپارتم��ان 50 متري در تهران 
طب��ق آخري��ن آم��ار مراجع رس��مي، ح��دود يك 
ميليون تومان اس��ت، براي تبديل كل اين مبلغ به 
رهن كامل، براس��اس فرمول هميشگي بايد از نرخ 
 3درصد اس��تفاده ش��ود و مبلغ ره��ن كامل حدود

33 ميليون تومان شود.
ام��ا با توجه به كاهش نرخ س��ود س��پرده بانكي 
و ب��راي اينكه بهره گيري از ن��رخ 2.5 تا 2.7درصد، 
م��ورد قبول بازار قرار گيرد، مبلغ رهن كامل حدود 
37ميليون تومان مي ش��ود ك��ه اين موضوع موجب 

فشار مضاعف بر مستاجر مي شود. 

 تجربه نش��ان داده اس��ت كه كاهش نرخ سود 
س��پرده موج��ب مي ش��ود، ب��دون تغيير رق��م كلي 
اجاره بها، فش��ار هزينه يي به مس��تاجران دو چندان 

شود. 

 كاهش نرخ س��ود اگرچه ممكن است، متوسط 
به��اي اجاره را تغيير ندهد ام��ا مالكان را به دريافت 
اج��اره ماهان��ه بيش��تر و رهن كمتر س��وق مي دهد 
كه اين امر اختلال در آرامش نس��بي ب��ازار اجاره و 

همچنين ناتوان شدن مستاجران را به همراه دارد. 

 در شرايطي كه نرخ سود سپرده كاهش مي يابد 
و احتمال افزايش فشار بر مستاجران افزايش مي يابد، 
فعالي��ت انبوه س��ازان واحده��اي كوچك و س��اخت 
و س��از از س��وي آنها، روزنه اميد محس��وب مي شود 
زيرا اين س��ازنده ها بخش زيادي از هزينه هايشان را 
از طري��ق ره��ن كامل آپارتمان هاي از قبل س��اخته 
ش��ده، تامين مي كنند و به همين دليل ممكن است 
عرضه فايل ه��اي »رهن« افزايش يابد و فش��ار وارد 

برمستاجران كاهش يابد. 

 ناگفت��ه نمان��د با توجه به اينك��ه اقتصاد كلان 
كشور درحالت ركود است و مستاجران هم درآمدي 
براي پاسخگويي به افزايش بيشتر اجاره بها را ندارند، 
بنابراين بعيد به نظر مي رس��د كه اجاره بها مسكن به 
صورت جهشي افزايش يابد، ضمن اينكه فصل اجاره 
هم به پايان رس��يده اس��ت و با آغاز فصل پاييز نرخ 

اجاره بها كاهش مي يابد.

ديدگاهمشاوراناملاكدربارهاثركاهشنرخسودسپردهبراجارهبها

پايانفصلاجاره،كاهشنرخسودرابياثركرد
گروهراهوشهرسازي

در حالي كه كارشناسان بخش مسكن معتقدند 
كه كاهش نرخ س��ود س��پرده بانكي، س��هم وديعه 
و اجاره را تغيير و فش��ار بر مس��تاجران را افزايش 
مي ده��د، نتايج گ��زارش ميدان��ي و گفت وگوهاي 
»تعادل« با مش��اوران املاك مناطق مختلف تهران 
حاكي از آن اس��ت كه اغلب فعالان بخش مسكن، 
اق��دام جديد حوزه بانك��ي را بر بازار اج��اره بي اثر 
مي دانن��د. آنه��ا اگرچه معتقدند كاهش نرخ س��ود 
سپرده طي دوسال گذشته بر بازار اجاره موثر بوده 
اس��ت اما اعلام مي كنند كه تصميم جديد در حوزه 
بانكي چون در پايان فصل تابستان و در زمان اتمام 
جابه جايي ها و نقل و انتقالات انجام ش��ده است، اثر 

چنداني بر بازار اجاره ندارد. 
يك��ي از مش��اوران املاك ك��ه در منطقه ونك 
فعاليت مي كند، درباره نرخ اجاره بها در سال جاري 
ب��ه »تع��ادل« مي گويد: اجاره بها نس��بت به س��ال 
گذش��ته تغيير كرده اما اين تغيي��ر بين 10 تا 20 

درصد بوده و افسارگسيخته نبوده است. 
وي مي افزاي��د: ب��ا توج��ه به كاهش نرخ س��ود 
بانكي طي دو، س��ه سال گذشته، تعداد موجران كه 
خواهان رهن كامل هس��تند كاهش يافته و رغبت 
آنها براي دريافت اجاره بيشتر شده است. در حالي 
كه متقاضيان رهن كامل بيش��تر از تركيب رهن و 

اجاره است. 

به گفته اين فعال بخش مسكن، كاهش فايل هاي 
رهن كامل، بر مبلغ رهن كامل افزوده اس��ت، يعني 
اگر در گذش��ته يك واحد مسكوني با 200 ميليون 
تومان رهن كامل داده مي ش��د، هم اكنون با مبلغي 
بيش از200 ميليون تومان، در اختيار مستاجر قرار 
مي گيرد و مبلغ درج شده در فايل براي رهن كامل 

بيشتر از نرخ واقعي ملك است. 
وي ادامه مي دهد: كاهش نرخ س��ود سپرده طي 
هفته گذش��ته اثري بر فايل هاي رهن و اجاره و به 
تبع آن افزايش نرخ اجاره نداش��ته اس��ت اما پيش 
بيني مي ش��ود، اين كاهش بر افزايش س��هم اجاره 
تاثيرگذار باش��د و ط��ي 20 روز آين��ده اين تغيير 

مشاهده شود. 
يكي از مشاوران املاك كه در منطقه سهروردي 
دفتر مش��اوره مسكن دارد، درباره تاثير كاهش نرخ 
سود سپرده بر نرخ اجاره به »تعادل« مي گويد: نرخ 
اجاره نسبت به سال گذشته، افزايش داشته اما اين 
رشد مانند سال هاي گذشته و باتوجه به فصل نقل 
و انتقالات و جابه جايي ها انجام شده اما اين افزايش 
نرخ افسارگس��يخته نبوده است و برخلاف اظهارات 
برخي مس��تاجران كه از رش��د 30 تا 40 درصدي 
شكايت مي كنند، كرايه بها حدود 10 تا 20 درصد 
رش��د كرده است.  وي تصريح مي كند: از حدود دو 
سال پيش، رغبت مالكان براي دريافت اجاره بيشتر 
ش��ده اس��ت اگرچه فايل هاي رهن كامل هم وجود 

دارد. 
اين فعال بخش مس��كن با اش��اره به اثرگذاري 
كاهش نرخ سود س��پرده بر نرخ اجاره بها مي گويد: 
اگرچه اثر سود سپرده بر نرخ اجاره ثابت شده است، 
ام��ا باتوجه به اينكه فصل نق��ل و انتقالات به پايان 
رس��يده است و مس��تاجران پيش از شهريور اقدام 
ب��ه جابه جايي كرده اند، كاهش نرخ س��ود س��پرده 
نمي توان��د بر ن��رخ اجاره به��ا اثرگذارباش��د زيرا از 
شهريور به بعد، شاهد كاهش نرخ اجاره بها به دليل 

اتمام فصل نقل و انتقالات هستيم. 
يك��ي از فعالان بخش مس��كن ك��ه در منطقه 
س��تارخان، دفتر خري��د و فروش و ره��ن و اجاره 
املاك دارد در پاسخ به س��وال »تعادل« مي گويد: 
كرايه نسبت به سال گذشته، حدود 20 درصد رشد 

داشته است. 
وي با اش��اره به عدم توان مالي مستاجران براي 
اجاره واحد مسكوني مي افزايد: چندسالي است كه 
رغبت صاحبان املاك براي تغيير در س��هم رهن و 
اجاره و دريافت اجاره بيش��تر، رش��د كرده است و 
اغلب فايل هاي مشاوران املاك هم مربوط به اجاره 
اس��ت درحالي كه مس��تاجران خواهان رهن كامل 

هستند. 
اين مش��اور املاك اضافه مي كن��د: كاهش نرخ 
س��ود س��پرده اثري بر نرخ اجاره نداش��ته است و 
به نظر هم نمي رسد شاهد افزايش جهشي كرايه بها 

با اين تصميم جديد بانكي باشيم ضمن اينكه فصل 
جابه جايي ها هم به پايان رسيده است. 

يكي از مش��اوران املاك منطق��ه تهرانپارس با 
تايي��د افزايش افسارگس��يخته نرخ اجاره در س��ال 
جاري ب��ه تع��ادل مي گويد: در مقايس��ه با س��ال 
گذشته، شاهد افزايش ش��ديد نرخ اجاره بها نسبت 
به سال ۹5 هستيم به عنوان نمونه واحدي كه سال 
گذش��ته متري 700 هزار تومان اجاره داده مي شد 
در س��ال ج��اري با مت��ري يك ميلي��ون تومان در 

اختيار مستاجر قرار مي گيرد. 
وي اضاف��ه مي كند: همچني��ن مبلغ رهن كامل 
هم افزايش يافته است و آپارتماني كه سال گذشته 

با 65ميليون تومان رهن كامل داده مي ش��د امسال 
با 80ميليون تومان در فايل هاي مش��اوران املاك 
درج مي ش��ود.  ب��ه گفته اين فعال حوزه مس��كن، 
شاهد افزايش 20 تا 30 درصدي نرخ اجاره و مبلغ 

رهن كامل هستيم. 
وي  تصري��ح مي كن��د: اغلب مال��كان تمايل به 
درياف��ت رهن و اجاره دارند و تعداد فايل هاي رهن 
كامل طي دوس��ال گذشته به ش��دت كاهش يافته 
اس��ت. اي��ن مش��اوراملاك ادامه مي ده��د: كاهش 
نرخ سود س��پرده بانكي در شهريورماه اثري بر نرخ 
اجاره بها ندارد زيرا جابه جايي مستاجران انجام شده 

است. 

ول��ي الله س��يف ريي��س كل بان��ك مركزي: نرخ س��ود بانكي، در س��طح 
متعادلي اس��ت و در بازار مس��كن، اثر منفي نخواهد داشت. ضمن اينكه اين 
نرخ به هيچ وجه منجر به بالا بردن اجاره بها نمي ش��ود، به خصوص اينكه نرخ 
15درصدي براي س��پرده ها، در س��ال گذشته از سوي ش��وراي پول و اعتبار 

مصوب ش��ده بود و تصميم براي آن، مربوط به 14 تا 15 ماه قبل اس��ت كه 
بس��ياري از بانك ها نيز آن نرخ ها را اجرايي مي كردند. گفتني است، از تاريخ 
11 ش��هريورماه سود سپرده يك ساله 15درصد است، نرخ سپرده كوتاه مدت 

نيز 10درصد است و طبق موازين سود پرداختي علي الحساب خواهد بود. 

رد اثر منفي كاهش سود بر مسكن
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11 بنگاهها

چهره هاي استاني

 دام هاي قرباني را در اماكن مجاز و كشتارگاه ها 
ذبح كنيد؛ همدان  مديركل دامپزش��كي استان همدان 
تصري��ح كرد: هماهنگي هاي لازم با كليه كش��تارگاه هاي 
اس��تان به عمل آمده است تا مردم بتوانند دام هاي قرباني 
خود را در اماكن مجاز ذبح كنند. محمودرضا رسولي با بيان 
اينكه مطابق با ساليان گذشته نظارت هاي بهداشتي براي 
ذبح دام در ايام عيد قربان انجام مي گيرد، افزود: با توجه به 
هماهنگي هاي انجام شده با كشتارگاه ها و اماكن مجاز ذبح 
دام، كليه اي��ن مراكز آمادگي لازم براي ذبح دام قرباني را 
دارند. وي به ش��هروندان توصيه كرد: دام هاي قرباني را در 
اماكن مجاز و كشتارگاه ها ذبح كنند تا از ايجاد آلودگي هاي 
زيست محيطي و فردي جلوگيري شود. رسولي ادامه داد: 
شهروندان پيش از ذبح دام با شماره 1512 تماس بگيرند 
تا اكيپ هاي دامپزشكي دام مورد نظر را از منظر بهداشتي 

مورد تاييد قرار دهند.

 تجليل از مديرعامل ش�ركت گاز مازندران به 
عنوان مدير نمونه بس�يجي؛ س�اري   همزمان با روز 
بسيج قش��ر كارمندي از مديرعامل شركت گاز مازندران 
به عنوان مدير نمونه بس��يجي اس��تان تجليل ش��د.  در 
اين همايش كه مس��وولان ارشد س��پاه و بسيج و جمعي 
از مديران اس��تان نيز حضور داشتند از »محمداسماعيل 
ابراهيم زاده« مديرعامل شركت گاز استان به عنوان مدير 
نمونه بس��يجي ب��ا اهداي لوح و هدايايي تقدير ش��د.  در 
بخش��ي از متن لوح تقدير »ربيع فلاح جلودار« اس��تاندار 
مازندران و س��رتيپ دوم پاس��دار »محمدحسين بابايي« 
فرمانده سپاه كربلا »ضمن پاسداشت سال مزين به اقتصاد 
مقاومتي، توليد و اش��تغال بر خود فرض دانسته از تلاش 
جنابعالي در برگزاري با ش��كوه دومين كنگره بزرگداشت 
ش��هداي بسيج كارمندي س��پاه كربلا مازندران كه نشان 
از تعه��د خالصانه و نگاه ارزش��ي آن بزرگ��وار به فرهنگ 
شهادت و ايثار است، تكريم و تجليل نماييم. اميد آن داريم 
با اس��تعانت از خداوند متع��ال و در ظل توجهات حضرت 
ولي عصر)عج( با بهره گيري از وصاياي معمار كبير انقلاب 
حضرت امام خميني)ره( و شهداي گرانقدر و منويات ولي 
امر مس��لمين حضرت آي��ت الله خامنه اي)مدظله العالي( 

موفق، مويد و پيروز باشيد.«

 30 درصد ش�بكه توزيع آب در استان اردبيل 
فرس�وده اس�ت؛ اردبيل  مع��اون بهره ب��رداري آب و 
فاضلاب ش��هري استان اردبيل با اشاره به اينكه 30درصد 
از ش��بكه هاي توزيع آب در اس��تان اردبيل فرسوده است، 
گفت: اين فرسودگي در هدررفت آب نقش اساسي دارد كه 
بايد نس��بت به هدررفت آن اقدامات اساسي صورت گيرد. 
ش��اهين پاست در نشست خبري با خبرنگاران با اشاره به 
وضعيت آب اردبيل گفت: آحاد تحت پوش��ش آب شرب 
اردبيل 33۹هزار و ۴03واحد اس��ت به طوري كه 26شهر 
اس��تان اردبيل درحال حاضر تحت پوش��ش شبكه آب و 
فاضلاب شهري اس��تان اردبيل قرار دارند. به گفته معاون 
بهره برداري آب و فاضلاب ش��هري استان اردبيل با اشاره 
به اينكه آب شرب اردبيل هيچگونه مشكلي ندارد، افزود: 
866 هزار نفر در سطح استان از نعمت آب آشاميدني سالم 
برخوردار هس��تند. وي به اشاره به وضعيت آبي كشور در 
15س��ال آينده گفت: در سطح كشور 300شهر بزرگ در 
تنش آب��ي قرار گرفته اند كه اس��تان اردبيل نيز جزو اين 

شهرها به شمار مي رود. 

 667 هكت�ار از اراضي سربيش�ه زير كش�ت 
زعف�ران ق�رار دارد؛ بيرجند  مدير جهاد كش��اورزي 
سربيش��ه گفت: درح��ال حاض��ر 667 هكت��ار از اراضي 
كشاورزي سربيشه زير كشت زعفران قرار دارد.  سيدحسن 
رض��وي از آغاز كاش��ت پياز زعفران طي ش��هريور ماه در 
سربيشه خبر داد و اظهار كرد: درحال حاضر 667هكتار از 
اراضي كشاورزي سربيشه زير كشت زعفران قرار دارد كه 
پيش بيني مي شود با توجه به محدوديت منابع آبي منطقه و 
بهره وري بالاي آب اين محصول شاهد افزايش 15هكتاري 
مزارع زعفران اين شهرس��تان در سال جاري باشيم.  وي 
افزود: 5 پروژه در بخش كشاورزي شهرستان سربيشه در 
هفته دولت افتتاح شد كه جمع كل سرمايه گذاري انجام 
ش��ده براي اين پروژه بالغ بر 2687ميلي��ون ريال هزينه 
شده اس��ت. مدير جهاد كشاورزي سربيشه ادامه داد: اين 
پروژه ها شامل 3پروژه احيا و مرمت قنات، دو پروژه آبياري 
كم فش��ار، اشتغال مستقيم ۹نفر و غيرمستقيم 36نفر در 

شهرستان خواهد بود. 

 رهاسازي ميگو در 70 هكتار از مزارع پرورش 
ميگ�و س�يريك؛ بندرعباس  رهاس��ازي ميگو در 70 
هكتار از مزارع پرورش ميگو در شهرس��تان سيريك آغاز 
ش��د. مديرعامل تعاوني مزارع پرورش ميگو شهرس��تان 
س��يريك با اعلام اين خب��ر گفت: در اي��ن دوره بيش از 
17ميليون قطعه لارو ميگو در اين مزارع ذخيره سازي شده 
است. قاسم دهقاني با پيش بيني اينكه از اين شمار بيش 
از 3تن ميگو برداش��ت ش��ود، تصريح كرد: برداشت ميگو 
پرورش��ي در شهرستان سيريك آذر ماه آغاز مي شود. وي 
اظهار كرد: ميگوهاي برداش��ت  شده بعد از بسته بندي به 
كش��ورهاي جنوب شرقي آسيا و كشورهاي حاشيه حوزه 
خليج فارس صادر مي ش��ود. دهقاني در پايان گفت: در هر 
دوره پرورش ميگو در مزارع به طور متوسط بيش از 10نفر 
به  صورت مستقيم و غيرمستقيم مشغول فعاليت هستند. 

 سطح توليد محصولات كشاورزي مازندران 
افزايش يابد؛ س�اري   اس��تاندار مازندران با تاكيد بر 
ارتقاي شاخص هاي كش��اورزي در جامعه گفت: سطح 
توليد محصولات كش��اورزي مازن��دران افزايش خواهد 
يافت. ربيع فلاح جلودار ديروز در جلس��ه شوراي اداري 
مازندران در استانداري اظهار كرد: هفته دولت مزين به 
ش��هيدان رجايي و باهنر بوده كه اين دو بزرگوار الگوي 
مديريت جهادي هس��تند و اكنون مديران بايد سيره و 
شيوه آنها را سرلوحه فعاليت خود قرار دهند.  وي افزود: 
امس��ال در مازندران 872 طرح ب��ا ۴1۹ميليارد تومان 
ط��رح و پروژه در هفته دولت امس��ال ب��ه بهره برداري 
رسيد.  اس��تاندار مازندران تصريح كرد: با وجود كمبود 
آب در اس��تان امسال پيش بيني مي شود در محصولات 
كشاورزي بين 5 تا 8 درصد افزايش توليد داشته باشيم 
و بس��ياري از كشاورزان با برداشت رضايت مندانه كشت 

اول مشغول كشت دوم محصول هستند. 

اخبارشهرستانها

بازديد آيت الله صدوقي 
مازندراني از بوستان ولايت

تلاش دولت براي ايجاد اشتغال 
و رونق توليد

  ظرفيت يك ميليون شغل
در سازمان فني و حرفه اي

طرح آمارگيري كارگاهي ويژه 
فناوري اطلاعات و ارتباطات

صدوق��ي  آي��ت الله  مازن�دران    
مازندران��ي، جمع��ي از روحاني��ون و 
علم��اي مركز اس��تان، مه��دي عبوري 
شهردار س��اري، مس��عود مدينه رييس و 
شمش��يربند عضو شوراي اسلامي ش��هر ساري از روند احداث 
بوس��تان ولايت بازديد كردند.  به گ��زارش »تعادل«، آيت الله 
صدوق��ي مازندران��ي پس از بازدي��د از روند احداث بوس��تان 
ولايت با اش��اره به فعاليت هاي ش��هرداري و ش��وراي اسلامي 
ش��هر س��اري اظهار كرد: اين فعاليت ها الگوي مناسبي براي 
س��اير شهرهاي استان اس��ت.  در اين بازديد آيت الله صدوقي 
مازندران��ي در س��خناني ب��ا قرائت آيات��ي از كلام الله مجيد و 
ذك��ر احاديث��ي پيرامون امانت و امانت��داري و ضمن قدرداني 
از فعاليت هاي مديريت ش��هري در چهار س��ال گذشته، ابقاي 
ش��هردار س��اري در راس مديري��ت ش��هري را نش��ان دهنده 
شايستگي و اعتماد ش��هروندان به اقدامات شهرداري دانست 
و گفت: عبوري ش��هردار س��اري امانتي كه شوراي چهارم به 
او س��پرده بود را بهت��ر از آنچه تحويل گرفته بود به ش��وراي 
پنجم سپرد. وي با اشاره به حمايت هاي شوراي اسلامي دوره 
چهارم ش��هر ساري از شهرداري افزود: ش��هروندان ساروي از 
خدمات س��ال هاي اخير شهرداري س��اري رضايت داشته اند و 
اميدواريم با حمايت ها و پش��تيباني ها در دوره جديد هم اين 
س��ازندگي ها ادامه يابد.   آيت الله صدوقي مازندراني به تملك 
پادگان ارتش اش��اره و بيان كرد: ب��ا حمايت ها و پيگيري هاي 
اعضاي شوراي اسلامي شهر و خصوصا شهردار جهادي ساري، 
اي��ن آرزوي ديرينه مردم محقق ش��د و اينك ب��ا احداث اين 
بوستان مركز مازندران شاهد تحول عظيمي خواهد بود و اين 

اقدامات جهادي بايد تسريع و حفظ شود. 

 س�منان  اس��تاندار س��منان گفت: 
ايجاد اشتغال و رونق توليد دو رويكرد 
اصلي دولت اس��ت و در تمام پروژه هاي 
عمران��ي و اقتص��ادي نس��بت ب��ه تحقق 
اين مه��م توجه ويژه يي دارد.  به گزارش تس��نيم، محمدرضا 
خباز ديروز در جلس��ه ش��وراي اداري شهرستان آرادان اظهار 
كرد: اقتص��اد دولتي تواناي��ي لازم براي تحق��ق اهداف نظام 
در راس��تاي رس��يدن ب��ه خودكفاي��ي و توس��عه و آباداني را 
ن��دارد و اين مهم نيازمند حمايت ويژه س��رمايه گذاران بخش 
خصوصي اس��ت.  وي ب��ا تاكيد بر لزوم توج��ه ويژه دولت به 
ظرفيت س��رمايه گذاران بخ��ش خصوصي خاطرنش��ان كرد: 
سرمايه گذاري بايد مولد باش��د و اقتصاد سالم اقتصادي است 
كه بهره بانكي پايين تري داش��ته باش��د.  اس��تاندار سمنان با 
اش��اره به اينكه 85درص��د از درآمدهاي نفتي كش��ور صرف 
هزينه هاي جاري مي ش��ود، اذعان كرد: 15درصد باقي مانده از 
درآمدهاي نفتي كشور نمي تواند پاسخگوي هزينه هاي عمران 
و آباداني كش��ور باشد.  وي تصريح كرد: ايجاد اشتغال و رونق 
تولي��د دو رويكرد اصلي دولت اس��ت كه در تم��ام پروژه هاي 
عمراني و اقتصادي نس��بت به تحقق اي��ن مهم توجه ويژه يي 
 دارد.  خب��از با بيان اينكه نرخ بيكاري در اس��تان س��منان به
 8.3درصد رس��يده اس��ت، يادآور شد: دش��منان اين نظام از 
قدرت تس��ليحاتي ايران همواره در هراس هس��تند و تنها راه 
ضرب��ه زدن ب��ه اين كش��ور را در حوزه اقتص��ادي و فرهنگي 
مي دانند. وي تحريم هاي ظالمانه امريكا را براي آس��يب زدن 
به اقتصاد كش��ور دانس��ت و گفت: تنها راه مقابله ايران با اين 
توطئه ها رونق توليدات داخلي و تحقق سياس��ت هاي اقتصاد 

مقاومتي در تمام عملكرد دولت است. 

 بوش�هر  معاون س��ازمان آموزش 
فن��ي و حرف��ه اي كش��ور گف��ت: اين 
س��ازمان توانايي فراهم كردن س��الانه 
يك ميلي��ون فرصت ش��غلي را در صورت 
تعامل و هماهنگي صاحبان مشاغل و مديريت درست برحسب 
تقاض��اي نيروي كار دارد. علي موس��وي ديروز در گفت وگو با 
ايرنا، در بندرگناوه افزود: اين امر درصورتي تحقق مي يابد كه 
صاحبان مشاغل مشخص كنند به چه نيرويي و با چه مهارتي 
نياز دارند تا متناس��ب با خواس��ته آنان آموزش هاي لازم ارائه 
و وارد ب��ازار كار ش��وند.  وي اضافه كرد: اين س��ازمان متولي 
اشتغال نيس��ت اما با آموزش و مهارت افزايي و توانمند كردن 
اف��راد نقش مهمي در فراهم كردن تس��هيل فرآيند اش��تغال 
پايدار ايفا مي كند.  وي اظهار كرد: اگر قرار است كسي جذب 
بازار كار ش��ود بايد در وهله اول مهارت موردنياز ش��غلي خود 
را در فن��ي و حرفه اي كس��ب كند.  موس��وي گفت: صاحبان 
مش��اغلي در شهرس��تان ها بايد تقاضاهاي نيروهاي كار را به 
فن��ي و حرفه اي اعلام كنند ت��ا آموزش هاي لازم به آنان داده 
ش��ود.  وي بيان كرد: اگر اين چرخه رعايت و به درستي انجام 
شود در استاني نظير بوشهر نزديك به 30 هزار تن با فراگيري 
آموزش ه��اي لازم جذب كار خواهند ش��د.  مع��اون آموزش 
س��ازمان آموزش فني و حرفه اي كش��ور گفت: اين سازمان با 
بيشتر س��ازمان ها تفاهمنامه منعقد كرده و در اين ارتباط در 
پنج ماهه اول امسال نزديك به 100 هزار تن آموزش هاي لازم 
را در اين قالب فرا گرفتند.  وي افزود: اين س��ازمان همه ساله 
در بخش هاي دولتي و خصوصي به افراد جوياي كار، شاغلان، 
قش��رهاي دانش آموز، دانشجو، س��رباز، زنداني، آسيب ديدگان 

اجتماعي و معتادان بهبود يافته آموزش ارائه مي دهد. 

 گي�لان  باتوج��ه ب��ه اهميت 
پاي��ش اطلاعات آم��اري و ضرورت 
به كارگيري اي��ن داده هاي آماري در 
فرآيند توس��عه اس��تاني، معاون آمار و 
اطلاعات س��ازمان مديري��ت و برنامه ريزي گيلان از اجراي 
طرح آمارگيري كارگاهي ويژه فناوري اطلاعات و ارتباطات 
از 28 مرداد لغايت 28 ش��هريور  سال جاري در گيلان خبر 
داد. به گزارش ايس��نا، وحي��د طيفوري با بي��ان اينكه در 
زندگ��ي امروز فعاليت بخش فن��اوري اطلاعات و ارتباطات 
به عنوان بخش��ي از امكانات زيربنايي، در كش��ور و اس��تان 
حاي��ز اهميت بوده ب��ه نحوي كه در كاره��ا و فعاليت هاي 
روزمره دخيل اس��ت، گفت: بدين منظ��ور طرح آمارگيري 
كارگاه��ي ويژه فناوري اطلاع��ات و ارتباطات با مراجعه به 
عاملين اقتصادي اي��ن بخش، با هدف جمع آوري اطلاعات 
مورد نياز محاس��به ارزش افزوده و ساير شاخص هاي مورد 
نياز اجرا مي شود. معاون آمار و اطلاعات سازمان مديريت و 
برنامه ريزي اس��تان گيلان از طرح آمارگيري از كارگاه هاي 
ارائ��ه خدمات فن��اوري اطلاعات و ارتباط��ات، كارگاه هاي 
توليد تجهيزات فناوري اطلاع��ات و ارتباطات، كارگاه هاي 
عمده فروش��ي كالاه��اي فن��اوري اطلاع��ات و ارتباطات، 
انتش��ارات الكترونيكي و ش��اخص هاي فن��اوري اطلاعات 
و ارتباط��ات در كارگاه ه��اي كش��ور به عن��وان پن��ج طرح 
آمارگي��ري ذيل مجموع��ه طرح آمارگيري ح��وزه فناوري 
اطلاع��ات و ارتباطات ياد كرد و اف��زود: اطلاعات موردنياز 
از طري��ق مراجعه حضوري مام��وران آمارگير به دو هزار و 
۴5۴ كارگاه نمونه در اس��تان و انجام مصاحبه با مسوولان 

كارگاه ها جمع آوري خواهد شد. 

معاون رييس جمهوري:

ل مشكلات اقتصادي كشور نيست پول نفت حلاّا

سرويس هاي ويژه همراه اول براي منطقه آزاد اروند
 تفاهمنامه ايجاد شهر هوشمند، بين همراه اول 

و سازمان منطقه آزاد اروند امضا شد. 
به گزارش اداره كل ارتباطات ش��ركت ارتباطات 
س��يار ايران، اين تفاهمنامه روز دوشنبه 6 شهريور 
ماه ۹6، با حضور وحيد صدوقي مديرعامل ش��ركت 
ارتباطات س��يار ايران و اسماعيل زماني مديرعامل 
س��ازمان منطق��ه آزاد اروند در راس��تاي همكاري 
مش��ترك طرفي��ن براي ايجاد ش��هر هوش��مند و 
افزايش كيفيت و سطح خدمات تلفن همراه مطابق 
با اس��تانداردهاي جهاني در س��طح كل منطقه به 

امضا رسيده است. 
بنابراين تفاهمنامه، تامين سيم كارت و تبلت هاي 
دانش آموزي در راس��تاي هوشمندس��ازي مدارس، 
تامين بستر مناسب براي ارائه و ايجاد خدمات شهر 

هوش��مند از جمله حمل و نقل هوش��مند شهري، 
حم��ل و نقل هوش��مند جاده يي، پايش هوش��مند 
مصرف انرژي )آب، گاز، برق(، خانه هاي هوش��مند، 
تعري��ف بس��ته هاي تخفيف اختصاص��ي منطقه در 
ح��وزه مكالمه و اينترنت، كيف پول خرد و ش��بكه 
پرداخت و ارتقاي ش��بكه روستايي و شهري منطقه 
آزاد اروند به نس��ل ۴.5 اينترنت همراه، مورد توافق 

قرار گرفته است. 
همچني��ن با توج��ه ب��ه معافيت مناط��ق آزاد 
تج��اري از پرداخت ماليات ب��ر ارزش افزوده، پس 
از كس��ب دس��تور از مراجع قانوني، هزينه ماليات 
بر ارزش افزوده براي س��اكنين منطق��ه آزاد اروند 
از قب��وض تلفن همراه اول كس��ر مي ش��ود. علاوه 
براين بس��ته هاي س��رويس هاي اختصاصي موبايل 

حس��ب نياز منطقه آزاد اروند، براي شهروندان اين 
منطقه تعريف خواهد ش��د. اين موارد ثمره امضاي 
تفاهمنام��ه س��ازمان منطقه آزاد اروند با ش��ركت 
ارتباطات س��يار ايران اس��ت كه عوايد ديگري نيز 

براي ساكنان منطقه آزاد اروند به دنبال دارد. 
شايان ذكر اس��ت، با توجه به ضرورت گسترش 
فناوري هاي نوين در س��طح جامعه و ارائه خدمات 
بهينه با در نظر گرفتن ارزش هاي اس��لامي و ايراني 
و ضرورت اهميت اس��تفاده از ابزارها و تكنيك هاي 
ارتق��اي  در  تلفن ه��اي هم��راه  از جمل��ه  نوي��ن 
رضايتمن��دي عمومي در جامعه و با توجه به وجود 
زيرساخت هاي مناس��ب در شركت همراه اول، اين 
تفاهمنام��ه في مابين همراه اول و س��ازمان منطقه 

آزاد اروند منعقد شده است. 

 
گروه بنگاه ها   

در شرايطي كه وابس�تگي تاريخي اقتصاد 
اي�ران ب�ه درآمدهاي نفت�ي، خود ب�ه عاملي 
ب�راي ظهور و بروز برخي مش�كلات اقتصادي 
حاد، مانن�د رانت خواري، ويژه خ�واري، ركود 
و... مي ش�ود، معاون فن�اوري رييس جمهوري 
ب�ا تاكيد بر اس�تفاده از ظرفيت هاي مش�اغل 
آنلاي�ن و م�درن اع�لام مي كن�د ك�ه تم�ام 
مش�كلات كش�ور را با پول نفت نمي توان حل 
كرد. مشكلاتي كه از منظر ستاري بنا به دلايل 
گوناگون�ي از جمل�ه س�وءمديريت، بهره وري 
پايين و... در فضاي اقتصادي كشورمان ايجاد 
ش�ده و ب�راي برون رف�ت از آنها باي�د ميزان 

وابستگي به نفت را كم كرد. 
 معاون علمي و فن�اوري رييس جمهوري با 
بي�ان اين نكته كه باورمندي به توان خويش و 
نوآوري به كارآفريني منتهي مي ش�ود، گفت: 
مش�كلات كش�ور با پول نفت حل نمي شود و 

بايد از نوآوري و خلاقيت ها حمايت كنيم. 
س�ورنا س�تاري ديروز در جلس�ه شوراي 
اداري مازن�دران افزود: نوآوري قيمت ندارد و 
كاري ك�ه بنياد ملي نخبگان در دولت يازدهم 
ش�روع كرده و ادامه خواهد يافت، شناس�ايي 
جوانان نوآوري اس�ت كه ب�ا كمترين امكانات 

خلاقيت به خرج داده و مي دهند. 
وي تاكي�د كرد: يقي�ن بدانيد، مش�كلات 
اس�تان هاي كش�ور با تهيه زيس�ت بوم همان 
منطقه حل و فصل مي شود، پس بايد خلاقيت 
و نوآوري جوانان را جدي گرفت و كارآفرينان 

را به صورت جدي حمايت كرد. 
معاون رييس جمهوري با اظهار اينكه با منابع 
دولتي نمي توان تغييرات را به وجود آورد، گفت: 
دانشگاهي كه صددرصد پولش را از دولت بگيرد 
اثرگ�ذار و كارآمد نخواهد بود، چراكه پول نفت 
رانت است و تجربه نشان داده كه با دانش كافي 

از پول نفت استفاده نشده است. 
وي تاكيد كرد: مشكلات كشور با پول رانتي 
نفت حل نشده است و اقتصاد نفتي همواره با 
چالش ه�اي مختلفي روبه رو بوده و پيش�رفت 
حاصل نشده و كش�ورهايي كه با اقتصاد نفت 

اداره مي شوند، بدبخت تر مي شوند. 

 پول نفت، پول توجيبي پدر
س��تاري ب��ا تاكيد بر اينك��ه باي��د واقعيت هاي 
ام��روز را مطرح كنيم، گفت: پ��ول نفت مانند پول 
توجيبي بچه ه��اي پولدار اس��ت و بچه هاي پولدار 
چيزي نمي ش��وند، چرا كس��اني كه با پول توجيبي 

پز مي دهند، آدم حسابي نمي شوند. 
وي افزود: در اقتصاد دانش بنيان افراد به نتيجه 
مي رسند، پول در كش��ور پيدا مي شود، اگر زيست 
بوم درستي در مازندران تهيه شود مشكلات حل و 

فصل خواهد شد. 
معاون رييس جمهوري ب��ا تاكيد بر اينكه ارزش 
اف��زوده كش��ور به واس��طه دان��ش در دانش��گاه ها 
به وج��ود مي آيد، گف��ت: ام��روز آموزش هايي كه 
مي دهي��م، ارزش افزوده بالات��ري ايجاد نمي كند و 

امروز به تفكر جديد در اقتصاد نياز داريم. 
وي ادامه داد: نيروي انساني را بايد تقسيم بندي 
كنيم، جوانان در مدارس و دانشگاه ها بايد با اعتماد 
ب��ه نفس، نوآور و خ��لاق به بار بياين��د، اما اكنون 

بچه ها در سامانه آموزش و پرورش و دانشگاه نوآور 
و خلاق بار نمي آيند و اين مقوله در دولت دوازدهم 

به صورت جدي پيگيري مي شود. 

 ضرورت تهيه زيست بوم
مع��اون رييس جمهوري همچني��ن بر ضرورت 
تهيه زيس��ت بوم استاني تاكيد كرد و گفت: نيروي 
انس��اني فوق العاده يي در مازن��دران وجود دارد و به 
نظر مي رس��د بايد اصلاحات جدي در دانشگاه هاي 

استان هاي كشور صورت بگيرد. 
وي اف��زود: پژوه��ش را بايد اقتص��ادي كنيم تا 
س��رمايه گذاران بخش خصوص��ي ورود پيدا كنند و 
اين پژوهش هاي اقتصادي بايد از دانشگاه ها بيرون 
بيايد. س��تاري گفت: امروز موج س��رمايه گذاري با 
اتحاد مسوولان و اينكه كارآفريني يك ارزش تلقي 
ش��ود به وجود مي آيد. وي بر ل��زوم حمايت بخش 
قضاي��ي از كارآفرينان تاكيد ك��رد و افزود: برخورد 
نادرس��ت و پايين كش��يدن كركره ي��ك كارآفرين 

جوان خيانت است و تا محيط كسب و كار را آماده 
نكنيم، معضلات حل و فصل نمي شود. 

مازن��دران  گف��ت:  رييس جمه��وري  مع��اون 
بيش��ترين نيروي انس��اني كارآم��د فارغ التحصيل 
كش��اورزي را دارد كه بايد در ح��وزه توليد، توزيع 
و بازار محصولات كش��اورزي به صورت شركت هاي 

دانش بنيان وارد شوند. 
وي اف��زود: در عصر آي تي، واس��طه ها و دلالان 
محصولات كش��اورزي جايگاهي ندارند، اگر استان 
برنامه داش��ته باش��د اين مش��كلات ح��ل و فصل 

مي شود.
س��تاري گفت: اش��تغال در حوزه كش��اورزي با 
توجه به توليد، توزيع و بازار در كوتاه مدت به وجود 
مي آي��د و تحولات جدي در اقتص��اد منطقه ايجاد 

خواهد كرد. 
وي اف��زود: بايد با كمك گرفتن از ش��ركت هاي 
دانش بني��ان كه جوان��ان خلاق عضو آن هس��تند 
مشكلات پس��ماند، زباله، معدن و كشاورزي را حل 

كنيم. معاون علمي و فناوري رييس جمهوري صبح 
ديروز ب��راي افتتاح چن��د طرح هفت��ه دولت وارد 
مازندران ش��د. بهره برداري از 63طرح كش��اورزي، 
آبرساني به شهرهاي گروه الف و تعدادي طرح هاي 

برق رساني از جمله برنامه هاي ستاري بود. 
معاون رييس جمهوري همچنين عصر ديروز در 
نشست شوراي اداري مازندران شركت كرد و برنامه 
بعدي وي هم نشس��ت ب��ا خبرنگاران رس��انه هاي 

استان است. 

 مازندران رتبه ششم فروش محصولات 
علمي را دارد

بعد از صحبت هاي ستاري رييس بنياد نخبگان 
مازندران با اش��اره به جايگاه اين اس��تان در توليد 
محصولات فناورانه گف��ت: مازندران رتبه 6 فروش 

محصولات علمي را دارد. 
محس��ن جهانش��اهي در جلسه ش��وراي اداري 
مازندران، با بيان اينكه مخترعان س��طح سه حدود 
80 تا ۹0 نفر هس��تند و هنگام كسب و كار حدود 
12 مخترع س��طح دو را پوش��ش مي دهيم، اظهار 
كرد: در سال ۹1 تا ۹۴ حدود 2 هزار ميليارد ريال 
جايزه تحصيلي جذب ش��د اما در س��ال ۹5 تا ۹6 
ح��دود 1۴ميلي��ارد ريال جايزه تحصيلي در س��بد 

استان مازندران قرار گرفت. 
وي افزود: در اس��تان مازندران 300هسته فناور 
به ش��كل هاي مختلف و نيز ۹0 شركت دانش بنيان 
وج��ود دارد و ني��ز 15مركز رش��د در حال فعاليت 
هس��تند و يك مركز ماهواره يي فضايي فعال وجود 

دارد. 
 جهانش��اهي تصريح ك��رد: مازن��دران با حدود
5 ميليون دلار ف��روش محصولات علمي و فناوري 
رتبه شش��م را در كش��ور دارد و حدود 22ميليارد 

تومان تسهيلات براي اين بخش دريافت شد. 
وي گف��ت: اس��تان مازن��دران در زمينه اقتصاد 
مقاومت��ي پيش توليداتي را آغاز كرد و اس��تانداري 

هزينه  آن را متقبل شد. 
اقتص��اد  تحق��ق  ب��راي  اف��زود:  جهانش��اهي 
دانش بني��ان، افزاي��ش به��ره وري، تنظي��م متقابل 
تحصيل، اقتصاد، اش��تغال و نقش مردم در اقتصاد 
فناوري در كنار هم بايد كارگروهي براس��اس ماده 
6۴ برنامه ششم در سازمان برنامه و بودجه تاسيس 

شود تا به طور جدي در سال ۹7 به اجرا درآيد. 
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اقتصاد اجتماعي12
 بازتوليد طبقات اجتماعي 

با نظام آموزشي
ايسنا| معاون آموزش ابتدايي وزارت آموزش و پرورش 
ديروز در جلس��ه شوراي معاونان آموزش و پرورش استان 
مركزي گفت: نق��د جدي به مفهوم عدالت آموزش��ي به 
معناي دسترسي به آموزش وجود دارد، زماني كه در اقصي 
نقاط اين كشور كودكان ما فرصت هاي ياددهي و يادگيري 
از جهت كيفيت مطلوب آموزشي را داشته باشند، مي توان 
گفت كه فرصت مس��اوي ايجاد كرده ايم. متاسفانه نتايج 
كنكور نشان مي دهد كه هر ساله رتبه هاي برتر از آن كساني 
مي شود كه برخوردارتر هستند و متاسفانه ما از طريق نظام 
آموزشي مان به شكل بي رحمانه يي در حال بازتوليد طبقات 
اجتماعي هستيم. عدالت آموزشي در گرو كيفيت متوازن 
خدمات ياددهي و يادگيري است.  رضوان حكيم زاده ادامه 
داد: اقداماتي در حوزه پيش دبس��تاني و مديريت يكپارچه 
در اين بخش انجام شده و اعتقاد كامل داريم كه با تفاهم 
و رفع اختلافات با دستگاه هاي دولتي مي توانيم مشكلات 
در اين زمينه را حل كنيم.  او تاكيد كرد: با جداس��ازي و 
نخبه پروري مخالف هستيم. اميدواريم روزي فرا برسد كه 
با حذف آزمون هاي تيزهوشان كه در يك تناقض آشكار با 
ارزش��يابي است، راه ورود مافياي اقتصادي كه كلاس هاي 
تس��ت و كنكور را به پايه ابتدايي باز كرده اند، بسته شود. 
متاسفانه در حال حاضر كودكان ما فرصت كودكي ندارند 
او افزود: تمام كودكاني كه از جهت اس��ناد هويتي مشكل 
دارن��د، مي توانند كارت حماي��ت تحصيلي دريافت كنند 
و اين مهم گام بس��يار مهمي ب��راي فراهم كردن فرصت 
آموزش��ي براي همه كودكاني است كه در سنين مدرسه 
هستند. طبق ابلاغ وزارتخانه به استانداري ها، قيم كودكاني 
كه چنين مشكلي دارند مي توانند با مراجعه به فرمانداري 

اين كارت را دريافت كنند. 

فزوني هزينه هاي دانشگاه آزاد 
بر درآمدهاي آن 

ايلنا| رييس دانشگاه آزاد با تاكيد براينكه هزينه هاي 
اين دانش��گاه بر درآمدهاي آن فزون��ي دارد، گفت: وزارت 
علوم و وزارت بهداش��ت به منابع دولت وصل هستند، اما 
دانش��گاه آزاد اينطور نيست.  فرهاد رهبر در جلسه تحول 
در دانش��گاه آزاد در حوزه علوم پزش��كي با اشاره به تغيير 
اين حوزه در دانش��گاه آزاد گفت: تدابيري انديشيده شده 
كه قرار اس��ت به صورت پايلوت در دانشگاه علوم پزشكي 
انجام شود و اگر قابليت تعميم داشت در ديگر استان ها نيز 
عملي شود.  او ادامه داد: بعضي از دوستان تقاضاي افزايش 
اعضاي هيات علمي و برخي ديگر تقاضاي افزايش ضريب 
پرداخت را دارند.  رييس دانشگاه آزاد خاطرنشان كرد: هر 
واح��دي كه توانايي تامين هزينه هاي خود را براي حداقل 
ده سال آينده دارد برنامه هايشان را در جلساتي به ما ارائه 
دهند.  او با اشاره به طرح دكتر ولايتي براي تفاهم نامه با 
سازمان تامين اجتماعي گفت: قرار است تفاهم نامه يي بين 
دانشگاه آزاد و بيمارستان هاي تامين اجتماعي منعقد شود 
تا نيروهاي دانشگاه آزاد بتوانند در مراكز آنها فعاليت كنند 
و اگر اين كار انجام ش��ود بسياري از اهداف ما تحقق پيدا 
خواهد كرد.  رهبر گفت: ما در س��ازمان مركزي دانشگاه 
آزاد سياست گذار، حامي و ناظر طرح ها هستيم و اينگونه 
نيست كه همه چيز را رها كرده باشيم بلكه با راهنمايي هاي 
دكتر ولايتي پيش مي رويم.  وي تاكيد كرد: دانشگاه آزاد 
به كسب درآمدهاي غيرشهريه يي نيز انديشيده است كه 
پژوهش يكي از آنها است و اولويت ما در حوزه پژوهش در 

پزشكي و دارو است. 

رشد 2.85 درصدي شاخص 
سواد در كشور

ايسنا| رييس سازمان نهضت س��وادآموزي كشور در 
نشست شوراي پشتيباني س��وادآموزي كردستان، گفت: 
از س��ال 90 تا 95 شاخص سواد در كش��ور 2.85 درصد 
رش��د كرده است در حالي كه ميزان رشد اين شاخص در 
س��ال هاي 85 تا 90 با وجود همه امكانات، 2 دهم درصد 
بوده اس��ت.  علي باقرزاده افزود: از زماني كه نظريه توسعه 
انساني مطرح شد، در سياست هاي دولت نيز تحولاتي به 
وجود آمد و بيس��وادي به عنوان مس��اله يي جدي در دنيا 
مطرح ش��د و اتف��اق نظر در خصوص رفع اين مش��كل و 
ايجاد تحول در اين عرصه به وجود آمد.  رييس س��ازمان 
نهضت سوادآموزي عنوان كرد: امروزه سواد تنها به معناي 
توان خواندن و نوش��تن نيس��ت و عقيده بر اين است كه 
هدف سوادآموزي بهبود كيفيت زندگي است و خواندن و 
نوشتن تنها ابزارهايي براي تجربه زندگي بهتر هستند.  وي 
تصريح كرد: امروزه س��واد سياسي، سواد سلامت و موارد 
ديگري نيز در س��وادآموزي مطرح است و مورد توجه قرار 
مي گيرد كه خواندن و نوشتن اساس همه آنهاست و بدون 
سواد خواندن و نوشتن ساير ابعاد سواد كسب نخواهد شد.  
باقرزاده اعلام كرد: در س��وادآموزي س��ه رويكرد را دنبال 
مي كنيم كه نخستين رويكرد حداكثر انعطاف پذيري است 
به نحوي كه شرايط و امكانات لازم براي آموزش همه اقشار 
در هر جاي كش��ور فراهم ش��ود.  وي با اشاره به اينكه در 
مدارس انعطاف پذيري لازم وجود ندارد، گفت: اين امكان 
بايد براي بزرگسالان فراهم شود و با فراهم كردن امكانات، 
آنان را به سوادآموزي ترغيب كرد.  رييس سازمان نهضت 
س��وادآموزي كش��ور بيان كرد: آموزش به عن��وان امري 
پيشران در زندگي افراد بيس��واد تاثير بسزايي دارد و اين 

دومين رويكرد ما در كاهش نرخ بيسوادي است. 

 تصويب قانون جامع
حمايت از معلولان

ايرنا| معاون امور توانبخشي سازمان بهزيستي كشور 
گفت: 60 درصد وس��ايل توانبخشي كش��ور تا پنج سال 
گذش��ته، وارداتي بود اما اين مي��زان اكنون به 30 درصد 
رس��يده اس��ت.  حس��ين نحوي نژاد ادامه داد: در قانون 
ديده ش��ده تا با معافيت گمركي و ايجاد تس��هيلات براي 
توليدكنندگان)وام( از صنعت توانبخش��ي داخلي حمايت 
شود.  او افزود: قانون جامع حمايت از معلولان روز گذشته 
در كميسيون مربوطه به تصويب رسيد و طي 10 روز آينده 
به صحن علني مي رود.  نحوي نژاد افزود: به دليل اينكه 30 
درصد محصولات توانبخش��ي ارائه شده در اين نمايشگاه، 
خارجي است به آن نمايشگاه بين المللي، اطلاق شده است. 
وي اضافه كرد: در اين نمايش��گاه وس��ايلي مانند انواع 
ويلچر، عصا، واكر و سمعك در معرض ديد قرار داده شده و 
بخش فناوري آن نيز به فناوري هايي مانند فناوري تبديل 
متن به بريل براي نابينايان اختصاص دارد؛ همچنين امسال 
بخش جديد وسايل مناسب سازي مانند وسايل غذا خوردن 

و حركت شخصي به اين نمايشگاه افزوده شده است. 

اخبار

وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي:

مسكن مهر جان ما را گرفت
  گروه اقتصاد اجتماعي|

با وج�ود تمام انتقاده�ا و مخالفت ها، با وجود 
حضور نام�ش در ميان س�ه وزيري ك�ه احتمال 
مي رف�ت در دول�ت دوازدهم نباش�ند و با وجود 
دلخوري هاي دو فراكس�يون بزرگ ديگر مجلس، 
عل�ي ربيعي ب�ا راي اعتماد نماين�دگان مجلس، 
وزي�ر كار مان�د تا چهار س�ال ديگر ب�راي ادامه 
برنامه هاي�ش، كه كم هم منتقد نداش�ته اس�ت، 
فرصت بگيرد. او ش�ب دوش�نبه در ي�ك برنامه 
تلويزيون�ي حاضر ش�د و از كارنامه چهار س�اله 
گذش�ته اش و از برنامه هاي چهار سال آينده اش 
گف�ت. او با تاكيد ب�ر ناكامي در تربي�ت متوازن 
تكنيس�ين، ب�ه م�وازات فارغ التحصي�ان دوره 
دكت�ري و ف�وق ليس�انس، وضعي�ت اقتص�ادي 
نامناسب را بزرگ ترين مانع بر سر راه ايجاد شغل 
دانس�ت. او همچنين با تاكيد بر ضرورت تكميل 
هر چه س�ريع تر پروژه مس�كن كارگ�ري، پروژه 
مسكن مهر را مانع بزرگ بر سر راه خانه دار شدن 
كارگران دانست.  وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي 
در اين برنامه تلويزيوني، نخست با سراغ گرفتن 
از موانع رش�د اش�تغال در ايران، گف�ت: با توجه 
به اينك�ه تعداد فارغ التحصي�ان دوره دكتري و 
كارشناسي ارشد افزايش يافته است، نتوانستيم 
به همان ميزان تكنيسين تربيت كنيم. البته وضع 
اقتصادي ما براي ايجاد ش�غل آم�اده نبود.  علي 
ربيعي با اش�اره به آنچه در دولت هاي نهم و دهم 
ب�ر اقتصاد ايران رفته اس�ت، ادام�ه داد: اقتصاد 
كوچ�ك ش�ده بود، ني�روي كار ريزش داش�ت و 
شغلي هم ايجاد نمي شد كه همه اينها در مجموع 
مش�كات بيكاري را اضافه مي كرد.  او با اشاره به 
رشد اقتصادي در دولت دهم، افزود: در آن سال ها 
رش�د اقتصادي رخ داده، اما تاثير آن را بر زندگي 
مردم نمي بينيم. در سال هاي گذشته ركود مزمن 
داشتيم و اقتصاد كوچك شده بود؛ بنابراين وقتي 
رش�د شروع مي ش�ود، زمان مي برد تا در زندگي 

مردم تاثير بگذارد. 

 رشد اقتصادي بي اثر
ربيعي در ادامه گفت: در سال 95 يك ميليون و 
200 هزار نيروي جديد وارد بازار كار شد، درحالي 
كه فقط 600 هزار ش��غل ايجاد شده بود. متاسفانه 
تعداد بيكاران بسيار زياد و نگران كننده است. مركز 
آمار چندين سال اس��ت كه آمار بيكاران را منتشر 
مي كند، اما نبايد تاكيد را روي آمار گذاش��ت؛ بلكه 
بايد با در نظر گرفتن شاخص هاي مختلف، بيكاري 

را سنجيد. 
او ادام��ه داد: پيش از س��ال 95، س��ه ميليون و 
200هزار بيكار وجود داش��ت كه به علت مشكلات 
اقتص��ادي براي آنها ش��غل ايجاد نش��د. 3.4 درصد 
شاغلان زير 16 ساعت كار مي كنند. اين آمار وقتي 
به عدد مي  رسد، بس��يار ناچيز است؛ اما كار را بايد 
اندازه گي��ري كرد. بط��ور مثال، كار زن��ان در خانه 
بايد اندازه گيري ش��ود. امروز زنان مشغول در خانه، 
شاغل محسوب نمي ش��وند؛ در صورتي كه كار آنها 
توليد ملي حساب مي شود و بايد اندازه گيري شود. 
وزير كار در بخش ديگري از سخنانش، با اشاره 
به تكليف قانوني ايجاد يك ميليون ش��غل در سال، 
اف��زود: علاوه بر ايجاد ش��غل در صنايع بزرگ، بايد 
در صنايع كوچك نيز ش��غل ايجاد كنيم تا زنجيره 
اش��تغال كامل شود. شيب و جهت آن درست است 

و خروج از ركود اتفاق افتاده اس��ت. سه سال است 
كه رش��د را تجربه كرده ايم، اما بيكاري بسيار زياد 

است و شغلي كه ايجاد مي كنيم كفاف نمي دهد. 
وزير تع��اون، كار و رفاه اجتماع��ي در ادامه در 
پاس��خ به اي��ن انتقاد كه كارخانه ها در چهار س��ال 
گذش��ته تعطيل شده اند يا با كمتر از نصف ظرفيت 
كار مي كنن��د هم، گف��ت: اين به اي��ن خاطر بوده 
اس��ت كه در يك برهه ي��ي توليد رونق نداش��ت و 
س��رمايه گذاري و تكنولوژي وارد كش��ور نمي ش��د. 
س��ال گذش��ته م��ا از 300 ه��زار ري��زش نيروي 
كار جلوگي��ري كردي��م.  ربيعي با اش��اره به نتيجه 
اقتصادي فعاليت هاي دولت ها، گفت: در س��ال 93، 
3 درصد رش��د اقتصادي داش��تيم و در سال 94، به 
علت عوام��ل خارجي همچ��ون تحريم ها و كاهش 
س��رمايه گذاري خارجي، رشد نداش��تيم. پس بايد 
نقطه نقطه قضاوت كني��م. پيش از دولت هاي نهم 
و دهم، رش��د اقتصادي مطلوب بود. رشد سال هاي 
۷6 تا 84 را نمي ش��ود كتمان كرد و ناديده گرفت. 
در س��ال هاي دولت يازدهم هم، م��ا از ركود خارج 
ش��ديم و رش��د داش��تيم؛ اين دولت توانسته ركود 
را از بي��ن بب��رد و كارخانه هاي بس��ته را باز كند و 
تحصيل كرده ها را روانه بازار كار كند. اما اين رش��د 
در زندگي مردم اثر نگذاش��ته اس��ت. بايد كيفيت 

رشد را بالا ببريم تا اثر آن مشخص شود. 

 تعيين منطقه  اي مزد، فعا ناممكن
وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي در ادامه با اشاره 
به س��ابقه حضورش در ش��وراي عالي كار به عنوان 
نماين��ده كارگران، گف��ت: قدرت خري��د كارگران 
پايين آمده است. در اين خصوص به خوبي متوجه 
مش��كلات معيشتي كارگران هس��تم و بايد كاهش 

قدرت خريد كارگران را جبران كنم. 
او ب��ا بي��ان اينكه پيش��ي گرفتن مزد ب��ر تورم، 
ادبياتي است كه نخست خود او به كار گرفته است، 
ادامه داد: به همين منظور در چهار س��ال گذش��ته 
تلاش داش��تيم مزد را به گونه ي��ي تعيين كنيم كه 

بالاتر از تورم باشد.  رييس شوراي عالي كار در ادامه 
با اش��اره به جلس��ه اش با نمايندگان اتاق بازرگاني 
اي��ران در روز يك ش��نبه و با هدف كوش��ش براي 
بهبود امنيت ش��غلي كارگران، گفت: امنيت شغلي 
يك مطالبه برحق كارگران اس��ت كه در عين حال 
بايد به امنيت توليد نيز توجه داشت.  او همچنين با 
اش��اره به مشكلات معيشتي ساكنان شهرهاي دور، 
گفت: شرايط اجتماعي ما مناسب آن نيست كه در 
هر استان مزد مختص به آن را تعيين كنيم.  به اين 
ترتيب، علي ربيعي براي نخستين موضع رسمي اش 
در م��ورد تعيين منطقه يي مزد، ك��ه در آخرين ماه 
س��ال گذش��ته، از جان��ب حجت ميرزاي��ي، معاون 
اقتصادي او مطرح ش��ده بود، اعلام كرد. ميرزايي با 
اس��تناد ماده 41 قانون كار، اين پيش��نهاد را داد و 
از پ��ي آن، با موج فراگير مخالف��ت كارگران مواجه 
ش��د.  وزير كار س��پس، با تاكيد بر ضرورت تكميل 
مسكن كارگري، گفت: مسكن مهر جان ما را گرفت 
و نگذاشت كه بتوانيم با خيال راحت به فكر توسعه 

مسكن اجتماعي و كارگري باشيم. 

 كار بي امنيت زنان
ربيعي در ادامه با تاكيد بر كمتر بودن حاش��يه  
امنيت شغلي زنان نس��بت به مردان، گفت: دستور 
دادم روي امني��ت ش��غلي كار ش��ود. از طرف��ي 
امنيت ش��غلي زنان كمتر شده اس��ت. چرا كه آنها 
ب��ا چالش ه��اي مختلفي مواج��ه هس��تند.  او در 
توضيح سبب كاهش امنيت شغلي گفت: هم اكنون 
كارگران با ش��ش نوع قرارداد كار مي كنند كه اين 
مساله امنيت ش��غلي آنان را تحت الشعاع قرار داده 
است. مثلا در همين سازمان صدا و سيما چند نوع 

قرارداد كاري وجود دارد. 
او س��پس با اش��اره ب��ه ابط��ال دس��تورالعمل 
جلوگي��ري از اخراج زن��ان ب��اردار از جانب ديوان 
عدال��ت اداري، گفت: تلاش داريم اين مس��اله را به 
صورت دورن دستگاهي حل كنيم. ما اعتقاد داريم 
كه زنان نبايد به علت بارداري از كار اخراج شوند. 

  مساله دامنه دار فقر مطلق
وزي��ر كار، تع��اون و رف��اه اجتماع��ي پيرامون 
برنامه ه��اي وزارتخان��ه اش ب��راي تحق��ق ه��دف 
ريش��ه كني فقر مطلق، گفت: م��ن وعده داده بودم 
ك��ه در صد روز اول دوره وزارت، برخي مش��كلات 
را برطرف كنم كه گام هايي در اين راه برداش��تم و 
كارهاي مهمي انجام ش��د. كارگران حاشيه شهرها 
بيمه نداش��تند كه در اين چهار س��ال مش��كلات 
بيمه ي��ي آن��ان برط��رف ش��د. از طرفي مس��كن 
اجتماعي حاش��يه نشينان س��رانجام گرفت و فقر 
آموزش��ي برطرف شد به گونه يي كه ديگر بازمانده 
از تحصي��ل نداريم.  او ادام��ه داد: مهد كودك هاي 
حاش��يه ش��هرها ايجاد ش��دند و به ص��ورت كلي 
اميدوارم كه دو تا س��ه س��ال ديگر ب��ه فقر مطلق 
خاتمه داده باشيم. با اين حال، فقر مطلق مساله يي 
دامن��ه دار اس��ت.  او اف��زود: پرداخ��ت هزينه هاي 
تحصي��ل كودكان يكي ديگ��ر از برنامه هاي وزارت 

رفاه و سازمان بهزيستي بود. 
ربيعي با اش��اره به ايج��اد خانه هاي بين راهي، 
گفت: خانه ه��اي ميان راهي هم ب��راي حمايت از 
كودكان ايجاد شد البته كودكاني كه تحت پوشش 
بهزيس��تي هستند، بايد مهارت هاي لازم را تا پيش 
از هجده س��الگي كس��ب كنند و س��ازمان فني و 

حرفه يي در اين راه به آنها كمك مي كنند. 
ربيعي سپس با بيان اينكه سه ميليون خارجي 
در ايران كار مي كنند، گف��ت: تعداد زيادي از آنها 
كودك كار هستند. در واقع بيشتر كودكان كار در 
تهران خارجي هس��تند و كودكان ايراني كمتر در 

ميان آنان حضور دارند. 
او با اش��اره به تلاش ها براي جمع آوري كودكان 
كار و بازگرداندن آنها به خانواده هايشان، ادامه داد: 
سوءاس��تفاده از كودكان شايس��ته نيست و پس از 

تذكر آنها را جمع آوري مي كنند. 
ربيع��ي اف��زود: باي��د تاكي��د كرد ك��ه بچه ها 
بي سرپرس��ت نبايد بي ش��غل بمانن��د از همين رو 

آموزش به آنها ضروري است. 

  در ضرورت آموزش
وي در ادامه با اش��اره ب��ه تلاش هاي وزارت 
كار ب��راي آموزش مه��ارت ب��ه فارغ التحصيلان 
دانش��گاهي، گفت: براي آموزش نياز به پژوهش 
داري��م كه پژوهش هاي خوب��ي در اين زمينه از 

طرف متخصصان انجام شده است. 
ربيعي افزود: مرحوم بازرگان روي اين مساله 
كار كرده ان��د. همچني��ن آقاي فراس��تخواه هم 

پژوهش هايي در اين زمينه داشته اند. 
وي ب��ا اش��اره ب��ه هم��كاري وزارت كار ب��ا 
س��تاد كل نيروهاي مس��لح در رابطه با آموزش 
مهارت هاي ش��غلي به س��ربازان گف��ت: تفاهم 
نامه يي با رييس كل س��تاد نيروهاي مسلح امضا 
شده اس��ت كه هيچ سربازي بدون مهارت نماند 
و پ��در و مادرهاي آنها مي توانن��د در اين رابطه 

مطمئن باشند. 
ربيع��ي گف��ت: همچني��ن تفاهم نامه ي��ي با 
دانش��گا ه ها و س��ازمان آموزش و پرورش در اين 
خصوص نوش��ته ش��ده اس��ت. البته باي��د براي 
آم��وزش قيمت تمام ش��ده را پايي��ن آورد و از 

آموزش هاي سيار حمايت كرد. 
وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي با بيان اينكه 
فرهنگ كشور بايد به سمت مهارت آموزي برود، 
افزود: فرهنگ بايد به س��مت يادگيري مهارت ها 
ميل كن��د در همين راس��تا برنامه چهار س��اله 
دوم م��ن در وزارت خانه گس��ترش مهارت هاي 
آموزشي در روس��تاها است. نام اين طرح روستا 

مزيت و روستا مهارت است. 

 تعاوني، هدف دست نيافتني
وزير تع��اون در ادامه با بيان اينكه همواره از 
اين مساله انتقاد مي شود كه چرا هنوز تعاوني ها 
به س��هم پيش بيني ش��ده در اقتصاد كشور كه 
همان 25 درصد اس��ت دس��ت نيافتن��د، گفت: 
مش��خص نيس��ت كه با كدام سيستم اين سهم 
25 درص��دي محق��ق مي ش��ود.  او ادام��ه داد: 
وزارت تع��اون تمركز خ��ود را روي بحث تعاون 
در روس��تاها گذاش��ته اس��ت و تعاون به عنوان 
يك ايده براي نجات جامعه امري پذيرفته شده 
است.  او افزود: تعاون و خير جمعي يك دارويي 
اس��ت كه مي تواني��م از آن به ص��ورت بي رويه 

استفاده كنيم. 

 شايسته سالاري داريم
ربيع��ي در پايان همچنين در توضيح فعاليت 
فرزند يكي از نمايندگان مجلس در شركت هاي 
زيرمجموع��ه وزارت كار گفت: در ش��ركت هاي 
وابس��ته به اين وزارتخانه، شايسته سالاري وجود 
دارد. اي��ن اظه��ارات به صورت غيركارشناس��ي 
مطرح شده اس��ت. البته در جاهايي كه ساختار 
دولتي و شبه دولتي وجود دارد، بدنه بزرگ است 
و ممكن است مش��كلاتي هم ايجاد شود اما اين 
موضوع در ش��رايط نابرابر نبوده است و شركتي 
ك��ه اين آقا كار مي كرده ش��ركت انتش��اراتي و 

پژوهشي بوده و در آن تخصص داشته است. 
او افزود: البته هر جا خويشاوندسالاري باشد، 
غيرقابل قبول اس��ت و ما نباي��د افراط و تفريط 
كنيم. اگر كس��ي صلاحي��ت دارد، نبايد قضاوت 
نادرس��ت درب��اره آن كنيم. ش��ركت هاي تامين 

اجتماعي به هيچ وجه جاي اين مسائل نيست. 

مع��اون ام��ور زنان و خان��واده رييس جمهوري دي��روز و در 
نخس��تين نشست معاونت امور زنان و خانواده رياست جمهوري 
كه با حضور مش��اوران وزراء و دس��تگاه هاي اجرايي و مديران 
كل دفاتر امور زنان و خانواده اس��تانداري هاي سراسر كشور در 
دولت دوازدهم برگزار ش��د، گفت: فعاليت هاي خوبي طي چهار 
س��ال گذش��ته در اين معاونت صورت گرفته است و بابت آنها، 
از مولاوردي ممنونم. حتما بخشي از برنامه هاي ايشان را ادامه 
خواهيم داد و برخي را اصلاح مي كنيم. حتما برنامه هاي جديد 
خواهيم داشت. تلاش ما آن است كه توسعه فعاليت هاي دولت 

يازدهم را در دوره جديد شاهد باشيم. 
معاون امور زنان و خان��واده رييس جمهوري ادامه داد: ماده 
101 و 102 قانون برنامه شش��م توس��عه تكاليف روش��ني چه 
براي بدنه دولت و چه مجموعه حاكميت ايجاد كرده اس��ت كه 
باي��د برنامه ريزي هاي لازم جهت تحقق اين تكاليف و اهداف را 

ارائه دهيم. 
ابتكار در ادامه با بيان آنكه س��اختارهاي مربوطه به زنان را 
بايد ارتقا داد و البته تش��كيل س��ازمان ملي زنان يا وزارت امور 
زنان كه در دنيا نيز مرسوم است، ايده آل ماست گفت: در حال 
حاضر س��اختار معاونت زنان مناسب نيس��ت؛ بايد متولي امور 
زنان و خانواده در هر دس��تگاهي جايگاه خاصي داشته باشد و 

در سطح دولت روي اين موضوع كار خواهيم كرد. 
معاون ام��ور زنان و خانواده رياس��ت جمهوري گفت: قدرت 
توجيه و قانع كردن بسيار مهم است و ما بايد توان كافي داشته 
باشيم كه در ش��وراي معاونان دستگاه ها يا شوراي برنامه ريزي 
اس��تان ها، سياس��ت ها و برنامه هاي بهبود وضعي��ت خانواده را 

پيش ببريم. 
او در ادام��ه با تاكيد برآنكه بايد موضوع اختصاص 30درصد 
مديريت ه��ا براي زنان به صورت جدي پيگيري ش��ود و ما اين 
مس��اله را رصد مي كني��م، ادامه داد: در دول��ت وضعيت حوزه 
زن��ان را رس��يدگي مي كنيم و هرجا كه سياس��ت گذاري اتفاق 
مي افت��د ما موضوع زنان و خانواده را بررس��ي مي كنيم تا تاثير 

آن را ببينيم. 
ابت��كار با تاكي��د برآنكه باي��د حتما يك معاون در س��طح 
وزارتخان��ه از زنان داش��ته باش��يم گفت: درس��ت اس��ت عقب 
ماندگ��ي و چال��ش داري��م اما دس��تاوردهاي زي��ادي داريم و 
مي توانيم تجربيات خودمان در حوزه زنان و خانواده را به جهان 
نش��ان دهيم، البته بايد همكاري ه��اي بين المللي موثر و فعال 

هم داشته باشيم. 
اطهره نژادي، مع��اون برنامه ريزي و هماهنگي معاونت زنان 
و امورخانواده رياست جمهوري هم در اين نشست گفت: برخي 
بان��وان به عنوان مديركل امور بانوان هس��تند و تنها در وزارت 
كشور و نفت بانوان به عنوان مشاوران امور بانوان فعاليت دارند. 

او ب��ا تاكيد بر اينكه ب��ا تمام تلاش هاي ص��ورت گرفته در 
معاونت امور زنان و خانواده رياست جمهوري، در حوزه مشاوران 
ام��ور بانوان همگني وجود ندارد گف��ت: با اين حال تلاش هاي 
زي��ادي صورت گرف��ت تا در دولت يازدهم تش��كيلات زنان در 

دستگاه هاي اجرايي ارتقاء پيدا كند. 
نژادي همچنين با تاكيد بر آنكه تدوين اطلس زنان از ديگر 
برنامه هاي حوزه معاونت امور زنان و خانواده رياس��ت جمهوري 
بود افزود: پيگيري ستاد ملي زن و خانواده داراي دشواري هاي 
فراوان��ي بود اما معاونت اين موض��وع را به صورت جدي دنبال 

كرد. 
او اف��زود: با توج��ه به اينكه س��تاد مل��ي زن و خانواده در 
آينده يي نزديك تش��كيل خواهد ش��د، از تمامي مشاوران امور 
بانوان دس��تگاه هاي اجرايي و وزارتخانه ه��ا مي خواهيم در اين 

زمينه معاونت را ياري كنند. 
فاطم��ه تندگويان، مش��اور امور زنان وزي��ر نفت هم در اين 
مراس��م گفت: فضاي مش��اركت بانوان در اين وزارتخانه فراهم 
است بطوري كه اكنون مشاوران امور بانوان در اين وزارتخانه به 

۷6 شركت نفت رسيده است. 
او با تاكيد بر اينكه براي نخستين بار 9 زن برجسته به مركز 
توس��عه مديريت در صنعت نفت معرفي شده اند اظهار كرد: اين 
افراد قرار اس��ت در كلاس هاي آموزشي مشاركت داشته باشند. 
اين افراد آموزش ديده در پروژه هاي كلان صنعت نفت با بيش 

از 50 ميليارد تومان مشاركت خواهند داشت. 
تندگويان با اش��اره به آنكه براي افزايش مش��اركت زنان در 
اين وزارتخانه، هفته گذش��ته در ش��وراي معاونان وزارت نفت 
مصوب ش��د كه صنعت نفت باي��د زمينه ارتقاي جايگاه زنان را 
فراهم كند افزود: تدوين س��ند راهبردي ارتقاي مشاركت زنان 
و بهبود كيفيت خانواده در دو س��ال گذش��ته اجرايي ش��د كه 
اميدواريم همه اين اقدامات منجر به افزايش مشاركت بانوان در 

پست هاي مديريتي كشور شود. 

يك معاون زن در هر وزارتخانه
وزي��ر آموزش و پرورش ديروز در جمع خبرنگاران اس��تان 
خراس��ان رض��وي گفت: ما زمان��ي مي توانيم نظ��ام آموزش و 
پرورش را به رستگاري برسانيم كه نگاهمان را به مسائل تغيير 
دهيم، اگر بخواهيم مشكلات آموزش و پرورش را بر اساس اين 
40 س��الي كه رفع كرديم، حل كنيم، 30 س��ال آينده هم اين 

فهرست مشكلات باقي خواهد ماند. 
او ادام��ه داد: به عن��وان يك مدير ارش��د وزارت آموزش و 
پ��رورش، زمان��ي نمره  موفقي��ت خواهم گرفت ك��ه بتوانم راه 
جدي��دي براي عب��ور از موانع پي��دا كنم در غي��ر اين صورت، 

عملكرد من با وزير قبلي و بعدي فرقي نخواهم نداشت. 
او اف��زود: مردم ما از زماني كه به خاطر داريم تا امروز، حتي 
در ثبت نام فرزندانشان دچار مشكل بوده اند و اين درحالي است 
كه ما نتوانس��ته ايم اين مشكل را حل كنيم. جامعه  ذي نفع ما 
در آموزش و پرورش هنوز از مدرس��ه ها ناراضي هستند و ده ها 
مساله  ديگر كه در حوزه معيشت و رضايت شغلي آموزگاران تا 
مسائل تربيتي و آموزشي و تكنيكي و... امروز در نظام آموزش 
و پ��رورش ما وجود دارد و ب��راي حل آن كاري صورت نگرفته 

است. 
بطحاي��ي همچنين در ادامه س��فرش به اس��تان خراس��ان 
ش��مالي رف��ت. او گفت وگويي گفت: سياس��ت ج��دي دولت 

دوازدهم كاهش تصدي گري است. 
او ادامه داد: رس��يدن به نرخ رش��د هشت درصد در توسعه 
و ايج��اد يك ميليون ش��غل بدون مش��اركت بخش غيردولتي 
امكان پذير نيست، بنابراين در اجراي پروژه ها نيازمند مشاركت 

بخش غير دولتي هستيم. 
بطحاي��ي با اش��اره به وج��ود ي��ك ميلي��ون و ۷00 هزار 
ش��اغل و بازنشس��ته در آموزش و پرورش، گفت: اين سازمان 
ت��لاش مي كند تا بتواند زمينه اش��تغال به عن��وان مهم ترين و 
اولويت دارتري��ن سياس��ت دول��ت دوازده��م را در برنامه هاي 

آموزشي خود ايجاد كند. 
او ادامه داد: بايد با نگاهي روشن به آينده بودجه  اي و منابع 
مالي كش��ور كارها را سامان بدهيم، بنابراين اعتباري كه براي 
امسال در مجلس شوراي اسلامي به تصويب رسيد قدري فراتر 
از لايحه ارس��الي بودجه به مجلس بود، در اين راستا 20 هزار 
ميلي��ارد تومان فراتر از منابع پيش��نهادي م��ورد تصويب قرار 

گرفت. 
او افزود: تخصيص اين مي��زان اعتبار به پارامترهاي مهمي 
از قبيل قيمت نفت و افزاي��ش 30 درصدي اعتبارات صندوق 

توسعه ملي وابسته است. 
او ب��ا بي��ان اينك��ه دولت باي��د از حيث س��اختار و رويه ها 
بازنگري جدي انجام دهد، گفت: بسياري از منابع كشور صرف 
هزينه هاي جاري مي شود در اين حالت اعتباري براي كارهاي 

عمراني در راستاي توسعه كشور باقي نمي ماند. 
بطحايي يادآورشد: متاسفانه شاهد اين هستيم كه اعتبارات 
طرح هاي عمراني به ش��دت كاهش پيدا كرده به اين سبب كه 

بايد نخست حقوق و مزاياي كاركنان پرداخت شود. 
او با تاكيد بر اينكه بايد در نحوه اداره كشور بازنگري انجام 
ش��ود، عنوان كرد: هم اكنون سيس��تم اداري كش��ور به شدت 

تمركزگرا بوده و بهره وري منابع كاهش يافته است. 
او با اشاره به كاهش تصدي گري در كشور، خاطرنشان كرد: 
باي��د همه كارها به غير از امور غي��ر حاكميتي به مردم واگذار 
ش��ود، اين در حالي اس��ت كه عادت كرده ايم كه كار توس��ط 

دولت انجام شود. 
بطحاي��ي با بي��ان اينكه سياس��ت اصلي كاه��ش تمركز و 
تصدي گري اس��ت، عنوان كرد: بايد مساله اشتغال در كشور را 
ح��ل كنيم؛ زيرا در غير اين صورت بنيان حاكميتي در معرض 
خط��ر قرار مي گيرد و علاوه بر آن پيامدهاي هاي بس��ياري در 

حوزه آسيب هاي اجتماعي برجاي خواهد گذاشت. 
او با بيان اينكه بايد باور كنيم كه بخش عمده يي از خدمات 
دولت را به بيرون بسپاريم، گفت: كشور را گران اداره مي كنيم 
و هزين��ه خدمت به مردم گران ب��وده و كاهش بهره وري را در 

پي دارد. 
بطحايي با اشاره به حوزه آموزش و پرورش و اينكه براساس 
نظ��ر همه صاحب نظ��ران عل��وم تربيتي و متخصص��ان حوزه 
توس��عه، بدون آموزش و پرورش توس��عه يافته هيچ كش��وري 
به توس��عه پايدار نمي رسد گفت: اين در حالي است كه كشور 
توسعه نيافته ممكن نيست در كوتاه مدت به شاخص هاي مورد 

نظر برسد اما قطعا توسعه آن پايدار نخواهدبود. 
او عن��وان ك��رد: هم اكن��ون ني��ز در آموزش و پ��رورش با 
مشكلاتي از قبيل كمبود فضاي فيزيكي، نبود انگيزه و امكانات 
در معلمان مواجه هستيم كه 30 سال گذشته نيز آنها را لمس 

كرده و دست و پنجه نرم كرده ايم. 

تاش آموزش و پرورش براي گريز از تصديگري
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»تعادل«چالشهاوچشماندازهايارتقايفرودگاههارابررسيميكند

مصايب توسعه ۴ فرودگاه بزرگ كشور

»تعادل«ازنشستعلنيپارلمانشهريپايتختگزارشميدهد

درخواستحضورنجفيدرجلسههايهياتدولت

گروهراهوشهرسازي|
درحال��ي كه غامرضا س��امي، مش��اور وزي��ر راه و 
شهرسازي از روند توسعه 4 فرودگاه كشور خبر مي دهد 
كه تاكنون روند آماده سازي بسياري از طرح هاي توسعه يي 
بزرگ ترين فرودگاه كشور يعني ترمينال سام و ايرانشهر 
فرودگاه امام خميني)ره( با تاخيرهاي بسيار مواجه بوده 
و با وجود وعده هاي بس��يار از سوي وزير راه و شهرسازي 
و مسوولان شهر فرودگاهي امام خميني)ره( زمان دقيق 
تكمي��ل اين پروژه ها همچنان در هاله يي از ابهام اس��ت 
و درصد پيش��رفت فيزيكي اين پروژه ها نيز به درس��تي 
شفاف سازي نمي شود. البته سال گذشته براساس تصميم 
هيات دولت و در راستاي تسريع در روند ساخت ترمينال 
س��ام، ساخت اين پروژه به بنياد مستضعفان واگذار شد 
كه براس��اس آخرين اخبار از زمان تحويل پروژه از سوي 
بنياد تا ارديبهش��ت ماه پيشرفت فيزيكي ترمينال سام 
حدود 3درصد بوده و پيشرفت كلي اين پروژه هم حدود 

45درصد بوده است. 
در خرداد ماه نيز خبر لغو تفاهمنامه س��رمايه گذاري 
فرانس��وي ها در ترمينال ايرانشهر رسانه يي شد. براساس 
تفاهمنامه يي كه سال گذش��ته ميان ايران و دو شركت 
فرانسوي به امضا رسيده بود بر لزوم تحقق 7بند از سوي 
فرانسوي ها تاكيد ش��ده بود كه به دليل عدم تحقق اين 
بند ه��ا، تفاهمنامه از س��وي ايران لغو ش��د و پس از آن 
فراخوان جذب س��رمايه گذار منتشر ش��د. پس عاوه بر 
ترمينال سام، روند كنوني احداث ترمينال ايرانشهر هم 
با مش��كات عديده يي مواجه شد و كندي در اجراي اين 
پروژه ها در شرايطي است كه وعده ساخت آنها از سال هاي 
پيش مطرح بوده اس��ت و همين موضوع موجب مي شود 
كه خبر توس��عه 4 فرودگاه كشور از سوي مشاور وزير راه 
و شهرسازي جدي گرفته نشود. اما با وجود اين، سامي 
همچنان از روند مناسب توسعه فرودگاهي سخن به ميان 
مي آورد و درباره الحاق يك ترمينال ديگر به فرودگاه امام 
خميني)ره( خب��ر مي دهد. وي مي گوي��د: با الحاق يك 
ترمينال ديگر به فرودگاه امام، ظرفيت جابه جايي مسافر 
در اين فرودگاه به 4.5ميليون نفر در سال افزايش مي بايد. 
وي با اعام اينكه برنامه بعدي در فرودگاه امام)ره( 
ايجاد شهر فرودگاهي است، اظهار مي كند: اين برنامه در 
مرحله تهيه نقشه و فراخوان قرار دارد و اميدوار هستيم 
با اجراي آن طي چند سال آينده ظرفيت جابه جايي در 

فرودگاه بين المللي امام خميني)ره( به رقم 4۰ميليون 
مس��افر در سال برس��د تا در بازار بين المللي هوايي با 
رقباي منطقه يي رقابت كنيم. س��امي با تاكيد بر اين 
مساله كه فرودگاه هاي بزرگ كشور مانند مشهد، شيراز 
و اصفه��ان هم در برنامه توس��عه ق��رار دارند، تصريح 
مي كن��د: اميدواري��م با خريد هواپيماه��اي كوچك و 
كوتاه ب��ردي كه چند فروند از آنها هم تحويل ش��ده و 
مشغول فعاليت هستند، فرودگاه هاي كوچك و كمتر 
توس��عه يافته هم احيا ش��وند. وي در بخش ديگري از 
اظهاراتش درباره اهداف وزارت راه و شهرس��ازي براي 
ش��ركت هواپيمايي جمهوري اس��امي ايران س��خن 
مي گوي��د. به گفته س��امي،  وزارت راه و شهرس��ازي 
مي خواه��د كه »هما« ب��ار ديگر به عن��وان يك خط 
هوايي پيشرو در منطقه و جهان شناخته شود. مشاور 
وزير راه و شهرسازي مي گويد: براي پيشبرد طرح هاي 

زيرس��اختي در وزارت راه و شهرسازي به دنبال جذب 
سرمايه گذاري داخلي، خارجي و مشترك به روش هاي 
متنوع هستيم. سامي  اظهار مي كند: خريد بزرگ اين 
وزارتخان��ه در بخش هوايي ب��ه خوبي پيش مي رود به 
گونه يي كه چند فروند از هواپيماهاي خريداري ش��ده 
در يك س��ال اخير تحويل»هما« ش��د و تا آخر س��ال 
جاري هم تعداد ديگري تحويل مي شود. براساس اين 
گزارش در پي دس��تيابي ايران و كشورهاي عضو گروه 
1+5 به »برجام« تحريم هاي 37ساله فروش هواپيما و 
قطعات آن به ايران لغو شد و ايران اير توانست به عنوان 
نخس��تين ايرلاين ايراني قراردادهاي خريد 1۰۰فروند 
هواپيما از شركت امريكايي بويينگ بيش از 1۰۰فروند 
 ATR هواپيما از ايرباس و 4۰ فروند هواپيما از شركت
را منعقد كند. ايران اير تاكنون توانسته 3 فروند هواپيما 

از ايرباس و 4 فروند از ATR دريافت كند.

2خطهسازيمسيرهايپرترافيكريلي  
مش��اور وزير راه و شهرس��ازي در امور حسابرسي 
همچني��ن با اش��اره ب��ه ديگ��ر اه��داف وزارت راه و 
شهرسازي براي حوزه حمل و نقل مي گويد: توسعه راه 
آهن نه فقط اولويت وزارت راه بلكه اولويتي ملي است 
و در اين بخش در وهله اول به دنبال دو خطه س��ازي 
مس��يرهاي پرترافيك ريلي هستيم. اين درحالي است 
كه پيش از اين وزير راه و شهرس��ازي، توس��عه شبكه 
بين الملل��ي ريلي را اولويت وزارتخان��ه در حوزه ريلي 

اعام كرده بود. 
وي مي افزايد: خط يزد- تهران- اصفهان و تهران- 
مش��هد ازجمله خطوطي اس��ت كه پذيراي بيشترين 
بار و مسافر هس��تند كه طرح هاي توسعه در آنها آغاز 
شده است. س��امي با بيان اينكه با اجراي برنامه هاي 
توسعه يي در حوزه راه آهن 5 استان ديگر هم به شبكه 

سراس��ري راه آهن متصل مي ش��وند، مي گويد: استان 
گيان، همدان و كرمانشاه از اين استان ها هستند كه 
خط كرمانشاه قرار است با اتصال به خط آهن عراق در 

اين بخش به شبكه منطقه يي متصل شود. 
وي همچني��ن اش��اره يي ب��ه تنگناه��اي مالي و 
اعتباري به دليل كمبود منابع دولتي در مسير اجراي 
پروژه هاي زيرس��اختي مي پ��ردازد و تصريح مي كند: 
براي رف��ع اين چالش ه��ا و براي پيش��برد طرح هاي 
زيرساختي در وزارت راه و شهرسازي مهم ترين برنامه 
جذب س��رمايه گذاري داخلي، خارجي و مش��ترك به 

روش هاي PPP و BOT است. 
به گفته مش��اور وزير راه و شهرسازي اين روش ها 
در تمام بخش ه��اي ريلي، دريايي، هوايي و زميني به 

كار برده مي شوند.
 

توسعهبندرشهيدرجايي
س��امي همچنين در واكنش به برخ��ي انتقادات 
درباره مش��اركت خارجي ها در طرح هاي وزارت راه و 
شهرس��ازي مي گويد: در مزايده اپراتوري بندر شهيد 
رجايي گفته ش��ده ك��ه الزام طرف ايراني به داش��تن 
ش��ريك خارجي موجب كاهش نقش ايراني مي ش��ود 
درحالي كه به هيچ وجه چنين نيس��ت و ش��ركت هاي 
خارج��ي براي حض��ور در بن��ادر ايران بس��يار راغب 
هس��تند. وي به ع��دم توانمندي ش��ركت هاي داخلي 
براي توس��عه بن��در ش��هيد رجايي اش��اره مي كند و 
مي گويد: متاس��فانه شركت هاي ايراني به دليل فراهم 
نبودن زمينه رشد طي س��ال هاي اخير آنقدر توانمند 
نيستند كه به تنهايي بتوانند بندر بزرگي مانند شهيد 
رجاي��ي را ضمن اداره توس��عه دهن��د بنابراين طرف 
خارج��ي براي ج��ذب بازار بين الملل��ي و در كمك به 
بن��ادر ايران ب��راي رقابت با رقب��اي منطقه يي در اين 
بنادر سرمايه گذاري مي كنند. اظهارات مشاور وزير راه 
شهرسازي درباره عدم توانمندي ايراني ها براي توسعه 
بندر شهيدرجايي در شرايطي مطرح مي شود كه يكي 
از انتقادات هميش��گي شركت هاي خصوصي فعال در 
زمينه س��اخت تجهيزات و... بي توجه��ي وزارت راه و 
شهرسازي به توانمندي هاي بخش خصوصي همچنين 
تمايل بيش��تر اي��ن وزارتخانه براي انعقاد ق��رارداد با 

خارجي ها بوده است. 

پاسخبهاستخدامهاي
دقيقهنوديدرشهرداري

تشكري هاشمي، معاون توس��عه منابع انساني شهرداري 
تهران در پاس��خ به سوالي درباره تذكر يكي از اعضاي شوراي 
اسامي ش��هر تهران، ري و تجريش نسبت به استخدام هاي 
دقيقه نودي شهرداري تهران گفت: درحال حاضر ساماندهي 
كاركن��ان ش��اغل در مناط��ق ش��هرداري تهران براس��اس 
دستورالعملي كه در گذشته توسط شهردار سابق تهران اباغ 
شده درحال انجام است. به گزارش ايسنا، هاشمي تاكيد كرد: 
در صورتي كه توس��ط شورا و ش��هردار جديد، سياست هاي 
جديدي اباغ شود حتما اين سياست ها اعمال خواهد شد. وي 
افزود: طي فرآيند ساماندهي قراردادها كليه قراردادها يكپارچه 
خواهند شد كه اين نيز براساس اباغ دستورالعملي از گذشته 
بوده و بي ترديد در صورت اباغ سياست هاي جديد حتما اين 

موارد توسط معاونت توسعه منابع انساني اعمال خواهد شد. 

بازديدشبانهنجفي
ازمحلاتمحرومتهران

محمدعلي نجفي، ش��هردار تهران در ساعت هاي بامداد 
روز سه شنبه به صورت سرزده در تعدادي از محات محروم 
منطق��ه 12 حضور يافت و ضمن آش��نايي با مش��كات و 
آسيب هاي اجتماعي شهر تهران از نزديك در جريان آخرين 
اقدامات مديريت شهري براي پيشگيري و كنترل آسيب هاي 

اجتماعي قرار گرفت. 
ب��ه گزارش ايس��نا، نجفي پس از حضور در مددس��راي 
آقايان به مركز كاهش آس��يب و س��رپناه بان��وان رفت و در 
گفت وگو با كارشناس��ان اين مراكز، روند رسيدگي و اسكان 
افراد كارتن خواب و آسيب ديدگان اجتماعي را مورد بررسي 
قرار داد. وي همچنين در جريان اين بازديد شبانه در محات 
مولوي، بازار، شوش، اوراقچي ها، هرندي و... حضور يافت و از 
نزديك وضعيت آسيب هاي اجتماعي اين محات را با حضور 

كارشناسان مربوطه ارزيابي كرد. 
بازديد از فرآيند كاري مراكز بهاران در حوزه روان درماني و 
مهارت آموزي به افراد پس از طي دوره ترك اعتياد همچنين 
حض��ور در مدرس��ه »صبح رويش« براي بررس��ي وضعيت 
آموزش و تحصيل كودكان كار از ديگر برنامه هاي نخستين 
بازديد رسمي شهردار تهران بود. نجفي در حاشيه اين بازديد 
با اشاره به افزايش حجم مشكات و ناهنجاري هاي اجتماعي 
و فرهنگي ش��هر تهران گفت: از آنجا كه مسائل فرهنگي و 
اجتماعي نقش بسيار مهمي در زندگي مطلوب شهروندان 
تهراني ايفا مي كند، ترجيح دادم كه پايان نخستين روز كاري 
رسمي خود در شهرداري را به بازديد از مجموعه فعاليت هاي 
شهرداري تهران در اين زمينه اختصاص دهم كه عمدتا در 

منطقه 12و برخي مناطق پيراموني آن انجام مي شود. 

توافقبامالكبهمنبعدرآمد
شهرداريهاتبديلشدهاست

ادامه چهارمين جلسه كارگروه مشترك انضباط شهري 
وزارت راه وشهرس��ازي و دي��وان عدال��ت  اداري ب��ا موضوع 
بررس��ي نقض آراي تخريب كميسيون ماده 1۰۰ در ديوان 
 عدالت اداري به رياست حسين معصوم، مشاور حقوقي وزير 

راه و شهرسازي برگزار شد. 
به گزارش پايگاه خبري وزارت راه وشهرس��ازي، حسين 
معصوم مش��اور حقوقي وزير راه و شهرسازي، يكي از دلايل 
نقض آراي تخريب كميسيون ماده 1۰۰ را موضوع توافقات 
ش��هرداري ها با مالكان و اشخاص عنوان كرد و گفت: عموما 
توافقاتي كه شهرداري ها انجام مي دهند در ديوان رد مي شود. 
اي��ن توافقات به  ويژه وقتي برخاف قاعده آمره اس��ت بايد 
بيش��تر مورد توجه قرار گيرد همانند توافقاتي كه برخاف 
طرح هاي جام��ع و تفصيلي صورت مي گيرد. درحال حاضر 
بحث بر س��ر اين موضوع اس��ت كه چرا با توافقات مالكان و 
شهرداري ها، آراي قلع و قمع صادره از كميسيون هاي ماده 

1۰۰ به جريمه تبديل مي شود. 
مش��اور حقوقي وزير راه و شهرس��ازي اي��ن توافقات را 
عاملي براي دس��تكاري در امور مسكن و ايجاد مشكاتي از 
اين دس��ت برشمرد و افزود: مشكل عدم  اجراي آراي قطعي 
كميسيون بايد به كمك همه متوليان امر حل و فصل شود. 
درحال حاضر توافقات مالكان و شهرداري ها به منبع درآمد 
ش��هرداري ها تبديل ش��ده كه البته در معاونت شهرسازي 
و معماري همچنين معاونت مس��كن و ساختمان به دليل 
تخصص در حوزه مس��كن و شهرسازي در دولت يازدهم در 
اين رابطه و براي كاهش آن مجموعه اقداماتي نيز انجام شد. 

استعفايمحسنهاشمي
ازمعاونتعمرانيدانشگاهآزاد

محسن هاشمي، رييس شوراي شهر تهران اعام كرد: از 
مسووليتم در دانشگاه آزاد استعفا كردم اما هنوز با استعفاي 
من موافقت نشده است. او درباره علت استعفايش از معاونت 
عمراني دانش��گاه آزاد گفت: به دليل رياس��ت شوراي شهر 
تهران و مشغله هاي بسياري كه دارم، نمي توانم براي هر دو 

پست مديريتي وقت بگذارم. 

شهرداردرانتخابمعاونانخود
مستقلعملميكند

علي اعطا، سخنگوي شوراي اسامي شهر تهران، ري و 
تجريش گفت: شهردار تهران در انتخاب معاونان و مديران 
خود مس��تقل عمل خواهد كرد و اعضاي شورا تنها نظر 
مش��ورتي مي دهند. علي اعطا با اشاره به تعيين معاونان 
و مدي��ران ش��هرداري اظهار كرد: آقاي نجف��ي از ابتداي 
حضورشان در شهرداري تهران تاكيد داشت كه در انتخاب 

معاونان و مديران خود به صورت مستقل عمل كند. 
وي گفت: البته اعضاي ش��وراي ش��هر ته��ران، ري و 
تجريش نظرات و مش��ورت هاي خود را به شهردار تهران 
ارائه مي كنند اما در نهايت ش��هردار تهران تصميم نهايي 

را خواهد گرفت. 
سخنگوي شوراي اسامي شهر تهران، ري و تجريش 
بيان كرد: انتخاب معاون، مدير و در كل تيم ش��هرداري 
به عهده ش��هردار است و اعضا نيز توقعي در اين خصوص 

ندارند و تنها نظر مشورتي به شهردار مي دهند. 

در شهر

گروهراهوشهرسازي| آزادهكاري|
سومين جلسه شوراي پنجم شهرتهران روز گذشته 
در حالي برگزار شد كه محمدعلي نجفي شهردار تهران 
حكم خود را از وزارت كشور دريافت كرد. اعضاي شوراي 
پنجم تهران، ري و تجريش پيش از آغاز جلسات رسمي 
سوگندنامه يي را تدوين كرده بودند كه شهردار منتخب 
قول داده بود پس از نهايي ش��دن حكم خ��ود آن را ادا 
كند. به گفته محس��ن هاشمي رييس شورا زمان قرائت 
سوگندنامه توس��ط نجفي در جلس��ه هم انديشي شورا 

مطرح خواهد شد. 
به گزارش »تعادل« اعضاي شورا در جلسه روز گذشته 
لايحه »واگذاري ش��بكه پذيرش كارت بليت الكترونيك 
شهر تهران به يك بانك خصوصي« را مورد بررسي قرار 
دادند. در نشست ديروز درخواست ديدار اعضاي شوراي 
ش��هر با مقام معظم رهبري و حضور ش��هردار تهران در 
جلسات كابينه دولت نيز مطرح شد. البته به دليل اينكه 
كميس��يون هاي شورا به تازگي مشخص شده اند، بيشتر 
وقت شورا به ايجاد هماهنگي هاي بيشتر گذشت. براساس 
اين گزارش، مرتضي الويري نيز رياست كميسيون برنامه 

و بودجه شوراي شهر را به عهده گرفت.
در ابت��داي جلس��ه ابراهيم اميني با اش��اره به تاييد 
حكم محمدعلي نجفي توسط وزرات كشور گفت: دوران 
سرپرستي آقاي سليمي بسيار كوتاه بود كه تصور مي كنم 
يكي از كوتاه ترين دوران مديريت در دنيا باشد كه شايد 

به عنوان يك ركورد در گينس بايد به ثبت برسد. 
 در ادام��ه اعضاي ش��وراي پنجم نخس��تين لايحه 
شورا مبني بر بررس��ي اعتراض فرمانداري به »واگذاري 
ش��بكه پذيرش كارت بليت الكترونيك ش��هر تهران به 
يك بانك خصوصي« را در صحن ش��ورا م��ورد ارزيابي 
ق��رار دادن��د و در نهايت با راي 21 نف��ر اين لايحه براي 
بررسي بيشتر به كميس��يون هاي حمل و نقل و بودجه 
برگردانده ش��د. ابراهيم اميني نايب رييس شوراي شهر 
ته��ران، ري و تجريش هنگام بررس��ي اين لايحه گفت: 
در ابتدا فرمانداري اي��ن مصوبه را پذيرفت اما بعد آن را 
رد ك��رد كه اين موضوع جزو اتفاقات نادر اس��ت. محمد 
سالاري رييس كميسيون شهرسازي و معماري شورا نيز 
اظهار كرد كه در ابت��دا فرمانداري مصوبه را پذيرفته اما 
گويا اماني معاون برنامه ريزي ش��هرداري در نامه يي سه 
صفحه يي به فرماندار توضيحاتي ارائه مي كند و بر همين 
اس��اس فرمانداري به اس��تناد آن گزارش، مصوبه را رد 

مي كن��د. حالا نماينده ش��هرداري بگويد در آن نامه چه 
گفته شده است؟محسن هاشمي رييس شورا نيز در اين 
باره توضيحاتي ارائه كرد و گفت: در مورد كارت بليت ها 
صحبت از 1۰۰ تا 2۰۰ميليارد تومان است و فرمانداري 
معتقد است، شوراي شهر نمي تواند به آيين نامه معاماتي 
شهرداري وارد شود و تنها مي تواند نقش توصيه يي داشته 
باشد، معتقدم شهرداري هم با اين تصميم موافق نبوده و 
اين بانك خصوصي در صحبت با كميسيون حمل و نقل 
وقت اين موضوع را به صحن آورده، اما شهرداري موافق 
نيس��ت كه آن نامه را به فرمانداري نوشته است، چرا كه 
قرارداد كارت بليت با يك ش��ركت تا سال14۰۰ منعقد 

شده اما ضرر و زيان در اين طرح ديده نشده است. 
تابش فر نماينده اين بانك خصوصي توضيح داد: هدف 
ما يكپارچه سازي كارت بليت ها در كان شهرهاست و اين 
مهم در راستاي حذف پول خرد است و بهتر است، سود 
پول مردم به اين بانك خصوصي كه متعلق به مردم است، 
برگردد. عليخاني هم گفت: اين اعتراض ابهاماتي دارد و 
روز گذشته فرماندار تهران در تماس تلفني اعام كرد كه 
ما هم اشتباه كرديم و به نظرم نظرشان تغيير كرده است. 
در نهايت با راي اعضاي ش��وراي اس��امي شهر تهران، 
پاسخ به اعتراض فرمانداري در خصوص مصوبه »واگذاري 
شبكه پذيرش كارت بليت الكترونيك شهر تهران به يك 
بانك خصوصي« به دليل وجود ابهامات و لزوم بررس��ي 
كارشناسي تر به كميسيون هاي تخصصي شورا بازگشت. 

تشكيلكميسيونتلفيق
همچنين روز گذشته محسن هاشمي رييس شوراي 
شهر پنجم پيشنهاد تشكيل كميته تلفيق را داد كه اين 
پيش��نهاد با اكثريت آرا تصويب شد و كميسيون تلفيق 
در ش��وراي ش��هر پنجم تهران، ري و تجريش تشكيل 
مي شود. اين در حالي است كه در دوره يك ساله مديريت 
مسجدجامعي در شوراي شهر نيز اين كميسيون تشكيل 

و بعد از آن منحل شده بود. 
هاش��مي با اشاره به ابهاماتي كه در خصوص انتخاب 
نمايندگان شوراي شهر در سازمان ها و نهادهاي مختلف 
همچون ستاد سمن ها و شوراياري ها در جلسه ايجاد شد، 

گفت: پيشنهاد مي شود كميسيون تلفيق تشكيل شود. 
وي افزود: بر اين اس��اس رياست كميسيون برعهده 
رييس شوراس��ت و روساي كميس��يون ها نيز به عنوان 
اعضاي كميس��يون تلفيق موارد مورد ابهام در آيين نامه 

و اقدامات جاري شهر را بررسي مي كنند. 
رييس ش��وراي ش��هر تهران، ري و تجري��ش افزود: 
روساي كميس��يون وظيفه دارند نظر اعضاي كميسيون 
خود در خصوص موضوعات مطرح در كميس��يون مورد 
نظر را جويا ش��وند و به نمايندگي از آنها در كميس��يون 

حاضر شوند. 

استفادهازتوانمنديزنانوجوانان
در اين جلسه حجت نظري، عضو كميسيون فرهنگي 
و اجتماعي نيز در نطق پيش از دس��تور خود به استفاده 
از توانمندي ه��اي زنان و جوان��ان تاكيد كرد و گفت: در 
سال هاي گذشته استفاده از جوانان شايسته، آنچنان كه 
بايد در اولويت مديران قرار نگرفت و اميد است، اينك با 
اس��تقرار دولت دوازدهم و تغييرات در مديريت ش��هري 
تهران و بس��ياري از كان شهرها اين مهم جدي قلمداد 
شود و استفاده از جوانان و زنان در بدنه مديريتي كشور 

در دستور كار قرار گيرد. 
وي اف��زود: دولت جديد يك��ي از برنامه هاي خود را 
افزايش س��هم 3۰درصدي زنان و كاهش س��ن مديران 
و جوان ترش��دن آن اع��ام ك��رده اس��ت ك��ه اين خود 
نشان دهنده رويكرد مثبت دولت دوازدهم به جوان باوري 

و دوري از جوان غافلي سال هاي گذشته است. 
نظري ادامه داد: به عنوان يكي از جوانان و نمايندگان 
مردم در ش��وراي اسامي شهر اميد دارم، اين مساله در 
برنامه هاي ش��هرداري تهران و س��اير شهرها نيز به طور 
جدي پيگيري شود و در اين رابطه يكي از مطالبات مهم 
از مديريت شهري اس��تفاده از جوانان و زنان در سطوح 
مديريتي است و انتظار مي رود، شهرداري و شوراي شهر 
با دقت نظر در اين زمينه عمل و براي اجرايي شدن اين 

خواست عمومي راه را هموار كنند. 

انتقادازاستخدامهايدقيقه90
زهرا نژادبهرام، عضو كميسيون معماري و شهرسازي 
ش��وراي ش��هر نيز در تذكري ب��ا انتق��اد از قراردادهاي 
استخدامي بسته ش��ده در هفته هاي اخير در شهرداري 
ته��ران اظهار كرد: گزارش هايي رس��يده مبني بر اينكه 
قراردادهايي توس��ط شركت هاديان شهر )كه مسووليت 
قراردادهاي اس��تخدامي را بر عهده دارد( بس��ته ش��ده 
كه ضرورت دارد، اين موضوع متوقف ش��ده و براس��اس 
دس��تورالعملي كه سه روز پيش اباغ ش��ده است، اين 

اس��تخدام ها متوقف شود. وي همچنين نسبت به شيوع 
مگ��س س��فيد در ته��ران هش��دار داد و گفت: ش��يوع 
مگس هاي سفيد زندگي شهروندان تهراني را با دشواري 
زيادي همراه كرده است البته شوراي چهارم پيگيري هاي 
زيادي براي مهار اين مشكل انجام داده اما به نظر مي رسد 
با هجوم مگس هاي سفيد به پايتخت اين موضوع مغفول 

مانده است. 

درخواستديداربامقاممعظمرهبري
محم��د س��الاري، ريي��س كميس��يون معم��اري و 
شهرس��ازي شوراي پنجم نيز پيش��نهاد كرد همزمان با 
آغاز به كار مديريت جديد ش��هر تهران درخواست ديدار 
با مقام معظم رهبري ارائه ش��ود. وي همچنين با اشاره 
به پيام رييس جمهور به ش��هردار ته��ران گفت: تاكنون 
سابقه نداشته كه رييس جمهور چنين نامه يي به شهردار 
تهران بنويس��د و با توجه به پاس��خ هوش��مندانه نجفي 
اين مقطع مي تواند، فرصت��ي تاريخي براي تعامل ميان 
مديريت شهري و دولت باشد كه به نفع شهر تمام شود. 
مرتضي اميني، نايب رييس شوراي شهر تهران در پاسخ 
به سالاري گفت: از زمان آقاي الويري كه رياست موقت 
ش��ورا را بر عهده داشت، درخواست وقت براي حضور در 
محضر مقام معظم رهبري داده شد كه اميدواريم اين كار 
انجام شود كه به اتفاق شهردار از رهنمودهاي مقام معظم 

رهبري بهره مند شويم. 

استعفاييكيازمعاونانشهردارسابق
يكي از نكات قابل توجه جلس��ه روز گذشته شوراي 
ش��هر عدم حضور ناصر اماني، معاون برنامه ريزي و امور 
ش��وراهاي شهرداري تهران بود كه به جاي وي معاونش 
در جلسه حضور داشت و مدتي بعد مشخص شد وي به 

دليل بيماري پدرش از اين سمت استعفا كرده است. 
ناصر اماني، معاون برنامه ريزي، توس��عه شهري و 
امور شوراي ش��هرداري تهران طي نامه يي خطاب به 
دكتر نجفي ش��هردار تهران از ادامه حضور در سمت 
خود به دليل وخامت وضع جسمي پدرش كناره گيري 
كرد. اماني نوشته؛ قصد داشتم تا معرفي معاون جديد 
در حوزه برنامه ريزي شهر تهران به خدمت خود ادامه 
دهم، با وجود ميل باطني و با توجه به وضعيت بسيار 
نامس��اعد جسمي پدرم و نياز به حضورم در كنار وي 
ب��راي ادامه خدمت در س��مت معاون��ت برنامه ريزي، 
توسعه شهري و امور شورا از شهردار تهران عذرخواهي 
كردم. وي افزود: تا زماني كه شهردار محترم تهران در 
خص��وص معرفي معاون جدي��د در حوزه برنامه ريزي 
به جمع بندي لازم برس��د، مصطفوي قائم مقام حوزه 
معاون��ت برنامه ريزي عهده دار پيگي��ري و انجام امور 

محوله به اين حوزه خواهد بود. 
در حالي كه گفته مي شود موج استعفاهاي معاونان 
ش��هردار س��ابق در پي اس��ت، در اين جلسه مجتبي 
عبدالله��ي، معاون اجتماعي ش��هرداري حاضر بود و 
ساير معاونان نيز در سمت هاي خود مشغول به فعاليت 
هستند. يكي از درخواست هاي اعضاي شوراي پنجم 
از دولت، دعوت از ش��هردار براي حضور در جلس��ات 
دولت اس��ت. احمد مس��جدجامعي، عضو كميسيون 
فرهنگ��ي و اجتماعي اظهار ك��رد: پيگيري هاي لازم 
انجام ش��ده تا مصوبه يي براي حضور نجفي در دولت 
به تصويب برسد و به دنبال آن شهردار پايتخت بتواند 
در تمام جلسات هيات دولت شركت كند. اين موضوع 
مي تواند به نفع شهروندان و مديريت شهري باشد زيرا 
نجفي ش��هردار پايتخت فردي است كه داراي قدرت 

تعامل و گفت وگو با دولت است. 

آغازسيرنخستينقطارمسافريرجاازاصفهانبهزاهدان
با هدف گس��ترش مسيرهاي ريلي مس��افري، قطار مسافري 
متعلق به ش��ركت حمل و نقل ريلي رجا براي نخستين بار ديروز 

)سه شنبه( از اصفهان به زاهدان حركت كرد. 
ب��ه گزارش روابط عمومي ش��ركت حمل ونقل رجا، اين قطار 
متشكل از واگن هاي چهارتخته با ظرفيت جابه جايي 22۰مسافر 
در هر س��ير اس��ت و در حال حاضر هر هفته داراي يك سرويس 
از اصفه��ان به زاهدان و بالعكس اس��ت كه در صورت اس��تقبال 
مسافران، تعداد سير اين قطار در اين مسير در هفته قابل افزايش 

خواهد بود.
رواب��ط عمومي ش��ركت حمل ونق��ل ريلي رجا اع��ام كرد: 
هموطن��ان در ش��هرهاي يزد و كرم��ان هم ب��راي جابه جايي از 
مب��ادي اصفهان يا زاهدان مي توانند از اين قطار اس��تفاده كنند. 
مس��افران ب��راي تهيه بليت قط��ار اصفهان- زاه��دان همچنين 
س��اير قطارهاي ش��ركت رجا مي توانند با مراجعه به وب س��ايت 
رجا به نش��اني www.raja.ir، اپليكيش��ن ف��روش رجا، تماس 
تلفني با س��امانه 1539 نس��بت به خريداري بلي��ت اقدام كرده 
 ي��ا به ح��دود 15۰۰نمايندگي مجاز فروش در سراس��ر كش��ور

مراجعه كنند. 

110هزارواحدمسكنمهردركشورمتقاضيندارد
قائم مقام وزير راه و  شهرس��ازي در مس��كن مهر گفت:  2ميليون و 
2۰۰هزار واحد مسكن مهر در كشور وجود دارد كه 11۰ هزار واحد آن 

بدون متقاضي است. 
احمد اصغري مهرآبادي افزود: براي واگذاري واحدهاي بدون متقاضي 
تمام شرايط از جمله تاهل، پنج سال سكونت و غيره حذف شده است. 

وي ب��ا بيان اينكه تاكنون يك ميليون و 96۰هزار واحد مس��كن در 
كشور تكميل شده اس��ت، گفت: 9۰هزار واحد در حال ساخت تا پايان 

سال بايد بهره  برداري شود تا پرونده مسكن مهر بسته شود. 
مهرآبادي افزود: 36هزار واحد در محاكم قضايي و دادگاه هاي كشور 
وجود دارد كه با دستور قاطع مسوولان و پيگيري موضوع براي 14 هزار 
پرونده راي قطعي صادر شده و مابقي نيز در اولويت قرار دارند. قائم مقام 
وزير راه و شهرس��ازي در مسكن مهر گفت: هيچ پروژه  مسكن مهري را 
بدون زيرساخت افتتاح نكرده ايم. وي با بيان اينكه 2هزار واحد آموزشي 
در سطح كشور نياز داريم، گفت: ساخت اين واحدهاي آموزشي نيازمند 
اعتبار است. اين مقام مسوول افزود: احداث 5۰۰ باب مدرسه آغاز شده و 
در حال حاضر 34۰ باب مدرسه هم ساخته شده است. اصغري مهرآبادي 
اظهار كرد: تاش مي شود كه طرح هاي بدون معارض تا پايان امسال به 

بهره برداري برسند. 

سرمايههابهسمتتوليدهدايتشوند
عضو هيات مديره انجمن انبوه س��ازان مس��كن ته��ران با بيان اينكه 
كاهش نرخ سود بانكي اجتناب ناپذير است، گفت: اگر به تدريج سرمايه ها 
به سمت توليد هدايت شود، مي توان به اين اقدام جديد دولت براي رونق 

اقتصادي و رونق مسكن اميدوار شد. 
حسن محتش��م در گفت وگو با فارس افزود: تورم تا يك نقطه يي قابل 
كنترل بوده كه آن هم از س��وي دولت به نوعي بيش از اندازه كنترل شده 
است، پس در حال حاضر كه نرخ سود بانكي كاهش يافته است دولت سعي 
دارد سرمايه ها را از بانك خارج كند، اما بايد براي توليد برنامه ريزي داشته 
باشد و كنترل تورم به  تنهايي نمي تواند مناسب و مفيد باشد. محتشم ادامه 
داد: سرمايه ها بايد از بانك ها خارج و به سمت و سويي مثل توليد، بازسازي 
كارخانجات، توليد محصولات يا توليد مسكن در بافت فرسوده انتقال پيدا 
كند و اگر به تدريج س��رمايه ها به س��مت توليد هدايت شود، مي توان به 
اين اقدام جديد دولت براي رونق اقتصادي و رونق مس��كن اميدوار ش��د. 
عضو هيات مديره انجمن انبوه سازان مسكن تهران اظهاركرد: دولت چاره يي 
جز كاهش نرخ س��ود بانكي ندارد چرا كه با اين روند سود بانكي اقتصاد با 
مش��كل جدي مواجه مي شود. وي افزود: در حال حاضر بازار مسكن راكد 
است و به همين دليل نرخ اجاره بها در تابستان امسال كه فصل جابه جايي 
بود به ش��دت افزايش يافت. محتشم گفت: قدرت خريد متقاضيان مسكن 

پايين است و شرايط اقتصادي وضعيت عادي و روان خود را سپري نمي كند 
به همين دليل ركود حاكم بر اقتصاد باعث مي شود نرخ اجاره بها به دليل 

كاهش عرضه مسكن به شكل قابل توجهي افزايش يابد. 

دروازههايآلمانبرايحمايتاز»هما«بازاست
س��فير جمه��وري فدرال آلم��ان در دي��دار با فرزانه ش��رفبافي، 
سرپرست هواپيمايي جمهوري اسامي ايران گفت: دروازه هاي كشور 
آلم��ان ب��راي كمك و حماي��ت از ايران و هما باز اس��ت.  به گزارش 
پايگاه خبري وزارت راه و شهرس��ازي، فرزانه ش��رفبافي، سرپرس��ت 

هواپيمايي جمهوري اسامي ايران با كلور برشهولد 
س��فير جمهوري فدرال آلمان ديدار ك��رد. در اين 
ديدار برشهولد، انتصاب فرزانه شرفبافي را به عنوان 
نخس��تين بانوي ايراني در اين سمت تبريك گفت 
و ابراز اميدواري كرد ك��ه اين انتصاب بتواند روابط 
قديم��ي بين ايران و مخصوص��ا ايران اير با آلمان را 
تحكيم كند. برشهولد با بيان اقدامات اساسي انجام 
ش��ده از طرف وزارت راه و شهرس��ازي ايران پس از 
برج��ام به نمايندگي از وزي��ر راه آلمان براي كمك 

همه جانبه به ايران اير اعام آمادگي كرد. 

حملونقل
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صنعت، معدن و تجارت14
 پاسخ سازمان توسعه تجارت 

به واردكنندگان خودرو
ايسنا    رييس انجمن واردكنندگان خودرو از شكايت اين 
انجمن از سازمان توسعه تجارت به دليل توقف ثبت سفارش 
واردات خودرو و ادعاي دريافت ضرر و زيان ۳۵ميليارد توماني 
از اين سازمان خبر داد و گفت: دو روز پيش شكايت از رييس 
و معاون س��ازمان توسعه تجارت در قوه قضاييه ثبت شده و 
ديروز نيز اين شكايت براي رسيدگي به شعبه مربوطه ارسال 
شد. وي با بيان اينكه اين شكايت به اين دليل بوده كه سازمان 
توسعه تجارت برخلاف قانون ثبت سفارش واردات خودرو را 
متوقف و باعث ايجاد خسارت مادي و معنوي به شركت هاي 
واردكننده خودرو شده است، خاطرنشان كرد: فكر مي كنيم 
ظرف يك هفته  آينده اين شكايت به نتيجه رسيده و علاوه بر 
بازگشايي ثبت سفارش واردات خودرو، ضرر و زيان وارد شده 
به شركت ها نيز دريافت ش��ود. رييس انجمن واردكنندگان 
خودرو ادامه داد: به دليل توقف ثبت سفارش در يك ماه اخير 
حدود ۵هزار دستگاه خودرو با ميانگين قيمت ۲۰۰ميليون 
تومان در گمرك متوقف ش��ده كه خسارت خواب سرمايه، 
هزينه انبارداري گمرك، ۱۸درصد خسارت تاخير در تحويل 
پرداختي به مشتريان و هزينه تسهيلات دريافتي از بانك ها 
فقط تا ام��روز حدود ۳۵ميليارد تومان برآورد مي ش��ود كه 
بايد از س��وي سازمان توسعه تجارت پرداخت شود. از آن سو 
مدي��ركل دفتر مقررات صادرات و واردات س��ازمان توس��عه 
تجارت در پاس��خ به واردكنندگان خودرو تاكيد كرد كه در 
ح��ال حاضر واردات خودرو ادام��ه دارد و تنها براي مدتي تا 
زمان ابلاغ دس��تورالعمل جديد واردات، جلو ثبت س��فارش 
واردات خودرو گرفته شده است. علي علي آبادي اظهار كرد: 
از تاريخ ۱۲ دي ماه س��ال ۱۳۹۵ بر اس��اس ابلاغيه معاونت 
اول رياس��ت جمهوري و رياست ستاد اقتصاد مقاومتي ثبت 
س��فارش خودرو با ش��رط دارا بودن نمايندگي مجاز انجام 
مي ش��د و از آن تاريخ تنها نمايندگان رسمي مجاز بودند در 

سامانه ثبتارش به درخواست واردات بپردازند. 
وي ادام��ه داد: اين روند تا مدتي پيش نيز ادامه داش��ت 
ت��ا اينكه از ماه قبل براي م��دت كوتاهي به دليل آمارگيري 
و پس از آن بارگذاري تعرفه ها از س��امانه ثبتارش به سامانه 
جامع تجارت روند ثبت سفارش با كندي همراه شد و پس از 
آن دستورالعملي در اين حوزه به هيات دولت پيشنهاد شده 
اس��ت كه در صورت تصويب در هيات دولت ضوابط واردات 
خ��ودرو تغيير خواهد كرد. مديركل دفت��ر مقررات صادرات 
و واردات همچني��ن عنوان كرد: تا زماني كه دس��تورالعمل 
جديد هيات دولت براي فعاليت در اين بخش ابلاغ نش��ود، 
به طور موقت ثبت سفارش متوقف خواهد بود اما بايد به اين 
نكته توجه داش��ت كه توقف ثبت سفارش به معني متوقف 
شدن واردات خودرو نيس��ت، چرا كه در ۵ ماهه اول امسال 
تعداد خودروهاي وارداتي حدود ۳۴ تا ۳۵درصد نس��بت به 
مدت مش��ابه سال قبل رشد داشته است. وي افزود: از سوي 
ديگر ثبت س��فارش هاي پيشين به مدت 6ماه اعتبار دارد و 
قطعا بعد از ابلاغ مصوبه جديد ثبت سفارش واردات خودرو 

كماكان ادامه خواهد يافت. 
علي  آبادي ب��ا تاكيد بر اينكه با توج��ه به افزايش حجم 
واردات و عرض��ه به طور طبيعي قيم��ت خودروهاي وارداتي 
كاهش پيدا مي كند، گفت: با وجود آنكه عرضه در اين قسمت 
بيش��تر شده نوعي افزايش كاذب قيمت را شاهديم كه بهانه 
آن بحث قطع بودن سامانه ثبت سفارش است. در حالي كه 
اتفاق خاصي در اين ح��وزه رخ نداده و واردات خودرو مانند 
گذش��ته ادامه دارد. مديركل دفتر مقررات صادرات و واردات 
در پاسخ به سوالي مبني بر اينكه چرا سازمان توسعه تجارت 
يك باره و در ماه هاي پاياني فعاليت دولت چنين تصميماتي 
را اعمال كرده است؟ توضيح داد: اين موضوع از سال قبل از 
سوي وزارت صنعت، معدن و تجارت پيشنهاد داده شده بود 
و در دولت در حال بررس��ي قرار داش��ت. در هر صورت اين 
تصميم براي واردات كش��ور مفيد دانسته شده و براي بهبود 
وضعيت، حماي��ت از توليد و همچنين س��اماندهي واردات 
خودرو تصميم بر آن گرفته شده است كه در اين حوزه شاهد 

تغييراتي باشيم. 

 ساماندهي صادرات به روسيه
 معاون امور بين الملل اتاق بازرگاني ايران گفت: با توجه 
به ظرفي��ت ايران مي توانيم، تامين كننده محصولات آبزي و 
به ويژه ميگوي روسيه و كشورهاي اوراسيا باشيم. محمدرضا 
كرباسي معاون امور بين الملل اتاق بازرگاني، صنايع، معادن 
و كشاورزي ايران با اشاره به ديدار اخير رييس اتاق با سفير 
روسيه گفت: مسائل و مواردي در آن ديدار مطرح شد كه نياز 
به پيگيري دوطرف دارد و بايد تلاش كنيم مشكلات بر سر 
راه توس��عه روابط تجاري رفع شود. كرباسي با تاكيد بر لزوم 
برگزاري كميس��يون مشترك بازرگاني ايران و روسيه اظهار 
كرد: برگزاري اين كميس��يون مش��ترك در دستور كار قرار 
دارد و وزارت ارتباطات ايران نيز يازدهم تا س��يزدهم مهرماه 
س��ال جاري را براي برگزاري اين كميسيون مشترك مطرح 
كرده كه البته نهايي نش��ده و در حال بررس��ي اس��ت.  او با 
اشاره به انجام مذاكرات براي پيوستن ايران به اتحاديه اوراسيا 
گفت: پس از ورود ايران به اتحاديه اوراس��يا به همان نسبتي 
كه فضاي مناسبي براي اقتصاد ايران فراهم مي شود، زمينه 
براي حضور ويژه كشورهاي عضو اتحاديه اوراسيا در ايران نيز 
مهيا خواهد شد. كرباسي تشكيل شركت هاي سرمايه گذاري 
مش��ترك ميان تجار ايراني و روس��ي را از ديگر زمينه هاي 

همكاري ميان دو كشور مطرح كرد. 
كرباس��ي به صادرات صيفي و س��بزي از ايران به روسيه 
نيز اش��اره كرد وگفت: به دليل چهارفصل بودن ايران، امكان 
توليدات صيفي جات مانند خيار و گوجه و انواع س��بزيجات 
وجود دارد و مي توان زمينه تش��كيل ش��ركت مش��ترك در 
اين زمينه را فراهم كرد.  رايزن بازرگاني فدراس��يون روسيه 
در اي��ران گفت: در طول مذاكرات م��ا و همكاران ما در اين 
مذاكرات حضور دارند و اين مذاكرات چند س��ال اس��ت كه 
ادام��ه دارد، ام��ا بايد بدانيم اين مذاكرات چندجانبه اس��ت. 
»رستم مورات علي اف« با اشاره به سخنان كرباسي در مورد 
واردات م��رغ روس��يه از ايران گف��ت: در زمينه توليد مرغ تا 
حدي به خودكفايي رس��يده ايم و س��الانه فقط مقدار كمي 
مرغ وارد مي كني��م. »مورات علي اف« همچنين با تاكيد بر 
ظرفيت هاي بسيار ايران در توليد محصولات لبني و همچنين 
ش��ير خشك باكيفيت تاكيد كرد وگفت: بلاروس هم كه در 
اتحاديه اوراسياست در اين زمينه ظرفيت هاي زيادي دارد و 
روس��يه قسمت زيادي از نياز شير خشك خود را از بلاروس 

وارد مي كند.  
رايزن بازرگاني فدراس��يون روس��يه در ايران با تاكيد بر 
وجود زمينه هاي بس��يار براي همكاري ايران و روسيه اظهار 
كرد: هنوز زيرساخت هاي توس��عه همكاري ها آماده نيست 
و در زمين��ه حمل ونقل و بس��ته بندي و وج��ود ترمينال ها 
مش��كلاتي وجود دارد. او در بخش ديگري از س��خنانش از 
همكاري دو ش��ركت ايراني و روسي خبر داد. وي همچنين 
بر لزوم شكل گيري دس��تگاهي براي حل اختلافات تجاري 
تاكيد كرد و گفت: دستگاه و نهادي براي حل اختلافات تجار 
و فعالان اقتصادي دو كش��ور نداريم و ايجاد دستگاهي براي 
حل اختلافات تجاري دو طرف بايد در دستور كار قرار گيرد. 

گزيدهها

جهانگيري در مراسم توديع و معارفه وزير صنعت، معدن و تجارت اظهار كرد

اقتصاد خصوصي سازي دوباره احيا شود
 نعمت زاده: براي اصلاح نظام بانكي از مشاوران خارجي  بهره بگيريم       شريعتمداري: واگذاري هاي خصولتي برچيده شود 

تعادل     
محمدرضا نعمت زاده كه لقب پدر صنعت ايران را يدك 
مي كش��د، روز گذشته طي مراسمي سكان وزارت صنعت، 
معدن و تجارت را به محمد ش��ريعتمداري سپرد. در اين 
مراس��م از زحمات محمدرضا نعمت زاده قدرداني و حكم 
رييس جمهور به شريعتمداري به عنوان وزير جديد صنعت، 
معدن و تجارت توسط جهانگيري به وي اعطا شد. محمد 
شريعتمداري در حالي فرمان اداره وزارت صنعت، معدن و 
تجارت را به دست مي گيرد كه به گفته فعالان اقتصادي اين 
بخش با چالش هاي زيادي مواجه است و همچنان بين دو 
اس��تراتژي جايگزيني واردات و خودكفايي حركت كرده و 
كمتر بر برون گرايي و صادرات متمركز بوده است؛ موضوعي 
كه روز گذشته مورد اشاره معاون اول رييس جمهوري نيز 
قرار گرفت. اس��حاق جهانگيري با بي��ان اينكه ما هنوز به 
درجه ي��ي از اقتصاد باز نرس��يده ايم كه ه��ر كالايي با هر 
تعرفه يي وارد كشور شود، مي گويد: ما هنوز در دوره مديريت 
اقتصاد هستيم و همان گونه كه بازار ارز را مديريت مي كنيم 
بايد واردات نيز مديريت ش��ود، از اين رو بايد از بازار داخلي 
كشور صيانت كنيم. موضوع ديگر مورد تاكيد جهانگيري 
اين بود كه بخش خصوصي بايد ميدان دار اصلي باش��د و 
چرخ اقتصاد را در دست بگيرد. اين مقام دولتي مي گويد: 
بخش خصوص��ي نبايد فقط مجري سياس��ت هاي دولت 
باشد بلكه بايد در سياس��ت گذاري ها نيز مشاركت داشته 
باشد. از س��وي ديگر، جهانگيري از مديراني كه از داشتن 
پرونده در س��ازمان بازرسي و ديوان محاسبات مي ترسند 
نيز گل��ه كرد و گفت: آنها به درد اقتص��اد نمي خورند، اما 
در عي��ن حال تاكيد كرد كه هي��چ مديري نبايد برخلاف 
 قان��ون عمل كن��د. از آن س��و، محمدرضا نعم��ت زاده كه

 چهار س��ال بر صندلي ساختمان سميه تكيه زده بود، در 
مراسم توديع خود، با انتقاد از ممنوع الخروج شدن فعالان 
اقتصادي، گفت: در اين چهار س��ال از هر دس��تگاه دولتي 
كمكي خواس��تم جواب رد نگرفتم، اما از برخي وزرا گلايه 
دارم. او عل��ت كن��دي امور را جهان س��ومي ب��ودن ايران 
دانس��ت و توصيه كرد: براي اصلاح نظام بانكي از مشاوران 
اروپايي و خارجي بهره  بگيريم. اما محمد شريعتمداري از 
اينكه بعد از نعمت زاده در اين وزارتخانه مش��غول ش��ده، 
اظهار خوش شانس��ي كرد و وعده هايي چون »زنده كردن 
مشوق هاي صادراتي، جوان تر شدن وزارتخانه و بهره گيري 
از ت��وان بانوان فع��ال، ادامه نهضت اكتش��افات معدني و 
توج��ه به صنايع كوچك در مناطق مح��روم« را در دوران 
مديريتش داد. س��كاندار جديد اي��ن وزارتخانه بر اين باور 
اس��ت كه ت��ن بهبود يافت��ه صنعت، مع��دن و تجارت در 
حال برخاستن از بس��تر بيماري هنوز از برخي بيماري ها 
رن��ج مي ب��رد. او همچنين خطاب به جهانگي��ري يكي از 
مشكلات عمده كشور را واگذاري هاي خصولتي دانست و 
گفت: عمده ترين بنگاه هاي كشور با چالش هاي مديريتي 
و حاكميتي مواجهند كه متاس��فانه اينها كنار ميز دولت 
همكار ما يا وزير دفاع، يا وزير رفاه يا مسوول بنياد شهيد و 
كميته امداد هستند كه امروز به اسم خصوصي سازي مالك 
بخشي از حوزه هاي صنعتي و معدني كشور شده اند و من 
ماموريت خ��ود مي دانم كه واگذاري ها به بخش خصوصي 

انجام شود. 

 گلايه هاي جهانگيري 
قائم مق��ام وزارت صنع��ت، معدن و تج��ارت در آغاز 
مراس��م تجليل از عملكرد محمدرضا نعم��ت زاده گفت: 
فردي چون نعمت زاده براي نجات توليد اقتصاد و صنعت 
نياز بود. رضا رحماني در خصوص محمد ش��ريعتمداري 
وزير صنع��ت، معدن و تجارت اف��زود: در بدنه وزارتخانه 
همواره از ايش��ان و از دوره مديريت ايش��ان به نيكي ياد 
مي كنند و خوشحاليم كه پس از سال ها از توان و دانايي 
و تدبير ايشان استفاده مي شود. وي اظهار كرد: نخستين 
جلس��ه كاري ش��ريعتمداري در زمينه معادن و اقتصاد 
مقاومتي بود و ايشان بر صادرات و آموزش و دانش بنيان 
شدن صنعت و ايجاد نهضت اشتغال و توليد ملي و معادن 
اهتمام دارد.  معاون اول رييس جمهور نيز وزير سابق اين 
وزارتخانه را از افتخارات كشور برشمرد و  گفت: نعمت زاده 
را با تمام بداخلاقي هايش دوس��ت دارم، با همين اخلاق 
كارش را پيش برده و همه از او حس��اب مي برند. اسحاق 

جهانگي��ري همچني��ن از وزير جديد اي��ن وزارتخانه به 
عنوان مدي��ري با اخلاق، پركار، خوش فك��ر، با برنامه و 
زحمتكش ياد كرد و گفت: شريعتمداري از ابتداي انقلاب 
در بخش هاي اقتصادي كش��ور فعاليت هاي مهمي انجام 

داده و نقش بسيار تاثير گذاري داشته است. 
جهانگي��ري تصريح ك��رد: وضعيت كش��ور در دولت 
يازدهم رو به بهبود بوده و نبايد اين طور قلمداد شود كه 
وضعيت اقتصادي كشور نسبت به گذشته تغييري نكرده 
است. شايد در برخي بخش ها هنوز مشكلات جدي وجود 
دارد اما موتور اقتصاد كش��ور ب��ه حركت افتاده و در ريل 
صحيح و مسير توسعه قرار گرفته و آنچه مهم است، اين 

است كه بدانيم از اين به بعد چگونه بايد كار كنيم. 
وي ب��ا بيان اينكه سياس��ت هاي كلي اصل ۴۴ قانون 
اساس��ي ابهامات قانوني را براي فعاليت بخش خصوصي 
برطرف كرد، گفت: بخش خصوصي براي فعاليت س��قف 
پرواز ندارد و به هر ميزان كه بخواهد، مي تواند رشد كند. 
او گفت: شوراي گفت وگوي دولت و بخش خصوصي يكي 
از شوراهايي است كه به اين موضوع مي پردازد كه از وزير 
ام��ور اقتصادي و دارايي و وزي��ر صنعت، معدن و تجارت 
مي خواهم كه براي فعال تر ش��دن اين ش��ورا و نيز ساير 

نهادهاي مدني بخش خصوصي تلاش كنند. 
وي ادامه داد: اينكه برخي مي گويند توليد كش��ور در 
ركود است، قابل قبول نيست. وقتي به كسي دايما تلقين 
كنيم كه مريض اس��ت س��رانجام باور مي كند. متاسفانه 
برخي صنعتگ��ران هم باور كرده اند ك��ه در بخش توليد 
ركود حاكم ش��ده اما دوره ركود تعريف مش��خصي دارد 
و نبايد توقع داش��ته باش��يم كه در دوره رونق هيچ واحد 
توليدي مشكل نداشته باشد يا هيچ كارخانه يي ورشكسته 
نش��ود و حتي در كشورهاي صنعتي و اروپايي نيز بعضي 
از واحدهاي توليدي با مش��كل مواجه مي ش��وند و اعلام 

ورشكستگي مي كنند. 
جهانگيري با بيان اينكه وضعيت كلي صنعت كش��ور 
اميدوار كننده و رو به رش��د اس��ت، افزود: اقتصاد ايران از 
صنعتگران و دولت انتظار دارد كه سرعت رشد اقتصادي 
كش��ور افزايش پي��دا كند و ب��راي بي��كاري و وضعيت 

معيشتي مردم چاره انديشي شود. 
او ادام��ه داد: چاره انديش��ي ب��راي حل مش��كلات 
معيش��تي م��ردم آن گونه ك��ه برخي از دول��ت انتظار 
دارند، اين نيس��ت كه چيزي به مردم داده ش��ود بلكه 
راه حل صحيح آن اس��ت كه كاري كنيم تا مردم درآمد 
و كار داشته باش��ند و از دسترنج خود بتوانند وضعيت 

معيش��تي خود را بهبود بخش��ند. 
وي با تاكيد بر اينكه بايد از بازار داخلي كشور صيانت 
كنيم، تصريح كرد: ما به درجه يي از اقتصاد باز نرسيده ايم 
ك��ه بگوييم هر كالايي با هر تعرفه يي مي تواند به كش��ور 

وارد ش��ود و اهميتي ندارد كه چه مش��كلي براي توليد 
داخل��ي به وج��ود مي آيد. من فكر مي كن��م كه ما هنوز 
در دوره مديري��ت اقتصاد هس��تيم و همان گونه كه بازار 
ارز را مديري��ت مي كنيم بايد واردات نيز مديريت ش��ود. 
جهانگيري اضافه كرد: وقتي كه احساس مي شود، واردات 
ممكن است به توليد داخلي آسيب برساند بايد با تعرفه يا 

سياست هاي فني محدوديت هايي را اعمال كنيم. 
او با اش��اره به س��خن رييس مجلس شوراي اسلامي 
مبني بر اينكه چنانچه دول��ت براي جلوگيري از واردات 
۸۰۰ قلم كالا اقدامي نمي كند، مجلس وارد خواهد ش��د، 
گفت: البته مجلس ش��وراي اسلامي دس��ت دولت را در 
اين زمينه بس��ته اس��ت به گونه يي كه دولت بر اس��اس 
قانون ب��ه هيچ وجه نمي تواند مانع واردات كالايي ش��ود. 
وي اف��زود: مديري كه از پرونده در س��ازمان بازرس��ي و 
ديوان محاسبات مي ترس��د به درد نمي خورد. البته هيچ 
مديري نباي��د بر خلاف قانون عمل كن��د و اگر اقدام بر 
خلاف مقررات براي منافع شخصي باشد، خيانت است اما 
گاهي يك مسوول ناچار مي شود براي حفظ منافع كشور 

تصميمي ويژه اتخاذ كند. 
جهانگيري در بخش ديگري از سخنان خود با تاكيد 
ب��ر اينكه بايد بازارهاي داخلي را خوب شناس��ايي كنيم، 
گفت: متاس��فانه ش��دت مصرف انرژي در كشور در تمام 
بخش ه��ا نظير مس��كن، حم��ل و نقل و صنعت بس��يار 
بالاس��ت و اين ميزان از مصرف ان��رژي با هيچ جاي دنيا 
قابل مقايس��ه نيس��ت و يكي از اولويت هاي دولت تمركز 
ب��ر موضوع بهينه س��ازي مص��رف انرژي اس��ت كه اين 
برنامه بازار بزرگي براي س��رمايه گذاران داخلي و خارجي 

محسوب مي شود. 
او به بخش معدن در كش��ور نيز اشاره وگفت: بخش 
خصوص��ي تاكنون نتوانس��ته عملك��رد خوبي در بخش 
معدن و به خصوص معادن فلزي داش��ته باش��د. وي با 
تاكي��د بر ض��رورت پرهيز از خام فروش��ي گفت: هر چه 
بتواني��م باي��د ارزش افزوده را در ص��ادرات بالا ببريم و 
اي��ن اق��دام در جهت منافع و مصالح كش��ور اس��ت كه 
امي��دوارم وزير جديد صنعت، مع��دن و تجارت در اين 

زمينه برنامه ريزي مناسبي انجام دهد. 
جهانگيري با تاكيد بر لزوم حمايت از صادرات و اعطاي 
خط اعتباري ب��ه صادر كنندگان و نيز كش��ور هاي هدف 
صادرات گفت: صندوق توس��عه مل��ي اعلام آمادگي كرده 
اس��ت كه خط اعتب��اري اعطا كند و دولت انواع و اقس��ام 
حمايت ه��ا را انجام مي دهد تا ميزان صادرات غيرنفتي در 

كشور افزايش پيدا كند. 
او همچنين خواستار ايجاد بنگاه هاي بزرگ صادراتي در 
كشور شد و گفت: اين ظرفيت بايد در كشور ايجاد شود و 
اتاق بازرگاني و اتاق اصناف بايد در اين زمينه فعال شوند، 

چرا كه در موضوع تحريم روس��يه از س��وي اروپا، روسيه 
تمايل پيدا كرد كه محصولات كش��اورزي خود را از ايران 
تامين كند اما متاسفانه بنگاهي بزرگ براي صادرات به اين 

كشور در ايران وجود ندارد. 
وي ادامه داد: دولت ب��ه دنبال انعقاد موافقت نامه هاي 
تعرفه ترجيحي با كش��ورهاي همسايه است اما بايد دقت 
كنيم كه در اين توافقنامه ها  منافع كشور مد نظر قرار گيرد 

و اقتصاد ايران دچار آسيب نشود.
 

 مشورت از خارجي ها
محمد رضا نعمت زاده در مراس��م توديع خود با اش��اره 
به اينكه بانك هاي خارجي با سرمايه گذاران ما مثبت  تر از 
برخورد بانك هاي ايراني است و لازم است حداقل هفته يي 
يك روز براي سامان دادن به وضع بانك ها زمان بگذاريم و 
حتي در صورت نياز براي اين كار مشاور خارجي در اختيار 
بگيريم. وي تصريح كرد: نحوه برخورد كارمندان وزارتخانه 
با ارباب رجوع و كارآفرينان و سرمايه گذاران بايد تغيير كند. 
او گفت: بايد اعتمادمان را به بخش خصوصي بيشتر كنيم و 
بنده هر جا به اين بخش اعتماد كردم جواب مثبت گرفتم؛ 
چراك��ه بخش خصوص��ي مملكت را از خ��ودش مي داند. 
نعم��ت زاده از ممنوع الخروجي فعالان اقتصادي انتقاد كرد 
و گفت: ممنوع الخروجي و زندان را براي هميشه از بنگاه ها 

و فعالان بخش خصوصي حذف كنيم.
 

 شريعتمداري: ضرورت تحريك تقاضا 
از س��وي ديگر، س��كاندار جديد وزارتخانه ۳ بخشي با 
تقدي��ر از خدمات نعمت زاده، صحبت ه��اي خود را با ارائه 
گزارشي از وضعيت اين بخش شروع كرد. به گفته محمد 
ش��ريعتمداري، قدرت خريد مردم در س��ال هاي ۱۳۸6تا 
۱۳۹۲ با كاهش به ترتيب ۲۲و ۳۸درصدي در بخش هاي 
شهري و روستايي به س��ال هاي ۱۳۸۰و ۱۳۸۱ بازگشت. 
البته او بر اين باور است كه نعمت زاده تن بي جان صنعت، 
معدن و تجارت را تحويل گرفت كه اكنون بخش اعظمي از 
ضعف هايش بهبود يافته است به طوري كه افت ۱۰درصدي 
صنعت را متوقف و مثبت ك��رد. به گفته وي، تراز تجاري 
كش��ور در دولت يازدهم در دو س��ال متوالي مثبت شد و 
بي��ش از ۲۵هزار واحد راكد و نيمه فع��ال با تزريق بيش 
از ۱6۰هزارميليارد ريال س��رمايه فعال شد. شريعتمداري 
افزود: تلاش هاي صورت گرفته در حوزه فضاي كسب وكار 
نيز سبب بهبود رتبه شاخص جهاني ايران در فضاي كسب 
وكار از ۱۵۲به ۱۲۰و ش��اخص رقابت پذيري از ۸۲ به ۷6 
ش��د. از س��وي ديگر زنجيره توليد محصولات پتروشيمي 
با تلاش هاي نعم��ت زاده از ۵۸ ميليون تن به 6۸ ميليون 
تن در دولت يازدهم رس��يد همچني��ن در دولت يازدهم 
۴6۰هزار كيلومتر ژئوفيزيك هوايي براي اكتشاف معدني 

در كشور انجام شد كه پيش از شروع كار دولت يازدهم اين 
آمار ۱۸۰هزار كيلومتر بود. همچنين به گفته او ۷6شهرك 
و ناحيه صنعتي براي اس��تقرار واحدهاي صنعتي در زمان 
وزارت نعمت زاده تجهيز شد و از ۷۱۸ به ۷۹۴ ناحيه رسيد. 
ش��ريعتمداري افزود:»توس��عه بازارهاي هدف صادراتي به 
۱۵كشور كه در گذشته ۸۰ درصد محصولات به ۸ كشور 
صادر مي شد همچنين ميزان جلب و جذب سرمايه گذاري 
خارجي در بخش صنعت، معدن و تجارت ۸.۱ ميليارد دلار 
ب��ود كه بيش از ۷ميلي��ارد دلار آن تاكنون به مرحله اجرا 

رسيده است در دوره مديريت نعمت زاده صورت گرفت. 
ش��ريعتمداري در بخ��ش ديگري از س��خنان خود به 
برنامه هاي كاري اش اشاره كرد و گفت: رونق بخش مسكن 
كه بيش از ۱۲۰نوع كس��ب وكار به آن وابس��ته اس��ت و 
خارج كردن آن از ركود طولاني ازجمله اين برنامه هاست. 
او ب��ا تاكيد ب��ر اينكه مردمي كردن اقتص��اد بدون حضور 
بخش خصوصي ميس��ر نيس��ت، يادآوري كرد: بخشي از 
واگذاري هاي انجام ش��ده در گذش��ته به خصولتي ها بوده 
و ام��روز بنگاه ها با چالش مديريت مواجه اند. وزير صنعت، 
معدن و تجارت به مش��كلات بانكي نيز گريزي زد و گفت: 
با نرخ بازده كمتر از ۱۰درصد، نرخ هاي س��ود تس��هيلات 
اعطايي با ارقام موجود به معناي خوابانيدن و منفعل كردن 
بخ��ش صنعت اس��ت و من هر گونه تعل��ل در اين زمينه 
و رفع مش��كلات نظام بانكي را برنخواه��م تافت. او تاكيد 
كرد: اعطاي تس��هيلات بايد به واحده��اي داراي اهليت و 
برخوردار از بازار در اولويت باشد.»جوان سازي اين وزارتخانه 
و بهره گيري از توانمندي زنان فرهيخته كش��ور« از ديگر 
برنامه هاي مورد اش��اره ش��ريعتمداري بود. شريعتمداري 
همچنين در نشست با روساي سازمان هاي صنعت، معدن 
و تجارت استان ها نيز گفته بود كه برنامه راهبردي وزارت 
صنعت، معدن و تج��ارت در ۲۸صفحه و با ۱۲ اقدام مهم 

براي ۳ماهه اول جمع بندي و تدوين شده است . 

 فعالان اقتصادي چه گفتند؟ 
از س��وي ديگ��ر در اين مراس��م اف��رادي از بدنه بخش 
خصوصي نيز حضور يافته بودند و به بيان دغدغه هاي خود 
در حضور مسوولان دولتي پرداختند. رييس پارلمان بخش 
خصوصي عن��وان كرد با روحيه يي كه از نعمت زاده س��راغ 
دارم وي حتي اگر روي ويلچر هم باشد باز هم كار و تلاش 
مي كند. غلامحس��ين شافعي خواس��ته بخش خصوصي را 

مشاركت اين بخش در صحنه اقتصاد عنوان كرد. 
علي فاضلي، رييس اتاق اصناف ايران حذف قوانين 
دس��ت و پاگير در حوزه صنعت، مع��دن و تجارت را 
مهم ترين دس��تاوردهاي مهندس نعمت زاده دانس��ت 
و از شريعتمداري خواس��ت تا دست بخش خصوصي 
را ب��ا تمام توان بگيرد. ريي��س خانه صنعت، معدن و 
تجارت ايران كه در اين مراسم حضور داشت با گلايه 
از اينكه عوام��ل محيطي در بخش اداره صنعت هنوز 
به تكامل نرسيده اند، تصريح كرد: نزول و بهره مركب 
صنعت كش��ور را بيچاره كرده و تسهيلات نوشداروي 
بعد از مرگ س��هراب هس��تند. ما انتظار داريم، بخش 
خصوصي واقعي در نظر گرفته شود و نسبت به بهبود 
وضعيت صنعتي كش��ور تصميم��ات عملياتي مد نظر 
قرار گيرد. عبدالوهاب سهل آبادي اين را هم گفت كه 
شريعتمداري يكي از مهم ترين وزارتخانه ها را تحويل 
گرفته و در اين دوره زماني ۴س��اله پير خواهد ش��د. 
عزيز اكبريان، رييس كميسيون صنايع و معادن خانه 
ملت ديگر ميهمان اين مراس��م ب��ود كه نعمت زاده را 
س��مبل صنعت ايران دانس��ت و گفت: شريعتمداري 
اختيارات س��تاد فرماندهي اقتصاد مقاومتي استان ها 

را افزاي��ش ده��د. 
در ادام��ه مدي��ركل س��رمايه گذاري وزارت صنعت، 
مع��دن و تجارت كه در اين مراس��م حضور يافته بود از 
رش��د ۴۴درصدي حضور بانوان در پست هاي مديريتي 
اي��ن وزارتخانه خبر داد. همچنين به گفته افروز بهرامي 
بعد از برجام ۷ميليارد دلار س��رمايه گذاري خارجي در 
۱۰۳پروژه انجام ش��ده كه ۴۳پروژه م��ورد بهره برداري 
واقع ش��ده و 6۲ پروژه نيز درح��ال طي مراحل اجرايي 
اس��ت و اين نش��ان مي دهد كه توزيع س��رمايه گذاري 

خارجي بسيار متنوع شده است. 

در دومين نشست اتاق تهران بررسي شد

موانع توسعه صادراتي
تعادل 

دومين نشست كميسيون تسهيل تجارت و توسعه 
صادرات در دوره جديد، بحث و بررسي ابلاغيه معاون 
اول رييس جمهور به سازمان اداري و استخدامي كشور 
مبني بر تغيير و اصلاح ضوابط و مقررات براي توسعه 
صادرات غيرنفتي را در دستور كار خود قرار داد. اعضاي 
كميس��يون در اين نشست علاوه بر دستور جلسه به 
موانعي كه در برابر صادرات غيرنفتي كشور سر برآورده 
نيز پرداختند و از كميسيون تسهيل تجارت و توسعه 
صادرات خواس��تار پيگيري و تلاش ب��راي رفع آن با 
رايزني با نهادهاي مسوول شدند. »تمركز امر صادرات 
در معاونت اقتصادي رييس جمهوري، تعديل نرخ ارز، 
تقويت روابط بين المللي، تقوي��ت دولت الكترونيك، 
بازنگري تعرفه ها، مديريت صادرات مواد اوليه و ايجاد 
تمركز در حوزه پتروشيمي به عنوان توليدكننده يكي 
از اقلام عمده صادراتي« ازجمله مواردي بود كه توسط 

فعالان بخش خصوصي مطرح شد. 

 آمار تجارت
ب��ه گزارش پايگاه خبري اتاق ته��ران در ابتداي اين 
نشست، گزارشي از آمار تجارت خارجي در ۴ماه منتهي 
به تير س��ال جاري اكران شد كه مطابق آمارها صادرات 
غيرنفتي ۹.۵درصد كاهش يافته و عمده اين كاهش هم 
در بخش كالاهايي نظير محصولات كش��اورزي مشاهده 
 مي ش��ود. از طرفي براساس آمارها، تجارت خارجي طي 
مدت مذكور رشد 6 درصدي را تجربه كرده است. رييس 
كنفدارس��يون صادرات ايران اين ميزان رشد را افزايش 

۲۴درص��دي واردات عن��وان كرد و گف��ت: اين موضوع 
نشان مي دهد كه ما رشد واردات و در عين حال كاهش 
صادرات داش��ته ايم. به گفته محم��د لاهوتي، بالا بودن 
قيمت تمام شده، افزايش حقوق و دستمزد بيش از تورم، 
حمل ونقل و تس��هيلات گ��ران را ازجمله دلايل كاهش 
ص��ادرات برش��مرد. او ادامه داد: فع��الان اقتصادي بارها 
يكسان س��ازي نرخ ارز را خواستار شده و هشدار داده اند 
كه تثبيت نرخ ارز موجب كاهش صادرات  مي ش��ود. اين 
نگراني وجود دارد كه فنر نرخ ارز به يك باره رها شود و در 
اين صورت اقتصاد ايران تحمل افزايش ناگهاني نرخ ارز را 
نخواهد داشت. اميدواريم دولت دوازدهم به واقعيت هاي 

اقتصادي بيشتر توجه كند. 
مهدي شريفي نيك نفس نيز كاهش صادرات غيرنفتي 
را ناش��ي از كاه��ش صادرات محصولات پتروش��يمي و 
ميعان��ات گازي دانس��ت و گفت: ص��ادرات محصولات 
پتروش��يمي به دلي��ل برخي موانع سياس��ي و بانكي با 
كاهش مواجه شده و انتظار اين است كه دولت دوازدهم 
با تقويت ديپلماس��ي تجاري و برق��راري ارتباط موثر با 

همسايگان اين موانع را از سر راه بردارد. 
او اف��زود: جال��ب اينك��ه يك��ي از نقاط ق��وت ايران 
برخ��ورداري از منابع غني گاز به مي��زان ۱۸درصد گاز 
دنيا عنوان  مي ش��ود اما همچنان مي��زان بهره برداري از 
اين منابع حدود يك درصد اس��ت. اين عضو كميسيون 
تس��هيل تجارت و توس��عه صادرات اتاق تهران با اشاره 
به اينكه امكان صادرات گاز به اروپا و كش��ورهايي نظير 
هند، چين و ام��ارات وجود دارد، ادام��ه داد: وجود ۵.۵ 
ميلي��ون تن منابع ال پي جي)LPG( ض��رورت صادرات 

آن را ايج��اب  مي كند و صادرات اي��ن محصول نيازمند 
لجستيك مناسب و مخازن مخصوص است. متاسفانه ما 
فاقد مذاكره كنندگان قوي براي بازاريابي اين محصولات 

در سطح بين المللي هستيم. 
از س��وي ديگر عباس آرگون، ديگر عضو كميسيون 
تسهيل تجارت و توسعه صادرات اتاق تهران هم با اشاره 
به كاهش س��ود س��پرده هاي بانكي به ۱۵درصد گفت: 
حتي ن��رخ ۱۵درصدي نيز فاصله فاحش��ي با نرخ تورم 
دارد و باز هم س��رمايه ها به جاي آنكه صرف توليد شود 
به س��وي سيس��تم بانكي روانه  مي شود. به نظر  مي رسد 
اجراي دس��تورالعمل بانك مركزي مبني بر كاهش نرخ 
س��ود سپرده ها صرفا با صدور بخشنامه محقق نمي شود 
و بان��ك مركزي بايد نظ��ارت موثري بر عملكرد بانك ها 
اعم��ال كند. فاطمه مصدق نيز كه به نمايندگي از بانك 
مركزي در اين نشس��ت حضور يافته بود از مذاكرات اين 
نه��اد براي برقراري پيمان پولي با پاكس��تان خبر داد و 
گفت: بر اين اساس بانك هاي مركزي دو كشور با يكديگر 
توافق  مي كنند كه براي يكديگر خط اعتباري ايجاد كنند.

 
 موانع صادراتي؟ 

سيدرضي حاجي آقاميري ديگر عضو اين كميسيون 
با اش��اره به تمايلاتي كه نس��بت به كاهش نرخ سود 
بانكي مطرح  مي ش��ود، گفت: همه فع��الان اقتصادي 
از اينكه نرخ س��ود بالاس��ت، ابراز نگراني  مي كنند اما 
راهكاري هم براي اصلاح اين وضعيت ارائه نمي كنند. 
اگر نرخ س��ود كاهش پيدا كند و مردم پول هايشان را 
از سيستم بانكي خارج كنند احتمالا مسائلي به وجود 
خواهد آمد كه مس��اله صادرات ب��راي صادركنندگان 
جزو مسائل ثانويه خواهد بود. مسائل كنوني نيز ناشي 

از نگرش هاي جزيره يي به اقتصاد است. 
مرتضي لطفي، نايب رييس كميسيون تسهيل تجارت 
و توس��عه ص��ادرات از رفع ممنوعيت م��راودات بانكي با 
پاكستان خبر داد و گفت: ميان ايران و تركيه تفاهمنامه يي 

در حوزه بازار سرمايه به امضا رسيده و از اين پس كالاهاي 
ايراني  مي توانند در بازار اين كشور عرضه شود. او همچنين 
با اش��اره به برگزاري اجلاس تجاري ايران و عراق گفت: 
ظاهرا س��وريه نيز قرار است در اين اجلاس شركت كند. 
در شرايط كنوني كه كش��ورهاي سوريه و عراق نيازمند 
بازسازي هستند، لازم اس��ت با اتخاذ ديپلماسي تجاري 
قوي نسبت به مشاركت جدي شركت هاي ايراني در روند 
بازس��ازي متقاعد شوند. آن هم در شرايطي كه عربستان 
به كش��ورهاي همسايه وارد ش��ده و تلاش  مي كند، مانع 

صادرات كالاهاي ايراني به اين كشورها شود. 
شراره بخت جو، رييس امور توسعه دولت الكترونيك 
در س��ازمان اداري و اس��تخدامي كشور درباره تكليف 
س��تاد اقتصاد مقاومتي مبني بر اصلاح ضوابط تجارت 
خارجي براي توس��عه صادرات غيرنفت��ي بر اين نهاد 
توضيح داد و گفت: ما در جلسات و مذاكره با نهاد هاي 
ذي ربط در امر تجارت خارجي به فهرستي از مواردي 
كه توس��عه صادرات را با مانع مواجه  مي كند، دس��ت 
يافته اي��م و قصد داريم از طريق برگزاري جلس��اتي با 
فعالان اقتصادي و صادركنندگان اين فهرست را كامل 
كنيم. بخت جو تاكيد كرد كه امر شناس��ايي به عنوان 
گام اول و ض��روري بايد با كمك فع��الان اقتصادي و 
صادركنندگان برداشته شود تا ديد درست و دقيقي از 

مشكلات و موانع موجود به دست دهد. 
در ادامه، اعضاي كميسيون تسهيل تجارت و توسعه 
ص��ادرات اتاق تهران به معرفي موانع صادرات پرداختند. 
س��يدرضي حاجي آقاميري از ناهماهنگي دستگاه ها در 
امر صادرات س��خن گفت و محس��ن بهرامي ارض اقدس 
در مورد اث��رات تثبيت نرخ ارز بر ص��ادرات توضيح داد 
و افزود: اقتصاد ايران طي ۴س��ال گذشته حدود 6۰ الي 
6۵ درصد تورم تجميعي داش��ته و اين بدان معناس��ت 
ك��ه هزينه تمام ش��ده كالاها 6۰ درص��د افزايش يافته 
 اس��ت؛ حال آنكه به��اي اي��ن كالا در بازارهاي جهاني

6۰ درص��د افزاي��ش نيافت��ه و صادركنن��دگان ايران��ي 

نمي توانن��د كالاي خود را با اين ميزان افزايش قيمت به 
فروش برسانند. اين شرايط درحالي است كه نرخ ارز نيز 

تثبيت شده است. 
او در عين حال گفت: اساس كار گمركات نيز گويي 
هنوز بر واردات استوار است. افزون بر اين صادركنندگان 
نقدينگي كافي براي خريد م��واد اوليه در اختيار ندارند 
و شايس��ته اس��ت طي تدابيري، خريد م��واد اوليه براي 
صادركنندگان مدت دار شود. بهرامي همچنين از اهميت 
بازنگري در مراوده با كش��ورها سخن گفت و افزود: لازم 
اس��ت كش��ورهاي هدف تجاري در اولويت قرار گيرند و 
ضوابط انتخاب رايزنان نيز مورد بازنگري قرار گيرد. طبق 
ضوابط انتخاب رايزنان، اين افراد بايد ۱۰س��ال س��ابقه 
كارمندي در وزارتخانه صنعت، معدن و تجارت را داشته 
باش��ند. درحالي كه  مي توان از ظرفيت فعالان اقتصادي 
خوشنام كه با كشورهاي هدف مراودات تجاري دارند يا با 

اين كشورها آشنا هستند، بهره گرفت. 
در ادامه اين نشس��ت ش��راره بخت جو توضيح داد: 
ماموريت ما اصلاح فرآيند و اصلاح ساختار است. براي 
مثال اگر مدت زمان صدور كالا ۱۰روز است با اصلاح 
فرآيند ه��ا  مي توان اين زمان را به زمان كمتري تقليل 
داد. م��ا قصد داريم تا يك ماه آين��ده احكامي كه هر 
س��ازمان با اجراي آنها  مي تواند در تس��هيل صادرات 
سهيم شود، استخراج كنيم سپس آن را براي تصويب 
ب��ه س��تاد اقتصاد مقاومت��ي ارائه  مي كني��م و پس از 
تصويب اين احكام، اجراي آن را نظارت خواهيم كرد. 

در اين زمينه خواهان همكاري اتاق تهران هستيم. 
رييس كميسيون تسهيل تجارت و توسعه صادرات 
اتاق تهران نيز گفت: براس��اس قانون بهبود مس��تمر 
فضاي كس��ب وكار، دولت مكلف شده است كه بدون 
مش��ورت با بخش خصوصي مصوبه يا دس��تورالعملي 
نداش��ته باش��د. درحالي كه اكنون مكانيس��مي براي 
اجراي اين قانون وجود ندارد و لازم است، مكانيسمي 

در اين بخش طراحي شود. 
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15 نفت و انرژي
امضاي نخستين قرارداد مناطق 

نفت خيز جنوب در زمستان
مديرعامل ش��ركت مل��ي مناطق نفت خي��ز جنوب از 
امضاي هش��ت تفاهمنامه بين اين ش��ركت و شركت هاي 
داخل��ي و خارجي نفتي خبر داد و گف��ت: با اجراي طرح 
فرازآوري امكان توليد روزانه ۲۰۰۰ بشكه نفت از چاه رگ 
س��فيد فراهم ش��د و برنامه ريزي لازم براي ۱۲ حلقه چاه 
ديگر در ميدان رگ سفيد براي دستيابي به توليد ۱۷۰۰۰ 

بشكه در دستور كار قرار گرفت. 
بيژن عالي پور از امضاي نخس��تين قرارداد براي توسعه 
ميادي��ن نفت خيز جنوب در س��ه ماهه پاياني س��ال خبر 
داد و گف��ت: پيگي��ري، مذاك��ره و امض��اي تفاهمنامه در 
راس��تاي اج��راي الگوي جدي��د قرارداده��اي نفتي براي 
ج��ذب س��رمايه گذاري در مناطق نفت خي��ز جنوب يكي 
از دس��تاوردهاي اين ش��ركت در يك س��ال گذشته است. 
وي افزود: اين ش��ركت با هدف توسعه چهار ميدان نفتي 
كرنج، پارس��ي، رگ سفيد و شادگان ش��امل ۹ مخزن، ۸ 
تفاهمنامه با شركت هاي خارجي و داخلي امضا كرده است. 
اين تفاهمنامه ها با كنسرس��يوم پرگس، شلمبرژه، شركت 
توس��عه انرژي پاسارگاد، شركت توس��عه انرژي نفت نوين 
كيش )تنكو(، گروه مپنا، توسعه نفت و گاز پرشيا، شركت 
تات نفت و زارو بژنفت روس��يه امضا ش��د كه پس از ارائه 
پيش��نهادها و بررس��ي هاي فني- تخصصي با شركت هاي 

واجد شرايط براي توسعه ميدان ها قرارداد امضا مي شود. 
 

سرمايه گذاري 20ميليارد توماني 
NPC در مسووليت هاي اجتماعي

ش�انا| معاون وزير نفت در امور پتروش��يمي با تاكيد بر 
ت��داوم اجراي پروژه هاي مس��ووليت اجتماع��ي در مناطق 
عملياتي گفت: همزمان با هفته دولت، ۱۶پروژه همس��و با 
اين موضوع با هزينه ۲۰۰ميليارد ريال به بهره برداري رسيد. 
مرضيه شاهدايي روز گذشته در جمع خبرنگاران گفت: 
ش��وراي راهبردي ش��ركت هاي پتروش��يمي منطقه ويژه 
اقتصادي پتروشيمي هر ساله طرح ها و پروژه هايي را همسو 

با اجراي مسووليت اجتماعي در منطقه تصويب مي كند. 
وي با اشاره به اينكه همزمان با هفته دولت، ۱۶ پروژه از 
سوي شوراي راهبردي شركت هاي پتروشيمي منطقه ويژه 
اقتصادي پتروشيمي افتتاح مي شود، افزود: ۲۰۰ميليارد ريال 
براي اجراي اين پروژه ها هزينه شده است. معاون وزير نفت 
در امور پتروشيمي ادامه داد: اجراي چنين پروژه هايي براي 
رفاه اجتماعي منطقه تداوم خواهد داشت. شاهدايي تصريح 
كرد: سه پروژه استخر شهداي ماهشهر، خوابگاه ورزشي بندر 
امام خمين��ي )ره( و جاده مواصلاتي ش��ادگان - بندر امام 
خمين��ي )ره( امروز به صورت نمادي��ن از ميان اين پروژه ها 
افتتاح شدند. شايان يادآوري است، جاده شادگان- بندر امام 
خميني )ره( از سوي شركت ملي صنايع پتروشيمي و بقيه 
پروژه ها از س��وي شوراي راهبردي شركت هاي منطقه ويژه 

اقتصادي پتروشيمي اجرا شده اند. 
 

پيدا شدن 5نفتكش گم شده
ايلنا| وكيل شركت ملي نفتكش ايران در پرونده موسوم 
به نفتكش هاي گمشده از پيگيري و ادامه روند قضايي اين 

پرونده خبر داد. 
عليرضا مقدم، وكيل ش��ركت ملي نفتك��ش در پرونده 
نفتكش هاي گمشده اظهار داشت: اين پرونده با ويژگي هاي 
خاص و پيچيده در حال بررس��ي كيفري در دادسراي امور 
بين الملل و حقوقي در ش��عبه ويژه رسيدگي به پرونده هاي 
كشتيراني اس��ت و جلسه رس��يدگي آن امروز برگزار شد. 
ش��ركت ملي نفتكش ايران و صندوق بازنشستگي اقدامات 
لازم جهت بازگرداندن بيت المال را انجام داده اند. وي با بيان 
اينكه اين نفتكش ها هشت فروند بوده اند، گفت: با مديريت 
مديرعامل قبلي شركت ملي نفتكش، صفايي، پنج فروند آن 
به ناوگان بازگشته  و تكليف سه فروند از اين نفتكش ها بايد 
در مراجع قضايي ايران مش��خص ش��ود. دعاوي و اقدامات 

حقوقي در اين خصوص انجام شده است. 
 

 مصوبه وزارت نفت
براي ارتقاي جايگاه زنان

ايرنا| مشاور عالي زنان وزارت نفت گفت: در حال حاضر 
۶۶۰مدير زن در س��طح مياني و ارش��د وزارت نفت فعاليت 
دارند، البته تلاش اي��ن وزارتخانه با افزايش تعداد بانوان در 

پست هاي مديريتي است. 
فاطمه تندگويان در نشست معاونت امور زنان و خانواده 
رياس��ت جمهوري با مش��اوران وزرا و دستگاه هاي اجرايي و 
مديران كل دفاتر امور زنان و خانواده استانداري هاي سراسر 
كشور در دولت دوازدهم افزود: فضاي مشاركت بانوان در اين 
وزارتخانه فراهم است به طوري كه اكنون مشاوران امور بانوان 

در اين وزارتخانه به ۷۶ شركت نفت رسيده است. 
وي تصري��ح كرد: همچنين براي نخس��تين ب��ار ۹ زن 
برجسته به مركز توس��عه مديريت در صنعت نفت معرفي 

شده اند تا در كلاس هاي آموزشي مشاركت داشته باشند. 
تندگويان ادامه داد: اين افراد آموزش ديده در پروژه هاي 
كلان صنع��ت نفت با بيش از 5۰ميليارد تومان مش��اركت 
كنند. وي خاطرنشان كرد: همچنين براي افزايش مشاركت 
زنان در اين وزارتخانه هفته گذشته در شوراي معاونان وزارت 
نفت مصوب شد كه صنعت نفت بايد زمينه ارتقاي جايگاه 
زن��ان را فراهم كند. وي اضافه كرد: تدوين س��ند راهبردي 
ارتقاي مش��اركت زنان و بهبود كيفيت خانواده در دو سال 
گذشته اجرايي شد كه اميدواريم همه اين اقدامات منجر به 

افزايش مشاركت بانوان در پست هاي مديريتي كشور شود.

 تمايل افغانستان
براي خريد گاز ايران

فارس| پ��س از مذاكرات اي��ران و بخش خصوصي 
افغانستان، اين كش��ور خريدار گاز ايران شد و با وجود 
زيرساخت هاي موجود گاز ايران مي تواند به هرات برسد. 
بر اس��اس مذاكراتي كه از سال گذش��ته بين ايران 
و بخ��ش خصوصي افغانس��تان انجام ش��د، ظاهرا اين 
همس��ايه ش��رقي ايران رس��ما تمايل دارد كه از ايران 
گاز وارد كند، اين در حالي اس��ت كه افغانس��تان يكي 
از مش��تريان خريد گاز تركمنس��تان نيز هس��ت و قرار 
اس��ت گاز تركمنس��تان از طريق خط لوله تاپي به اين 
كشور ارسال شود. محمدرضا قدسي زاده سرپرست امور 
بين الملل شركت ملي گاز ايران اخيرا اعلام كرده است: 
صادرات گاز از مسير خط لوله به شهر هرات امكان پذير 
و زيرس��اخت هاي آن ه��م فراهم اس��ت. وي همچنين 
اعلام مي كند: امكان ساخت نيروگاه در منطقه زابل نيز 
وج��ود دارد كه ايران مي تواند در حوزه صادرات برق به 

افغانستان هم از اين طريق ورود كند. 

كوتاه از دنياي انرژي

وزير نفت مقابل دوربين تلويزيون ملي از رانت در پتروشيمي سخن گفت

سود 700 توماني هر مترمكعب پتروشيمي بدون »هيچ« كار 

ونزوئلا، نردبان قيمت نفت نمي شود
نيك باتلر|فايننشال تايمز|

ترجمه| مهدي نيكويي|
براي بازارهاي مبادلات، هر تراژدي يك فرصت 
تجاري است. چنين نگاهي در بازارهاي نفت جهان 

نسبت به تنش هاي ادامه دار ونزوئلا وجود دارد. 
اعضاي موس��س مجلس ونزوئلا، به تازگي و در 
اقدام��ي بدعت آميز به مجل��س نمايندگان حمله 
كردن��د تا قدرت را از چنگ آنه��ا درآورند؛ قدرتي 
كه براس��اس راي مردم و در فرآيندي دموكراتيك 
به دس��ت آمده بود. دادستان كل س��ابق و وفادار 
ونزوئ��لا، لوئيس��ا اورت��گا دياز هم از كش��ور خود 
گريخته، به دنبال پناهندگي در كش��ور همس��ايه 
كلمبياست و بر اس��اس گزارش ها آمادگي دارد تا 
فس��اد دولتي كشورش را افش��ا كند. ذخاير ارزي 
»س��رزمين زيبايي« هم س��قوط ك��رده و بدهي 
)دولت( هم به مس��ير صعودي خود ادامه مي دهد. 
كار به جايي رس��يده كه بر اساس شنيده ها، حتي 
حيوانات باغ وحش ها هم دزديده مي شوند تا جاي 

خالي غذاي قطحي زدگان را پر كنند. 
ونزوئلا در آس��تانه شكستن اس��ت. اما آيا اين 
اتفاق��ات مي توانند قيمت هاي نفت را به س��متي 
پي��ش برانند كه مدت ها آرزوي آن وجود داش��ته 
اس��ت؟ آيا انفج��ار درون��ي رژي��م رييس جمهور، 
نيك��ولاس م��ادورو و جنگ هاي داخل��ي مي تواند 
قيمت نفت را به ۶۰، ۷۰ دلار در هر بشكه و حتي 

بيشتر برساند؟ من اين طور فكر نمي كنم. 
قدرت سال هاي نه چندان دور امريكاي لاتين، 
هنوز ه��م بدون هيچ ش��كي ي��ك توليدكننده و 
صادركنن��ده بزرگ نفت اس��ت. ونزوئلا كه يكي از 
اعضاي موسس اوپك است و ساليان طولاني نقش 
رهبر معنوي اين سازمان را ايفا كرده است، بيش از 

هر كشور ديگري ذخاير نفتي دارد؛ هرچند بيشتر 
آن را نفت س��نگيني تشكيل مي دهد كه استخراج 
آن با قيمت هاي كنوني مقرون به صرفه نيست. اين 
كشور براساس آخرين آمارهاي موجود، در هر روز 
ماه جولاي، ۱.۹ميليون بش��كه نف��ت توليد كرد. 
بيشتر اين نفت، صادر مي شود كه ۷۸۰هزار بشكه 
از آن در 4ماهه نخست سال جاري ميلادي راهي 

امريكا شده است. 
اي��ن تصور كه قطع ش��دن تولي��دات نفت اين 
كش��ور، باعث افزايش جهش��ي قيمت ها مي شود، 
بر اس��اس اين آمارها و ارقام در ذهن افراد ش��كل 
گرفته اس��ت. دلايل خوبي براي اثبات اين فرضيه 
مطرح مي شود، اما چرا ممكن است واقعيت اندكي 

متفاوت باشد؟
نخس��ت، توقف كام��ل توليد و ص��ادرات نفت 
ونزوئلا، بس��يار غيرمحتمل است. ونزوئلا به شدت 
ب��ه نفت وابس��ته اس��ت و اي��ن كالا ۹5درصد از 
درآمدهاي صادراتي اين كشور را تشكيل مي دهد. 
پاسداشت اين تجارت و حفظ توليد، اولويت بي قيد 
و ش��رط هر دولتي در ونزوئلا خواهد بود؛ خواه آن 
دولت تحت هدايت مادورو باشد يا مهم ترين رقيب 
او، هنريكه كاپريلز. اگر لازم باشد، نيروهاي نظامي 
از تاسيس��ات نفتي نگهبان��ي خواهند كرد و توليد 

ادامه خواهد يافت. 
اگر هر يك از تاسيسات توليد نفت با مشكل و 
توقفي مواجه ش��وند، احتمالا اثر آن ناچيز خواهد 
بود. ممكن است جهشي در قيمت ها هم مشاهده 
ش��ود اما به احتمال زياد، اي��ن جهش نيز موقتي 
خواهد ب��ود. ونزوئلا ق��درت و اثرگذاري يك دهه 
پيش خود را ندارد؛ زمان��ي كه روزانه ۲.5ميليون 
بشكه نفت خام استخراج مي كرد و توليداتش يكي 

از مهم ترين اقلام سبد خريد پالايشگاه هاي جنوب 
غربي امريكا بود. 

اف��ول صنعت نف��ت ونزوئلا و به وي ژه ش��ركت 
دولت��ي پترولئوس دي ونزوئلا، باعث ش��ده كار به 
جايي برسد كه اين كشور حتي ظرفيت كافي براي 
توليد مجاز تحت سهميه اوپك خود را هم نداشته 
باشد. توليد كنوني نفت ونزوئلا در كمترين سطح 
۲۷س��اله خود ق��رار دارد و از نگاه داخلي آن را در 
شرايط ش��كننده يي قرار داده است. كاهش بيشتر 
توليد نفت ونزوئلا در حد مقداري مانند نيم ميليون 
بش��كه در روز، ش��رايط را براي پالايشگاه هاي خو 
گرفته به توليدات داخلي اين كشور دشوار خواهد 
كرد و به ش��ركت هاي بين الملل��ي دخيل در اين 
فعاليت ها )مانند رپس��ول و شورون( آسيب خواهد 
زد. با اين حال از نگاه جهاني، هرگونه كس��ري به 
وس��يله افزايش توليدات ديگر نقاط جهان جبران 
خواهد شد. هم اكنون حتي چند توليدكننده اوپك 
)از جمل��ه نيجريه، اي��ران، الجزاير و عراق( بي تاب 
افزايش صادرات خود هس��تند. تحريم هاي ايالات 
متحده روي واردات نفت ونزوئلا، مختل كننده روند 
معمول مبادلات خواهد بود اما بازار به سرعت خود 

را با شرايط جديد انطباق خواهد داد. 
با اين حال، توليد در اين سطح پايين هم باقي 
نخواهد ماند. هر دولتي نياز به درآمدهاي صادراتي 
دارد و كس��اني كه در ونزوئلا سرمايه گذاري كرده 
يا در عوض تامين نفت به اين كش��ور وام داده اند، 
تمايل مستقيم دارند كه شرايط خوبي در استخراج 
مش��اهده كنند. از كشورهاي چشم دوخته به رونق 
دوباره ونزوئلا مي توان به چين و روسيه اشاره كرد. 
چين ديگر پول��ي در اختيار ونزوئلا قرار نمي دهد، 
اما براس��اس گزارش ه��ا در س��ال ۲۰۱۶، حدود 

۲۰ميلي��ارد دلار به اين كش��ور وام داده كه هنوز 
آن را دريافت نكرده اس��ت. روس��يه هم به تازگي 
ميزان وام خود به ونزوئلا را از طريق شركت دولتي 
روسنفت افزايش داده اس��ت. تضمين بازپرداخت 
آن وام، تج��ارت واحد زيرمجموعه پترولئوس دي 
ونزوئلا، س��يتگو اس��ت. هيچ دولت��ي نمي تواند با 
چنين بدهكار قدرتمندي از در كينه توزي در آيد. 
ونزوئلا چه تحت رهبري دموكراتيك كاپريلز يا 
ديگر همفكرانش باشد و چه با حكومت نظامي اداره 
شود، تمام دغدغه اش تشويق سرمايه گذاري جديد 
و بازگشت سريع به سطوح توليدي پيشين خواهد 
بود. فقر كشوري كه زماني از مرفه ترين كشورهاي 
امريكاي لاتين بود، بس��يار تكان دهنده است. اين 
كشور مي توانس��ت به راحتي توليد روزانه يي برابر 
با 3 ميليون بشكه يا بيشتر داشته باشد و با توجه 
به زيرس��اخت هاي موجود و تجربيات باقيمانده در 

پترولئوس دي ونزوئلا، اين كش��ور با يك مديريت 
جديد احتمالا مي تواند تا ۱۸ ماه به چنين سطحي 

از توليد برسد. 
شكي نيست كه تضميني براي يك آينده روشن 
وجود ندارد. با اين حال، تاريخ گواه از آن است كه 
تغيير رژيم هر قدر به شكل خشونت آميزي باشد، 
باعث ادامه تباهي تجارت نمي شود. در كشورهاي 
متكي به درآمدهاي نفتي، توليد و صادرات طلاي 
س��ياه تبديل به الزامات دولت جديد مي شود تا به 

اين صورت بتوانند قدرت خود را تثبيت كنند. 
ونزوئ��لاي امروز، مكان��ي غم انگيز و نگون بخت 
است و شهروندان آن قرباني ديكتاتوري و مديريت 
ناكارآمد اقتصاد هس��تند. اما بازار جهان در اشتباه 
خواه��د بود، اگ��ر آنچه در خيابان ه��اي كاراكاس 
اتف��اق مي افتد را به عنوان نش��انه يي از آغاز روند 

صعودي نفت بداند. 

گروه انرژي| نادي صبوري|
ش��ايد ب��ه دليل تغيي��ر در راس ه��رم روابط 
عموم��ي وزارت نفت يا به دلايل��ي ديگر ازجمله 
بهبود رابطه دولت با صدا و س��يمايي كه هميشه 
س��از مخالف زده اس��ت، بيژن زنگن��ه اين روزها 
بيش از هر زمان ديگري نس��بت به گفت وگوهاي 
تلويزيون��ي اقب��ال نش��ان مي دهد. وزي��ري كه 
رس��انه هاي مكتوب براي پرس��يدن يك س��وال 
از او به هر آب و آتش��ي مي زنن��د، آنقدر مهمان 
برنامه هاي تلويزيوني و پرس��ش هاي تكراري آنها 
ش��ده كه عملا به س��ختي مي توان تشخيص داد 
ك��ه تاريخ هر ك��دام به چه زماني مربوط اس��ت. 
حضور تلويزيوني دوشنبه شب زنگنه اما با برخي 
نكات جدي��د همراه بود كه البته با دس��تپاچگي 
و س��كوت مجري مي ش��د فهميد كه انتظار طرح 
آنه��ا روي آنتن وجود نداش��ته اس��ت. زنگنه در 
اين حض��ور تلويزيوني از »زياد ب��ودن رانت« در 
پتروشيمي ها و سود ۷۰۰تومان در هر مترمكعب 
اين  واحدها صحبت كرد. س��ودي كه طبق اعلام 
صري��ح وزير»بدون اينكه واحدهاي پتروش��يمي 
هيچ كاري كرده باش��ند« و صرفا به دليل فاصله 
۷۰۰توماني ميان ارز 3۱۰۰ در تحويل خوراك و 
تبديل آن به ارز 3۸۰۰تومان براي اين واحدهاي 
توليدي رقم خورده است. اين اظهاراتي است كه 
زنگنه در برنامه نگاه يك مطرح كرد. صحبت هايي 
كه به دنبال س��كوت مج��ري در مقابل به ميان 
آمدن حرف »رقابت منفي توليد كنندگان متانول 
در ايران با يكديگر« و طرح اين پرس��ش كه اين 
اعم��ال ب��ا »چه توجيهي« انجام ش��ده اس��ت از 
س��وي وزير مطرح شد و چندان نيز ادامه نيافت. 
مشروح صحبت هاي وزير نفت را كه طبق صحبت 
خودش حداكثر تا س��اعت ۱۱شب مي تواند بيدار 
بماند و براي اين حضور تلويزيوني سقف خوابش 

را شكسته بود در ادامه مي خوانيد. 
مدت ه��ا بود كه كمتر صحبتي از نرخ خوراك 
پتروش��يمي و ب��الا و پايي��ن ب��ودن آن به ميان 
مي آمد، آخري��ن دعواها در اين مورد كه پاي آن 
به رس��انه ها نيز كشيده ش��د به حدود يك سال 
قبل بازمي گش��ت و پس از آن به نظر مي رس��يد 
ك��ه حداق��ل در ظاهر همه  چي��ز در امن و امان 
است. واقعيت اما چيز ديگري است. تاكنون بارها 
و بارها صحبت از قوانين ضد دامپينگ كشورهاي 
همس��ايه عليه توليد كنندگان پتروش��يمي ايران 
به مي��ان آم��ده ب��ود، صحبت هايي ك��ه بخش 
خصوصي پتروشيمي و انجمن صنفي كارفرمايي 
صنايع پتروش��يمي به عنوان نماينده اين بخش 
چندان آن را جدي نگرفت��ه و تلاش بر انكار آن 
داشتند. دوشنبه  ش��ب اما وزير نفت به صراحت 
از رقاب��ت منفي توليد كنن��دگان »متانول« ايران 
با يكديگر و قيمت ش��كني آنه��ا صحبت كرد. او 
در مقاب��ل دوربين تلويزي��ون ملي گفت:»فروش 
و بازارياب��ي محصولات پتروش��يمي ما درس��ت 
نيس��ت. ما متانول را با قيمت بدي مي  فروش��يم. 

توليدكنندگان متانول ما با يكديگر رقابت منفي 
دارن��د و قيمت ها را پايي��ن مي آورند.« او پس از 
س��كوت مجري و واكنش تعجب آمي��ز او به اين 
اظهارات در پاسخ به اين پرسش كه پتروشيمي ها 
»با چ��ه توجيهي« اين روش را پي��اده كرده اند، 
توضي��ح داد: »ران��ت در اي��ن ميان بس��يار زياد 
اس��ت. گاز را از م��ا 3۱۰۰تومان مي گيرد 3۸۰۰ 
ارز را تبدي��ل مي كند و ب��دون اينكه هيچ كاري 
كرده باش��د ۷۰۰تومان گيرش مي آيد. گاز ارزان 

مي خرد و همه اين كارها را مي كند.«
زنگن��ه تاكنون و پيش از تثبي��ت نرخ خوراك 
ني��ز صحبت هايي در مورد من��ش توليدكنندگان 
پتروشيمي ايران مطرح كرده بود اما اين نخستين  
بار به ش��مار مي رفت كه اي��ن صحبت ها اينچنين 
صريح و در مقابل ميليون ها بيننده مطرح مي شد. 
وزي��ر نف��ت ش��امگاه دوش��نبه از مجوزهاي 
بي منطق به برخي توليدات پتروش��يمي در چند 
س��ال اخير نيز س��خن گفته و عنوان كرد:»براي 
مثال در داخل ايران براي نقاطي مجوز توليد اوره 
و آمونياك داده بودند كه هزينه حمل آن تا بنادر 
ب��راي صادرات ۸۰ دلار در هر تن بود كه اساس��ا 
اوره و آموني��اك چني��ن ارزش افزوده يي ندارد و 
م��ا واقع��ا نمي دانيم با چه منطق��ي اين مجوزها 
داده ش��ده بود.« اظهارات تكميلي زنگنه نش��ان 
مي داد هر چند وزارت نفت از س��ال ۹۲ سعي در 
جلوگيري از ايجاد اين واحدها داشته اما به دليل 
خصوصي بودن آنها و پيشرفت فيزيكي كه تجربه 
كرده بودند، ريشه كن شدن مطلقشان غيرممكن 

به نظر مي رسد. 

 اعلام موضع درباره توليد برق از گاز همراه 
به غير از اظهارات صريح و مهم مطرح ش��ده در 
مورد پتروشيمي از سوي وزير نفت كه دست بر قضا 
در خبرگزاري ها پوشش نيافت، زنگنه در اين حضور 
تلويزيوني خود از مس��ائلي ديگر نيز سخن به ميان 
آورد. او در بخش هاي ابتدايي صحبت هايش، افزايش 
تولي��د گازهاي همراه را به دليل افزايش توليد نفت 
خام »طبيعي« توصيف كرده و وعده داد كه تا پايان 
برنامه 4ساله جلو سوختن بيش از ۹5درصد از اين 
گازهاي همراه گرفته ش��ود. اما نكته مهم اظهارات 
زنگن��ه درباره گازهاي همراه به بي��ان موضع او در 
مورد توليد برق از اين گازها بازمي گشت كه مدتي 
نيز به كشمكشي ميان وزارت نفت و نيرو بدل شده 
بود. او در اي��ن مورد گفت:»امكان توليد برق نيز از 
اي��ن گازها وج��ود دارد اما آلودگي را به آن ش��كل 
كم نمي كند فقط گاز با ش��رايط بهتري مي س��وزد 
ام��ا همچنان گاز غني بدون تبديل ش��دن به ديگر 

مشتقاتش سوخته خواهد شد.«
وزير نفت در توضيح سياست هاي اين وزارتخانه 
ب��راي حداكثري ك��ردن توليدات غيرخ��ام براي 
فروش اع��لام كرد:»تمام ميعان��ات گازي توليدي 
كش��ور تا پايان 4س��ال دولت دوازدهم به مجاري 
پالايش��ي و پتروشيمي وارد خواهد شد و در پايان 
س��ال ۱4۰۰ ديگر ميعانات گازي ب��راي صادرات 
نخواهي��م داش��ت. همچني��ن ارزش محص��ولات 
پتروش��يمي ايران تا اين س��ال به 4۰ميليارد دلار 
خواهد رسيد كه خوراك آن تامين شده و با منابع 
فاينانس خارجي و صندوق توس��عه ملي قابل اجرا 

خواهد بود.«

 اتمام پارس جنوبي در 98 
او در توضي��ح وضعيت��ي كه پ��ارس جنوبي در 
4سال آينده طي خواهد كرد نيز گفت:»در يك الي 
۲سال آينده بيش��تر فازهاي پارس جنوبي به جز 
قراردادي كه با كنسرسيوم به رهبري توتال منعقد 
كرده ايم به نتيجه مي رس��د. قرارداد توتال نيز پس 
از 4۰ماه نخستين آورد را به همراه خواهد داشت. 
ب��ا ب��ه نتيجه رس��يدن تمامي فازها ب��ه جز طرح 
 توس��عه فاز ۱۱ توليد گاز ما به روزانه ۷۰۰ميليون
متر مكعب خواهد رسيد كه از قطر بيشتر است.« 
البت��ه وزير نفت در ادامه توضيح داد كه قطر اخيرا 
برنامه هايي براي توس��عه چند فاز را در نظر گرفته 
كه مش��خص نيس��ت تا آن زمان به كجا خواهند 
رسيد. او همچنين در پاسخ به اين پرسش مجري 
برنام��ه كه چن��دان اطلاعي از س��ازوكار توس��عه 
 ميادي��ن مش��ترك نداش��ت و از پروتكل��ي ميان

۲ كش��ور صاحب ميدان براي چگونگي برداشت از 
آن صحبت مي كرد، گفت:»در ميدان مشترك تنها 
بايد از مرز فاصله يي داشت كه اين مورد نيز اكنون 
با حفاري افقي ديگر برطرف ش��ده است. پروتكل 
و اين مس��ائل در دنياي واقعي برداش��ت از منابع 

مشترك كاربردي ندارد«.

 اروپايي ها طالب گاز ايرانند با قيمت ارزان 
 وزير نفت دولت دوازدهم طي بيان صحبت هاي 
خود در مورد برنامه هاي صادراتي گاز اين دولت به 
كشورهاي مختلف به موضوع صادرات گاز به اروپا 
ك��ه در ايران به تازگي به ص��ورت جدي تر مطرح 
شده نيز پرداخت. او در اين مورد گفت:»به نظر من 

صادرات گاز ب��ه اروپا بايد از طريق LNG صورت 
گيرد. خط لوله بس��يار دشوار است. آنها اكنون نيز 
راغ��ب بوده و حتي حاضرند ب��راي توليدات آينده 
LNG ما قرارداد ببندند اما مشكل اروپا اين است 
 LNG كه به دلي��ل وجود گاز روس��يه همچنين
امريكا قيمت خوبي براي گاز وجود نداشته و براي 

ما مناسب نيست.«
اين حضور تلويزيوني زنگنه باعث شد، تازه ترين 
وضعيت صادرات گاز ايران به پاكستان و خط لوله 
موس��وم به »صلح« نيز تشريح شود. زنگنه در اين 
مورد عنوان كرد:»برنامه صادرات روزانه ۱۰ميليارد 
مترمكع��ب به پاكس��تان وجود دارد كه ان ش��االله 
جدي ش��ود. آنها ابت��دا بهانه تحريم را داش��تند. 
م��ن حدود يك ماه و نيم پي��ش به وزير نفت اين 
كش��ور نامه نوش��تم كه اين پ��روژه را فعال كنيد، 
او همان روز سرپرس��ت نخس��ت وزيري شد و فكر 
مي كنم به همين دليل نتوانست به اين نامه جواب 
بده��د، اكنون به نظرم بايد از كانال سياس��ي و از 
كان��ال حقوقي از طريق ش��ركتي كه با آن قرارداد 

داشته ايم اين موضوع را پيگيري كنيم.«

 دستور روحاني براي مذاكرات انحصاري 
B در فرزاد

وزير نفت به پرسش��ي درب��اره نتيجه مذاكره با 
ش��ركت دولتي نفت و گاز نيز براي توسعه ميدان 
فرزاد B ه��م اينگونه پاس��خ داد: رييس جمهوري 
خواس��ته بودند، مذاكره ما با اين شركت هندي تا 
سپتامبر ۲۰۱۶)مهر ۹5( به صورت انحصاري ادامه 

يابد و چنين هم شد؛ اما به نتيجه نرسيديم. 
وي توضيح داد: براس��اس پيشنهاد اين شركت 
هن��دي در طول ۲5س��ال تنه��ا ۱۰درصد ارزش 
توليد ميدان به ايران مي رسد و ۹۰درصد آن براي 
طرف مقابل مي ماند. چنين پيشنهادهايي براي ما 
جذابيت ن��دارد و اين مدل توس��عه يي قابل قبول 
نيس��ت؛ زيرا هدف ما تنها توسعه ميدان نيست و 

كسب درآمد براي كشور را دنبال مي كنيم. 
زنگن��ه ب��ه گزينه هاي ديگ��ر وزارت نفت براي 
تعيي��ن تكليف اين ميدان مش��ترك اش��اره كرد 
و گفت: ب��راي مطالعه اين ميدان با يك ش��ركت 
روس تفاهمنامه يي امضا كرده ايم و از سوي ديگر با 
همكاري يك مشاور درحال بررسي راهكار توسعه 
ميدان فرزاد بي  با اس��تفاده از منابع داخلي و اخذ 

وام هستيم. 
وي با اش��اره ب��ه اينكه در عين ح��ال مذاكره 
ب��ا هندي ه��ا ادامه دارد، ي��ادآور ش��د: اين بحث 
به هيچ وجه سياس��ي نيس��ت؛ بلك��ه كاملا فني و 

اقتصادي است. 
زنگنه در پاسخ به اين سوال كه با فرض امضاي 
ق��رارداد با طرف هن��دي مي توان ب��ه خوش قول 
بودنش��ان اميد داش��ت، گفت: اگر قراردادي امضا 
ش��ود، س��ازوكارهايي در قرارداد ديده مي شود كه 
طرف مقاب��ل در صورت خوش ق��ول نبودن ضرر 

خواهد كرد. 

انرژي امروز|
عض��و مجمع نمايندگان كرمانش��اه گفت: وزي��ر اقتصاد از 
نمايندگان فرصت خواس��تند تا موضوع پالايشگاه را به داوري 
بگذارن��د. مجمع نمايندگان اس��تان كرمانش��اه ه��م تصميم 

گرفتند؛ مدت محدودي را به وزير فرصت دهند. 
حشمت الله فلاحت پيشه، نماينده مردم كرمانشاه با اشاره به 
خارج شدن درخواست تحقيق و تفحص از واگذاري پالايشگاه 
كرمانشاه از دستور كار صحن گفت: وزير اقتصاد از نمايندگان 
فرصت خواس��تند تا موضوع پالايش��گاه را به داوري بگذارند و 

تيم داوري نظرشان را درباره اين واگذاري ارائه كنند. 
وي در ادام��ه افزود: مجمع نمايندگان اس��تان كرمانش��اه 
ه��م تصميم گرفتند مدت مح��دودي را به وزير فرصت دهند. 
ب��ه عبارتي قب��ل از اينكه گزارش تحقي��ق و تفحص واگذاري 
پالايش��گاه ارائه شود، نظر داوري هم مطرح شود؛ چنانچه اگر 

مشكل حل شود طبيعتا گزارش تحقيق و تفحص منتفي است 
اما اگر به نتيجه نرس��يد، تحقيق و تفحص دوباره در دس��تور 

كار قرار خواهد گرفت. 
عضو كميس��يون امنيت ملي و سياس��ت خارجه با اشاره به 
اينكه ما بايد ب��ه وزير اقتصاد جديد فرصت بدهيم، تاكيد كرد: 
آقاي كرباسيان در جريان اين بحث ها و اختلافات پيش از آغاز 
وزارت ش��ان بوده اند. اين موضوع در گذشته برايشان مطرح شد 
بنابراين بايد فرصتي داده شود. چنانچه در ابتداي كارشان تيم 
تحقيق و تفح��ص مي تواند مقابل فعاليت هاي آنها باش��د. وي 
در ادامه با بيان اينكه به نظر ما واگذاري پالايش��گاه كرمانش��اه 
غيرقانوني صورت گرفته است، تاكيد كرد: اميدواريم تيم داوري 
ب��ه درس��تي كارش را انجام دهد و نتيجه ه��ر چه زودتر اعلام 
شود. به هر حال ما نظرمان را درباره اين واگذاري گفته ايم و دو 

كميسيون انرژي و اقتصاد هم آن را تاييد كرده است. 

خروج تفحص از واگذاري پالايشگاه كرمانشاه از دستور كار صحن
خانه ملت|

عضو كميس��يون انرژي مجل��س از انتظار ۱۱س��اله براي افتتاح 
پالايشگاه ستاره خليج فارس انتقاد كرد. 

احمد مرادي با اشاره به دستاوردهاي دولت يازدهم در حوزه نفتي 
به ويژه پالايشگاهي و اولويت هاي دولت دوازدهم، گفت: موضوع نفت 
در كش��ور بسيار مهم بوده چراكه بخش اعظمي از درآمدهاي كشور 
و دول��ت از نفت به دس��ت مي آيد و در دولت يازدهم ش��روع خوبي 
براي ايجاد توسعه اقتصادي در كشور شد و رشد اقتصادي ۶درصدي 
اقتصاد كشور مديون افزايش فروش نفت بوده است. وي با بيان اينكه 
در بخش س��وخت، مصرف ها بي رويه است، ادامه داد: دولت دوازدهم 
بايد تلاش كند كه سوخت بهينه مصرف شود، چراكه نفت استخراجي 
به دو منظور قابل استفاده است؛ نخست اينكه وارد چرخه پالايشگاهي 
كش��ور مي ش��ود و براي تامين فرآورده هاي نفتي مورد استفاده قرار 

مي گيرد و دوم صادرات مازاد نفت براي تامين ارز كشور است. 

 مردادي در ادامه با تاكيد بر اينكه دولت دوازدهم بايد به فكر افزايش 
بهره وري انواع فرآورده هاي نفتي باشد، يادآور شد: دولت دوازدهم بايد 
اس��تفاده از فناوري هاي موجود و جلب و جذب سرمايه گذارهاي قوي 
بهره وري در انواع فرآورده هاي نفتي را افزايش دهد، به عنوان مثال اگر 
خودرو مي س��ازيم با همان درصد مصرف س��ابق سوخت نباشد، بلكه 
متعاقب افزايش خودروها به تامين سوخت مورد نياز آنها نيز انديشيده 
شود. عضو كميس��يون انرژي مجلس شوراي اس��لامي، با بيان اينكه 
برخي پالايش��گاه ها نيمه كاره بوده و توس��عه برخ��ي ديگر كند پيش 
مي رود، تصريح كرد: فرآيند تاس��يس پالايشگاه ستاره خليج فارس از 
س��ال ۸5 آغاز شده، اما تاكنون در سال ۹۶ كه ۱۱ سال از كلنگ زني 
آن مي گذرد، افتتاح نشده است در حالي كه ۱۱سال براي افتتاح يك 
پالايش��گاه در كش��ور نفت خيزي همانند ايران زياد است در حالي كه 
همين استاندارد در بسياري از كشورهاي دنيا به 3 سال مي رسد، لذا از 

وزير نفت انتظار مي رود كه اين گام ها را بلندتر بردارد.

تاخير 8ساله در بهره برداري از ستاره خليج فارس

شانا
س: 

عك



W W W. T A A D O L N E W S P A P E R . I R Wed. August 30. 2017  908   چهار شنبه      8  شهريور 1396     8   ذي الحجه 1438  شماره 

i n f o @ t a a d o l n e w s p a p e r . i r

صاحب امتیاز: موسسهرسانهنگارانخوبانديش
مديرمسوول:الياسحضرتي
 سردبیر: منصوربيطرف

 نشانی: خيابانستارخان-خيابانكوثردوم-بنبستمينو
 تلفن: 66420769-نمابر: 66420417         

  چاپ: روزتاب-توزيع: نشرگسترامروز-تلفن: 61933000
سازمان شهرستان ها: 66126088

 اذانصبحفردا:05:08 اذانمغرب:19:53 اذانظهر:13:04

عكسروز

عكس:فارس بازگشتتيمملیواليبالنوجوانان

مرامنامهاخلاقيروزنامهتعادلدروبسايترسميروزنامهدردسترساست

جشنوارهموسيقيجوان،بستريبرايشناسايياستعدادهاست
معاون امور هنري وزير فرهنگ و ارش��اد اس��امي در پیامي به مناس��بت آغاز يازدهمین جشنواره ملي موسیقي جوان گفت: برگزاري 
جشنواره ملي موسیقي جوان با اقبال بزرگان و استقبال جوانان هنرمند و هنرجو زمینه را براي شناسايي استعدادها و معرفي آثار نو به جامعه 

هنري و پیشرفت فعالیت هاي هنري در داخل و خارج از كشور بیش از پیش فراهم مي كند. 
به گزارش ايرنا، در پیام علي مرادخاني آمده اس��ت: امید اس��ت، اين رويداد هنري كه براس��اس انگیزه ها و اهداف متعالي و با 
سیاس��ت گذاري و برنامه ريزي شايس��ته با مشاركت فعال و فراگیر جوانان عاقه مند برگزار مي ش��ود، تداوم و تعالي يابد. امیدواريم 
هنر والاي موس��یقي در همه گونه ها به ويژه موس��یقي جوان همچنان در جهت رشد و تعالي مادي، معنوي، شادابي و نشاط فردي 
و اجتماعي به حیاط بالنده خود ادامه دهد. معاون امور هنري وزير فرهنگ و ارش��اد اس��امي بیان مي كند: هنر، ش��ناخت و بیان 
زيبايي هاست با صور دل انگیز خیال رو به گستره گسترده جمال و كمال كه وراي مرزهاي محدود جغرافیا با جان انسان در هر جاي 
جهان پیوندي مانا برقرار مي كند و به وارستگي و آرمان خواهي فرا مي خواند. مرادخاني ادامه مي دهد: هر نواي روح بخشي كه از فطرت 

و جان آدمي برآيد، لاجرم بر دل مي نشیند و حال شنونده را متحول و توجه اش را به سوي جلوه هاي حق جلب مي كند.

چهرهروز

بررسيمجموعخساراتگرانترينتوفانهابرايصنعتبيمه

بيمهتوفاني
گروهگوناگون|

توفان ش��ديد هاروي به عنوان قوي ترين 
توفان امريكا در 12 س��ال گذشته شناخته 
ش��ده اس��ت. اگرچه اين توفان، باد شديد و 
ويرانگ��ر دارد، اما بارش باران  و بالا آمدن س��طح آب نیز 
خسارت هاي بسیاري را بر جاي مي گذارد. همچنین، طبق 
گزارش هاي به دس��ت آمده، تولید نفت خام در امريكا نیز 
حدود 20درصد كاهش داش��ته كه اي��ن موضوع به دلیل 
افزاي��ش قیمت نفت، نگراني هاي بس��یاري را ايجاد كرده 

است. 
طبق اخبار به دس��ت آمده، توفان شديد هاروي باعث 
ايجاد س��یل ش��ديد در بس��یاري از نقاط تگزاس شده و 
خس��ارت هاي بس��یاري را ايجاد كرده است؛ به طوري كه 
به نظر بس��یاري از م��ردم امريكا، پ��س از توفان كاترينا، 
در س��ال 2005، اين خس��ارت ها بالاترين آمار را به خود 
اختصاص داده است. گزارش هاي بسیاري از تلفات انساني 
و خرابي هاي ناش��ي از اين توفان منتشر شده است. عاوه 
بر اين، ضررهاي مالي ناش��ي از چنین رويداد طبیعي نیز، 
نگراني هاي بس��یاري ايجاد كرده است. طبق گزارش هاي 
به دست آمده، توفان ها تاكنون باعث تحمیل هزينه هاي 
سنگیني به صنعت بیمه شده اند. توفان شديد سندي در 
میان گران ترين توفان ها براي صنعت بیمه قرار دارد. اين 
توفان در سال 2012 خسارتي حدود 30 میلیارد دلار به 
ش��ركت هاي بیمه در امريكا وارد كرد. مجموع زيان هاي 
ناش��ي از اين توفان، حدود 68.4 میلیارد دلار اعام شده 
است. ورود اين توفان سهمگین، منجر به قطع برق بیش 
از 5 میلیون خانوار در امريكا شد. اين توفان كه در مسیر 
خود باعث ريزش باران هاي شديد، جاري  شدن سیل و در 
برخي نواحي باعث ريزش برف شد، خسارات گسترده يي 

به مراكز مهم تجاري امريكا وارد كرد. 
پ��س از س��ندي، توف��ان ش��ديد متی��و به عن��وان 
س��همگین ترين توفان شناخته مي ش��ود. متیو، در سال 
2016، پ��س از چند روز تخريب گس��ترده در هايیتي و 
برجا گذاشتن تلفات انساني به امريكا رسید و چند ايالت 

اين كش��ور را نی��ز درگیر كرد. اين توف��ان منجر به قطع 
ب��رق 1.2 میلیون خانه و ش��ركت در ايالت هاي فلوريدا، 
جورجیا، كارولیناي شمالي و جنوبي شد. مجموع خسارات 
ناش��ي از توفان متیو، 11.5میلیارد دلار برآورد ش��ده كه 
خس��ارت هاي وارد شده به ش��ركت هاي بیمه حدود 3.8 
میلیارد دلار اعام شد. توفان ايرينا نیز باتوجه به مجموع 
خس��ارت هاي وارد شده، در رتبه س��وم قرار گرفته است. 
اين توفان در آگوس��ت 2011 در امريكا به وقوع پیوست 
و تلفات بس��یاري برجاي گذاشت. توفان سهمگین ايرينا، 
با مجموع خسارت 10.7 میلیارد دلاري، هزينه يي معادل 
6 میلیارد دلار بر شركت هاي بیمه در امريكا تحمیل كرد. 
پ��س از اين توفان هاي ش��ديد كه بارش  و س��یاب هاي 
گس��ترده يي به همراه داش��تند، گران ترين توفان ها براي 
صنع��ت بیمه، توفان هاي هیان و فیتو بودند كه در س��ال  
2013 بود. مجموع خس��ارت توف��ان فاجعه بار هیان كه 
فیلیپی��ن، ويتنام و بخش هايي از چین را در بر مي گرفت، 
نزديك به 10.4 میلیارد دلار برآورد شد. هزينه هايي كه بر 

صنعت بیمه تحمیل شد، حدود 7 میلیون دلار اعام شد. 
طبق گزارش هايي كه از اين توفان منتشر شده، بیشترين 
مرگ و میر بر اثر غرق شدگي و آوار شدن ساختمان ها بوده 
است. توفان فیتو نیز صدها هزار چیني را مجبور به ترك 
خانه هاي شان كرد. اين توفان باراني شديد به همراه آورد، 
تردد قطارها را مختل و پرواز هواپیماها را لغو كرد و باعث 
قطع شدن جريان برق شد. مجموع خسارت ناشي از اين 
 توفان حدود 8 میلیارد دلار و خس��ارت هاي صنعت بیمه

7 میلیون دلار اعام شده است. 
هرچن��د ك��ه تلف��ات و خس��ارت هاي توفان ه��اي 
جنوب ش��رقي آس��یا و س��واحل اقیان��وس آرام گاهي به 
اندازه توفان هاي شديد در امريكا برآورد مي شود اما طبق 
داده هاي ارائه ش��ده، افراد و شركت هاي كمتري در رابطه 
با اين حوادث تحت پوش��ش بیمه ق��رار دارند. بنا بر اين 
هزينه هايي كه ش��ركت هاي بیمه ناچار ب��ه پرداخت آن 
هس��تند، بسیار كمتر از خسارت هاي وارد شده به صنعت 

بیمه در امريكاست. 

آمارنامه

بازارهنر

»مالاريا«بهونكوورميرسد
فیلم س��ینمايي »مالاريا« به كارگرداني 
پرويز ش��هبازي در سینما تك ونكوور طي 

روزهاي آينده به نمايش درمي آيد. 
به گزارش ايسنا، پس از اعام همكاري 
مشترك بین »س��ینما تك ونكوور« مركز 
فرهنگي »فینیكس« به مديريت دكتر امیر 
گنجوي در تورنتو و ش��ركت »پاس��یفیك 
يونايت��د پروداكش��نز« ب��ه مديريت دكتر 
امیرهوشنگ هاشمي در ونكوور، برنامه يي 
ب��راي نماي��ش فیلم هاي ايران��ي در محل 

س��ینماتك طرح ريزي ش��د كه به عنوان نقطه آغاز اين 
همكاري، فیلم »مالاريا« س��اخته پرويز شهبازي دو بار 
در روزه��اي 14و 17س��پتامبر)23و 24ش��هريور ماه( 
براي عاقه مندان به س��ینما و ب��ه طور اخص مخاطبان 
كاناداي��ي به نماي��ش درخواهد آم��د. تهیه كننده  فیلم 
»مالاريا« مسعود ردايي اس��ت و پخش بین الملل آن را 
نسرين میرش��ب برعهده دارد. فیلم »مالاريا« تا به حال 
در جش��نواره هاي مختلف مثل ونیز، بوس��ان، ورش��و، 
ش��یكاگو، رم، استكهلم و بلگراد حضور داشته و موفق به 
دريافت جايزه جشنواره ورشو، جايزه بهترين كارگرداني 
از جشنواره داكا همچنین جايزه بهترين فیلم از جشنواره 
بین المللي فیلم هاي ش��رقي ژنو س��ويیس ش��ده است. 

سینماي مجهز سینماتك با بهترين امكانات 
پخش صوتي و تصويري، مكاني مناسب و 
شايسته براي نمايش آثار برگزيده سینماي 
ايران خواهد ب��ود. در اين مدت چند ماهه  
اخی��ر، فیلم هاي مختلفي از ايران با حضور 
عوام��ل آنها در كان��ادا در اين مركز پخش 
شده است. در اواخر شهريور ماه به مناسبت 
پخ��ش فیلم »پل خ��واب« مركز فرهنگي 
فینیكس میزبان هومن س��یدي، جهانگیر 
كوث��ري و اكتاي براهاني اس��ت همچنین 
كارگاه بازيگري با حضور هومن سیدي در دانشگاه تورنتو 
برگزار خواهد ش��د. طبق اع��ام برگزاركنندگان، هدف 
اصلي مركز فرهنگي فینیكس معرفي فیلم هاي ايراني در 
كانادا در محیطي دانش��گاهي و نقادانه است. با توجه به 
دش��واري هاي متعدد پخش عمده فیلم در كانادا، مركز 
فرهنگي فینیكس سعي كرده كه با گذاشتن چند اكران 
محدود در ش��هرهاي مختلف كانادايي و در س��الن هاي 
معتبر فیلم هاي ايراني را تا حد امكان در بهترين شرايط 
در كانادا معرفي كند. در جهت رس��یدن به اين خواسته 
اي��ن مركز همواره س��عي كرده ك��ه از كمك و همیاري 
ايراني هاي شناخته ش��ده و معتبر در كانادا براي اجراي 

منظم برنامه هاي خود استفاده كند.

برپايينمايشگاهباخدماتمحدود،رفعتكليفاست
بیست و هشتمین نمايشگاه صنايع دستي 
طي 7روز در 3 س��الن 8، 9 و س��ري 25 در 
محل دايمي نمايشگاه هاي بین المللي تهران 
برگ��زار ش��د. در اين دوره ش��اهد همزماني 
برپايي نمايش��گاه صنايع دستي با نمايشگاه 
فرش بوديم كه از نگاه برخي از تولیدكنندگان 
صنايع دس��تي فرصتي براي بازديد بیشتر و 
از ن��گاه برخي ديگر آورده مالي كمتري براي 

صنايع دستي را به دنبال داشت. 
به گزارش آنا، با پرس��ه يي چند س��اعته 

در دو س��الن 8 و 9 نمايش��گاه با حجم قاب��ل توجهي از 
عاقه مندان به صنايع دس��تي مواجه مي ش��ويد كه هنر 
صنعتگران شهرهاي مختلف كشور را به تماشا ايستاده اند. 
دو س��الن 8 و 9 به دلیل وس��عت و گس��تردگي بیشتر، 
راهروهاي عريض و تنوع و تعداد بیش��تر غرفه ها شلوغي 
بیشتري نسبت به س��الن س��ري 25 دارند، از پته دوزي 
كرمان و انواع زيورآلات با صدف گرفته تا هنر سوزن دوزي 
ممقان و فرش زرابريش��م اس��تان آذربايجان شرقي تنها 
گوش��ه يي از هنر مردم اس��ت ك��ه در مع��رض ديد قرار 
گرفته است. فهیمه ايمني ممقاني كه حتي در نمايشگاه 
نیز مشغول س��وزن دوزي است، مي گويد كه از نحوه ارائه 
خدمات نمايشگاه ش��امل اجاره میز، غرفه بندي و اسكان 
رضايت��ي ندارد؛ اما با اين حال در اين دوره فروش بس��یار 

خوبي داشته است. 

در غرفه صنايع دس��تي اصفهان، مدير 
غرفه كه در روز نخس��ت شانس حضور در 
غرف��ه 9 را يافته، مي گويد ك��ه در آغاز در 
سالن سري 25 بودم و آن سالن را با توجه 
به راهروهاي باريك تر و ش��رايط نامطلوب 
مناس��ب براي نمايش��گاه نبود. شايد اگر 
بهترين فضاي نمايش��گاه ب��ه ديجي كالا 
اختصاص نمي يافت و به اين برند نیز سالني 
ويژه اختصاص داده مي ش��د، امكان ارائه و 
عرضه تولیدات كس��اني كه در س��الن 25 
هستند بیشتر فراهم مي شد. كمي آن طرف تر اما سالن 
سري 25 قرار دارد كه به شكل راهرويي طويل و تنها در 
دو رديف، صنايع دس��تي شهرهاي دورافتاده را در خود 
جاي داده است. اكثر غرفه داران سعي داشتند تولیدات 
وي��ژه خود را به اين نمايش��گاه بیاورند. برخي از فروش 
كم و برخي ديگر از نبود تبلیغات كافي گله مند هستند. 
در غرفه بلورس��ازي و كار روي بلور نیز مسوول غرفه از 
عدم تمايل مردم به خريد صنايع دستي غیركاربردي و 
لاله هايي كه حاصل هنر و كار دست هنرمندانه اش است، 
س��خن گفت. او معتقد اس��ت مردم به لحاظ معیشتي 
به قدري ضعیف ش��ده اند كه حاضر نیس��تند لاله هاي 

400هزارتوماني را خريداري كنند. 
وي تاكید دارد كه برپايي نمايش��گاه صنايع دستي با 

خدمات محدود صرفا يك رفع تكلیف است. 

زندگي3زندربرزخمشترك
نمايش»كژدم«  نويس��نده  و  كارگردان 
از اعزام اين گروه نمايش��ي به كش��ورهاي 
آس��یايي خبر داد و گفت: 25ش��هريور ماه 
گ��روه اجرايي اين نمايش در چند كش��ور 
آسیايي همچون مسكو، گرجستان، روسیه 

و تركیه به روي صحنه مي رود. 
به گ��زارش ايس��نا، س��میه مهري كه 
اين روزه��ا نماي��ش او در »پرديس تئاتر 
تهران« روي صحنه اس��ت، بیان كرد: بعد 
از بازگشت از كش��ورهاي آسیايي در تالار 

فج��ر تهران، اصفهان و مش��هد اين نماي��ش به صحنه 
خواهد رفت. او با بیان اينكه نوشتن نمايشنامه»كژدم« 
سیر تكاملي داشته اس��ت، يادآور شد: ايده نوشتن اين 
نمايش��نامه از سال 91 در ذهنم نقش بست اما به دلیل 
اينكه بعضي از كاراكترها س��وژه هاي مستند اجتماعي 
هستند اين شخصیت ها تغییر و جايگزين شخصیت هاي 
ديگر مي شد و سرانجام در نوروز 96 نمايشنامه »كژدم« 
كامل ش��د. همچنین يك��ي از كاراكترهاي اين نمايش 
مردي بود كه داس��تان زندگي خود را روايت مي كرد كه 
به دلايلي اين كاراكتر حذف شد. اين كارگردان با اشاره 
به اينكه »كژدم« در لغت به معني »عقرب« است، اظهار 
كرد: اگر اطراف عقرب ها آتش باشد آنها با دُم به پیشاني 

خود زده و خودكشي مي كنند كه به دلیل 
اتفاقات مش��ترك بین شخصیت هاي اين 
نمايش و كژدم در زمان مرگ، نام »كژدم« 
انتخاب شد. مهري با بیان اينكه هر كدام از 
شخصیت هاي »كژدم« نشانه بارزي دارند، 
تاكید كرد: هم��ه كاراكترهاي اين نمايش 
افرادي هس��تند كه با يك تصمیم اشتباه 
در ابتدا خودش��ان و بع��د اطرافیان به آنها 

آسیب مي رسانند. 
س��میه مهري ب��ا بیان اينك��ه »كژدم« 
اثري مس��تندگونه و رئال اس��ت، اظهار كرد: اين نمايش 
زندگي 3 زن اس��ت كه در برزخ مش��ترك قرار گرفته و 
درده��اي مش��تركي دارند را روايت مي كن��د و زمان آن 
55 دقیقه اس��ت. او اظهار كرد: »ك��ژدم« اداي دين من 
به كساني اس��ت كه عده يي با ورود به زندگي خصوصي 
آنه��ا تاثیرات جبران ناپذيري به آنها وارد كردند و اگر اين 
نمايش براي تعداد كمي از مخاطبان هم تاثیرگذار باشد 
به عنوان يك هنرمند رسالت پیام رساني خود را ادا كرده و 
دغدغه ديگري نداشته و امید مي رود كه اين نمايش براي 
مخاطبان موثر باشد. كارگردان نمايش»كژدم« بیان كرد 
كه اين نمايش تا 23ش��هريور ماه در پرديس تئاتر تهران 

روي صحنه است.

توفانهاروي
درصدراخبار
والاستريتژورنال
اقتص��ادي  روزنام��ه 
ژورن��ال  اس��تريت  وال 
را  خ��ود  اول  گ��زارش 
ايالت  به موضوع س��یل 
تگ��زاس و توفان هاروي 
اختص��اص داده اس��ت. 
روزنام��ه  اي��ن  تیت��ر 
»باران،  س��یاب تگزاس 
را غ��رق ك��رد« اس��ت. 

از ديگ��ر گزارش ه��اي اين روزنام��ه مي توان به 
موضوع شركت هاي انرژي اشاره كرد كه نوشته 
ش��ركت هاي ان��رژي كمربندها را براي س��قوط 

محكم كرده اند.
اي��ن گ��زارش در واقع به پیامده��اي توفان 
هاروي اش��اره دارد و مي گويد كه هاروي تقريبا 
15درصد ظرفیت پالايش��گاهي را از مدار خارج 
كرده كه مي توان��د تهديد كننده قیمت هاي بالا 
در سراس��ر كشور باشد. بنابراين گزارش شركت 
اكس��ون موبیل پالايش��گاه »بي تاون« را كه در 
كانال هیستون واقع اس��ت را بسته زيرا جريان 
آب بخ��ش بزرگ��ي از اين پالايش��گاه را از كار 
انداخته اس��ت. اين پالايشگاه دومین پالايشگاه 
بزرگ ايالات متحده اس��ت كه تقريبا 560هزار 

بشكه نفت در روز را پالايش مي كند. 

نيويوركتايمز
اقتص��ادي  روزنام��ه 
نیوي��ورك تايمز هم در 
پیامدهاي  به  گزارش��ي 
توف��ان هاروي  فاجع��ه 
پرداخت��ه و تیتر صفحه 
اين چنین  را  اول خ��ود 
زده »غرقاب و خس��ته، 
تگ��زاس ب��راي بهب��ود 
و احی��ا خ��ود را آماده 

مي كن��د«. ام��ا گ��زارش ديگر اي��ن روزنامه به 
مدير جديد اوبر كه يك ايراني اس��ت اختصاص 
دارد. دارا خسروش��اهي،  48 ساله دو روز پیش 
از س��وي هیات مديره اوبر ب��ه عنوان مديرعامل 
اين شركت انتخاب شد. به گزارش اين روزنامه 
خانواده خسروش��اهي در س��ال 1978 از ايران 
به ايالات متحده مهاجرت كردند. آنها همه چیز 
خود را از دس��ت داده بودند. هادي پرتوي پسر 
دايي دارا خسروش��اهي به نیويورك تايمز گفته 
ك��ه م��ا همه چیزمان را از دس��ت داده بوديم و 
مي بايس��ت به عنوان يك كارآفرين خانه جديد 
خود را مي س��اختیم. بنابر گزارش اين روزنامه 
وظیفه تازه خسروش��اهي ترمیم فرهنگ دروني 
اين شركت اس��ت كه مديرعامل سابق به دلیل 
فس��ادي كه داش��ت اعتم��اد ب��ه آن را از بین 
برده اس��ت. او مجبور اس��ت در حالي كه آينده 
»خودرانندگ��ي« را كه رقب��اي آن امیدوارند بر 
بازار آن غلبه كنند آماده س��ازد،  كس��ب و كار 

جديد اوبر را هم بسازد. 

واشنگتنپست
واش��نگتن  روزنام��ه 
پس��ت ه��م در روزنامه 
مصیبت  خ��ود  دي��روز 
توفان ه��اروي بر ايالت 
تگ��زاس و هیس��تون را 
تیتر خود كرده و از آمار 
كشته شدگان اين حادثه 
پرده برداشته است. اين 
ك��ه  نوش��ته  روزنام��ه 

حداق��ل 9 نفر در اين حادثه كش��ته ش��ده اند. 
اما خبر مهم تر اين روزنامه پرتاب موش��ك كره 
ش��مالي اس��ت كه از فراز خاك ژاپن رد ش��ده 
اس��ت. بنابر اين گزارش،  توكیو پرتاب موش��ك 
كره ش��مالي را يك حركت »بي پ��روا« خوانده 
و نوش��ته كه اي��ن پرتاب،  ترام��پ را به چالش 

مي كشد كه مي خواهد چه كند. 

كيوسك

ميراثنامهايستگاه

ويكتوريا ملكه شكست
س��ريال تلويزيوني برگرفت��ه از رمان هاي 
»جي. ك��ي. رولین��گ« موفق ش��د، مجموعه 
تاريخي و پرطرفدار »ويكتوريا« را با فاصله يي 

چشمگیر پشت سر بگذارد. 
به گزارش ديجیتال اسپاي، »استرايك« نام 
س��ريال كارآگاهي جديدي است كه بر اساس 

رمان هاي كارآگاهي »جي. كي.رولینگ«، نويسنده هفت گانه »هري پاتر« ساخته شده 
است. اين اثر در قدم هاي اول از سريال تاريخي »ملكه ويكتوريا« پیشي گرفته است. 

گزارش هاي آماري يك ش��نبه ش��ب تلويزيون انگلیس نش��ان مي ده��د، تعداد 
بیننده هاي نخستین قسمت »استرايك« از مخاطبان سريال »ويكتوريا« دو میلیون 
نفر بیشتر بوده است. اين سريال اقتباسي كه از شبكه »بي. بي. سي 1« به روي آنتن 
م��ي رود، به طور میانگین 5میلی��ون و 500 هزار نفر مخاطب را به خود جذب كرد و 
در دقايقي تعداد بینندگانش را تا 6میلیون و 200 هزار نفر هم بالا برد. اما در همان 
شب میانگین تعداد بینندگان سريال »ويكتوريا« 3میلیون و 900هزار نفر بودند كه 
در نقطه اوج س��ريال به 4میلیون و 200هزار نفر افزايش پیدا كردند. در كل درصد 
تماشاگران سريال جديد »رولینگ«، 28.6 بوده، در حالي كه اين رقم در مورد سريال 
»ويكتوريا« 21درصد محاسبه شده اس��ت. »استرايك« سريالي كارآگاهي براساس 
مجموعه رمان بزرگس��ال »رولینگ« است كه با نام مستعار »رابرت گالبريث« روانه 
بازار كرده اس��ت. در سريالي كه براساس اين رمان ها ساخته شده »تام برك« بازيگر 
س��ريال اقتباسي »جنگ و صلح«،  نقش »كورمورن استرايك« كارآگاه خصوصي را 
بازي مي كند. »رولینگ« بعد از تمام ش��دن هفت گانه »هري پاتر« دست به نوشتن 
مجموع��ه رماني براي بزرگس��الان زد، ام��ا آنها را با نام مس��تعار »رابرت گالبريث« 
نويسنده يي خیالي روانه بازار كرد. زماني كه مشخص شد، نويسنده اين آثار كیست، 
حواش��ي بسیاري به پا شد. فاش ش��دن راز »رولینگ« پس از انتشار »نواي فاخته« 
فروش اين كتاب را به طرز چشم گیري افزايش داد تا جايي كه اثر »رولینگ« در صدر 

جدول پرفروش ترين كتاب هاي ادبیات داستاني انگلیس قرار گرفت. 

آثارتاريخياصفهاندرآستانه»نشست«
مدت هاست كه خبرهايي حاكي از تحلیل 
خاك و فرونشس��ت زمین در اصفهان منتشر 
شده است. برداشت بي رويه منابع آب زيرزمیني 
سبب تخلیه آب از فضاهاي بین خاكي شده و 
تحكیم يا فرونشست آبرفت يا ذرات خاك را در 

بر داشته است. 
بر اين اساس، يك عضو هیات علمي دانشگاه صنعتي اصفهان گفت: محور اقتصادي 
اصفهان بايد به جاي صنعت بخش خدمات كشاورزي باشد چرا كه كشاورزي در اصفهان 
عامل پوش��ش گیاهي، امنیت غذايي و جلوگیري از فرس��ايش خاك است. به گزارش 
ايسنا، س��یداحمد خاتون آبادي اظهار كرد: مشكل خشكسالي امروز زاينده رود مشكل 
امروز يا ديروز نبود، مشكلي مربوط به سالیان پیش است و متاسفانه جنبه هاي اجتماعي 
و فرهنگي در زمینه به وجود آمدن وضع فعلي رودخانه بي تاثیر نیستند. او افزود: اگر به 
منابع آب كشور نگاهي ملي و نه نگاه استاني مي شد و حوضه هاي آبريز استاني يكپارچه 
ديده مي ش��دند و حیات رودخانه ها قبل از بارگذاري هاي سنگین صنعتي و كشاورزي 
در اولويت قرار مي گرفت، امروز زاينده رود را چنین خشك و بي رمق تجربه نمي كرديم. 
در كش��وري مثل ايران كه اقلیم خاصي دارد و روي نوار خشكي كره زمین قرار گرفته، 
نمي توان بدون نگاه به وضعیت زيست محیطي و منابع آبي و اكوسیستمي يا زيست بومي 
برنامه ريزي بارگذاري توس��عه اقتص��ادي انجام داد. او با بیان اينكه س��رمايه گذاران در 
اصفهان بايد الگوي توسعه يي را بیش از ظرفیت آب و منابع آبي در نظر بگیرند، گفت: 
امروز آنچه براي اصفهان رخ داده اين است كه صنايع با مصارف ملي در اين استان در 
حال كار هستند و آب استان نیز به مناطق ديگر فرستاده مي شود، براساس پیش بیني ها 
اصفهان در پنج سال آينده شهري نیست كه گردشگر داشته باشد، زيرا تمام آثار باستاني 
در اين شهر وابسته به آب هاي زيرزمیني و آب هاي زيرزمیني وابسته به زاينده رود است 
و به اين صورت ابنیه تاريخي نشست خواهند كرد. اين استاد دانشگاه صنعتي اصفهان 
در خصوص اينكه آيا ريیس جديد س��ازمان محیط زيست مي تواند زاينده رود و تالاب 

گاوخوني را احیا كند، گفت: براي احیا بايد يك عزم ملي صورت گیرد. 

تاريخنگاري

انفجار در دفتر نخست وزيري 
 ،1360 ش��هريورماه  هش��تم  روز 
ريیس جمه��وري  رجاي��ي،  محمدعل��ي 
اس��امي ايران، همراه با دكتر محمدجواد 
باهنر نخست وزير بر اثر انفجار بمبي كه در 
ساختمان نخست وزيري كار گذاشته شده 

بود به شهادت رسیدند. 
اين حادثه از جمله حوادث تروريستي 
س��ال 1360 بود كه منافق��ان علیه مردم 
و مسوولان كش��ور مرتكب شدند. حادثه 
هشتم شهريور دو ماه پس از حادثه هفتم 
تیر كه در آن س��ید محمدحسین بهشتي 
ريیس ديوانعالي كش��ور همراه با 72نفر از 
مس��وولان خدمتگزار جمهوري اس��امي 
اي��ران در دفتر مركزي ح��زب جمهوري 
اسامي به شهادت رسید به وقوع پیوست. 
هش��تم ش��هريور در تقوي��م رس��مي 
جمهوري اس��امي اي��ران روز مب��ارزه با 
تروريس��م ن��ام گرفته و هرس��اله ي��ادآور 
حادثه يي غم انگیز در تاريخ ايرانیان است. 

شهیدان رجايي و باهنر هر دو در سال 
1312 متول��د ش��دند، يك��ي در كرمان و 
يك��ي در قزوين. ه��ر دو از دهه چهل وارد 
مبارزات سیاس��ي ش��دند. مرحوم شهید 
رجايي ب��ا ورود به گروه هاي مس��لح دهه 
چهل در متن مب��ارزات جدي علیه رژيم 
ش��اه بود و س��ال ها در زندان رژيم منحط 
پهلوي زير شديدترين شكنجه هاي قرون 
وسطايي قرار داشت كه در سال 1357 بر 
اث��ر مبارزات مردم از زندان آزاد ش��د و به 
دامن پرمهر ملت بازگشت. در سال 1358 

موفق شد به عنوان نماينده مردم تهران به 
مجلس راه يابد و در سال 1359 به عنوان 
نخستین نخس��ت وزير جمهوري اسامي 
انتخاب شد و پس از عزل بني صدر از جانب 

مردم به مقام رياست جمهوري رسید. 
شهید باهنر نیز در س��ال 1335 وارد 
دانشگاه ش��د و در س��ال 1337 دكتراي 
الهیات خود را اخذ كرد و از س��ال 1341 
در متن مبارزات اس��امي ق��رار گرفت و 
بارها طعم تلخ زندان و شكنجه را چشید. 
روشنگري هاي او در مساجد تهران به ويژه 
مسجد جلیلي، مس��جد هدايت و مسجد 
جامع تهران زبانزد خاص و عام بود. در سال 
1350 از سوي رژيم ممنوع المنبر شد و تا 
پیروزي انقاب نقش مهمي در سازماندهي 
نیروه��اي مس��لمان ايفا ك��رد و از جانب 
ش��وراي روحانیت موتلفه مسوول آموزش 

معارف اسامي بود. 
در س��ال 1357 پس از آزادي از زندان 
شهید باهنر و شهید بهشتي به همراه برخي 
ش��خصیت هاي ديگر نس��بت به تشكیل 
حزب جمهوري اسامي اقدام و مرامنامه و 
اساسنامه آن را تهیه كردند و بدين وسیله 
تش��كیات حزب جمهوري اسامي رسما 
فعالیت خود را آغاز كرد. نقش شهید باهنر 
در حزب بسیار تعیین كننده بود و در همه 
كارها با او مشورت مي شد. پس از شهادت 
شهید بهشتي در فاجعه خونین انفجار دفتر 
مركزي حزب در هفتم تیرماه س��ال 60، 
ش��هید باهنر به دبیركلي حزب جمهوري 

اس��امي انتخاب شد و اين مسوولیت را تا 
زمان پذيرش پست نخست وزيري به عهده 

داشت. 
دومی��ن انتخاب��ات رياس��ت جمهوري 
در 2م��رداد 1360 برگزار ش��د. ش��وراي 
نگهبان در تاري��خ 10 مرداد1360 صحت 
انتخابات را تايی��د و اعام كرد كه رجايي 
با اكثريت مطلق آراي اخذ شده، به عنوان 
ريیس جمهور انتخاب ش��ده و اين انتخاب 
م��ورد تايید آن شوراس��ت. در همین روز 
وزارت كش��ور تايیديه ش��وراي نگهبان را 
ب��ه اط��اع امام خمیني)ره( رس��اند و روز 
11 م��رداد 1360 همزمان با عید فطر در 
حس��ینیه جماران، امام خمیني)ره( حكم 

رياست جمهوري رجايي را تنفیذ كردند. 

ش��هید رجاي��ي در 12م��رداد 1360 
در جلس��ه علني مجلس شوراي اسامي، 
مراسم تحلیف را به جا آورد و پس از آن در 
مجلس شوراي اسامي دكتر محمدجواد 
باهنر را به س��مت نخست وزير منصوب و 
به مجلس ش��وراي اس��امي معرفي كرد. 
ش��هید رجايي مجموعا 28 روز به عنوان 
ريیس جمهور خدمت كرد و در 8شهريور 
همان س��ال توس��ط منافقان به شهادت 
رسید. متاسفانه كابینه شهید رجايي زمان 
زيادي نتوانس��ت به حیات خود ادامه دهد 
و در تاريخ هش��تم ش��هريور سال 1360، 
منافقان، دفتر رياس��ت جمهوري را منفجر 
كردن��د و در اين حادث��ه ريیس جمهور و 

نخست وزير به شهادت رسیدند. 

بررسيپوششبيمهايخساراتتوفان
)ميليارددلار(


	01
	02
	03
	04
	05
	06
	07
	08
	09
	10
	11
	12
	13
	14
	15
	16

